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DOBRODOŠLI NA SEJMU POMLAD ’94 V GORNJI RAD
GONI V HALI B - UGODNA PONUDBA RAZNEGA BLAGA

PRODAJNI CENTER 
MURSKA SOBOTA 
Cvetkova 2 a 
tel.: 31760

Kombinacija Pomurske banke, da zamenja 
terjatve v Mesni industriji za lastniški delež 
v Agromerkuiju, se ni izšla. Agromerkur 
je namreč za 3,5 milijona DEM odkupila 
Perutninska zadruga, več o tem preberite 
v zapisu Ludvika Kovača na strani 4
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VREME
Ob koncu tedna bo 

prevladovalo 
sončno in toplo 

vreme

Vestnikov koledar
24. marec, četrtek, Gabrijel

25. marec, petek, Marija
26. marec, sobota, Evgenija
27. marec, nedelja, Rupert

28. marec, ponedeljek, 
Ivanka

29. marec, torek, Ciril
30. marec, sreda, Branko

Pregovor
Če Gabrijela zmrzuje, 
slana več ne škoduje.

I Pravijo, da ima zgodba svoj začetek v Novi Gorici ,,rmuuvm uuruzci niso
t izjavo predsednika republike o delovanju parao vu ,e, uu so m ““ “ " >e ¿lanov driavne \ «zacij te in one vrste ki c odvrni od naključaj alt soglasju z zahte-

P°l‘tične likvidacije, in da je dogodek nedeljske n nomenklature, ampak so P
jasici pri Domtalah samo posledica, do katere n J
“iprej ali slej prišlo. Nekateri postavljajo začete 
^j in ga poslednično pripisujejo medsebojnemu 
Računu med predsednikom republike in ministrom 
» obrambo. Skratka, omenjeni konflikt naj birazči- 

oziroma definitivno obračunal s starimi ah novi-
^i strukturami.

^e glede na to, kaj se skriva v ozadju omenjenega 
^flikta in kakšna je strategija nasprotnikov, da 

Mejo svoj prav, vse skupaj le ni tako preprosto.

morala spoštovati. Brezsmiselno je sedaj razpreda-
nje, ali jih ima ali jih nima in kakšna so ta merila, 

so sposobne izvesti celo dejstvo je, da so in da ti normativni obrazci niso

vami okolja. Dogajanja zadnjih mesecev samo doka
zujejo, da se to soglasje na ravni političnih grupacij 
ne spoštuje in na tej ravni se čedalje bolj postavljajo 
v ospredje »iracionalna» merila racionalnosti, po 
katerih se ravnajo driavne institucije. In ko drtava 
doseie to raven ali ko gre za poosebljanje funkcij, 
kot temu prcvi Mastnak, imamo opravka z birokrat
sko patologijo, kot temu pravijo nekateri sistemski 
teoretiki.

Kdo se je iztrošil?
b'jstv0 na
b^‘ la Prijetje „0° ne g!ede na lo’ kakšni so bili 
veiM ^ sl0riti voiivnePr^etie Smolnikarja, tega ne 
v pr°metnic “ n<> en‘ najpomembnejših slo- 

l>f^''tkeSa sistenJ,“'- revo,uc,°narna načela de- 
^‘'nih oseb 'n ^ ZarMi' ‘ega ne’ ker za 
^ogodek ni Prxstojna vojska, ampak 

cij ali ne ^ ne glede na ,o’ a,i Ie 
sebin ^^ nekaj l a?’ da^e z delovanjem inštitu- 

2 ^ narobe Dogodki sam. po 
tien, a ^e ne del? PrW‘ bornai Mastnak, inšti- 
bi Paratu ‘n inštio le--°i Sai v normalnem driav- 
Za DniV^ai°’ v naše^h fUnkc‘je ločuieio °d oseb, 
k°nfliktiblian'e funk^r™™ Pa gre P° niegovem 
rav„i ■ ' namesto v j?0 pa v°dl do tega, da se 
^bl^^' ŽalP°?J“’ k°‘ pravi’ kujejo na 
Mede e le morali , e ^‘nda Mri leta, ko bi te 
VpwZ?tevlad° tegaal“'' P°vedano drugače, ne 
'netila T: kateri s?, ‘ onega P°la, se postavlja 

1 jih ima d 'deab al‘ racionalnostna 
uejmirane ta driava in ki bi jih

Hp bledi.
lesna industrija

P * 64260 bled, ljubljanska c. 32

V ta namen so nam v slabo tolaibo sporočila 
vladnih predstavnikov, da so dogajanja v driavi 
v mejah normale. Meje normale so ravno z gornjega 
vidika zelo raztegljiv pojem, s katerim se driavljan, 
ki to driavo oziroma njen aparat vzdriuje, ne more 
strinjati, kajti v tem trenutku se pred javnostjo tudi ne 
da več manipulirati s produkcijo krizne predstave 
o realnosti, kar navsezadnje dogajanja zadnjih dni 
tudi so, najsi bo to z realnimi ali prikritmi kriznimi 
procesi. Stalno produciranje kriz s te ali one strani, 
za katere ponavadi ni nobenega krivca, prej ali slej 
začno povzročati negativne učinke in teh negativnih 
učinkov potem ne bo mogoče preseči niti z morebit
nim političnim soglasjem. Navsezadnje bo javnost 
prej ali slej zahtevala vzpostavitev legitimitete spreje
tih odločitev, kar bo moralo zavezovati tudi funkci
onarje znotraj driavnih inštitucij. Produkcija kriznih 
razmer bo verjetno po vsem tem, kar se je zgodilo, 
premalo za zagotavljanje legitimnosti odločitev in 
dejanj tega ali onega pola.

J. VOTEK

ŽIVLJENJE!
JA' Vhodna ,n garažna vrata 
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VELIKONOČNA 
PONUDBA 

šunka, suhomesni izdelki, velikonočni pirhi, hren in majoneza 

PO UGODNIH CENAH p ed BLA
GOVNICO POTROŠNIK na stojnici pred samopostrežni
co ŠOPING ter samopostrežnico PARK M. Sobota 

/ < ’ „
Veselo praznovanje vam zeli

P.MMI PESNICA IN PESNIK

V Konusu ne za- 
udaijajo le uvožene 
kože in črni dim, 
ampak še marsikaj 
drugega - Ljutomer
čanom je prekipelo, 
o tem se je razpisala 
Bernarda B. Peček 
na 6. strani

avtorske predstavitve 
vrhunskih ustvarjalcev 

in humanistov

MUZEJ SVETLANA . MILAN
MAKAROVIČ 'n JESIH

25. marec ob 19. uri 
kapela soboškega gradu
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■
 LJUBLJANA - Na redni seji so se sešli državni svetniki.
Obravnavali so vrsto vprašanj, med drugim o izjemnem 

dovoljenju za graditev smučarskih naprav nad Mojstrano. Govorili 
so tudi o reševanju zapletov zaradi kritičnega pomanjkanja medi
cinskih sester, predlagali so smotrnejše financiranje občin in 
podobno. Največ pozornosti pa so namenili predlogu zakona 
o izvrševanju proračuna in proračunu za to leto.

■
 LJUBLJANA - Temeljno sodišče je obdolženo novinarko 
TV Slovenija Rosvito Pesek spoznalo za krivo, ker je škodo

vala časti in dobremu imenu zasebnega tožnika Danila Kovačiča. 
Sodišče je Peskovi izreklo pogojno kazen dveh mesecev zapora za 

dobo enega leta, po vrnitvi bo morala povrniti tudi sodne stroške in 
izdatke zasebnega tožnika Kovačiča. Sodba še ni pravnomočna, 
zato se novinarka nanjo lahko pritoži.

KRANJ - V Prešernovem gledališču je potekal 24. teden 
slovenske drame. Med prireditvijo so na kranjskem odru

prikazali 13 predstav domačih avtorjev. Dušanu Jovanoviču so za 
njegovo dramo Antigona že podelili nagrado za najboljše sloven
sko dramsko besedilo.

■
 LJUBLJANA - Na izredni seji državnega zbora so bili 
guverner Banke Slovenije France Arhar, finančni minister 

Mitja Gaspari in direktor Agencije za sanacijo bank Janko Deže
lak. Vsi trije so tudi odgovarjali na vprašanja in očitke predlagate

ljev izredne seje v zvezi z nastankom slovenskega javnega dolga in 
pogajanjem s konzorcijem komercialnih bank. Ob tem so med 
drugim poudarili, da so kritike v zvezi s tem povečini posledica 
nepoznavanja dejstev in problematike, pa tudi, da je slovenska 
pogajalska skupina delala na podlagi ustavnega zakona.

■ ■i^mww.'.AilLS.nA,.!!.,:»

■
 BRUSELJ - Tu so se uspešno končala pogajanja za vstop 
Norveške v dvanajsterico. Dogovorili so se o vseh spornih 
vprašanjih, tudi o ribolovnih pravicah v norveških ozemeljskih 
vodah.
TOKIO - Tu je potekalo dvodnevno posvetovanje o varnosti 
na območju jugovzhodne Azije in Tihega oceana, namenjeno

posodabljanju obrambnih sistemov in sodelovanju strokovnjakov 
11 držav udeleženk. Govor je bil tudi o izvozu orožja.

DUŠANBE - Ruski zunanji minister Andrej Kozirjev se je 
sestal z zunanjimi ministri Uzbekistana, Kirgizije, Kazahstana 

in Tadžikistana, da bi skupaj proučili razmere v Tadžikistanu. 
Omenjene štiri države so namreč prispevale svoje vojake v sestavo 
skupnih mirovnih sil, razmeščenih na tadžikistansko-afganistanski 
meji.

■
 BRATISLAVA - Slovanški predsednik Michal Kovač je 
nekdanjemu zunanjemu ministru Jožefu Moravčiku zaupal 

mandat za sestavo nove vlade. V to so privolile tudi vse stranke, ki 
so se zavzele za zamenjavo dosedanjega slovaškega premiera 

Vladimirja Mečiarja.
WASHINGTON - Izraelski premier Rabin se je med dvod
nevnim obiskom v ZDA srečal z državnim sekretarjem Chri-

stopherjem in obrambnim ministrom Perryjem. Ob tej priložnosti 
je Rabin izjavil, da naj bi pogajalski delegaciji Izraela in Palestincev 
kmalu nadaljevali pogajanja, pri čemer je posredovala ameriška 
diplomacija.

VATIKAN - Vatikanski zunanji minister monsinjor Jean- 
Louis Tauran se je mudil na pogovorih v Libiji in Tunisu. Tam

se je z vodjo Palestinske osvobodilne organizacije laserjem Arafa
tom in libijskim predsednikom Moamerjem Gadafijem pogovarjal 
o navezavi in širitvi diplomatskih stikov.

BONN - Slovenski predsednik Milan Kučan se je z makedon
skim kolegom Kirom Gligorovom na povabilo predsednice 

nemškega Bundestaga Rite Siissmuth, ki je tudi predsednica
ugledne institucije Evropa-Dialog, udeležil razprave v okviru 
omenjenega evropskega foruma z naslovom Pot v Evropo - preveč 
konfliktov? Imel je tudi delovni pogovor z nemškim predsednikom 
Richardom von Weizsackerjem, pogovarjal pa se je še z nekdanjim 
nemškim zunanjim ministrom Hansom Dietrichom Genscherjem. 

■ SARAJEVO - Visoka komisarka OZN za begunce Sadako
Ogata se je sešla s predsednikom BiH Alijo Izetbegovičem in 

poveljnikom modrih Čelad v BiH generalom Michaelom Roseom. 
Med obiskom v Zagrebu je izrazila zaskrbljenost zaradi razmer 
v Maglaju, saj to mesto že devet mesecev oblegajo srbske sile. 
■ MOGADIŠ - Uporni somalski general Aidid se je zavzel za 

ustanovitev prehodne vlade v državi. Za sodelovanje v njej je 
zaprosil tudi svoje tekmece in poudaril, da je treba spopade med 
sprtimi skupinami ustaviti. Kot je predlagal Aidid, naj bi prehodna 
vlada pripravila tudi novo somalsko ustavo.

■
 BRUSE^ “ Nekdanja sovjetska republika Moldavija se je 
pridružila programu pakta Nato Partnerstvo za mir. Listino 
o pridružitvi je podpisal predsednik Mircea Snegur, ki je pozval 
Rusijo, naj umakne svoje vojake iz Pridnjestrja.

■
 BEOGRAD - Srbija je tri mesece po parlamentarnih volitvah 
dobila novo vlado. 28-članski kabinet premiera Mirka Marja

noviča je na javnem glasovanju podprlo 128 poslancev. Dobil je le 
3 glasove več, kot je bilo potrebno.

VESTNIK
Izdaja Podjetje za informiranje
Murska Sobota
Časopisni svet: dr. Jože Bedernjak, Štefan 
Cigut, Zlatko Erlih, mag. Dalibor Geder, Cilka 
Jakelj, Rajko Stupar, dr. Aleksander Šiftar

Uredništvo: Irma Benko (direktorica in glavna urednica), Janez Votek (odgo
vorni urednik), Ludvik Kovač (namestnik odgovornega urednika), Bernarda 
Balažic-Peček, Jani Dominko, Jože Graj, Majda Horvat, Milan Jerše, Feri 
Maučec, Štefan Smej, Štefan Sobočan (novinarji), Ksenija Šomen (tehnična 
urednica), Nataša Juhnov (fotografinja), Nevenka Emri (lektorica).
Naslov uredništva in uprave: Murska Sobota, Slovenska 41. Telefoni: 
novinarji in odgovorni urednik 21-383, 21-064 in 33-019, glavna urednica in 
direktorica 22-403, računovodstvo in tajništvo 21 -383 in 21-064, GPS (trženje) 
22-403, telefaks 22-419. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne vračamo.
Naročnina za I. trimesečje 1994 je 1.200,00 SIT, celoletna naročnina 4.800,00 
SIT, za naročnike v tujini 100 DEM letno.
Tekoči račun pri SDK Murska Sobota: 51900-603-30005. Devizni račun pri 
Abanki Ljubljana 50100-620-00112-5049512.
Tisk: Tiskarna Ljudske pravice, Ljubljana. Na podlagi mnenja Ministrstva za 
informiranje št. 16/IB z dne 30. 1. 1992 se šteje tednik Vestnik med proizvode 
informativnega značaja iz 13. točke tarifne številke 3, za katere se plačuje 
petodstotni davek od prometa proizvodov.

aktualno okoli nas

Vohunska afera
Dogodek, ki se je zgodil 

v nedeljo okrog osme ure zve
čer pri Trzinu, odmeva na da
leč. Takrat so namreč pripad
niki Morisa in vojaške policije 
na cesti med Trzinom in Dom
žalami ustavili avtomobil, v ka
terem sta bili dve osebi. Eden 
od njiju je bil aktivna vojaška 
oseba, zaposlena na ministr
stvu za obrambo, druga pa Mi
lan Smolnikar, ki je bil nekoč 
zaposlen na ministrstvu za no
tranje zadeve, kasneje pa na 
ministrstvu za obrambo in je 
nekdanji pripadnik specialne 
brigade Moris. Stojan Zdolšek,

odvetnik Milana Smolnikarja, 
je dogodek opisal takole: »Vo
jaška policija je blokirala pro
met, ustavila Smolnikarjev av
tomobil in ker se je ta vanj 
zaprl, so vojaški policisti razbili 
šipe in avtomobil nasploh sko
raj uničili. Smolnikarja so po
tegnili iz avtomobila in prete
pli. Pretepenega in ranjenega 
so odpeljali na sedež Voma, 
kjer so ga še naprej zasliševali 
in ga šele dobro uro za tem 
odpeljali na urgentni oddelek 
Kliničnega centra, kjer so 
zdravniki ugotovili, da ima 
Smolnikar pretres možganov,

podplutbe in razkolne rane na 
glavi. Zdravnik Logar je tudi 
ugotovil udarec v koleno, zate- 
čenost obraza, podplutbo pod 
očesom itn. Smolnikar bo na 
predlog zdravnikov ostal v Kli
ničnem centru na opazovanju.«

Zanimivo je, da v reviji Mla
dina ta neljubi dogodek pove
zujejo z dokumenti, ki so jih 
objavili v zadnji številki in ki 
naj bi dokazovali, da se je ob
veščevalni del specialne briga
de Moris ukvarjal z nezakoni
tim nadzorovanjem politikov 
in novinarjev, o katerem je ne
davno govoril predsednik Mi-

Navzkrižni interesi v podrobnostih
Evropska unija se očitno čedalje bolj širi, v čakalnici pred 

njenimi vrati pa se iz dneva v dan daljša vrsta nestrpnih prosilcev 
za vstop v polnovpravno članstvo. Pri njih je namreč čutiti boja
zen, da bi se ob morebitni novi delitvi sveta lahko znašli v želez
nem objemu kakšne druge unije, ki jim ne bi bila pogodu. 
Pogajanja z Avstrijo, Švedsko in Finsko so bila uspešna, pozneje 
pa še z Norveško, ki bodo prihodnje leto dvanajsterico razširile na 
šestnajsterico. Čeprav seje sprva zapletlo pri norveških ribah, ker 
se v vladnih krogih v Oslu bojijo, da bi se Norvežani na referendu
mu izrekli proti Evropski uniji, če bi pristali na povečanje ribolova 
za druge države v svojih ozemeljskih vodah. Poleg tega pa se bodo 
o že usklajenih sporazumih z Avstrijo, Švedsko in Finsko izrekali 
državljani omenjenih držav.

Nesporno je, da se je treba 
v imenu Združene Evrope 
marsičemu odreči, zato so izidi 
referendumov negotovi. Prav 
deželnozborske volitve na Ti
rolskem, Solnograškem in Ko
roškem so bile prva resna pre
izkušnja razpoloženja prebival
stva pred predvidenim junij
skim referendumom o članstvu 
v Evropski uniji. Pri tem jih 
namreč najbolj skrbi usoda do
mačih kmetij v omejenih kon
kurenčnih razmerah, pa tudi

Haider
vnovič v 
ospredju

Deželne volitve na avstrijskem 
Koroškem, Tirolskem in Salzbur
škem pa tudi na Spodnjem Saškem 
v Nemčiji so prinesle določene 
spremembe. V avstrijskih deželah 
so napredovali predvsem Haideije- 
vi svobodnjaki, še zlasti na Koro
škem, izgubili pa socialdemokrati 
in Ljudska stranka. Tako si na Ti
rolskem opomogli Zeleni, Liberal
ni forum pa je dosegel volilni neu
speh v vseh treh deželah. Na Spod
njem Saškem so največ pridobili 
socialdemokrati in s 44 odstotki 
glasov postali najmočnejša stranka. 
Deset odstotkov manj glasov pa je 
dobila Krščansko- demokratska 
unija kancleija Kohla.

Na dlani je, da bo na Salzbur
škem in Tirolskem potemtakem 
ostalo bolj ali manj vse po starem, 
tega pa ne moremo trditi za Koro
ško. Tuje namreč pričakovati hude 
medstrankarske boje in pogajanja 
za prestol deželnega glavarja. Ve
lik poraz socialistov, ki so izgubili 
skoraj 9 odstotkov glasov, bo po 
vsej verjetnosti odpihnil s politič
nega prizorišča dr. Petra Ambrosi- 
ja. Absolutni zmagovalec dr. Jdrg 
Haider pa bo seveda skušal kar 
najbolj vnovčiti svojih 33 odstotkov 
glasov, pri čemer se obeta hud po
litični boj s sedanjim deželnim gla
varjem Zernattom, ki si bo po last
ni želji lahko izbiral koalicijskega 
partnerja.

Zato se na avstrijskem Koro
škem v prihodnje obeta hud poli
tični boj za prestol deželnega gla
varja in čim boljšo razporeditev sil 
znotraj deželne vlade v Celovcu. 
Pri tem pa tudi poražene in vnaprej 
odpisane manjše stranke, ki niso 
uspele prestopiti praga deželnega 
zbora, ne bodo odnehale s svojimi 
zahtevami. Med njimi je tudi Slo
venska koroška enotna lista, ki je 
zbrala vsega 3.292 glasov. Tako so 
se torej slovenski manjšinski glaso
vi porazgubili med vse tri vladajoče 
politične stranke na Koroškem. 
V njihovem taboru kljub temu niso 
nezadovoljni, saj menijo, da bo 
Avstrija na osnovi tega rezultata 
manjšini morala dodeliti poslanski 
sedež v koroškem parlamentu.

MILAN JERŠE

uničevanje narave zaradi ne
izogibnih tranzitnih poti. Bodo 
obljube z Dunaja, da bodo te 
poti zgradili celo pod zemljo, 
dovolj tehtne?

Pri tako začrtani širitvi 
Evropske unije se zatika tudi 
pri drugih podrobnostih. Po 
drugi strani se namreč vsiljuje 
vprašanje, kakšna bo čakalna 
doba novih prosilcev za polno
pravno ali pridruženo članstvo. 
Gre za določanje glasov, po
trebnih za sprejem posameznih 
odločitev v Svetu Evropske 
unije. Doslej je bilo dovolj že 
23 glasov, da so preprečili uve
ljavitev določenega predloga. 
In ker bo poslej skupno 90 gla
sov, bo potrebnih za tako odlo
čitev vsaj 27 glasov. Prav temu 
pa so se odločno uprle Španija, 
Velika Britanija in Italija, ker 
se upravičeno bojijo drugačne 
prerazporeditve moči v okviru 
Evropske unije.

V spremenjenih mednarod
nih razmerah pa je taka narav
nanost Evropske unije pač nuj
nost, mimo katere ne morejo 
iti. S tem so v bistvu morali 
pozabiti na prvotno začrtane 
smernice svojega delovanja, 
v okviru katerega so predvideli

rlz Monoštra piše—

močno Združeno Evropo 
z enotno vojsko in enotno valu
to. To pa je izraziti omejevalni 
dejavnik tudi za razvitejše part
nerje, ki bi radi čimprej vstopili 
v Evropsko unijo. Navzkrižni 
interesi bodo ob takih podrob
nostih vedno bolj očitni. Zato 
vplivajo na hitrost približeva
nja Evropi številne podrobno
sti in sposobnost prilagajanja 
proizvodnim in vedenjskim na
vadam razvitejšega dela Evro-
pe. MILAN JERŠE

lan Kučan. Obt®1^ 
stvo je medtem že 
trditve Mladine m 'j 
pri dokumentih za 
Smolnikarja naj. bi 
obveščevalci 
ko je od nekega M 
lavca ministrstva z 
sprejemal strogo» L 
mente, ki jih 
inšpektorju ministrstv 
tranje zadeve.

Hkrati so z 
nistrstva sp®* !# 
va varnostna slu»3 » > 
ugotavljala, da 
mezniki na razn® 
dreti v njihove o 
enote in od za«<f 
zaupne dokumenti' 
gi zbranih P0^^ 
prijeli Milana S# ^ 
naj bi izdajal 
ker je od novemb"* 
tajne vojaške P0^ 
nom, da bi jih 12 
članom organizacij - 
bi pripadal, ter d ; 
blaščenim oS^a |>i ^ 
škovem prepn«W 
ministrstvo za 00 
ma Vomo ob su 
dejanja obvestiti - 
jo oziroma minist!w‘ 
tranje zadeve, sa)L f 
civilna in ne
Dodal je še, 
boji, da so mu v 
je bil popolnoma P 
taknili dokument® ■ 

pripri

Afera s skrivnostno ugrabitvijo bolgarskih v'8?^ sr^ 
tonami nafte na Donavi je končno pojasnjena. Sr>» 
obveščanja poročajo, daje gorivo že našlo kupca v L 
ima le-ta vsa potrebna uvozna dovoljenja. Toda 
rodnih opazovalcev so drugačna, o tej aferi P“ ie.ra^L)t® 
Varnostni svet OZN. Sodobno piratstvo, kraja M 
goriva v t. i. Jugoslavijo in s tem kršenje sankcij J«,, w 
zadeva, in to kljub nadzoru mednarodnih opaž« • 
doslej je šlo za relativno majhne količine. .

Šest tisoč ton dizelskega go- voljenje Unprof°9 
riva. ukradenega v bolgarskem kajo, da gre za ’
pristanišču Somovit, pa je pt-
ratski rekord vseh rekordov na 
Donavi. Oboroženi neznanci 
so namreč zasegli bolgarski 
tanker, posadko in potnike so 
vzeli za talce ter zagrozili, da 
bodo vse skupaj pognali v zrak. 
Bolgarski cariniki in nadzorniki 
Zahodnoevropske unije so zato 
le nemočno opazovali, kako 
bolgarski vlačilci s 6 tisoč tona
mi nafte plujejo proti Srbiji. 
V pristanišču Prahovo so dra
goceno blago takoj prevzeli ku
pci. Beograjski dnevnik Politi
ka piše, da gre za podjetje Bos- 
nabos iz Banjaluke. Jugoslo
vanske oblasti sicer pravijo, da 
ima tovorna ladja vse potrebne 
uvozne dokumente in celo do-

Varnostni 
jel neobvezujoč0 P 
izjavo, v kateri 
slavijo, naj vrne o tffvd' s 
čilce ter posadko .^i»^. 
prav so tanker s p^fj 
napotili nazaj ' z ^J
staniščc. bo to' m ;
najverjetneje » , 
v srbskih hi
meni bi mednar^* A 
lahko naiu^dattio 4 
tako, da bi 
nadzor na mejah pp. 
S tem bi vsaj 
in cestno razboj«’^ X 
mogoče ga je P°v 

ni£i' ‘m^

Radio adio!
Tako je prav gotovo reklo 129 radijcev, ki so 

dobili odpoved ali so jih upokojili. Eni so le 
tiho gledali pred sebe, ko so slišali, da so tudi 
sami na seznamu odslovljenih, drugi so stiskali 
zobe, da jim ne bi ušlo kaj grdega. Tretji(e) so 
se razjokali(e). Nekateri (večni optimisti) so pa 
rekli: » Vrnemo se.«

Vse to se je dogajalo na Madžarskem radiu 
4. marca, približno dva meseca pred parla
mentarnimi volitvami. Ta poteza podpredsed
nika vsedržavnega elektronskega medija je 
povzročila precej hrupa v madžarski javnosti. 
Zelo glasno in odločno so - poleg samih priza
detih - protestirale opozicijske stranke, češ da 
je »čistka« zavedna predvolilna poteza vlade. 
Nakar je vlada - v stilu umivam si roke - prid
no dokazovala, da ona nima nič pri tej zadevi, 
kajti Radio je samostojna inštitucija in njegov 
podpredsednik povsem suvereno odloča 
o stvareh v lastni hiši. Po mnenju nekaterih 
predstavnikov vladne koalicije so krive za na
stalo situacijo celo opozicijske stranke, katere 
so, po njihovem, s svojimi dopolnili ovirale, 
da bi skupščina sprejela zakon o informiranju.

In še to! Večkrat so spraševali ljudje iz tega 
istega kroga, kaj neki se zganja toliko hrupa 
zaradi 129 novih brezposelnih, ko jih imamo 
v državi na stotisoče.

Pravzaprav sta pri tej zadevi najbolj zanimi
vi metoda in razlaga. Obrazložitev podpred
sednika je vsebovala tudi nekaj prav smešnih 
elementov. Da je Radio v finančnih težavah, bi 
mu verjeli. Naj bi bilo res tudi to, da zaposluje 
preveč ljudi (nad dva tisoč). Toda enostavno je

smešno, zakaj je »tehnični v& ^po^^f 
novinarjev in urednikov nötranpr 
dakcije. Ti namreč želijo biti v 5 ■ 
krat alternativnih) oddajah nfPjM V 
jektivni, seveda tudi kritični- To J w j 
tudi uspeva, ne pojejo pa slavosp 
si tega ne zasluži. Prej obratno- gifif

Najbolj smešni so bili Prl hnO^'A 
razlogi, kot je strokovna nespo^ ^ 
novinarske etike, itd. Gre namt cjorj
vinarjev, Iti so bili precej kritih1 
nje vlade in - če bo potrebno m 
gotovo tudi do naslednje. ^j\

Prav zaradi tega je začela/ J \ 
Kajti če gre res le za racionah^ po* M
zadev elektronskega media, ■ pt° < 
datna utemeljitev odpovedi, k° 
nesposobnost »top« novinarjev^ ^/1, U

Če gledamo na zadevo ^d poj^/jif 
ugotovimo, da ne gre za osam1! ¡¿pj^ / 
so obglavili nekaj alternativnih 0 iposi^ 
ziji, od koder so prav tako ° 
nenaklonjene novinarje. akutni

Oškodovani smo pravzaprav i
slušalci, saj nam ne pripisuješ ^atlj 
da smo si sposobni sami iz0/ ..¿s^ ij.., 
o določenih stvareh, če o 
mnenja »vladna« in »alternativ' ^0' |

In nenazadnje oškodovana J 
v imenu katere se vse to doga)a. e

Tistim, ki želijo (bolj) °b>e^k$&': 
je je na razpolago pisana besed ’ 0 ,
lo časopisje (predvsem dnevni*' 
nju precej neodvisno. :

Rešitev pa seveda ni v tem, s 1 ^b1' j 
raziskav nad 60% Madžarov n 
nega dnevnika.
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aktualno doma

Nafta predstavljena r

»Firme Nafta Lendava ni potrebno P^^i.P^J^HlendavA« skupšči- 
^, ko je v nezavidljivem položaju,« je pred de,e* odgovoren za 
m pričel svoj govor Ladislav Gal, pomočnik d«eMoq > » tišina, ko 
proizvodnjo. Pa vendar je v skupščinski dvorani vladal pop*’ velikij1 
1« ta govorniškim odrom poročal o poslovanju podjetj
težavah.

Zaključni račun podjetja za leto 
W je negativen, saj so samo lani 
ustvarili 1,27 milijarde tolarjev iz
gub. K lanskoletni izgubi je treba 
prilteti Se primanjkljaj iz predhod
nega leta, in sicer 100 milijonov 
tolarjev, tako da je skupna izguba 
Nafte 1,37 milijarde tolarjev ali pri
bližno 10 milijonov dolarjev. Lan
skoletni prihodek podjetja je bil 
M,7 milijarde tolarjev, skupna za- 
bollenost, torej z dolgoročnimi ob- 
"ueznosti, pa 12 milijonov dolarjev.

Malti namreč morajo odplačati 
b dolg za tovarno metanola in 
prav v tem času je potrebno odpla- 
f-atiprve obroke posojila, najetega 
pred leti. Dolžnike pa seveda ima 
tudi Nafta, predvsem v slovenski 
teni industriji. Brez zaračunanih 
obresti slednja podjetja dolgujejo 
Mahi 5 milijonov dolarjev. Ker so 

tudi v Koržetovem skladu, ne 
^«kujejo, da bodo dolg lahko 
’ «loti izterjali.

pomočnik direktorja Nafte, La- 
^’ ^ Ie Pted delegati opra- 

odsotnost začasno imenovane
ga direktorja Nafte gospoda Hozja- 

“ je bil v Ljubljani, kot je 
IMa^ »urejanja stvari za 

a Psovanje«, je tudi nazna- 
da bo kmalu objavljen razpis za 

«sto direktorja Nafte. Kot je že 
Ie Miloš Ošlaj, prejšnji di- 

pred sprejetjem točnega računa odstopil.
«1 oziroma katere proizvodne 

' ^aft' obratujejo in ka- ? ^ Rakave in prido- 
šan«’^ 'n P'“1 dela z zmanj- 

ker je njihov energija za rafinerijo. $ to pa dela z zmanjšano moč- 
<^^Hev^ marca) 

saivJ?j.odstotno zmogljivostjo, 
suw'ino - plinski kon- 

ter nekajdnevno predelavo 
7 mesec dni.

ka ftk . j® ne dela že od začet- 
sa) so kupci, lesna niki. 9’ tod' njihovi veliki dolž- 

klavnice delajo z 80-od- 
°WjÎVOStjo.

Za vseh 860 zaposlenih v Nafti 
dela ni, zato se menjavajo na čaka
nju ali koristijo dopust, je potem, 
ko je predstavil okrnjenost proiz
vodnje v Nafti, povedal Ladislav 
Gal. Vprašal se je tudi, kako delati 
v takšnih razmerah, ko jim poslov
ni partnerji, predvsem dajalci suro
vin, ne zaupajo več in terjajo dolo
čena jamstva? Poslovne banke po
sojil več ne dajo oziroma terjajo 
jamstvo države, prav tako Nafta- 
plin Naftinega dolga ne namerava 
več povečevati. Zanje bi še bil

sprejemljiv dolg 4 milijonov tolar
jev, lendavska Nafta pa svojemu 
največjemu in edinemu dobavitelju 
za plinski kondenzat dolguje že 
6 milijonov dolarjev. In v teh kriz
nih razmerah, v katerih se je znašlo 
lendavsko podjetje, se obračajo 
prek pristojnega ministrstva na vla
do, državo, da sprejme sklep 
o jamstvu za novo bančno posojilo.

»Zdaj poskušamo storiti vse, da 
zadržimo proizvodnjo, vsaj v mini
malnem obsegu, če ne uspemo, bo 
samo še težje.« (Ladislav Gal)

O projektu nove rafinerije je po
močnik direktorja Ladislav Gal po
vedal, da je študija za odločanje 
o gradnji rafinerije narejena in pre
dana partnerjem v ocenitev. Pre
gled pa bo morala opraviti še med
narodna "evizijska hiša, da si bodo

Štefan Gjerkeš je na skupš
činskem zasedanju povedal 
presenetljivo dejstvo, ta je bilo 
javnosti ob spremljanju doga
janj v Nafti ne samo zamolča
no, ampak potemtakem, če se
veda drži, celo napačno (lažno) 
sporočeno. Rafinerija se, kljub 
vladno določenim rafinerijskim 
cenam, še vseeno »pokriva* in 
ni problematična, problematič- 
ne pa so »druge dejavnosti. Če 
je izračunana mesečna izguba ’ 
podjetja na mesec 16milijonov, i 
potem na strojne delavnice od
pade kar 13 milijonov.
Na skupščinskem zasedanju je , 
pomočnik direktorja Nafte tudi ; 
potrdil, da so se pogovarjali 
o »zapiranju kroga« oziroma 
odplačevanju medsebojnega 
dolga v povezavi med hrvaškim 
dobaviteljem- lendavski Nafti 
ter krško nuklearko. Vendar so 
bili pogovori neuspešni, saj gre j 
vendar za različna podjetja. j

Poslanci lendavske skupščine so s 33 glasovi ZA in 3 PROTI 
izvolili predsednika občinske vlade, dosedanjega podpredsednika 
Stefana Gjerkefa. Pred volitvami je kandidat seveda razgrnil svoj 
program dela in naloge nove vlade ter predlagal, da bo sedanji 
osemčlanski izvršni svet kadrovsko okrepil. Odslej naj bi bilo 
v občinski vladi devet Članov, na novo bi si delili naloge posebej za 
industrijo, potem za podjetništvo ali drobno gospodarstvo ter za

lahko pridobili mednarodno poso
jilo.

Po poročanju Ladislava Gala 
o razmerah v Nafti je bila dana 
beseda občinskim delegatom, ki so 
pomočniku direktorja Nafte po
stavljali vprašanja ter sami ugotav
ljali pomanjkljivosti in nepravilno
sti, ki so podjetje privedle v velike 
težave; vprašanje odovornosti za 
nastale razmere v Nafti in nereše- 
vanje težav pa so itaslovili tudi na 
izvršni svet. MAJDA HORVAT

Prihaja nova ministrica
Ministrica Jožica Puhar zavrača očitke o napakah pri delu 

svojega ministrstva. Bivši komunisti iz stranke ZLSD je niso vzeli 
v bran, ker hočejo še dalje sodelovati v koaliciji. Lojze Peterle se 
je potrudil, da so na seji vlade govorili o zapisniku SDK o reviziji 
poslovanja v ministrstvu za delo, družino in socialno delo. Je po 
dveh »sdkjevskih« ministrskih odstopih zdaj na vrsti Janez Janša, 
saj so tudi v njegovem ministrstvu bili delavci SDK?

Dolgo časa napovedani od
stop oz. zamenjava ministrice 
za delo, družino in socialne za
deve Jožice Puhar se je le zgo
dil. Premier vlade dr. Janez 
Drnovšek je izkoristil ugotovi
tve SDK, ki je prečesala poslo
vanje in delovanje ministrstva, 
in odslovil Jožico Puhar. Tako 
kot je to pri njemu že običaj, 
odstavljenemu to ni sporočil

Wiar °b kronični nesklepčnosti 
^dgonske skupščine 

pijanski sindrom

Hm« ¡n ’" 0®°’ll)v >n sklepov oziroma ofl°c' ’ m kajti

le občinska skupščina? Štoiduj _ nekaj u’'etn vle delovanja občinske vlade ne škod j • ce|oti. 

Sku m SVet"’ amP»k predvsem kraju m občim
SV je bi|^ine Gornja 

e atca skl ' Za v četrtck’ 
» n’ na zastonj. To

prvi£ - akutna
ie Pojavila slptodleto v° 'finega sve- 

zanot1 P-01’ potem pa 
s ¿f0Vltl sklepčnost 

se Težk0 bire- tt^Pravlia?0™3' Radgoni 
?tav Zamenjava obla- 

V V7n\moremo trdl. 
'^toskega 'Sobranja 
Č danJa Pred- 
sč^bne d’ sai so teme 

barv5 Polance ne sii>to o rJ91"; ic

”* Radgonskem 
to^tozseiit^brešifi pro-

• dr Lojze 
eilkrat h°J^avd’ da ie 

Ha neka’ po'
^’ bil» Pa ne rnore), 

Pl”cnJe turiz- 
potP’ sklbel° za 
a epanla s ko-

h Sih k?dela in 

7 pnosti nista 
' ¿nor krajevnih

skupnosti bi lahko nekako »po- 
rihtali«, težje pa bo z zborom 
združenega dela, saj je veliko 
poslancev ostalo brez svoje ba
ze in je nasploh vprašljivo nji
hovo predstavljanje v skupšči
ni. Začelo se je z Avtoradgo- 
no, najhuje pa se pozna po pro
padu Elrada - vprašljiva je celo 
funkcija predsednika zbora 
združenega dela. Ali so poslan
ci predvsem poslanci svojih 
propadlih firm ali poslanci vseh 
delavcev: zaposlenih in brez
poselnih. Če velja to slednje, bi 
morali poslanci še naprej pri
hajati na skupščinska zaseda
nja iz moralnih razlogov. Je 
njihova ignoranca posledica 
krivičnega odnosa družbe in 
države, se na ta način maščuje
jo? Komu?

Nekdo je prav dobro pfedvi- 
del, kaj se lahko zgodi ali pa 
niti ne, in je sedanji položaj 
presenetil vse snovalce gornje- 
radgonske politike.

Res je tudi, da vseh teh pro
blemov ne bi bilo, če bi lani 
sprejeli predlog, da se tridom- 
na skupščina preoblikuje 
v enodomno. Tako pa so se 
znašli v istem »zosu« kot ljub
ljanska skupščina, kjer so po
slanci uperjeni proti županu in 
predsedniku vlade. Toda razli
ka je le ta, da sta tam enotna 
vsaj župan in predsednik vlade!

BERNARDA B.PEČEK

osebno, ampak posredno pre
ko vodje komunistov oz. pre
noviteljev, oz. ZLSD Janezu 
Kocijančiču. Z Jožico Puhar 
poleg Drnovška niso bili zado
voljni v novonastajajoči desni
ci. Zamerili so ji - formalno 
- nepravilno razdeljevanje de
narja podjetjem. Predsednik 
ZLSD Janez Kocijančič ni sto
pil v bran svoje ministrice, pa 
čeprav so jo do včeraj v stranki 
vsi hvalili in ji pripisovali naj
večje zasluge, da ni prišlo do 
socialnih nemirov v državi. To
da zdaj so ocenili, da ima dr. 
Janez Drnovšek pravico izbira
ti ljudi, s katerimi bo delal. 
Seveda bo ZLSD še nadalje 
v vladni koaliciji in bo prav 
gotovo nova ministrica iz nji
hovih vrst. To naj bi bila Rina 
Klinar, dipl, sociologinja iz Je
senic. Najbolj je zadevo zao
stril Lojze Peterle, ki je na se
stanku vlade zahteval razgovor 
o ugotovitvah SDK pri pregle
du poslovanja ministrstva za 
delo, družino in socialo. Dr. 
Janez Drnovšek pa je v pismu 
Janezu Kocijančiču zapisal, da 
so o težavah in pripombah na 
delo ministrice Jožice Puhar 
večkrat razpravljali in bili ne
zadovoljni z uspehi pri delu. 
Prav tako pa se v delu omenje- 
nega ministrstva kažejo težave 
pri usklajevanju in sklepanju

socialnega pakta oziroma vo
denja dohodkovne politike.

V svojem poslovilnem nasto
pu pred novinarji je ministrica 
za delo, družino in socialne za
deve Jožica Puhar zavrnila vse 
napade iz koalicijskih in opozi
cijskih vrst. Sprehodila se je po 
zapisniku SDK in po svoje ra
zložila ugotovitve. Omenila je, 
da se je obseg dela v ministr
stvu v zadnjem času izjemno 
povečal, novih ljudi pa ni bilo, 
zato so delali noč in dan. Pesti
le so jih stalne likvidnostne te
žave. To je tudi vzrok za ne
urejene vknjižbe, ki ji očita 
SDK. Tako so imeli na mesec 
160.000 vknjižb. Po ugotovi
tvah SDK so vse to že popravi
li. Po njenem mnenju je SDK 
celo prekoračila pooblastila in 
se je spustila v ocenjevanje 
uspešnosti in poslovnosti dela 
ministrstva, kar ni v skladu 
z njenimi pooblastili. Tu je ver
jetno namigovala na navezo di
rektorica SDK Slovenije Ro
mana Logar - Lojze Peterle. 
Odklonila je, da bi sama odsto
pila, razen če jo bo v to prisilil 
medstrankarski dogovor. De
jala pa je tudi, da je večkrat 
predlagala dr. Janezu Drnov
šku večjo koordinacijo pri 
sprejemanju socialnega spora
zuma.

Jožica Puhar je poleg Janeza 
Janše edina ministrica, ki je so
delovala v vseh treh postsoci
alističnih vladah. Padla je kot 
Miha Jazbinšek - s pomočjo 
SDK kontrole. Je to tudi način 
za odstavitev Janeza Janše, saj 
so tudi v njegovem ministrstvu 
bili na delu uslužbenci SDK?

Marjan Horvat

glosa

Lepe pašne dneve 
vsem skupaj!

Saj je res prav nadležno, kako se iztekajo vse slovenske pravljice 
novejšega časa! In pa tiste stare, ki bi se morale v tem času izteči. 
Na primer pravljica o Kralju Matjažu. Rodovi Slovencev so živeli 
za njen srečni konec, za tisti dan, ko bo zaspani panonski Kralj 
Matjaž vstal in naredil to deželo srečno. Potem ti pride tak čas, po 
tisočletnih sanjah, Matjaža pa od nikoder! Slovenija postane samo
stojna kraljevina,bradatega dobrotnika pa ni na spregled. Peterle, 
ki se še po dolžini aktualne brade - če seveda odmislimo sloven
skega kralja Drofenika - še najbolj približuje bradi Kralja Matjaža, 
si jo vsake toliko čase obreže!

Poglejmo zdaj drugo slovensko pravljico. Tisto, ki so jo začeli 
pripovedovati v času osamosvojitvenih razprav v takratni skupšči
ni. Čisti izlivi bukolike! Pasli se bomo, če bo treba za slovensko 
samostojnost! To je bila radostna obljuba takratnih vodnikov 
slovenske črede.

Veste, kaj sta si ob tem predstavljala Slovenec in Slovenka? 
Predstavljala sta si, kakor jima narekuje njuna kultura, njuno 
kmečko- pastirsko poreklo, najbolj razgibano pesništvo njunega 
jezika in tista proza, ki je znana pod literarno označitvijo »kmečke 
slike«.

Pred njune oči so stopile livade, pašniki, planine in planjave, po 
katerih se v sočni travi kobacajo razigrani backi. Ti backi, to so 
njuni otroci, mali slovenčki. Matere Slovenke so videle sebe, kako 
pridno mulijo travo, da bi se jim v žlezah naredilo mleko. Samci, to 
so Slovenci, jih ljubeče gledajo. V rosnem jutru tleskajo veke na 
stajah, skoznje pa stopajo brhke pastirice z golidami mleka in 
pšeničnim kitami, vrženimi čez razgrete grudi. Čez vse to se 
razlega ukanje pastirjev. Pastirji in pastirice so seveda politiki in 
političarke - pasoča se drobnica smo mi državljani.

No, in kaj se je izcimilo iz tistih sočnih obljub!? Kakšno je danes 
slovensko življenje, se mar kdo pase na lepih sončnih pašnikih? 
Figo! Eni jedo jastoge, nadevena telečja prša in lignje, drugi pa 
posebne salame in kislo zelje. Čeprav bi moralo biti na paši vsaj 
140.000 tisoč tistih Slovenk in Slovencev, ki so brezposelni in so jih 
za pašo določili že v prejšnjem režimu. Skupaj z njimi pa bi se pasli 
tudi njihovi otroci.

Za vse to pa je kriva trikratna ministrca za delo Jožica Puhar. Ta 
zalita gospa; čeprav je doma iz planšarskih krajev, tam s Polic nad 
Kranjem, ni uresničila Židanih napovedi, da se bo potrebno po

Zdravstveni minister o 
ločitvi pomurskega zdravstva

Minister za zdravstvo dr. Božidar Voljč je poklical vodilne 
delavce pomurskih javnih zdravstvenih zavodov ter se z njimi 
pogovaijal o razdruževanju pomurskega zdravstva. Za problem 
razdružitve nekdaj organizacijsko povezanega, enotnega pomur
skega zdravstva je že slišal, tudi za to, da Ljutomerčani želijo 
razvezo po svoje, oziroma da se na našem koncu ne morejo 
dogovoriti, kako se ločiti. Povabljeni sogovorniki pa so mu pove
dali, da problem ni v njih ali pri njih, saj so se v zdravstvu že 
dogovorili, kako in na kak način se bodo razšli, vendar tega niso 
sprejeli v vseh občinah. Minister za zdravstvo bi na razgovor 
moral poklicati tudi predstavnike obmurskih občin, so mu pove
dali. Minister za zdravstvo je nato svoji pravni službi naročil, da 
pripravi ustanovitvene akte za soboško bolnišnico.

V bolnišnici namreč še vedno čakajo na ustanovitvene akte in 
republika uradno še vedno uradno ni, da je ustanovitelj tudi naše 
bolnišnice. V zdravstvenem ministrstvu so namreč čakali na to, da 
se pomursko zdravstvo dogovorno razide, in s tem pogojevali 
pripravo aktov za bolnišnico. Kaže, da bo po tem razgovoru 
vodstvenih zdravstvenih delavcev z ministrom konec postavljanja 
pogojev, problem razdružitve (osnovnega zdravstva) pa še ni 
rešen. MH

osamosvojitvi pasti. Namesto tega je ljudem s socialnimi podpora
mi vsiljevala blagodati komunizma, »minimalno preživetje v pod- 
ložnosti in lenobi«, kot bi rekla pobegla hči kubanskega predsedni
ka Castra. Ni čuda, saj je gospa ministrica članica stranke nekda
njih komunistov.

Tako je torej čisto v redu, da se slovenska zgodba o uspehu vsaj 
tukaj vrne k svojim koreninam. Drnovšek, pripovedovalec te 
zgodbe, ta Kralj Matjaž brez brade, je odstavil uničevalko pravljic, 
ki je z vsemi dovoljenimi in nedovoljenimi sredstvi skušala nadalje
vati staro komunistično pripovedko o proletarskem raju na zemlji.

Razumljivo je tudi, da je od vseh najbolj bičasto kritizirala 
Puharjevo Slovenska ljudka stranka. Brezposelni ljudje, ki ždijo 
po blokih in žulijo svoje vsakdanje porcije cenenih klobas in 
krompirja, niso volivci Podobnika in njegovih. Njihovo volilno 
telo je doma na deželi, zato je potrebno slednjič vso to množico 
spraviti tja ven na pašo.

Pa še nekaj, morda celo najpomemebnejše! Če se bo slovensko 
državno življenje preselilo na pašnike, bo mogoče naposled priti 
do kraja vsem tem prisluškovalnim in drugim tajnim aferam, na 
katere opozarja Milan Kučan. Navzkrižni vohuni so se tako globo
ko zajedli v urbanizirano in sproletazirano družbo, da jih niti 
predsednik ne more razkrinkati. Potem pa nemočen samo obtužu- 
je.

Ko bo slovenski narod začel živeti svojo osamosvojitveno prav
ljico in bo v teh pomladnih dneh množično odhrumel na pašnike, 
se bodo morali za njimi in za njihovimi pastirji, torej tudi za 
Kučanom, Drnovškom in Rigelnikom, tja odplaziti tudi pripadniki 
Civilne inciative. Seveda v kamuflažnih uniformah Janševega mi
nistrstva za obrambo. Te uniforme pa so takšne barve, kot je 
najbolj užitna pašna trava.

Zdaj pa si predstavljajte! Vohuni, ovaduhi, prebežniki in krtice 
bodo ležali vsenaokrog med pasočimi se čredami Slovenk in Slo
vencev, ne da bi jih kdo opazil. Potem se pa bo nenadoma med 
pasočo se drobnico pokazala rakrita zadnja plat vohuna. Ker mu 
bodo travo muleče Slovenke in Slovenci popasli varovalno barvo 
z riti, misleč, da je trava.

Ta dežela bo naposled našla svojo identiteto. Tudi v tako 
pomembnih zadevah, kot je vsakokratni televizijski pozdrav v slo
vo ob koncu osrednjih informativnih oddaj. Napovedovalci se 
bodo poslej poslavljali s: »Pa dobre pašne dneve vsem skupaj!«

ŠTEFAN SMEJ
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gospodarstvo

Občinska vlada v Ljutomeru 
ugotavlja, da so lani dobro 
gospodarili s proračunskim denarjem 

Prihodki - odhodki 0:0
Skupni prihodki proračuna občine Ljutomer za leto 1993 

so znašali 523.693.015 tolarjev in toliko je bilo tudi odhod
kov. Na podlagi sistema izravnave do 90 odstotkov javne 
porabe na prebivalca so dobili približno polovico sredstev 
iz republiškega proračuna. Tako so na zadnji seji občinske 
vlade ugotovili, da se je poslovno leto izteklo dokaj ugod
no.

Z zadnjim rebalansom so sicer planirali 40 milijonov 
nepokritih prihodkov, klub temu pa niso «imeli posebnih 
problemov z likvidnostjo. Obračali so namreč denar od 
prodanih stanovanj (okrog 35 milijonov SIT), večino na
ložb - največja je gradnja nove šole z vrtcem pri Mali 
Nedelji - pa so »aktivirali« šele proti koncu leta.

V leto 1994 pa sicer niso startali z ničle, kajti na rezerv
nem skladu je ostalo skoraj 496.000 tolarjev, blizu 950.000 
tolarjev znaša razlika med prihodki in odhodki za zdrav
stveno varstvo živali, več kot 6,2 milijona tolarjev pa je 
pozitivni saldo pri sredstvih za urejanje stavbnih zemljišč. 
Predlog izvršnega sveta je, da se vsi presežki prihodkov nad 
odhodki prenesejo v leto 1994. Ker sklad stavbnih zemljišč 
ni izpolnil večji del nalog, ki so bile načrtovane, še zlasti pa 
zato, ker ni opravljal razvojne funkcije, bo potrebno čim- 
prej ugotoviti, kaj je temu vzrok. Ce se stvari ne bodo 
premaknile, bodo sklad celo razformirali.

Pripravljen in v glavnem usklajen (med glavnimi porab
niki) je že tudi proračun za letos, o čemer pa bo najbrž 
precej dodatnih predlogov in pripomb na zasedanju zborov 
občinske skupščine, ki bo ob koncu tega meseca.

J. GRAJ

Perutninarska zadruga Murska Sobota odkupuje skladov delež v Agrotnt^

Ob piščancih še purani in gos
A Ai « v Prav takO ° ‘Sredi tega meseca, natančneje 14. marca, je Sklad Republike

Slovenije za razvoj s Perutninarsko zadrugo Murska Sobota pod
pisal pogodbo o prodaji svojega lastninskega deleža v soboškem 
Agromerkuiju, s tem pa je tudi konec ugibanj o tem, kdo bo 
lastnik tega perutninarskega podjetja. Kot je znano, je to podjetje 
pred tremi leti zašlo v hude težave, z izgubo nekdanjega jugoslo
vanskega tržišča so morali proizvodnjo močno skrčiti, kar je imelo 
za posledico presežne delavce in pa seveda izgubo v poslovanju. 
Rešitev je vodstvo Agromerkuija skušalo poiskati v skladu za 
razvoj, na katerega je preneslo 55 odstotkov družbenega kapitala 
(45 odstotkov je po zakonu o zadrugah pripadlo zadružnim orga
nizacijam), vendar se je izkazalo, da takšna odločitev ni dala 
pričakovanih rezultatov. Razen pri reševanju presežnih delavcev 
sklad ni pokazal posebnega zanimanja za odpravo nastalih težav, 
saj je podjetje s svojo zahtevo po zagotovitvi obratnih sredstev pri 
skladu naletelo na gluha ušesa, pa tudi z upniki niso našli naju
streznejše rešitve.

v Perutninarski zadrugi seveda

Letni občni zbor soboškega sindikata 
delavcev pri zasebnikih

Moč sindikata 
je odvisna od 
usposobljenega 
članstva

Po dobrem letu (pogodbo 
s skladom so podpisali 2. de
cembra 1992) se je sklad za 
razvoj odločil, da svoj del last
ništva v Agromerkuiju proda, 
z objavo prodaje v začetku le
tošnjega leta pa so se razširile 
različne govorice o morebitnih 
novih lastnikih tega podjetja. 
Med njimi se je najčešče ome
njala Pomurska banka, ki naj 
bi v zameno za Agomerkur 
skladu odstopila svoje terjatve 
do Mesne industrije Pomurka, 
kot možen kupec pa se je poja
vila tudi Perutninarska zadru
ga. Kot pravi direktor te zadru
ge Karel Nemec, so v Perutni
narski zadrugi takoj po objavi 
prodaje začeli z aktivnostmi za 
odkup skladovega deleža, saj 
niso želeli zamuditi predkupne 
pravice. Perutninarska zadruga 
Murska Sobota je bila namreč 
že do zdaj 42,93-odstotni last
nik Agromerkurja (2,07 od
stotka je dobila Kmetijska za
druga Lovrenc na Pohoiju), 
z odkupom skladovega deleža 
pa želi pridobiti večinski last
ninski in upravljalski delež.

Gospodarske razmere so 
v mnogočem vplivale tudi na 
položaj obrti. Še vedno je večja 
ponudba od povpraševanja teh 
delavcev, ki so zelo razdroblje
ni po številnih obratovalnicah. 
Spričo navedenih razmer pa je 
med delavci pri zasebnikih zad
nje čase opaziti povečano zani
manje za članstvo v sindikatu, 
od katerega pričakujejo večjo 
pravno pomoč, predvsem pa 
zaščito njihovih socialnih in 
drugih pravic. Največkrat gre 
za odpuščanje delavcev, za ne- 
izplačevanje plač in regresa za 
malico. Po drugi strani pa de
lavci pri zasebnikih še vedno 
premalo poznajo delovno za
konodajo.

To je v svojem uvodnem po
ročilu med drugim omenil do
sedanji predsednik izvršnega 
odbora osnovne organizacije 
sindikata delavcev pri zasebni
kih občine Murska Sobota Zol
tan Zauneker. Ker še ni skle
njena kolektivna delovna po
godba, se pogajanja med obrt
no zbornico in sindikati nada
ljujejo, prav podpis te kolektiv- 
ne pogodbe pa bo tudi osred
nja letošnja naloga. V minulem 
letu je uspešno deloval tudi 
sklad za dopolnilno izobraže
vanje delavcev pri zasebnikih, 
ki ga vodi Jože Časar. Ta je 
navedel podatek, po katerem 
je bilo kar 347 udeležencev raz
nih tečajev in ekskurzij. Pri 
tem je omenil zelo dobro sode
lovanje s soboško obrtno zbor
nico, Ljudsko univerzo in cen
trom poklicnih šol. Letos bodo 
več pozornosti namenili izo
braževanju o delovnih razmer
jih, organiziranju računalniških 
tečajev in učenju tujih jezikov, 
saj se dobro zavedajo, da je 
lahko le usposobljen delavec 
uspešen pri svojem delu. Lah
ko se pohvalijo tudi z delom 
stanovanjske komisije, ki je la
ni podelila posojila 52 prosil
cem, skupna vsota pa je znaša
la več kot 8,9 milijona tolaijev.

Razprava je pokazala, da je 
od števila članov odvisna moč 
njihovega sindikata, zato niso 
bili povsem zadovoljni z ude
ležbo na tokratnem občnem 
zboru. O osnutku nove kolek
tivne pogodbe med delavci in

zasebnimi delodajalci jim je 
podrobneje spregovoril vodja 
pravne službe pri pomurskih 
svobodnih sindikatih Branko 
Lutarič, o skorajšnjem spreje
mu obrtnega zakona pa pred
sednik Obrtne zbornice Mur
ska Sobota Štefan Pavlinjek. 
Ker se je 12-članskemu izvrš
nemu odboru iztekel štiriletni 
mandat, so izvolili novega, na 
seji izvršnega odbora pa bodo 
izvolili tudi novega predsedni
ka

MILAN JERŠE
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Odločilen je bil razvojni 
program

Podatka o tem, kdo se je
zanimal za nakup Agromer
kurja, nimamo, dejstvo pa je. 
da je bila Perutninarska zadru
ga Murska Sobota najugodnej
ši ponudnik, zato jo je sklad 
izbral za kupca. Po besedah 
Karla Nemca je bil odločilnejši 
od cene prav gotovo razvojni 
program podjetja z njegovo na
daljnjo sanacijo, ki so ga pri
pravili v zadrugi in predložili 
skladu. Perutninarska zadruga 
naj bi po pridobitvi večinskega

poslovnega deleža opravila fi
nančno sanacijo Agromerkurja 
s pomočjo dezinvestiranja, do- 
kapitaliziranja podjetja, širitvi
jo proizvodnega programa, in
tenzivnejšim trženjem in okre
pitvijo kadrovske funkcije po
djetja.

Celotna vrednost družbene
ga kapitala Agromerkurja je 
ocenjena na 685.325.000 tolar
jev, od tega je 294.210.000 to
larjev že, v lasti Perutninarske’ 
zadruge Murska Sobota, 
14.186.000 tolarjev predstavlja 
lastništvo Kmetijske zadruge 
Lovrenc na Pohorju, preosta
nek pa je v lasti sklada. Ta je 
75.386.000 tolarjev (11 odstot
kov celotne vrednosti) rezervi
ral za interno razdelitev delav
cem, prodaja pa 44- odstotni 
delež oziroma 301.543.000-to- 
larsko vrednost. Ta delež torej 
odkupuje Perutninarska zadru
ga, ki je ob podpisu pogodbe 
skladu že plačala 200.000 mark 
tolarske protivrednosti, preo
stalo kupnino pa mora porav
nati v 30 dneh po podpisu po
godbe. Ker zadruga teh sred
stev nima, bo dve tretjini kup
nine poravnala s posojilom, 
preostanek pa z denarjem, ki 
ga bo dobila s prodajo tretjine 
deleža, ki ga odkupuje od skla
da. Za prodajo tega deleža se 
pogovarjajo z Zunanjo trgovi
no ABC Pomurke in kaže, da 
bo kupčija kmalu sklenjena. 
V Perutninarski zadrugi Mur
ska Sobota namreč zatrjujejo, 
da ne želijo ostati pretežni last
nik Agromerkurja, pač pa bo
do ohranili največ 51-odstotni 
kontrolni in upravljalski delež.

Težave s posojilom
Z odkupom Agromerkurja

ni šlo vse gladko, saj so pri 
iskanju najustreznejših posojil 
naleteli na številne težave. 
V Slovenski zadružni kmetijski 
banki, kjer so želeli vzeti poso
jilo, so jim le-to povezovali 
z izredno trdnimi jamstvi za 
njegovo vračilo. Če bi želela 
vzeti posojilo v tej banki, bi si 
morala zadruga zagotoviti ne
preklicno jamstvo države ali 
občine oziroma bi lahko dobila 
hipotekarno posojilo, za kate
rega bi morale tretje osebe za
stavilo svoje nepremičnine ali 
drugo premoženje v dvakratni 
dejansko vnovčljivi vrednosti 
od zneska posojila. Na več ra
zumevanja so naleteli v SKB- 
banki, ki jim bo dala iz sred
stev Evropske banke za obno
vo in razvoj hipotekarni kredit 
(hipoteka na objektih Agro
merkurja), s katerim bodo 
skladu plačali dve tretjini kup
nine. Ob enoletnem odlogu 
bodo to posojilo odplačevali 
sedem let z 12-odstotno obrest
no mero. Niso pa tudi opustili 
dogovorov s Slovensko zadruž
no kmetijsko banko, kjer bodo 
najeli tretjino posojila, če jim 
ne bo uspelo pravočasno skle
niti prodajne pogodbe z Zuna
njo trgovino. Za 11- odstotni 
delež Agromerkurja, ki ga 
Istninijo delavci z interno raz
delitvijo, morajo le-ti lastnin
ske certifikate zbrati v enem 
mesecu in jih izročiti skladu, 
v nasprotnem pa je zadruga 
dolžna priskrbeti bančno jam-
stvo v vrednosti 300 
mark.

tisoč

Dezinvestiranje in 
dokapitalizacija

Z odkupom skladovega de
leža v Agromerkurju bo posta
la torej Perutninarska zadruga 
Murska Sobota skoraj 87-od- 
stotni lastnik tega podjetja, kot 
smo že zapisali, pa takšnega 
lastninskega deleža ne namera
va obdržati. Poleg Zunanje tr
govine išče še druge ustrezne 
partnerje, poslovni načrt pa 
predvideva še dokapitalizacijo 
in dezinvestiranje podjetja. 
Med objekti, ki jih želijo pro
dati, so mešalnica močnih kr
mil in silosi v Lendavi, bodo pa 
v mešalnici obdržali polovični 
delež zaradi kontrole krmil, ki 
jih potrebujejo za lastno prire-

jo. Prav tako naj m ^ 
štiri objekte farme
v Gornjih Petf0VCj: 
brojlerjev v Uob® u 
dva objekta Ustne 
prireje v Strukovah 
vendar zanje zaerism-^, 
sebnega zanimaj 
jem Lokastar iz 
že sklenjen dogovo 
talizaciji, v Agr°®ei Z 
bi to podjetje 
nemških mark, v 
s tem podjetjem 
v Agromerkuiju us® 
puranov in te® jt 
usposobili tudi ¡j 
merkurjeva klay®^’ eIts- 
edina v Sloveniji P jj. 
klanje težkih 
območje pa naj P 
kastar že kmalu P 
vzrejo puranov. Z j 
menili 17 P^. 
v katerih so dos J 
čance, njihov cilj P" W 
čez dve leti u^e 

enodnevnih puran (l» 
djetje Lokastar bo 
lovanju z Agrom J 
vojilo prirejo tej | 
ki jih bodo le«* Tl 
ton, prihodnje le
v letu 1996Že 2.0W‘ J 
bodo zaklali 1 p^jir 
v Murski Sobo*1 ,aiai7 
čančjega mesa bo ^toj’ 
tovanem obsegu p f 
no, novost pa
s katerimi so ■pridobili nekaj^^ 

Kakšna usoda
poslenih v soboljJ 
kurju, je v tem tr«"^ 
napovedati, ven .jj/ 
ninarski za^Asti 
stični. Zadružni
no odločili za 0 GiiP', 
ga deleža v
ranti (trenutno J 
odločili, da bod ;
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mark in tako
kupu. Če jim bo 
ti nove 
se število zapeti, 
lo bistveno zma J 
bi s skladom Pa Lnost11 j 
ločeno, da j
pasti pod 200- Z obdaA> 
vih programov s 
večjo prodajo- o,z 
va tržni ugled ’ J 
ki ima licenco z Z , 
dajo na najra ^¡¡ii^i

Je za kopičenje zalog v ARCONTAU kriva italijanska majija? Zaradi velike
konkurence z vzhoda nižje cene za zabojnike

10 x -10
Na dvorišču nekdanje Avtorad- 

gone na Meleh pri Gornji Radgoni, 
kjer danes posluje družba AR
CONT, se kopičijo zabojniki (kon- 
tejneiji). Je po nekaj letih uspešne 
prodaje nastopila kriza, ker se je 
trg nasičil s tovrstnimi izdelki (to ni 
pokvarljivo ali hitro uničljivo bla
go)? Direktor Branko Kurbus je 
prepričan, da ni razloga za pre
plah; zaenkrat so vsi zabojniki, ki 
so na njihovem dvorišču, narejeni 
po naročilu, torej bodo prej ali slej 
tudi odposlani. Vprašljiva je le za
loga Unprofoija.

Ne bodo hirali na obroke

Avtoradgono je nasledila družba 
AR HOLDING, ki je ustanovila 
pet družb: za transportno, servisno 
in trgovinsko dejavnost ter za izde
lovanje avtobusov in zabojnikov. 
Po treh letih sta ostali le dve »hčer
ki«, ARAVTO in ARCONT. 
V slednji se lahko pohvalijo, da so 
pokrili vse obveznosti do stečajnih 
upnikov, odplačali obresti posojil, 
po L januarju 1991 pa niso najeli 
novih posojil. Po pripravljenem 
programu lastninjenja naj bi se vsa
ka družba lastninila samostojno, 
hkrati bi prevzeli obveznosti in 
premoženje AR HOLDINGA. 
Vrednost družbe AR CONT je 
okrog 22 milijonov nemških mark. 
Ker je zaposlenih le 300 delavcev, 
poslovanje pa je na robu uspešno
sti, se najverjetneje ne bodo odlo
čili za notranji odkup. Vložek de
lavcev in podjetja bi bil prevelik,

hodnoevro LUP’

v tem trenutku si ga ne morejo 
privoščiti, zato bi notranji odkup 
pomenil »hiranje na obroke«.

V prihodnje bo solastnik rad
gonske družbe najverjetneje drža
va ali katera od investicijskih 
družb; dokončno se bodo o načinu 
lastninjenja odločili v prihodnjih 
tednih.

Na dvorišču 600 zabojnikov

V letih 1992 in 1993 so za potre
be Unproforja izdelali 1500 zaboj
nikov. Ves čas so naročila vojske iz 
Zagreba obravnavali kot dodatna, 
zato so za izdelovanje teh zabojni
kov najeli okrog 150 dodatnih de
lavcev. 300 zaposlenih je opravljalo 
svoje normalno delo in izpolnjeva
lo naročila drugih tujih kupcev. 
Naročil Unproforja zadnje mesece 
ni več, pravzaprav jih najbolj skrbi 
600 zabojnikov, ki jih je naročil 
Unprofor, sedaj pa že pol leta ča
kajo na dvorišču ARCONTA. Su
mijo, da gre za nečedne posle, mo
rebiti je za njimi italijanska mafija, 
kar pa je seveda težko dokazati. 
Res je le to, da od novembra dobi
vajo naročila za izdelovanje zaboj
nikov le italijanski dobavitelji (hr
vaški posrednik pa jim je potrdil, 
da so italijanski »poslovneži« hoteli 
izvedeti ime človela, ki odobrava 
naročila Unproforja). To ne pome
ni, da so italijanski zabojniki boljše 
kakovosti, prej nasprotno.

Nadalje čaka na dvorišču tovar
ne 138 zabojnikov Mabetexa, da 
jih odpelje v Jarkuts v Sibirijo. 200

Tisoč sodov posebnih odpadkov ^
Tudi Avtoradgona se v preteklosti ni « 

slovenskih podjetij) prav posebno ukvarja 
Tako se je z leti nabralo od tovarniški ograj’ » L KV 
sodov, v katerih so odpadki, ki vsebujejo 
v tej tovarni so imeli veliko dela z raznimi ‘’'l1' ^ft/ 
in predvsem barvami. Ti odpadki še vedno « 
so nekoliko »manj« škodljivi kot nekoč in J 
manj. Barvajo v posebnih lakirnih komorah^ 
prijaznimi barvami. Kljub temu napolnijo na a 
sodov posebnih odpadkov. ¡^ /

V oddaljenem delu ARCONTA je 
posebnih oziroma že kar nevarnih odpadkov P a 
V zadnjem letu so jim zamenjali pokrove, 
jim bo ta problem pomagala rešiti država.

zabojnikov je zaloga kupca iz Av
strije Conteinex, le okrog 20 zaboj
nikov pa je dejanska zaloga AR
CONTA. Skupno je na dvorišču 
tovarne okrog 600 zabojnikov, ki 
pa so vsi narejeni po naročilu in za 
znanega kupca. Najbolj skrb zbuja
joča je zaloga Unproforja, vendar 
če imajo narejeno pisno pogodbo 
o naročilu, verjetno z izplačilom ne 
bo nobenega problema.
Desetkrat manj za 10 
odstotkov

Zapleta se tudi pri prodaji na 
zahodnem trgu; pravzaprav AR
CONT ne prodaja naposredno na 
tujem trgu, ampak to namesto nje
ga počne Conteinex (in drugi), 
s katerim imajo sklenjeno letno po
godbo. Zaradi vedno večje konku
renčnosti izdelovalcev zabojnikov 
iz Češke in drugih vzhodnih držav, 
je Conteinex za podpis letošnje po
godbe zahteval 22- odstotno zniža
nje cen.

»Skupaj s sindikatom smo se po-

tem odločili, J J’ 
Ijeni pred
v kislo jabolko ^ (e J ; 
stavno zaP¿e?^?0 dela i6 
godbe, ne bi b^je 
da so se cene le w 
stotkov, L ^ got^'A^J. začeli izvajat. M Í 
poimenovali 
minus deset.Aofl',(Ai 
ramo deset kat g 31« ¿¡j 
ceno, znižan U 

Z drugimi 
di, da morajo 
kov več de ^¿otk°J 
temu za 10 od ^ Jy, ^; 
čo smo "alete jXy 
vanja tudi pn V Z 
vedal direkto O
ko Kurbus-

Verjetno Pa Jo^L % 
nje - z izpa . Z ! 
nostjo. nižanj« J
tudi v prihodnj po |

ši in "^¿na1^
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G'°i'wpodjetje Pomurski

Na prelomnici
1955 ustanovne™,^a8^^^ Pomurskih tiskarn je bilo 17. maja

Sobota. V stnr Grafično podjetje Pomurski tisk Mur- 
jošivelo precei stl.?bdesetletjih delovanja je to podjetje 
d'rih temeljnih lzac,J?k*b sprememb, in sicer od oblikovanja 
*ozdov v sam...^31112®01!. združenega dela do preoblikovanja 
80 h,*1® R januarja looi0^^8, ?adnje organizacijske spremembe 
Mjetje Pomurski .• > ’ ,se je združeno založniško in grafično 
pl^e p°djetje Tisk^rm?^ M tri,s“ojna Podietja> naj- 

°®«rski tisk. To i > n° Pa ie Prevzela firma Grafično podjetje
Prospektov, etiket8 Tia"0- M tiskanJe kn.Pg> časopisov, 

,v’ 2etnljevidov ’’ .farjev, reklamnih blokov, obraz- 
Pjsamiškega ter n,n ’ Pro,zv°dnjo tiskanih kuvert in drugega 

®om ¡n ¿jug- p,mn®^? Materiala, tiskanih platnic z meha- 
$ v®ska dela, izdeluj aV tako 'zdelujejo klišeje, opravi jajo knji- 

ebanografsko obdelavoPnP1™0 ^anterij° m tiskajo obrazce za 
NiJ Vež Projektov z i2^bo 

dela’ velika 
slabo pOkrivOmaČem tržiš‘ 

^lw in anje izvoznih
Vza$Gibar^ zadolži' 

80jihklanih ^rski stroj 
Poi°Žaj. OčitnnrdVk' V ne8otov 

brajda bl blle težave 
j etičnem "^“ostljive. 
b ie7^P°djetiu Pomur- 

a avcev, od .], zaP°slenih 168 2borih delat !8a 55 žensk- Na 
Kalani ]e bil 3- de- 
rdowten?^ 
m >>v sana?-^01^ $tefan 

ki u Jikem pr°gra-
J”"^! ¡L 4' februarja 
>e oroJ Šn' odbor os- 
5m28 fPZkCije s>ndikata>k! S'“'!« I» P«. 
te>vne nalet’ °Predelje-

UspS ngaeza rešitev iz 
bi’ da Ue delam m ]e lzPeljati 

Ponašali °, projektov, ki 
pSeVaino za°’ ampak si

Slao mneni ?ede 1ZV°- 

odstotkov.«

OPTIMIZMA NE PRI
MANJKUJE - Štefan Šadl 
verjame v uresničenje sanacij
skega programa,s katerim bi se 
lahko kmalu izkopali iz težav, 
pokrivanja stroškov zavestno 
odločili, da niso šli v kakršno
koli tveganje. »Zato je bilo ne
kaj ljudi tudi na čakanju doma, 
kar je pomenilo izpad 5.154 de
lovnih ur oziroma približno 10 
odstotkov razpoložljivega de
lovnega časa. Tako je bilo pov
prečno na prisilnem dopustu 
16,8 odstotka ali 28 delavcev. 
Od tega je bilo na čakanju 15 
delavcev, 13 pa na bolniškem 
dopustu. Kljub temu smo koli-

činski plan januarja in februar
ja v primerjavi z enakim lan
skim obdobjem presegli za 13 
odstotkov. To dokazuje, da je 
bil sanacijski program pravilno 
zastavljen. Hkrati pričakujemo 
zmanjšanje delovne sile za 30 
ljudi. Ob povečanju proizvod
nje smo ta mesec že prešli na 
dvoizmensko delo, po potrebi 
pa delamo tudi ob sobotah in 
nedeljah,« pojasnjuje Štefan 
Šadl.

Ob manjši zadolžitvi večja 
posodobitev

»Predvidevamo, da bomo 
anuiteto za odplačilo štiribarv- 
nega stroja vrnili s pomočjo re
publike za preustroj gospodar
stva. Doslej smo že dobili 10 
milijonov tolarjev. Tako bo le
tos odpravljen ta največji fi
nančni problem. Iz svoje proiz
vodnje pokrivamo tekoče fi
nančne potrebe. Poleg tega 
smo v januarju in februarju 
zmanjšali našo zadolžitev za 
15,5 milijona tolarjev, z novim 
prilivom pa bi ta znesek zmanj
šali še za približno 6 milijonov 
tolarjev do konca marca,« do
daja naš sogovornik.

Etiketni program dobavljajo 
v glavnem Radenski, Tobačni 
tovarni Ljubljana, Pivovarni 
Laško in Pivovarni Union, eti
ketni program za vina pa pred
vsem Ljutomerčanu in Lendav- 

, skim goricam. Nadalje gre za 
tiskanje knjig za založbe, zlasti 
za Pomursko založbo, Cankar

jevo založbo, Državno založbo 
in zasebno založbo Ewo iz 
Ljubljane. »Glede izvoza pa 
smo se povezali s firmo Koro
tan v Celovcu, ki zalaga avstrij
ski in ameriški trg, in založbo 
Subrosa na Madžarskem. V sa
nacijskem programu načrtuje
mo tudi nakup sodobnejše 
strojne opreme v knjigovezni
ci, za kar bomo porabili 405 
tisoč mark. Pri tem smo dobili 
tuje posojilo na odplačilni rok 
treh let prek dobavitelja opre
me. Pričakujemo, da bo nova 
linija montirana že po 1. aprilu 
letos.

Načrti so obetavni

Pričakujejo, da bodo letos 
s prodajo svojih izdelkov na 
domačem trgu iztržili nad 460 
milijonov tolarjev, to bi pome
nilo za 20 odstotkov več kot 
lani, v tujini pa 125 milijonov 
tolarjev oziroma za 10 odstotke 
več kot leta 1993. S tem bodo 
količinsko proizvodnjo poveča
li za 13 odstotkov, predvsem 
na račun povečane proizvodnje 
v knjižnem programu, kjer bo
do vključili nove linije za trdo 
vezavo knjig. S komercialnega 
vidika imajo že podpisane vse 
pogodbe, s čimer je večina na
črtovanega dela zagotovljena. 
Odpraviti pa bi morali tudi do
ločene kadrovske težave. Pri
manjkuje jim dobrih komerci
alistov in finančnih delavcev, 
medtem ko bi v tehničnem sek
torju potrebovali agilne inže-
nirje. MILAN JERŠE

IZ PROIZVODNJE - Zmogljivosti štiribarvnega tiskarskega 
stroja kaže čimbolj izkoristiti, kajti drugače so prizadevanja po 
boljših poslovnih rezultatih nična. Foto: NATAŠA JUHNOV

(^ načini izračunavanja nadomestil
Piaft n”t?0 ^ odstotkov, najvišja 310 odstotkov 

» j^de ♦ Pokoinin^ l”6®3- Zaradi ukinitve dvomesečnih 
k *jev. Dpi„j . , v pokojninskem skladu ostalo 5,1 
°' P^čiii anje novo „ ^“k' b°do dobili refundirane prispevke 

n Qraiunava„i;• enih oseb. Tudi za vojaške invalide 
hitre. anja ""«lidnin.

*5^ «i M

za "^občanov.
lh «o 5do®estila,

4 0Va°ja brJ n',z nas,o- 
nadomeSeln°Sti’ 

za Ča« t,la upra- 
S’Za čas zfd ?dniškeSa 

111 Pokn^1 b°lezn?r anosti Od

nači®3^.37313

naj bi aJamčeno 
M\Ce° Ž vr ? v«ana 
? Usklai ^a ta Hačie^Sk'b po- 
^Hsnf16}0 'zhod ^ naMreč 

P oSn'h kolnuČne Plaie 
Za gosi k?VnibPo- 

k ^ na 
Ae da ^ izraču- 

P°treb<^; asl' cen 
V posa’

zah*- 
uSkumem°ran- 

de’ vP8%?°sti se h- nas*ova 
^’^^eno ne 

tei», žar Vk iu^uje 
Zat0 Pri tem

ne bo bistvenih sprememb pri 
vlogi denarja. Drugače je pri 
nadomestilih za porodniški do
pust, saj se predvideva, da bo 
letos porabljenih v ta namen 
4 odstotke manj denarja kot 
lani, predvsem zaradi tega, ker 
so ta nadomestila vezana na 
način usklajevanja pokojnin. 
Za pokojninsko in invalidsko 
zavarovanje v letu 1994 je 
predvidenih 240 milijard tolar
jev. Do te številke so prišli na 
osnovi do sedaj veljavnih pred
pisov, ki določajo mesečno us
klajevanje pokojnin glede na 
gibanje povprečnih plač na za
poslenega in z izplačevanjem 
dvomesečnih poračunov ob 
vsaki uskladitvi pokojnin. Iz
datki zavoda po novem - glede 
na ocenjeno rast plač zaposle
nih - bi se zaradi ukinitve dvo
mesečnih poračunov zmanjšali 
za 5,145 milijard tolarjev. 
Sprememba pri usklajevanju 
zajamčene plače pa ne bo ime
la bistvenega vpliva na prora
čunska sredstva, pomeni pa 
večjo avtomatizacijo pri izraču
navanju, kar so sindikati zahte
vali že lep čas.

Zgoraj omenjeni denarni 
prejemki se bi usklajevali tri
mesečno naprej, če bi rast cen 
presegla 3 odstotke. Uskladi
tev pa bi bila 70 odstotkov ugo
tovljene razlike nad 3 odstot
ke. Tako bi se na podlagi dolo
čil zakona prejemki za drugo 
četrtletje april-junij povečali 
za 70 odstotkov ugotovljenega

preseganja rasti cen v prvem 
četrtletju nad 3 odstotke. Tako 
povečani prejemki se bi ponov
no usklajevali za tretje četrtlet
je julij-september, če bi rast 
cen v drugem četrtletju apri
l-junij presegla 3 odstotke.

V predlogu zakona o pokoj
ninskem in invalidskem zava
rovanju je določeno, da znaša 
najnižja pokojninska osnova 64 
odstotkov, najvišja pa 310 od
stotkov povprečne plače na za
poslenega delavca v republiki.

Po hitrem postopku naj bi 
sprejeli tudi zakon o refundira- 
nju prispevkov, ki jih plačujejo 
delodajalci za socialno zavaro
vanje. Po hitrem postopku naj 
bi zakon sprejeli zato, da bi 
delodajalce vzpodbudili k no
vemu zaposlovanju. Z predlo
ženim zakonom se predvideva 
tako pravim kot tudi drugim 
osebam, ki kot delodajalci na 
novo zaposlujejo delavce, pre
jemnike denarnih dajatev- iz 
naslova brezposelnosti, refun- 
diranje določenih prispevkov. 
Delodajalcem bi se tako povr
nili prispevki, ki gredo v njiho
vo breme, za pokojninsko in 
invalidsko zavarovanje, za ob
vezno zdravstveno zavarovanje 
in za zavarovanje za primer 
brezposelnosti. Po trenutnih 
izračunih bi delodajalce raz
bremenili za 23,3 odstotke. 
V zakonu bodo opredeljeni na
čini in pogoji za refundiranje 
prispevkov za socialno zavaro
vanje. V Sloveniji je med vsemi 
prijavljenimi brezposelnimi 
osebami pri republiškem zavo
du za zaposlovanje v septem
bru 1993 prejemalo denarno 
nadomestilo 36.258 oseb, de
narno pomoč pa še 20.219

upravičencev. Povprečno - de
narno nadomestilo v septem
bru je znašalo 33.000 tolarjev 
bruto, to je 21.000 tolarjev ne
to. Denarna pomoč, ki je ena
ka 80 odstotni zajamčeni plači, 
pa je bila 13.000 tolarjev. Nov 
zakon ne bo zahteval dodatnih 
sredstev iz proračuna, ampak 
se bo porabljal denar, ki bi ga 
Republiški zavod za zaposlova
nje moral zagotavljati za de
narna nadomestila in denarno 
pomoč brezposelnim, če se ta 
ne bi zaposlila. Do sprememb 
po hitrem postopku bo prišlo 
tudi pri vojaških invalidninah.

Do sedaj je osebna invalidnina 
vojaškega invalida 1. skupine, 
ki predstavlja tudi osnovo za 
odmero ostalih invalidskih pre
jemkov, bila v višini povprečne 
mesečne plače v Republiki Slo
veniji iz predhodnega leta, 
povprečna na 90 odstotkov.

Tudi invalidnine in drugi pre
jemki civilnih invalidov vojne 
in žrtev vojaške agresije se do
ločajo in realizirajo na podlagi 
navedenega zakona. Kot osno
va za novo odmero invalidskih 
prejemkov bi se upošteval me
sečni znesek osebne invalidni
ne vojaškega invalida 1. skupi
no, določen z novim zakonom, 
v višini 63.800 tolarjev. Na no
vo odmerjeni zneski invalid
skih prejemkov bi se do uvelja
vitve zakona o vojnih invalidih, 
ki bo določal osnovo za odme
ro invalidskih prejemkov, 
uskaljevali četrtletno za naprej 
na osnovi rasti življenjskih po
trebščin po sklepu vlade Slove
nije. Tudi tu bo pogoj rast cen 
življenjskih potrebščin čez 
3 odstotke. Marjan Horvat

-p Lastninjenje—- -___

Certifikatom se poje slava
V tem času so na pohodu predstavitve družb za upravlja

nje investicijskih družb in skladov. Vse se zaklinjajo na 
svojo odličnost in zagotavljajo imetnikom lastniških certifi
katov gradove v oblakih. Vsaka zase trdi, je ravno ona 
tista, ki nam bo zagotovila največji donos za delež našega 
družbenega premoženja. Toda ali so ti gradovi dosegljivi 
povprečnemu državljanu?

Težko je sicer napovedovati, ali so napovedi družb real
nost ali le gola utopija. Če gledamo skozi optiko propagan
de, nedvomno lahko čakamo veliko. Hkrati je težko karko
li napovedovati, ko s skladi nimamo nobenih izkušenj. Po 
drugi strani delovanje družb in skladov premalo poznamo. 
Dejstvo je namreč, da izkušnje delovanja skladov v razvitih 
gospodarstvih niso povsem primerljive z našimi družbami 
in skladi, ki so v povojih. Napoved je težka tudi zaradi tega, 
ker dosedaj nobena od družb za upravljanje oziroma inve
sticijski sklad, ki naj bi ga upravljala, še ni začel z zbiranjem 
lastniških certifikatov. Tako imamo že nekaj uspešno olast
ninjenih podjetij z interno razdelitvijo delnic in notranjega 
odkupa. Za to skupino lahko z gotovostjo zapišemo, da 
znotraj njih vlada konsenz in v prvi vrsti zaupanje zaposle
nih v lastno podjetje, da so se odločili za tovrsten nakup 
podjetja. Res je tudi, da ne glede na zaupanje in izpeljan 
proces lastninjenja v teh podjetjih niso izključene poznejše 
špekulacije, ko bo zakon sprostil promet z delnicami. Na 
republiški ravni imamo že tudi izkušnjo lastninjenja podjet
ja s pomočjo javne prodaje delnic v primeru Leka. Ne glede 
na nekatere zaplete z vrednostnimi papirji na borzi v prete
klosti je to podjetje, ki v slovenski javnosti uživa visoko 
stopnjo zaupanja med državljani. To zaupanje pa ni samo 
odsev dobrega poslovanja tega podjetja in dobrih razvojnih 
programov, ampak tudi posledica njegove geografske raz
pršenosti, saj s svojimi obrati pokriva tako rekoč celotno 
državo. Podobno se bo zgodilo verjetno z novomeško 
Krko, ki napoveduje svoje lastninjenje jeseni.
Zaupanje tudi v pomursko podjetje

S podobno stopnjo zaupanja, kot ga imata omenjeni 
podjetji, se v slovenskem prostoru lahko pohvali tudi sobo- 

■ ška Mura, tudi tej ne bi bilo problem zbrati zadostnega 
števila certifikatov, če bi se odločila za tovrsten način 
lastninjenja. Če bi seveda sodili po odzivnosti državljanov 
za nakup Lekovih delnic, potem bi lahko gradili na predpo
stavki, da lastniki certifikatov bistveno bolj zaupajo podjet
ju kot skladom. Seveda je ta teza preuranjena, ker, kot že 
zapisano, skladi še niso začeli zbirati certifikate. Toda 
velika verjetnost je, da bi se, če bi ti procesi potekali 
vzporedno, verjetno potrdila teza, da bi podjetja nedvom
no zbrala več certifikatov kot novoustanovljeni skladi.

Banke in skladi
V prid gornji tezi je kljub temu potrebno osvetliti položaj 

bank, ki so v glavnem ustanovitelji družb za upravljanje in 
skladov. Banke, ne glede na to, katera se bo pojavila 
s svojim skladom, imajo namreč svojo hipoteko iz sedanjo
sti ali preteklosti, ki pri državljanih oziroma komitentih 
vzbuja določene dvome in nezaupanje. V preteklosti so bile 
to devizne vloge, pri tistih, ki na ta problem niso naletele, 
so bili to stanovanjski krediti ali slaba dostopnost za tisto, 
za kar so se razglašale kot špecilaizirane, npr. v kmetijstvu. 
Res je, da se družbe in skladi ustanavljajo tudi pri speciali
ziranih borzno posredniških hišah, toda odziv državljanov 
za vlaganja v te družbe bo verjetno nekoliko nižji zaradi 
slabega poznavanja delovanja in funkcije teh družb med 
širšo množico državljanov. Zato je realno pričakovati, da 
bodo bančne družbe zbrale več certifikatov kot druge.

Kaj se bo lastninilo?
Ne glede na to, kje so posamezne družbe in skladi 

ustanovljeni, je »trg« zbiranja certifikatov kot tudi nakupa 
vsaj dvajstih odstotkov vrednosti posameznega podjetja 
delnic enoten, obsega torej celotno državo. Kljub vsemu 
posamezne družbe in skladi napovedujejo, da se bodo 
usmerjali na ožja regionalna področja. Za zgled se dotakni
mo Pomurske družbe za upravljanje in investicijskega skla
da, ki napoveduje, da se bo potegoval za lastniški delež 
v Pomurskih podjetjih. To je tudi normalno, saj tudi najbo
lje pozna specifiko pomurskega gospodarstva. Podobno se 
bodo usmerjali tudi skladi drugih bank in že tu bodo 
izhodiščni položaji na trgu posameznih skladov različni. 
Odvisno pač od tega, kakšna je moč podjetij, ki jih finanč
no spremljajo. Priznati je potrebno, da ne glede na preo
brazbo bančnega sistema ta še ne deluje na tržnih osnovah, 
ampak na podjetniški ravni še zmeraj kot distributerj finač- 
nih sredstev iz dobrih v slaba podjetja. V veliki meri še 
zmeraj ne gre za banke kot ustanove, ki bi bile sposobne 
trgovati z denarjem in kapitalom. Še posebno značilno je to 
za Pomursko banko. Če izvzamemo peščico dobrih podje
tij, je dokaj malo družbenih podjetij, o katerih bi lahko 
govorili kot o uspešnih podjetjih. Ze zaradi tega je vprašlji
va.teza nekaterih pobudnikov, da s pomočjo lastne družbe 
in sklada obstaja realna možnost, da ostane kapital pomur
skih podjetij v pomurskih rokah. Nedvomno pobuda, ki bi 
jo lahko objeli z obema rokama, če bi imeli spodbuden 
gospodarski položaj in nekoliko širšo osnovo zdravega 
gospodarskega jedra.
Ali bodo banke reševale same sebe

Ne dvomim sicer, da bi državljani s certifikati oziroma 
delnicami, ki jih bodo dobili za certifikate, potegnili krat
ko. Toda pot, da ohranijo vsaj realno vrednost ali dosežejo 
povečanje svojega premoženja, bo različno dolga. To pa bo 
odvisno od investicijskih družb in bank, znotraj katerih 
bodo te družbe ustanovljene. Banke so se v pomurskem 
primeru, najsi bo to Pomurska ali SKB-banka, izkazale kot 
slabi sanatorji svojih slabih naložb, kajti njihove usmeritve 
pri vseh slabih naložbah so bile izrazito kratkovidne. Pri 
svojih terjatvah so namesto dolgoročne sanacije in s tem 
kakovostnejšega povračila svojih terjatev pristale na poko
pe podjetij. Zato lahko upravičeno pričakujemo, da bodo 
s certifikati poskušale najprej s pomočjo ponovnega preraz
porejanja kapitala sanirati svoje slabe naložbe in šele zatem 
poskrbele za donose delnic, ki jim jih bodo zaupali držav- 
bani- J. VOTEK
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V Konusu ne zaudarjajo le uvožene kože in črni dim, ampak še marsikaj drugega - Ljutomerčanom je (bo) prekip^

Usnjarska ignoranca
Lepo je biti direktor v tovarni, ki je oddaljena skoraj 150 kilometrov! 

Vsi problemi, ki so povezani s tovarno, zaposlenimi, okoljem in oblastjo 
se ti zdijo nekako manjši, manj pomembni. Tako se verjetno počuti 
direktor ljutomerske tovarne usnja KONUS, ki nima svojega direktorske
ga stolčka v Ljutomeru, ampak na sedežu družbe v Slovenskih Konjicah. 
V zadnjih dveh mesecih sem se z njim pogovarjala le po telefonu - še 
večkrat z njegovo tajnico kot z njim; prelagala sva sestanke iz dneva v dan, 
iz tedna v teden; vmes sem mu jasno povedala, da bi kot direktor moral 
biti zainteresiran, da pojasni položaj in načrte usnjarne, saj bom v nasprot
nem v prispevku navedla le dosegljive informacije. Čakanja je bilo dovolj, 
kajti še malo, pa se bo iztekel rok, do katerega naj bi tovarna usnja 
v Ljutomeru odpravila pomanjkljivosti, ki ogrožajo okolje. In morebiti bo 
že v prihodnjih dneh prišel v Ljutomer novi lastnik tovarne, ki bo 
presenetil tudi občinsko vlado in ki ne bo tako zelo kot vlada skrbel za 
socialno varnost zaposlenih (Občinarje namreč trenutno najbolj skrbi 
usoda zaposlenih), niti za varstvo okolja.

Takoj v uvodu pa moram zapisa
ti, da mi je dal g. Lešnik v nekaj
kratnih telefonskih pogovorih (če
prav se nisva uspela osebno sestati) 
nekaj pomembnih izhodiščnih in
formacij: da so bile na zadnji (janu
arski) skupščini grobo postavljene 
zahteve zaradi emisij v zraku in 
onesnaženosti vode, da so v Ljuto
meru določeni interesenti, ki so 
hoteli usnjarno kupiti, da je mesto 
Ljutomer večji onesnaževalec reke 
Ščavnice kot tovarna usnja in da se 
v Babjem ložiču izteka v Ščavnico 
pravzaprav mestna kanalizacija in 
ne odtok iz tovarne; o tem, da bi 
naj do maja rešili probleme, ne ve 
nič.

Pozabljena tovarna usnja
O ljutomerski tovarni usnja se je 

doslej vedno govorilo zadržano; 
kakor da si vodilni v občini ne bi 
upali preveč povzdigniti glasu in ne 
prahu okrog te tovarne. Kak pri- 
spevčič z izjavo, da bodo poskušali 
popraviti, kar je treba, se je pojavil 
le takrat, ko so bližnji sosedje po
stali preveč glasni. Samo da ne bi 
pritegnili prevelike pozornosti! Po 
1985. letu je bilo to lažje, saj je bilo 
takrat s spremembo Zakona o sani
tarni inšpekciji nadzorstvo nad us
njarsko industrijo preneseno v pri-

stojnost republiškega sanitarnega 
inšpektorata. Čeprav so bili rezul
tati analiz v prvih letih nekako 
v mejah normale, pa se je v 90. letu 
tudi tukaj zaostrilo (o tem v nada- 
Ijevanaju). Usnjarna v Ljutomeru 
bi marala do konca leta 1993 zgra
diti biofiltrsko čistilno napravo za 
odpadne vode (pri strojenju kože 
se uporabljajo številne zdravju 
škodljive kemikalije) v vrednosti 
110.000 nemških mark (toliko pred 
leti) ter čistilno napravo pri kotlov
nici za izločanje trdih delcev iz 
dimnih plinov. To se ni uresničilo, 
zato se je ponovno postavilo odloč
no vprašanje v skupščinski dvora
ni: Kdaj bodo v Ljutomeru brez 

. nevarnih odplak, smradu in dima?
V času dolgoletnega »reševanja« 

problemov ljutomerske usnjarne se 
je marsikaj spremenilo: inflacija, 
gospodarska kriza, osamosvojitev 
Slovenije, izguba trga... Vse te te-

žave niso prizanesle niti KONUS-u 
iz Slovenjskih Konjic, ki je postal 
last republiškega razvojnega skla
da, obremenjen pa je bil še s 25 
milijoni nemških mark dolga Ljub
ljanski banki, ki je nastal zaradi 
nedokončane naložbe v razvojni 
inštitut in razkošne poslovne 
zgradbe. S prodajo nepremičnin je 
sklad zmanjšal dolg na .12 milijonov 
mark, ves čas pa si je prizadeval 
prodati tudi posamezne družbe 
(obstaja osem proizvodnih Konu- 
sovih družb). Menjalo se je vod
stvo, pred kratkim pa še upravni 
odbor. Vseeno pa naj bi se poslo
vanje prav po zaslugi vedno večje
ga izvoza izboljševalo - lanska iz
guba je znašala le 35-odstotkov ti

• ste izpred leta prej, letos pa naj bi 
pozitivno poslovale vse družbe ra
zen Koka in Koterma. Torej naj bi 
pozitivno poslovala tudi Tovarna 
usnja v Ljutomeru.

Zakaj nobena od družb do sedaj 
še ni bila prodana? Nikakor ne dr
ži, da ne bi bilo zainteresiranih do
mačih in tujih kupcev; tudi v Ljuto
meru jih je bilo kar nekaj, med 
najbolj zagretimi nam že znani us
njar iz Vrbnega (Feidbacha) v Av
striji. Toda kupec bi moral prevzeti 
s tovarno tudi vse obveznosti in 
terjatve ter še najmanj dve leti za
poslovati vse dotedanje delavce.

Ne smemo pa še pozabiti, da sta 
pred vrati denacionalizacija in last
ninjenje.

Od kod in kaj smrdi?

Lokacija tovarne usnja sredi me
sta Ljutomer je skrajno neprimer
na; resda je bila tukaj že od nekdaj 
usnjarna, vendar se ne more pri
merjati s sedanjo ne po količini in 
ne po vrsti dela. Z leti so proizvod
ne prostore le širili, začasno reše
vali nastajajoče probleme, pri tem 
pa pozabili na sprotno posodablja
nje tehnološke opreme in namešča
nje ustreznih čistilnih naprav in fil
trov. Le redkokdo ve (vprašanje, 
če to vedo republiški sanitarni in
špektorji?), da se odplake iz us
njarne zlivajo v Ščavnico skozi dva 
odtoka: prvi je v neposredni bližini 
tovarne, drugi, ki je tudi bolj pre- 
poznanljiv po vonju, pa v parku

Babji ložič. Toda tiste odplake iz 
tovarne, kjer obdelujejo kože tudi 
s kemikalijami in barvajo velur, se 
zlivajo v Ščavnico skupaj s kanali
zacijskimi odplakami mesta Ljuto
mer, ki prav tako še nima čistilne 
naprave - dodatni problem je zara
di novega stanovanjskega naselja 
na jugu, kjer nobena hiša nima 
greznice, ker so prodajali komu
nalno urejene parcele s prepostav- 
ko, da bo zgrajena skupna čistilna 
naprava.

Da ne bomo »natolcevali«, po
glejmo raje, kakšni so rezultati in
špekcijskih pregledov (za katere so 
sicer mnogi prepričani, da niso bili 
opravljeni ob pravem času, vzorci 
pa ne vzeti na pravem mestu). 
V poročilu, ki ga je Denis Zidarič, 
republiški sanitarni inšpektor, pri
pravil za skupščinsko zasedanje, je 
zapisano, daje bilo že 25. 11. 1986. 
leta odrejeno, da mora ljutomerska 
usnjarna izdelati in sprejeti interne 
predpise o varstvu okolja; vse do 
takrat namreč niso imeli pravilnika 
o stalnem nadzorstvu nad onesna
ževanjem zraka, niti pravilnika 
o ravnanju z odpadki. Prav tako so 
jim naložili, da naročijo izvedbo 
meritev emisij v ozračje iz kotlov
nice (atestiranje kurilnih naprav), 
odsesovalnih sistemov lakirnega 
stroja za usnje in naprave za ročno 
lakiranje v poskusnem laboratori
ju. Vse te meritve so bile opravlje-

Ludvik Bratuša o Konusu
V kakšnih odnosih ste z g. 

Lešnikom in vodstvom Ko
nusa?

»S Konusom smo v dobrih 
odnosih, čeprav ima velike 
poslovne in ekološke proble
me. Tu je dvojen problem. 
Gre za čisto ekonomski vidik 
reševanja izrabe in izkorišča
nja energije v usnjarni sami 
(kotli so dotrajani, zato je to
liko bolj problematično zara
di dima) in problema zaradi 
same tehnologije in odpadnih 
voda.«

Kdaj ste si nazadnje ogle
dali tovarno?

»Nazadnje sem bil v tovar
ni lani. Ogledal sem si prede
lavo prvotno že obdelanega 
usnja, kajti ne predelujejo su
rovih kož, ampak že obdela
ne uvožene kože. Osebno bi 
si želel, da bi čim prej sanirali 
ta problem ekologije, ker to 
pomeni za Ljutomer dejan
sko veliko obremenitev, in da 
bi se posodobili v tehnolo
škem smislu. Konus kot ce
lotna firma je v skladu; za 
Ljutomer je izdelan predlog, 
da bi bila tukaj samostojna 
pravna oseba, ki v Ljutomeru 
ostane takšna, kot je. V ta 
namen so pripravili predlog 
potrebnih ukrepov, tudi sa
nacijski program.«

Je občina zainteresirana, 
da bi sodelovala v upravnem 
odboru podjetja?

ne v letih 1987 in 1988 in vse 
v predpisanih merah, občasno je 
bila odpravljena le črnina dima iz 
kotlovnice. V letu 1987 so opravili 
meritve emisij škodljivih snovi ob 
vhodu v skladišče kislin in pri čistil
ni napravi ob zgoščevalcu, kjer je 
bila koncentracija H2S 9-krat večja 
od dovoljene. Šele junija nasled
njega leta je bila izdana ureditvena 
odločba, s katero je bilo usnjarni 
v Ljutomeru odrejeno, da mora 
v roku do 1. februarja 1989 leta 
izdelati zaenkrat le sanacijski pro
gram za čistilno napravo. Res, prav 
velikodušna poteza takratnega re
publiškega sanitarnega inšpektor
ja, ki je tako skupaj s takratnim 
vodstvom tovarne kriv za zavlače
vanje reševanje tega ekološkega 
problema v Ljutomeru. Prav v ti
stih letih je bilo poslovanje tovarne 
dobro, saj so namreč delavcem (ki 
bi v nasprotnem lahko marsikaj po
vedali) delili bajne plače! Ker je bil 
junija sprejet nov odlok o mejnih 
koncetracijah škodljivih snovi, ki 
se smejo spuščati vzrak, s precej 
ostrejšimi zahtevami, je bila izdela
va sanacijskega programa na osno-

vi starih podatkov nesmiselna. To
da ukrepal ni nihče!

Pritožbe krajanov se 
vrstijo

Šele na osnovi pritožbe krajanov 
Razlagove in Kajuhove ulice in 
Krajevne skupnosti Ljutomer (ju
nija 1989) je bil avgusta opravljen 
inšpekcijski pregled, po katerem so 
ponovno izdali ureditveno odloč
bo, s katero so odredili, »da je 
potrebno zaradi spremembe pred
pisa o emisijah opraviti ponovne 
meritve, odredili pa smo tudi iz
vedbo začasnih ukrepov za zmanj
šanje emisij v smislu rednega vzdr
ževanja obratov in naprav, ki ones
nažujejo zrak.« Nove meritve 
(opravljene 16, novembra 1989 le
ta) emisij H2S pri čistilni napravi 
so pokazale 17- kratno preseganje 
normativa. Šele 7.maja 1990 so iz
dali usnjarni novo ureditveno od
ločbo: do septembra 1990 mora iz
delati nov sanacijski program.

Konus je septembra 1990. pred
ložil elaborat za odpravo emisij vo
dikovega sulfida na čistilni napravi 
odpadnih vod, septembra 1991. le
ta pa še njegovo dopolnitev, s kate
ro predvideva gradnjo biofiltrske 
naprave, za kar bi po predračunu 
potrebovali okrog 110 tisoč mark; 
naložba naj bi bila končana do 
konca leta 1993. Ponovne meritve 
emisij iz kotlovnice, ki so bile zara-

»Malo možnosti je za to. 
Če bi bilo povabilo, se ne bi 
odrekli. Osnovno načelo iz
vršnega sveta je, da nikjer ne 
nastopa kot nekakšen tutor, 
tako kot nekoč, ampak se 
skušamo dogovoriti, kje smo 
lahko drug drugemu korist
ni.«

Bo občina v prihodje 
stročje nadzorovala upošte
vanje predpisov o varstvu 
okolja?

»Pred ljutomerskim Konu
som je pravzaprav nerešljiv 
problem. Glede na dosedanje 
aktivnosti inšpekcijskih služb 
je Konus pred tem, da bo mo-

di spremenjenih predpisov oprav
ljene še v letu 1990, so pokazale, 
da je bila koncentracija trdnih del
cev v dimnih plinih presežena za 
faktor 27,6 in koncentracija oglji
kovega monoksida za faktor 5,5. 
Po določilih takrat izdane ureditve-

moreoiuu y-
na drugo stran P « 
če vanje okolj® pji J 
(predelavo k»ž} .
držav. Če san«
pri reševanju teg *
neborefflnfuyW 
teri člani vladkWrj' 
publiški '^P^čiib^A 
niso imeli ne m .p ^ iii », 
tega Pr0^1"*^'/^ 
hodnje tudi p ¿¡gaJi^ p. ° 
nOCentrBERNAgP

ral proizvodnjo ustaviti, če ne 
bo izpolnil vseh tehnoloških 
zahtev iz sanacijskega progra
ma. Če bo prišlo tako daleč, 
da podjetje ne bo sposobno 
sanirati vseh najtežjih ekolo
ških problemov in bo prišlo 
do zaprtja tovarne, kaj dosti 
proti temu ne bomo mogli 
storiti. Nihče ne želi postaviti 
na cesto delavcev in zapreti 
tovarne! V sodelovanju z di
rektorjem Lešnikom bomo 
poskušali najti rešitev, kako 
čim prej začeti sanacijo in ob
držati proizvodnjo v Ljuto
meru.«

Po mnenju reP»g 
nega inšpektorja 
Konusove Bjarne 
največja onesnažev J 
prava za tehnolos« 
in kotlovnica. Zar .J! 
njenih probleme” P ^e''^ 
nega Konusa Pa J . ulic-■; 
problematike * sl 
nekako pozabil' 
membnoje...^«1 
lovna mesta.

Kako realni so po vašem 
mnenju ti načrti?

»Na zadnjem zasedanju 
skupščine je bil tudi direktor, 
pred tem pa smo se že pogo
varjali o možnostih vključe
vanja celotnega Konusa v re
ševanje tega problema. Ne 
vemo, kakšne sanacijske 
ukrepe bodo izvedli v Sloven
skih Konjicah, ne vemo, kdo 
bo prej na vrsti. Z osamosvo
jitvijo te proizvodnje naj bi 
začeli s samostojnimi sanacij
skimi ukrepi. Res je, da je 
bilo že nekaj govoric o proda
ji tovarne in povezavi s tujim 
partnerjem. Tuje še tudi pro
blem denacionalizacije, ven
dar še ni rešen problem dr
žavljanstva ob nacionalizaci
ji.«

ne odločbe bi moral Konus do 1. 
maja 1992. leta namestiti pri kot
lovnici čistilno napravo za izločanje 
trdih delcev iz dimnih plinov ter 
z boljšim izgorevanjem goriva 
zmanjšati koncentracijo monoksi
da.

Usnjarna je z® J 
pomembna /<

Kako pomemb^ , 
usnjarna za Ljuto^^ 
se v tem pn® kladivom in n&O 
mora za čisto 
želel ohraniti 
slenih. Tovarna ¡^Lj. 
v Ljutomeru, ne 
vati ne v AvstrlJ!
Ironija je y te^ 
izvaža večino J jj 
predelanih in 0 „nje#1!^ 
kož, ki jih v ta forw 
Hrvaške in. ^Alas^'Z 
merska usnjarna j0;y_ 
rovega »bdelo” jniZil 
usnjarske industrij «¡’j! 
Ker direktor 
za pogovor, nism J 
datkov, kakšna J« 
predelanih kož 
njarni. Uspeli Pa J 
ke, koliko
mesecih. AvguS :arii ¡ri 
v ljutomersko »U ¡z l^fi 
rovih govejih 
tembra 20 ton v
vaške, oktobra ^es^ji1.1 
iz Hrvaške, is®8’ svi»J 
in novembra 42 rfS J 
Hrvaške. Februa ^^ 
23 ton govejih i
ton telečjih kož M(ji

Večina usnja A 
v Evropo iz to^Lr i^j A 
azijskih držav. 
probleme z on® 
in obolenji lj“d ? v Vij”1 
usnja v Avstriji J ^ji 
ba chu), kejer ^f 
sredstva v ekol° ,a («Gt. 
ma°?partKOFlU ^1^ 

tudi druge ško 
jo probleme z J 
vanjem. Pa ne ;
sredstev, amPa .ji! 
nja tamkajšnjih

Ljutomerska ^f ^^
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sociala, šolstvo, zdravstvo

Gnojena pitna voda
ie ••• osnovni^r^3^ opolnoči, bi znali nadaljevati stavek: voda 
dodali tudi to da’ na ?emW'’ Morda bi nekateri v isti sapi
'n njegovih deiavt«8 dobrina\™očno ogrožena zaradi človeka 
Marsikje postain ° ~ -er ^a ”sta v°da’ primerna za pitje, 
v°di in ueomeien vpr?sanje preživetja. Vprašanja o zdravi pitni 
“iso "«'a, so b posT"> v omejene zaloge vode

... 8 na za človeštvo in vsesplošnega pomena.

vodo si nalivaraŠUJem°’kakšno 
«c? Vam° v sv°j koza- 
prav v teS"^’ • P°stavljeno 

?a sv°j na- 
prvih pomlad^ J^ Z'msW^ in 

h ™esecih vseb- 
t«ejfevorpodtato^^ 
fcja nitrate °P?reČna zaradi 
niso porabili ’ kl ph rastline 

11 tako Z umit gnOpJ° P°- 
^«jnico ker ?“ 8nojili kot 
skuP«ina Z. generalna 

narodov 
®ar« za «Z92 gasila 22.

pa tudi svojim otrokom.

Ranljivost podtalnice

Kaj se je dogajalo v letih 89 
in 90, da smo pitni vodi ali 
podtalnici v določenih bazenih 
prizadejali tako hud udarec, 
kako je mogoče, da se je v teh 
letih merjena vsebnost nitratov 
v pitni vodi v določenih vod
njakih povečala tudi do pet
krat, zakaj je prišlo do tako 
skokovitega porasta vsebnosti 
nitratov od leta 89 do 91? Od
govora na to vprašanje seveda 
nimamo, ob tem pa moramo 
priznati in spoznati močno ran
ljivost naše podtalnice, ki je vir 
našim vodnjakom.

Tri žarišča oporečnih 
vodnjakov

Že smo pisali o tem, da se je 
v Sloveniji 87. leta začelo na
črtno spremljanje in ocenjeva
nje kakovosti pitne vode na so
riškem, dravskem, ljubljan
skem in murskem polju. Ta
krat je Zavod za zdravstveno 
varstvo Maribor po odvzetih 
vzorcih v obmurskih vodnjakih 
ugotovil, da je kakovost pitne 
vode dobra. Tudi leta 89 v pet
najstih vodnjakih, v katerih so 
vzeli vzorce, nitrati niso prese
gali dovoljene vrednosti. Po
tem pa, sredi in konec devetde
setih let, je prišlo do izrednega 
porasta nitratov v vodi. Tako 
sedaj, tretje leto rednega 
spremljanja vsebnosti nitratov 
v določenih vodovodih, lahko 
določimo tri kritična območja, 
kjer je voda za pitje oporečna 
oziroma vsebnost nitratov pre
sega dovoljeno vrednost.

Pri visokih dozah nitra
tov, ki pa jih v vodi ni. se 
strupenost nitratov kaže 
z vazodelatornimi in kar
diovaskularnimi učinki (s 
kvarnimi, učinki na srce in 
žile). Pri blažjih koncen
tracijah pa se dogaja, da se 
nitrati v organizmu pre
tvorijo v nitrite. Škodlji
vost nitritov se kaže pri 
pojavu methemoglobine- 
mije, to je pretvorba krv
nega pigmenta hemoglobi
na, ki omogoča prenos ki
sika do celic, v methemo
globin, ki te naloge ne mo
re opravljati, ker se name
sto kisika vežejo nitriti. 
Normalno je, da je do dva 
odstotka telesnega hemo
globina v obliki methemo- 
globina, ko pa je ta delež 
10-odstotni, se že kažejo 
klinični znaki, pri koncen
tracijah 30 do 40 odstotkov 
pa pride do anaksije, po
manjkanja kisika oziroma 
do znakov zadušitve. Naj
bolj občutljivi so dojenčki, 
še posebno do treh mese
cev, ker nitrate v celoti 
pretvorijo v nitrite ter ni
majo dovolj razvitih en
cimskih sistemov, ki spre
minjajo methemoglobin 
nazaj v hemoglobin.

V gornjeradgonski občini je 
oporečna voda v vodnjaku apa- 
ške osnovne šole, saj so tudi 
v vzorcih, odvzetih letošnjega 
februarja, marca izmerili okoli 
24 miligramov nitratov na liter. 
Kritični je tudi vaški vodnjak 
v Apačah, oporečna pa je tudi 
voda v mestnem vodovodu.

Za vodnjake v Gančanih, Li
povcih, Lipi, Bratoncih in Bel
tincih je znano, da vsebnost ni
tratov močno prekoračuje do
voljeno vrednost ter da so iz
merili že tudi blizu 28 miligra
mov nitratov na liter.

Tretja skupina vodnjakov 
z oporečno vodo je v odran
skem koncu, preveč nitratov 
pa je v pitni vodi za Gomilico, 
Nedelico, Odrance in Trnje.

Preštejmo hišne vodnjake, 
ki so postali ponikovalnice

Ne gre za to, da bi sedaj 
s prstom kazali samo na kmete, 
ki gnojijo polja, in jim naprtili 
vso krivdo za oporečno pitno 
vodo. Preden' naredimo to, 
moramo prešteti hišne vodnja
ke, ki so jih ljudje kar uporabili 
za ponikovalnico ali greznico 
svojih odpadnih voda. Nič laž
jega ni bilo, kot speljati cevi do 
vodnjaka na dvorišču. A pod
talnica ne pozna ne dvorišč in 
ne meja in je vir vsem našim 
vodnjakom. In kje so vaški 
vodnjaki? Ti, z oporečno vodo, 
večinoma sredi polj, na kmetij
skih površinah ali ob njih, kjer 
za intenzivno kmetovanje upo
rabljajo ne samo gnojevko in 
umetna gnojila, ampak tudi 
druga zaščitna sredstva. Varo
valnih ali zaščitnih pasov ob 
vodnjakih, takih, ki bi si to ime 
res zaslužili, ni povsod, ni ure
jeno lastništvo teh površin ...

Da bi nas bolj kot nitrati 
v vodi morali skrbeti pesticidi 
in druga rastlinska zaščitna 
sredstva, pa hormonsko in 
z antibiotiki »bogata« krma za 
živino in še težke kovine pa 
strupene snovi, kijih spuščamo 
v zrak? Da bi se spraševali, kaj 
je večje in kaj manjše zlo? Smo 
mar lahko zato zadovoljnejši in 
srečnejši, če nas doleti manjše 
zlo?

Tudi ko govorimo o nitratih 
v pitni vodi, moramo razmišlja
ti: če so presežene vrednosti 
nitratov v podtalnici, v vodnja
kih, potem so gotovo tudi 
v poljščinah in tamkajšnjem 
rastlinstvu, in ... Spoznati mo
ramo in doumeti, da gre za 
krog, za kroženje v naravi, (tu
di) človeku škodljivih snovi. 
Človek v tem krogotoku ni in 
ne more biti izvzet.

MAJDA HORVAT

Lendavski dom za ostarele

Junija bo odprl 
vrata, če.. *

Za dokončanje doma za ostarele v Lendavi bi potrebova
li še 130 do 140 milijonov tolaijev, toda v proračunu je 
denarja komaj za polovico potrebnega zneska. Za dokon
čanje gradbenih del in ureditev okolice bi potrebovali 60 
milijonov, oprema pa naj bi stala 70 milijonov. Osemnajste
ga marca je namreč potekel razpisni rok za zbiranje ponud 
za opremo.

»Toliko težje bo iskanje možnosti za zagotovitev finanč
nih sredstev, če bodo ponudniki opreme postavili dosti 
višje cene od naše predvidene, saj bo potem razhajanje med 
zagotovljenimi in potrebnimi sredstvi še toliko večje,« je 
povedala Angela Hozjan, članica gradbenega odbora doma 
za ostarele in direktorica lendavskega centra za socialno 
delo. Denar pa bodo morali dobiti in po njem se ozirajo 
tako znotraj blagajne samega ministrstva za družino in 
socialne zadeve kot tudi zunaj, torej po zunanjih virih, in 
o problemu pomanjkanja denarja za dokončanje doma 
v Lendavi dobro ve tudi ministrica v odstavljanju Jožica 
Puhar. Drugače kot tako, da denar za dokončanje doma in 
opremo morajo kmalu dobiti, v gradbenem odboru najbrž 
niti ne razmišljajo, saj »če ne bo sredstev, bo objek stal 
prazen in čakal na sredstva naslednjega proračuna.« (An
gela Hozjan) To pa bi pomenilo, da bi za vzdrževanje 
objekta tudi trošili denar, sploh pa bi bila največja izguba 
v tem, da bi ostareli, ki potrebujejo domsko varstvo in nanj 
čakajo, morali čakati morda še leto dni. »Mi upamo in 
pričakujemo, da se potrebna sredstva res zagotovi j o, «j e 
dejala Hozjanova. Tako bi dom do konca maja tudi opre
mili, prve varovance pa bi lahko prejel junija. Se prej pa bo 
slovenska vlada morala sprejeti akt o ustanovitvi javnega 
socialnega zavoda. To bi se moralo zgoditi prav kmalu, 
kajti »brez tega so kakršne koli priprave, ki bi imele značaj 
uradne veljave, nemogoče. Po sprejetju tega odloka je dana 
pravna osnova za začetek konstituiranja zavoda in določi
tev organov upravljanuja, ki bi lahko začeli z aktivnostmi.« 
V Lendavi, kjer so se pri pripravi gradnje doma za ostarele 
ozirali tudi na delo in življenje v domu za ostarele v Rakiča
nu, zato pričakujejo, da jim bodo iz Rakičana priskočili na 
pomoč tudi tokrat, torej ob njihovih začetkih.

Priprave na življenje v domu in za skupnost varovancev 
pa se morajo seveda začeti še pred tem, ko gradbinci 
predajo ključe, in bodo trajale tudi po tem, ko bodo v nove 
prostore že sprejeli prve varovance. »Izvršni svet je Centru 
za socialno delo naložil, da zbiramo predprijave. Trenutno 
imamo 50 predprijav, nekaj jih je iz doma v Rakičanu. Iz 
rakičanskega doma pa bomo premeščali samo tiste varo
vance, ki si tega želijo. Prisile ali prigovarjanja ne bo smelo 
biti,« pravi Angela Hozjan, direktorica lendavskega centra 
za socialno delo.

V domu, kjer bo prostora za 120 varovancev, bo delo 
postopoma dobilo, vsaj po načrtu, 46 delavcev, v občin
skem proračunu imajo za začetke doma rezerviranih 11 
milijonov, denar za začetek pa bo moralo primakniti tudi 
pristojno ministrstvo, seveda za financiranje dejavnosti.

MH

Na zdravljenje v tujino
V lanskem letu so zdravniške komisije po mnenju pristojnih 

klinik ali inštitutov za zdravljenje ali preiskave v tujini odobrile 
397 napotitev, od tega je bilo 252 bolnikov v tujini zaradi preiska
ve z nuklearno magnetno resonanco. Te preiskave so opravljali 
v Avstriji (Beljak, Gradec) in Italiji (Trst). Zaradi očesne proteze 
je v tujino odšlo 41 zavarovancev ter dva po protezo roke, na 
zdravljenju v tujini pa je bilo 65 bolnikov. Ti so se zdravili 
v Avstriji (19), Belgiji, Franciji, Italiji, Nemčiji, Nizozemski, 
Švedski, Švici in Veliki Britaniji.

In koliko bolnikov je bilo poslanih na zdravljenje v tujino iz 
naše in drugih regij? V tujino sta bila lani poslana na zdravljenje 
dva bolnika iz naše pokrajine, največ iz ljubljanske (26), iz 
mariborske pa 10, kranjske 8, celjske 6, ravenske 5, koprske in 
novomeške po tri ter goriške 2 bolnika.

Podatkov o tem, koliko tujih državljanov je bilo poslanih na 
zdravljenje k nam, v poročilu Zavoda za zdravstveno varstvo za 
lansko leto ni, zapisali pa so, da so po konvencijah tujim zavaro
valnim organom za zdravljenje tujcev, ki so začasno bivali pri nas, 
za opravljene zdravstvene storitve zaračunali nekaj manj kot 142 
milijonov tolarjev, slovenski zavarovanci pa so v tujini koristili 
zdravstvene storitve v vrednosti 45 milijonov.

Za.nujno zdravstveno varstvo vzhodnoevropskih državljanov 
ter državljanov Velike Britanije je bilo porabljenih 4,6 milijona 
tolaijev, vendar tega zaradi teritorialnega načela plačila stroškov 
naša zavarovalnica ni dobila povrnjeno. MH
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Nove občine
razdelile stranke

Vprašanja lokalne samouprave so v mnogočem razdelila 
tudi politično prizorišče. V praksi se je namreč pokazalo, 
da skušajo politične stranke z različnimi sredstvi preprečiti 
nastanek novih občin in ljudi prepričati, da ni modro hiteti 
z ustanavljanjem novih občin. Hkrati skušajo uveljaviti svoj 
pogled na drobitev majhnih občin, češ da bi to pomenilo 
nadaljnjo krepitev centralizma države in da bi lahko zaščiti
le ubobožano podeželje le močne občine, ker bi morebitni 
nastanek novih občin pred sprejetjem celotne zakonodaje 
o upravi pomenil pot v neznano.

V tej luči je možno prepoznati tudi njihov pravi cilj. To je 
oblikovanje regij pred delitvijo sedanjih občin, odvzem 
najpo membnejših izvirnih pristojnosti občinam in prenos 
le-teh v pristoj nost regij, s tem pa vzpostavitev centralizma 
regij. Na ta način je seveda možno obvladovati lokalni 
upravni aparat in zagotoviti oblast kapitalu, ki se bo po 
končanih privatizacijskih procesih znašel v manj številnih 
»pravih« rokah. Ključnega pomena pa sta gotovo nadzor 
nad sredstvi lokalnih oblasti in pristojnosti glede urejanja 
prostora. Nove občine bi seveda ovirale dogovore o obliko
vanju in prenosu občinskih pristojnosti na pokrajine.

Po drugi strani pa ne gre pozabiti, da pomeni vzpostavi
tev novih občin v smislu evropske listine lokalne samoupra
ve hkrati zagotavljanje prave krajevne demokracije, po 
kateri že tako dolgo težimo. Če je bila dosedanja komuna 
»država v državi« oziroma sredstvo enostranske diktature, 
s pomočjo katere je bilo mogoče obvladovati ljudi na 
določenem območju, je cilj občine v evropskem smislu 
upravljanje in samofinanciranje, upoštevajoč državno soli
darnost za zagotavljanje osnovnih potreb, tistih lokalnih 
javnih zadev, ki jih občani sami določijo in od katerih imajo 
neposredno korist. Ne moremo se slepiti, da obstajajo med 
občinami velike razlike v potrebah in stopnji razvoja infra- 
struktrure glede na geografske in razvojne značilnosti oko
lja. Obvezno določilo evropske listine o lokalni samoupravi 
pa navaja, da je lokalna skupnost upravičena do lastnih 
finančnih virov, da krajevne oblasti vsaj v delu krajevnih 
davkov in prispevkov same določajo višino in s sredstvi 
prosto razpolagajo.

Kdor je še vedno v dilemi glede ustanovitve novih občin 
pri nas, mora poiskati odgovor na konkretna vprašanja. 
Zakaj bi bili krajani s podeželja dolžni z enakimi davki 
sofinancirati višji standard javne porabe mestne občine, če 
od tega nimajo neposredne koristi? Ali naj npr. o zadevah 
podeželja odloča mestno prebivalstvo? Kdo naj odloča 
o višini lokalnih davkov? Kakšne izkušnje je imelo podeže
lje z dosedanjim urejanjem javnih potreb (vodovod, komu
nala, lokalne ceste itd.)?

Res je, da je mogoče novi zakon o lokalni samoupravi, 
ob nekaterih nejasnostih, obravnavati samo kot korak 
v smeri evropske ureditve. Nesporno pa je, da bodo imele 
nove občine v začetni fazi prednost pred tistimi, ki bodo 
s tem odlašale. Država je namreč po 56. členu zakona 
dolžna zagotoviti izravnavo z investicijskim vložkom v obči
nah z najnižjim komunalnim standardom, po 52. členu pa 
zagotavlja občinam finančna sredstva v višini najmanj 90 
odstotkov povprečne porabe na prebivalca v državi. Prav 
zdaj je torej enkratna priložnost za podeželje, da z novimi 
občinami tudi nekaj naredi za svoj razvoj. Prav od reforme 
lokalne samouprave je namreč odvisna usoda razvoja prave 
demokracije. Zato je nujno takojšnje ukrepanje. Izkušnja, 
ko je Demos v preteklosti večkrat padel na izpitu zato, ker 
ni dojel pomembnosti trenutka, je trpka.

MILAN JERŠE

Različni predlogi o oblikovanju referendumskih območij

V Pomuiju 13 ponovnih 
zborov občanov

Kot je bilo pričakovati, so v Pomuiju morali ponoviti nekaj 
zborov občanov, ker so ljudje izrazili različne predloge za obliko
vanje referendumskih območij oziroma novih občin. Bilo pa je 
tudi nekaj primerov, zlasti v murskosoboški občini, ko so se 
krajani odločili za enotno občino, ne da bi dali tudi drugačnih 
pobud. Ponekod pa so nastale tudi sporne zadeve glede priključi
tve tej ali oni občini, kar bodo seveda poskušali rešiti na ponovlje
nih zborih občanov. V skrajnem primeru, če tudi tokrat ne bo 
prišlo do končne odločitve, bo moral vmes poseči državni zbor in 
najti najustreznejšo rešitev.

(21.137), Pertoča (1.424), Pro
senjakovci (915), Puconci 
(1.989), Rogašovci (2.478), Se- 
lo-Fokovci (716) in Tišina 
(4.330 prebivalcev). V vseh teh 
primerih so zadeve »čiste« in ni 
več nobenih pomislekov glede 
ustanovitve novih občin.

N»*“111 "Kili

V Apačah in Stogovcih se 
bodo morali zmeniti

Najbolj sporna zadeva v gor- 
njeradgonski občini glede do
ločitve referendumskih obmo
čij se je zgodila v zdajšnji Kra
jevni skupnosti Apače. Čeprav 
je bilo predvideno, kar so po
kazale že predhodne razprave, 
da bi se sosednji krajevni skup
nosti Apače in Stogovci združi
li v eno občino, so načrti zaen
krat padli v vodo. Na zboru 
občanov v Apačah se je nam
reč zgodilo nekaj presenetljive
ga: za samostojno občino je 
glasovalo le petnajst ljudi, dru
gi pa so preprosto odšli z zbora 
občanov, ne da bi sploh glaso
vali. To pomeni, da se niso mo
gli odločiti za ničesar. Tako je 
postalo povsem nejasno, ali so 
občani Krajevne skupnosti 
Apače za lastno občini ali ne. 
Po drugi strani pa so se krajani 
na zboru občanov v Stogovcih 
odločili, da ne postanejo del 
nove občine Apače, kot je bilo 
predvideno, ampak bi se raje 
priključili k bodoči občini Gor
nja Radgona. Če te sporne za
deve ne bodo mogli ugodno re
šiti za obe strani, bodo rešitev 
očitno morali prepustiti držav
nemu zboru.

Kot kaže, so drugi primeri 
oblikovanja novih referendum
skih območij v gornjeradgonski 
občini »čisti«. K novi občini 
Gornja Radgona, ki bo imela 
devet ali dvanajst tisoč prebi
valcev, bodo poleg obmejnega 
mesta ob Muri vključili še 
zdajšnje krajevne skupnosti 
Negova, Črešnjevci- Zbigovci 
in Lutverce iz KS Apače, kaj 
bo z Apačami in Stogovci, pa 
bo pokazal čas. V občino Ra
denci bodo vključili radensko 
krajevno skupnost, bližnjo KS 
Kapela in Očeslavce iz KS 
Spodnji Ivanjci. In kaj bi sodilo

k bodoči občini Videm ob 
Ščavnici? Poleg KS Videm ob 
Ščavnici bi zajemala še Grabo- 
noš iz KS Spodnji Ivanjci in 
Bolehnečice iz sosednje ljuto
merske občine.

Skregani Kamovčani
Tudi v lendavski občini je še 

nekaj spornih primerov, če
prav so skušali povsod upošte
vati interese posameznih kra-

V murskosoboški občini 
8 kolizij

Po zbranih podatkih bo tre
ba do konca tega tedna v mur
skosoboški občini opraviti 
8 ponovnih zborov občanov 
v krajevnih skupnostih oziro
ma naseljih. To se bo zgodilo 
v Krajevni skupnosti Šalovci, 
ker so v svoj predlog vključili 
tudi naselja in krajevne skup
nosti, ki so že predvidene 
v drugih referendumskih ob
močjih, na primer Gornji Pe-

ÄÄS

»Mi smo se trdno odločili za ustanovitev lastne občine. 
Ker smo s takim predlogom ves čas seznanjali tudi naše 
krajane, se mi zdijo nesmiselni očitki nekaterih, češ da smo

Lendava,« meni predsednik sveta KS Črenšovci Jože Feren- 
čak.

Nižja proizvodnja v januaiju

jevnih skupnosti in krajanov. 
Novooblikovana občina Len
dava bo imela okrog 11.500 
prebivalcev. Ostalih sedem re
ferendumskih območij pa bo 
imelo svoje sedeže novih občin 
v Turnišču, Dobrovniku, Čren- 
šovcih, Bistrici, Odrancih, Po
lani in Kobilju. Slednja, ki je 
edina slovenska vas na narod
nostno mešanem ozemlju, bi 
poleg tega rada imela poseben 
status. Po drugi strani pa so 
v Žižkih izrazili željo po geo
grafsko ohranitvi sedanje obči
ne, saj so proti vključitvi v no
vo občino Črenšovci. Nekaj 
posebnih želja je bilo tudi na 
zborih občanov v Bistrici, 
Odrancih in Polani, medtem 
ko bodo v Kamovcih, kjer so se 
zaradi spora razšli, morali po
noviti zbor občanov. Hkrati 
obstaja bojazen Madžarov 
v lendavski občini, kako bodo 
v prihodnje lahko uveljavljali 
svoje interese v majhnih obči
nah. Zato so dali pobudo, da bi 
se nove občine, kjer živijo 
Madžari, med seboj ustrezno 
organizacijsko povezale.

trovci, Hodoš, Križevci in Ce- 
pinci. V Krajevni skupnosti 
Tešanovci so sprejeli predlog 
za enotno referendumsko ob-

ranjem «««^>11; 
lahko, nakupa T> 
nologijo,^®®^ 
li zunanja 
lahko denar na^; 

žiroračun
Murska Sobota>
780-72941, s 
obnovo

predvidene nove „A 
naselje Pečarovc* jvM 
v predlogih vklJuAi> 
ferendumskio^^ 
Puconci in Mack»^’ 
ko občino pa s0 s j §M 
v Krajevni skupaj ^ 
naselju Poznano ’ 
izrazili nobeneg P^ 
predloga. v vseLv S^ 
je moral preds^ 

občine Murska 7
Gerenčer sklicat*P.^i' 
re občanov, kjer 
spo«^ 

se na območju se

»Na zboru občanov v Banovcih so glasovali 
ki niso bili volilni upravičenci. Pri tem so se * 
Štirih hiš, to je 16 ljudi, dobro organizirali j 
željo, da se priključijo k referendumskemu ^“’^ ^ 
ci pri Ljutomeru, preostalih 11 ljudi pa je W 
dumsko območje Veržej. Slišal sem, da so 
obljubljali takojšnje asfaltiranje ceste, kar J* * 
pritegnilo. To bi seveda lahko storili tudi v ,
postopoma. saj je treba najprej videti, koliko 
potrebovali. Naša prednost pa je tudi v tem,
edini v ljutomerski občini svoj uredttvem^^.^ 
bo na ponovljenem zboru občanov prevladat * 
Banovci vezani na šolski okoliš, faro *” 
v Veržeju,« pravi tajnik KS Veržej Janez Fer«*^

soboškemočje sedanje občine. Kot so 
navedli, če ta predlog ne bo 
uresničen, zahtevajo ponovitev 
zbora občanov. Tudi v Krajev
ni skupnosti Čepinci so se od
ločili za oblikovanje velike ob
čine, ne da bi imeli kak drug 
predlog. Poseben problem pa 
sta krajevni skupnosti Bogoji-

enotno referen flOs^j' 
je v krajevnih j

novci, Suhnci vCi, 
v naselju Pozna j^tn1 z’ 
čico predloga 
pa so bili v kr J 
stih Grad, 
Po drugi strani p ^fCj 
skupnosti Brezo jo j

Če smo bili v drugi polovici lanskega leta priče oživljanju 
gospodarske rasti, saj je industrijska proizvodnja iz meseca v me
sec rasla, in so nekateri gospodarstveni že dokaj smelo napovedo
vali, da je nazadovanja konec, nas je letošnji januar ponovno 
presenetil. Kaže, da se ponavlja zgodba izpred enega leta, ko je 
pred koncem leta 1992 proizvodnja rasla, v prvi mesecih lanskega 
leta pa je začela padati. Tudi v februarski analizi gospodarskih 
gibanj, ki jih pripravljajo v ekonomskem inštitutu pravne fakulte
te v Ljubljani, so napovedali, da bo industrijska proizvodnja 
v letošnjem januaiju po vsej verjetnosti porasla, in to najmanj za 
8 odstotkov v primerjavi z lanskim januarjem. Takšna rast bi 
morala biti tudi v primeru, če bi januarska proivodnja v primerjavi 
z decembrsko stagnirala, kar pa skorajda ni bilo pričakovati, saj je 
imel januar več delovnih dni od decembra, pa tudi več od lanske
ga januarja. Ekonomski inštitut je takšne napovedi pripravil na 
osnovi ocen, saj je statistični zavod tokrat zamujal z objavo 
podatkov, ko pa je zavod pred tednom podatke objavil, je slika 
povsem drugačna.

Po podatkih statistike se je 
fizični obseg industrijske proiz
vodnje v primerjavi z decem
brom zmanjšal za 5,4 odstotka, 
za 0,4 odstotka pa je bil tudi 
manjši kot januarja 1993. Za 
februar statističnih podatkov 
še ni, tako da je težko napove
dati, kakšna bodo februarska 
gibanja, realno pa bi bilo, da bi 
bila proizvodnja na medletni 
ravni večja, saj je lanski febru
ar zabeležil precejšen padec. 
Če smo povsem realni, tudi

v januarju proizvodnja na med
letni ravni ne bi smela biti niž
ja, saj podatki o prodaji na 
drobno in tudi podatki o zalo- 
gah kažejo, da so ti ugodni. 
Najverjetneje bo tako držala 
ugotovitev, da so v podjetjih 
precej januarske realizacije pri
kazali že v decembru, zato je 
januarski rezultat slab.

Tudi januarski podatki o re
alni prodaji v trgovini na drob
no kažejo oživljanje aktivnosti. 
Lani v vsem letu se je prodaja

realno povečala za 5 odstot
kov, decembra je bila višja za 
7 odstotkov, v letošnjem janu
arju pa je bila višja že kar za 
celih 17 odstotkov od primerlji
ve lanske ravni. Tudi v odgo
vorih na anketo statističnega 
zavoda se povečuje število ti
stih podjetij, ki imajo vedno 
manj težav z naročili na doma
čem in tujem trgu, kar daje 
upanje, da se bo oživljanje pro
izvodnje nadaljevalo. Čeprav 
je torej januarski podatek skrb 
zbujajoč, zaenkrat le ne kaže 
biti plat zvona, do realnejših 
sklepov pa bomo prišli, ko bo
do na voljo podatki o gibanju 
proizvodnje v februarju. Po 
vseh teh letih nazadovanja je 
namreč skrajni čas, da pride do 
preobrata, saj bi se spreneve
dali, če bi se še naprej izgovar
jali na nekatere objektivne 
okoliščine. Tisti, ki se v tem 
čašu niso znali ali niso bili spo
sobni prilagoditi novim razme
ram, nimajo na trgu več kaj 
iskati. V takšnih podjetjih bo
mo morali najprej razčistiti pri 
sebi in šele nato iskati vzroke 
drugje.

LUDVIK KOVAČ

Najmanjši Krnci prednjačijo

V murskosoboški občini pa 
so do predvidenega roka opra
vili 66 zborov občanov; od tega 
37 v okviru krajevnih skupno
sti, 29 pa v naseljih. Vseh zbo
rov občanov se je udeležilo 
2.879 ljudi od skupnega števila 
49.411 volilnih upravičencev, 
kar pomeni le 5,8 odstotka. 
Najvišjo udeležbo so zabeležili 
v Krncih, in sicer 28,2 odstot
ka, sledijo pa jim Dankovci 
(25,3 odstotka), Budinci 
(23,4), Markovci (22) in An
drejci (21,4 odstotka). Daleč 
najslabša udeležba pa je bila 
v mestnih krajevnih skupno
stih, in sicer od 0,6 (Lendav
ska) do 1,8 odstotka (Parti
zan).

Iz predloženih zapisnikov 
zborov občanov je možno raz
brati, da je v murskoboški ob
čini zaenkrat predvidenih 17 
referendumskih območij za do
ločitev novih občin. To so: Bel
tinci z 2.323 prebivalci, Bodon
ci (1.897), Cankova (2.280), 
Gornji Petrovci (515), Grad 
(2.691), Hodoš (436), Kuzma 
(1.914), Križevci (1.032), Mač
kovci (2.036), Martjanci 
(1.718), Murska Sobota

Tudi na ponovnem se
stanku predstavnikov vod
stev krajevnih skupnosti 
Bogojina, Moravske To
plice in Tešanovci se niso 
mogli zmeniti glede sedeža 
občine. V Bogojini vztra
jajo, da bi bil sedež pri 
njih, medtem ko so v dru
gih dveh krajevnih skup
nostih za sedež občine 
v Moravskih Toplicah. Vsi 
pa so za združitev v eno 
referendumsko območje, 
kar je gotovo največji na
predek v tem trenutku.

na in Moravske Toplice. V teh 
dveh krajevnih skupnostih se 
namreč referendumsko ob
močje v glavnem pokriva, ni pa 
soglasja glede sedeža in imena

predloga, 
predlog re?e 
močje sedanje ^ no'1 
gi pa priključita' 
občini Murska

Sporni so le
Najmanj tg^jfj 

referendumski 
roma novih ob^, 
sedež v M^čo^^M 
Križevcih po ^dclf' J ( 
križjuin 
v Banovcih so j^i 
čanov P0110^^ 
mnenja kraja” u 0$ J 
so se namre* 
referendumsko ,j ^ -'
žej, drugi pa 
pri Ljutomeru-^^

Niste sami,
Vestnik je z vaC
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Spravni odbor Pomurke za dve leti podaljšal mandat Milanu Bratkoviču

Cim prej do pravega lastnika Vpliv prehrane na 
vsebnost mlečne tolšče

ni odt»NW tem’ ^ bo uprav- 
«ndustrije Po-

nec-Temnt ^tkovicu, je ko
ki potí¿e0“aidat v Pomi*r- 
»endar je s^r “ske8a leta, 
lasal ’““Bratkovič pred- 
ta odio^du^uuj“ manda-

^•Potem^8 “ leto 
Popravili vse k°J° v Pomurki 
10 ocen« « Pi ^h"6 analize

* letu 
to uX"prav”e«a odbo

ju Bratki0“11® fo Mi- 

Podaljšali

^o uPrXem ^J?’ So za t0 
^ tadi °db°ra Pfipra-

H°r Precej 0Dtimendar Je direk- 
da bo realih'8*106“ in meni, 
^ovanr ^^o večja od 

najtl nekater« ] so že usPeli 
^da t „ nove kupce To 

to^ Polne 

Fosti, sai ?ro,hodnih zmog- 
e naPrej n ° klavnica ostala 
?tn° Pa e M^^ena, tre- 

d* v poit« v eni izmeni 
ki je Pr^T?em oddel- 

t&haI delati za 
Proizvodnja 

ustrezno, “dar zanjo že 
&8aCePaie^ 

- rek°i zased ^’“i6 
ena 24 ur predelavo drugam.

dnevno. S predelavo rešujejo 
tudi problem presežnih delav
cev v klavnici, ki jih začasno 
prerazporejajo in tako blažijo 
težave pri pomanjkanju dela 
v klavnici.

Tekoče poslovanje v Mesni 
industriji poteka dokaj normal
no, naj večje težave pa povzro
čajo podjetju bremena prete
klosti. Sklad za razvoj, ki je 
prevzel 55-odstotno lastništvo 
Mesne industrije, se sicer 
vključuje v reševanje nastalih 
težav, vendar brez pravih učin
kov. S tem ko je sklad odkupil 
terjatve od Pomurske banke, 
se razmere v Mesni industriji 
niso bistveno spremenile, saj se 
je zamenjal le upnik, obvezno
sti podjetja pa so ostale enake. 
Prav prezadolženost povzroča 
največje težave v poslovanju, 
zato je Bratkovič na zadnji seji 
upravnega odbora zahteval, da 
lastniki Mesne industrije resno 
in temeljito spregovorijo o pro
blemih pasive, zlasti o dolgo
vih, saj so zaradi njih vsi po
slovni izkazi podjetja negativ
ni. Posledice tega se poznajo 
tudi pri partnerjih, ki z neza
upanjem sodelujejo z Mesno 
industrijo. V pasivi Mesne in
dustrije Pomurka namreč le 
dobrih 20 odstotkov ali 10 mili
jonov mark predstavlja družbe
ni kapital, medtem ko dolgovi 
predstavljajo več kot 79 odstot
kov. Zaradi takšnega stanja tu
di ni mogoče revitalizirati po
djetja, čeprav bi bilo potrebno 
posodobiti tovarno in preseliti

Kot je znano, je 55-odstotni 
lastnik Pomurke Sklad za raz
voj, 45- odstotni pa kmetijske 
zadruge, vendar ti lastniki ni
majo pravega odnosa do po
djetja. Upravni odbor je zato 
na zadnji seji začel razpravo 
o tem, kdo naj bi postal dejan
ski lastnik Pomurke, saj bo le 
resen lastnik tudi skrbel za 
njen razvoj. Zmanjševanje dela 
družbenega kapitala namreč ni 
več sprejemljivo, saj je bila 
v breme kapitala pokrita tudi 
izguba v letu 1992, medtem ko 
so pokrivanje izgube za leto 
1993 razmejili na obdobje petih 
let.

Že v prvem polletju letos bo 
nujno potrebno rešiti vprašanje 
pasive, Bratkovič pa za to vidi 
dve možnosti. Po prvi naj bi 
sklad odkupil terjatve od vseh 
upnikov, po drugi, pa naj vsi 
sedanji lastniki (sklad in zadru
ge) začnejo prodajati svoje 
lastninske deleže v Mesni indu
striji. Odločitev o tem naj bi 
seveda sprejela skupščina, še 
pred zbiranjem najboljših po
nudnikov in prodajo podjetja 
pa bo potrebno izpeljati posto
pek lastništva delavcev oz. in
terne razdelitve za lastninske 
certifikate.

LUDVIK KOVAČ

•vv

K temu so gotovo n 
pujskov že lep časni 
se je znižala.

, ale cene, saj se cena 
a, skorajda bi lahko trdili, da

le 21 živali, za par pujskov, starih od 7 do 10 tednov in 
težkih od 15 do 20 kilogramov, pa so zahtevali od 7 do 12 
tisoč tolarjev. Povpraševanje je bilo tokrat veliko, zato so

Osnova za izračun odkupne cene mleka pri nas je tolš- 
čobna enota (TE). Izhodiščna cena je določena za mleko 
s 3,6 % mlečne tolšče. Pri izračunu odkupne cene mleka se 
upošteva bazna cena - odvisna od vsebnosti mlečne tolšče 
in dodatkov glede vsebnosti beljakovin v mleku, glede 
števila mikroorganizmov v mleku in premije.

Izračun je takle: OC = BC + B + K + Dl
Pri tem pomeni: OC = odkupna cena za rejca

B = dodatek ali odbitek glede števila 
mikroorganizmov v 1 ml mleka 
Dl = državne intervencije - premije

Tolščobna enota se upošteva v razponu od 3,2 do 4,2% 
mlečne tolšče. Vrednost 1 TE (tolščobne enote) je tačas 
8,36 SIT. Bazna cena se ustrezno poveča, če je mlečne 
tolšče nad 3,6... oziroma ustrezno zmanjša, če je mlečna 
tolšča pod 3,6%.

Kaj vpliva na % mlečne tolšče:
1. Genetski potencial krave
2. Dodatni vplivi
K 1. točki: Genetski potencial krave je najbolj odvisen 

od pasme, vendar so tudi precejšnja odstopanja med isto 
pasmo. Ravno ta odstopanja so pomembna zaradi odbire 
čimboljših plemenic v čredi. K 2. točki: Okoliški vplivi so 
različni. Razdelimo jih lahko na tiste, ki vplivajo na količi
no mleka, in na tiste, ki vplivajo na % tolšče v mleku. 
Prehrana krav je eden od odločilnih dodatnih vplivov. Zato 
bi nekoliko več povedali o prehrani krav molznic. Krave 
morajo dobiti v dnevnem obroku dovolj hranilnih snovi za 
vzdrževanje in nastanek mleka. Vzdrževalne potrebe so 
odvisne od žive teže krave, potrebe za prirejo mleka pa se 
razlikujejo glede vsebnosti tolšče v mleku.

Popravek
V strokovnem prispevku 

o spomladanskem zatiranju 
plevelov v posevkih ozimnih žit 
v prejšnji številki smo v razpre
delnici herbicidov pri dicuranu 
forte pod opombami zapisali:

...uporaba takoj, ko so tempe
rature nad °C, v jarinah. Pra
vilno bi moralo biti: ...upora
ba takoj, ko so temperature 
nad °C, ne v jarinah. Dicuran 
forte namreč ni dovoljen za 
uporabo v jarinah. Za napako 
se opravičujemo!

Potrebe za nastanek mleka z različnim % tolšče

‘ % mlečne tolšče ŠE (gd) PSB (g/1)

3,0 225 50

3,5 250 55

4,0 275 60

4,5 300 65

Zatiranje lubadarja
j čeprav n —

P* nas kihih gozdovi niso videti ogroženi zaradi luba- 
Vh»? lubadar!» ti ,mu morajo strezniti podatki o poseku 
Ptea* *et® Posek»»ikU.^^- V štirih pomurskih občinah je bilo 

^tavo je to nS^Ž^SOm’ *esa oz- 9.000 dreves - za boljšo 
Pnblizno 20ha dobrega gozda.

%zdari' 
^fefe^

in far PrePrečev kupna akci‘ 
f^t^t

s svojim ]avn°st, ki 
kra^dlubn’kih ^^janjem

^¿"“e So ponev ,posek)> 
Ui, L “mi> ki^e nkod nastali 
raj 3 Mtniki ® “ls° sanira-

f° P°sprS°v še zme-

° Pred leSa in olupili
^stavlja «k Panjev- Vse

Potenj 01 v zadn-i kl smo 
Podlipa Sph ‘ednih,

Ke P lahk°Pojavi-

biol°-
>i Vlrše dr£b en g°zd

J Je zaradi

izjemnih razmer v celotni Slo
veniji Ministrstvo za kmetij
stvo in gozdarstvo sprejelo 
ODREDBO o dodatnih 
ukrepih za preprečevanje šir
jenja in za zatiranje podlubni
kov v letu 1994. (Ur. 1. RS 14/ 
94). Z njo vse lastnike in 
upravljalce gozdov zavezuje, 
da morajo:

- do 31. marca 94 posekati 
s podlubniki napadeno drevje 
(lubadarke) bora in smreke 
ter opraviti zatiralne ukrepe. 
To lahko lastniki oz. uprav- 
Ijalci opravijo brez izdane od
ločbe revirnega gozdarja (29. 
člen Zakona o gozdovih), 
morajo pa ga o tem obvestiti 
v 14 dneh;

- do 15. aprila 94 urediti 
sečišča iglavcev in pospraviti 
sečne ostanke iglavcev na na
čin, ki je določen s pravilni
kom o gozdnem redu;

- do 31. marca 94 posekati 
in obdelati (tudi obeliti) bore 
in smreke zaradi snegolo- 
mov, vetrolomov in drugega.

Da bi bilo odkrivanje luba
darjev v naših gozdovih čim 
uspešnejše navajamo simpto
me, ki se pojavljajo pri napa
denem drevju.

Znaki napada:
a) na deblih

- na živih drevesih majhne 
okrogle vhodne odprtine 
v lubju na deblu in vejah (vid
ne le na gladkem.lubju), skri
te pod luskami skorje in lišaji 
ter mahovi;

- hkrati se pojavi črvina, 
ki se nabira na skorji, lišajih, 
pajčevini in zlasti na korenin
skem vratu;

- včasih se iz odprtin cedi 
smola - kapljice;

- odstopanje lubja - pona
vadi, ko so iglice že osute, 
b) na krošnjah dreves

iglic, ki se v tem primeru po
javi spomladi, pa je hiter.

Zaradi tega prosimo lastni
ke gozdov, da se odpravijo 
v svoje gozdove in jih pregle
dajo, četudi so pozimi v njih 
že bili in takrat (morda površ
no) ugotovili, da lubadarja 
ni. Najboljši znak so rovni si
stemi podlubnikov, ki jih naj
demo, če odstranimo lubje. 
Za boljše poznavanje prilaga
mo fotografije nekaj najbolj 
pogostih rovnih sistemov: 1. 
osmerozobi smrekov lubadar 
(Ips typographus), 2. šestero- 
zobi smrekov lubadar (Pity- 
ogenes chalchographus), 3. 
dvozobi borov lubadar (Pity- 
ogenes bidentatus).

Svetujemo, da je za ugoto
vitev stanja gozdov dovolj tu
di nedeljski sprehod. Posledi-

Kot je razvidno iz preglednice, krave potrebujejo za 
različen % mlečne tolšče različno količino hranilnih snovi.

Zaradi tega je pri izračunu obroka potrebno upoštevati 
tudi % mlečne tolšče in ne samo količino mleka. Problem 
nizkega % mlečne tolšče se pojavi običajno takrat, ko je 
delež strukturirane vlaknine v obroku premajhen, ali pa je 
krma, ki jo polagamo kravam, neustrežne strukture.

Za nastajanje mlečne tolšče sta posebno pomembna ace
tat in propionat. Odločilno vlogo igra acetat. Po trditvah 
nekaterih avtorjev nastaja kar 70 % mlečne tolšče iz aceta
ta. Acetat pa nastaja v vampu pri fermentaciji celuloze in 
hemiceluloze.

Surova vlaknina je sestavljena iz treh sestavin: celuloze, 
lignina in hemiceluloze. Celuloza in hemiceluloza se delno 
prebavita, lignin pa je neprebavljiv. Količina acetata, ki 
nastaja v vampu, je odvisna od vsebnosti surove vlaknine 
v obroku. Pri fermentaciji v vampu nastaja iz celuloze 
acetat, iz škroba in sladkorjev pa propionat. V suhi snovi 
dnevnega obroka mora biti najmanj 18-20 % struktorirane 
surove vlaknine, da se ne zmanjša % mlečne tolšče. Raz
merje med acetatom in propionatom se ne sme zmanjšati 
na več kot 2,4 - 2,6 : 1. Spomladi se to rado zgodi ob 
prehodih na pašo in krmljenju z mlado zeleno krmo v hle
vu. Pozimi se to razmerje rado poruši pri prebogatem 
obroku z ogljikovimi hidrati (škrob in sladkorji) in pri 
revnem obroku z osnovno vlakninasto krmo (mrva, slama).

Kot ekstremni zgled navajam podatke po dr. Žgajnarju:

Vpliv močne krme v obroku na vsebnost mlečne 
tolšče v g/kg in g/dan:

5
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- krošnja postane zelenka
sto siva, rumenkasto rjava ali 
rdečkasta;

- sledi osip (odpadanje) 
iglic

Če je drevo napadeno 
s podlubniki v drugi generaci
ji njihovega razvoja, torej po
leti, se simptomi napadenosti 
pokažejo šele pozimi ali spo
mladi. Krošnje pogosto prek 
zime ostanejo zelene, osip

ce zamujene priložnosti so 
v gozdu lahko vidne in občut
ne več desetletij. Ne dovoli
mo, da gozd umira zaradi na
še nevednosti.

O vseh morebitnih nejas
nostih se posvetujte s svojim 
revirnim gozdarjem.

Prihodnjič več o življenju 
podlubnikov in njihovem za
tiranju. JAVNA

GOZDARSKA SLUŽBA

Dnevni obrok Razmaje osi. krma: 
močna krma v

Mlečna tolšča
g/kg g/dan

8,9 kg sena
7,3 kg m. kr.

55 : 45 17,9 40 716

2,1 kg sena
12,2 kg m. kr.

15 : 85 21,5 19 409

Tisto, Wnísta YÍELt toca in suŠa^amA Bo se dm to kompliciranem

FKidAVMEH POSTOPKU.

TEKALA DRŽAVA.
ODMERO DOHODNINE za leto 1^v IZPOVED ZA WUMI.IX1 ÜÜHwUHKU .«■ k k* 1993

^Vedza

Kot je razvidno iz preglednice 2, daje ustrezno razmerje 
med osnovno krmo in močno krmo (55 : 45) tudi ustrezen 
delež mlečne tolšče. Neustrezno razmerje med osnovno 
krmo in močno krmo (15 : 85) pa sicer poveča mlečnost, 
zelo pa zniža vsebnost mlečne tolšče, kajti v obroku ni 
dovolj strukturirane vlaknine. Zaradi pomanjkanja struktu
rirane vlaknine (celuloze in hemiceluloze) v obroku v vam
pu ne nastaja dovolj acetata, lahko topnih ogljikovih hidra
tov je veliko, zato nastaja veliko več propionata. Posledica 
vsega skupaj pa je veliko mleka z malo mlečne tolšče. Poleg 
tega je poraba velikih količin močne krme za prehrano krav 
neupravičena, kajti krave morajo zaužiti čim večje količine 
osnovne krme. Osnovna krma pa naj bo čim boljše kakovo
sti, da da čim več hranilnih snovi za nastanek mleka 
z ustreznim % mlečne tolšče.

Kako preprečiti nihanje % mlečne tolšče

1. S postopnim prehodom na zeleno krmo - dodajati 
krmo, bogato s strukturirano surovo vlaknino (seno, sla
ma).

2. S pravilnim razmerjem med osnovno in močno krmo 
v obdobju, ko krmimo zimski obrok.

3. Z izravnanim obrokom, v katerem naj bo 18-20% 
strukturirane surove vlaknine v suhi snovi. „ „

Sestavil:
LEBAR JANEZ, dipl. inž. kmet., 

KMETIJSKA SVETOVALNA SLUŽBA 
ŽVZ-ja za POMURJE, M. SOBOTA
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Dogajanja na ljubljanski borzi
Spoštovane bralke in bralci, to

krat bo poročanje o dogajanjih na 
Ljubljanski borzi oziroma na trgu 
vrednostnih papirjev zajemalo ob
dobje med torkom 15. 3. 1994 in 
ponedeljkom 21. 3. 1994.

V ponedeljek 14. 3. je bilo začas
no zaustavljeno trgovanje z delnico 
Salus, saj je s tečajem oblikovanim 
tega dne (10250) dosegla dovoljeno 
trideset odstotno rast. Kot je že 
v navadi, bo trgovanje zaustavljeno 
tako dolgo, dokler ne bo objavlje
no sporočilo za javnost.

18. 3. je Odbor za sprejem vred
nostnih papirjev in članov na borzo 
sprejel sklep, da se v ponedeljek 
21. marca sprosti trgovanje z redni
mi delnicami delniške družbe Da
das in se zaradi vspostavitve nove
ga ravnotežja tečaja omenjene del
nice do preklica ukinja deset od
stotna omejitev gibanja tečaja tega 
vrednostnega papirja (tak ukrep je 
veljal za to delnico tudi v lanskem 
letu, njen tečaj pa je v slabih dveh 
mesecih padel iz 390000 na 81184, 
nato pa se ob občasnih nihanjih 
ponovno pričel vzpenjati - ob zau
stavitvi tečaja 24. 2. 1994 je le ta 
znašal 233476). Za sprostitev trgo
vanja se je Odbor za sprejem vred
nostnih papirjev in članov na brozo 
odločil zaradi tega ker meni, da je 
z vsemi obvestili za javnost dovolj 
informacij, s pomočjo katerih si 
javnost lahko ustvari predstavo 
o tem vrednostnem papirju. Delni
ška družba Dadas je zaradi ugoto
vitve pomanjkljivosti s strani revi
zorske hiše, najela ustrezne zuna
nje sodelavce, ki odpravljajo napa
ke in poskušajo vzpostaviti pravi
len potek vknjižb za celotno prete
klo leto. V Dadasu ocenjujejo, da 
bo pravilno stanje vzpostavljeno 
najkasneje do 15. aprila, revizor
ska hiša pa bi za oblikovanje mne
nja o resničnosti in verodostojnosti 
računovodskih izkazov potrebova
la še nadaljnih štirinajst dni.

Uvrščena kotacija 
I - obveznice

V tem tednu je enotni tečaj ob
veznice RSL 1 rahlo naraščal 15. 3. 
je tako iz 101,9 porasel na 102,0 
(75,2 mio tolarjev prometa), se na
to na tem nivoju zadržal tudi na
slednjega dne pri 37,8 mio tolarjih 
prometa, v četrtek pa ponovno ra
hlo porasel na 102,1, ko je bilo za 
nekaj manj kot 40,4 mio tolarjev 
prometa. Na tem nivoju se je nato 
zadržal tudi v petek in ponedeljek 
pri skupnem prometu 40,6 mio to
larjev.

Tudi enotni tečaj obveznice RSL 
2 je v tem tednu naraščal, le da 
veliko intenzivneje kot pri prejšnji 
obveznici. Na torkovem borznem 
sestanku je tako poskočil za 0,5 
odstotne točke na 114,9, ko je bilo 
za 21,1 mio tolarjev prometa, na
slednjega dne na 115,5 pri 19,4 mio 
tolarjih promet, na četrtkovem 
borznem sestanku pa na 116,0 (ne
kaj manj kot 37,6 mio tolarjev pro
meta). Na tem nivoju se je nato 
zadržal še v petek in v ponedeljek, 
skupno pa je bilo za 64,3 mio tolar
jev.

Z obveznico RSL 8 je bilo na 
torkovem borznem sestanku za 2,7 
mio tolarjev prometa, njen enotni 
tečaj pa je poskočil za 0,9 odstotne 
točke na 94,9. Naslednjega dne so 
to obveznico ponujali po tečaju 
95,5, povpraševali pa po tečaju

C«t» prvih borcev M Brežice 6BSSO 
»0608 62-236 Teletek* 0606 62-SS2

«IUWUHa MAMBO»
Partizanska cesta 3-5. 62000 Maribor 
9 062 25-460 Telefaks: 062 29-460

POSLOVALNICA LJUBLJANA 
Slovenska cesta 54. Ljubljana 61000 
9 064 131-455. Telefaks: 064 34-34 7

96,0, zato do sklenitve poslov ni 
prišlo. V petek je njen enotni tečaj 
poskočil na 97,0, prometa pa je 
bilo za 1,2 mio tolarjev.

Enotni tečaj obveznice RSL 
1 z izkoriščeno olajšavo je v tem 
tednu nekoliko nihal. 19. 3. je tako 
iz 100,5 porasel na 100,8, ko je bilo 
za 810 tisoč tolarjev prometa, na
slednjega dne rahlo padel na 100,7 
pri 969 tisoč tolarjih prometa, v če
trtek pa na 100,2 (103 tisoč tolarjev 
prometa). V petek se je njen enot- 
ni tečaj padel na 100,7, ko je bilo 
za 651 tisoč tolarjev prometa, v po
nedeljek pa porasel na 100,8 in več 
kot 3,1 mio tolarjih prometa.

Z obveznico RSL 2 z iskoriščeno 
davčno olajšavo je bil v torek skle
njen aplikacijski posel v vrednosti 
88 tisoč tolarjev po nespremenje
nem tečaju 112,1. Na četrtkovem 
borznem sestanku je njen enotni 
tečaj poskočil za 1,4 odstotne točke 
na 113,5, ko je bilo za 178 tisoč 
tolarjev prometa in se na tem nivo
ju zadržal tudi v petek, ko je bil 
sklenjen aplikacijski posel v vred
nosti 89 tisoč tolarjev. Ob istem 
tečaju je bil enak promet tudi v po
nedeljek.

Uvrščena kotacija II
- obveznice

V torek je enotni tečaj obveznice 
Mesto Ljubljana ostal na ponedelj
kovem nivoju (112,8), ko je bilo za 
419 tisoč tolarjev prometa, nasled
njega dne poskočil na 113,4 pri 4,9 
mio tolarjih prometa, v četrtek pa 
so bili sklenjeni aplikacijski posli 
v vrednosti 398 tisoč tolarjev po 
tečajih od 112,0 do 114,0, njen 
enotni tečaj pa se je izoblikoval na 
113,1. V petek je njen enotni tečaj 
ponovno poskočil, tokrat na 113,5, 
ko je bilo za nekaj manj kot 8,6 
mio tolarjev prometa, v ponedeljek 
pa padel na 13,0 pri skoraj 1,8 mio 
tolarjih prometa.

Prosti trg - obveznice
Enotni tečaj obveznice Gorenje 

je 15. 3. rahlo porasel iz 102,4 na 
102,5, ko je bilo za nekaj manj kot 
1,2 mio tolarjev prometa. Nasled
nja dva dni so bili s to obveznico 
sklenjeni aplikacijski posli in sicer 
v sredo za 210 tisoč tolarjev (enotni 
tečaj 101,6), v četrtek pa za več kot 
4,4 mio tolarjev po tečaju 100,0. 
V petek je njen enotni tečaj porasel 
na 102,3, ko je bilo za nekaj manj 
kot 1,5 mio tolarjev prometa, v po
nedeljek pa na 102,6 (927 tisoč to
larjev prometa).

Obveznico LEK 1 so imetniki 
v tem tednu ponujali po tečaju 
105,0, investitorji pa so po njej 
povpraševali le v petek in sicer po 
tečaju 92,0. Za 770 tisoč tolarjev pa 
je bilo 15. 3. sklenjenih poslov 
z obveznico LEK 2 in sicer po teča
ju 105,9 (+0,9 odstotne točke), v pe
tek pa za 519 tisoč tolarjev po teča
jih od 105,0 do 107,0, njen enotni 
tečaj pa se je izoblikoval na 106,9. 
V ponedeljek je bil sklenjen aplika
cijski posel v vrednosti 75 tisoč to
larjev po tečaju 106,2.

. 16. 3. je za 1,0 odstotno točko na 
91,5 poskočil enotni tečaj obvezni
ce Občina Laško, ko je bilo za 
nekaj manj kot 1,1 mio tolarjev 
prometa in se na tem nivoju zadr
žal tudi v petek pri 215 tisoč tolar
jih aplikacijskih poslov. Enotni te
čaj obveznice Občina Šmarje je 15. 
3. rahlo padel iz 88,7 na 88,6, ko je 
bilo za več kot 1,3 mio tolarjev 
prometa, naslednjega dne poskočil 
za 1,1 odstotno točko na 89,7 pri 
nekaj manj kot 3,7 mio tolarjih 
prometa, v četrtek pa padel na 88,8 
(nekaj manj kot 1,6 mio tolarjev 
prometa). Tudi v petek je njen 
enotni tečaj padel, tokrat na 88,6, 
ko je bilo za nekaj manj kot 2,8 
mio tolarjev prometa, v ponedeljek 
pa na 88,5 pri 866 tisoč tolarjih 
prometa. V torek se je enotni tečaj 
Občine Zagorje zadržal na pone
deljkovem nivoju (72,2), ko so bili 
v vrednosti 278 tisoč tolarjev skle
njeni aplikacijski posli, v sredo pa 
padel na 71,0 in se na tem nivoju 
zadržal vse do petka, skupno pa je 
bilo za več kot 2,5 mio tolarjev
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prometa. V ponedeljek je njen 
enotni tečaj poskočil na 71,8, pro
meta pa je bilo za 726 tisoč tolar
jev.

Z obveznico PTT Celje je bilo 
15. 3. za 285 tisoč tolarjev prome
ta, njen enotni tečaj pa je poskočil 
na 107,0 (+0,8 odstotne točke), 
v naslednjih dneh pa sta se tečaj 
ponudbe in povpraševanja razhaja
la za več kot eno odstotno točko. 
Za 0,8 odstotne točke (105,0) je na 
torkovem borznem sestanku po
skočil enotni tečaj obveznice PTT 
Ljubljana, ko je bilo za 389 tisoč 
tolarjev prometa, naslednjega dne 
pa še za nadaljnih 0,5 odstotne toč
ke (105,5) pri 435 tisoč tolarjih pro
meta. Na tem nivoju se je nato 
zadržal tudi v petek in tudi v pone
deljek, skupno je bilo za 1 mio 
tolarjev prometa. Enotni tečaj ob
veznice PTT Celje se je na torko
vem borznem sestanku zadržal na 
ponedeljkovem nivoju 121,3, ko je 
bilo za 190 tisoč tolarjev prometa, 
naslednjega dne porasel na 121,6 
pri 903 tisoč tolarjih prometa, v če
trtek pa na 121,8 (nekaj manj kot 
1,3 mio tolarjev prometa). Tudi 
v petek je njen enotni tečaj pora
sel, tokrat na 122,0, ko je bilo za 
716 tisoč tolarjev prometa.

Enotni tečaj obveznice Rogaška 
1 je na četrtkovem borznem sestan
ku poskočil za kar 1,3 odstotne 
točke iz 97,0 na 98,3, ko je bilo za 
115 tisoč tolarjev prometa, nasled
njega dne pa na 98,8 pri 464 tisoč 
tolarjih prometa, v ponedeljek pa 
padel na 98,5 (69 tisoč tolarjev pro
meta). Po blagovni obveznici Ro
gaške se je v tem tednu povpraše
valo po tečaju 12000, vendar po
nudbe le te ni bilo.

Prosti trg - redne delnice
21. 3. se je po slabem mesecu 

ponovno trgovalo z delnico Dadas, 
njen enotni tečaj je zdrsnil iz 
233476 na 213943, prometa pa je 
bilo za 75 mio tolarjev.

Nihal je v tem tednu enotni tečaj 
redne delnice Finmedia 15. 3. je 
tako porasel iz 114374 na 115487, 
ko je bilo za nekaj manj kot 10,4 
mio tolarjev prometa, naslednjega 
dne padel na 115252 pri 12,1 mio 
tolarjih prometa, v četrtek pa na 
115009 (6,5 mio tolarjev prometa). 
V petek je njen enotni tečaj porasel 
na 115651, ko je bilo za nekaj manj 
kot 4,3 mio tolarjev prometa, v po
nedeljek pa na 116236 pri nekaj 
manj kot 17,7 mio tolarjih prome
ta.

V prejšnjem tednu (10. 3.) je 
bilo nekaj prometa tudi z delnico 
Grad, s katero se ni trgovalo že od 
25. 11. 1993. V slabih treh mesecih 
je njen enotni tečaj porasel iz 2475 
na 2530, prometa pa je bilo za 
skromnih 33 tisoč tolarjev prome
ta.

Enotni tečaj delnice LEK je 15. 
3. sicer neznatno porasel iz 11950 
na 11982 (731 tisoč tolarjev prome
ta), vendar je naslednjega dne pri
čel padati. V sredo je tako padel na 
11675, ko je bilo za 3,5 mio tolarjev 
prometa, naslednjega dne na 11429 
pri nekaj manj kot 5,2 mio tolarjih 
prometa, v petek pa na 11258 (ne
kaj manj kot 30 mio tolarjev pro
meta). Tudi v ponedeljek je njen 
enotni tečaj padel, tokrat na 11088, 
prometa pa je bilo za nekaj manj 
kot 1,4 mio tolarjev.

Nihal je v tem tednu enotni tečaj 
delnice MK Založba, 15. 3. je nez
natno porasel iz 7277 na 7307 (ne
kaj manj kot 14,2 mio tolarjev pro
meta), naslednjega dne padel na 
7214 pri 8,8 mio tolarjih prometa, 
v četrtek pa porasel na 7339, ko je 
bilo za več kot 22,4 mio tolarjev 
prometa. Tudi v petek je njen 
enotni tečaj porasel, tokrat za 2,28 
odstotka na 7506 pri nekaj manj 
kot 25,3 mio tolarjih prometa, 
v ponedeljek pa na 7539 (4,3 mio 
tolarjev prometa).

Na torkovem borznem sestanku 
je enotni tečaj delnice NIKA pora
sel iz 102673 na 102997, ko je bilo 
za nekaj manj kot 26,6 mio tolarjev 
prometa, naslednjega dne na 
103187 pri več kot 11,3 mio tolarjih 
prometa, v četrtek pa nekoliko pa
del na 102905 (4,1 mio tolarjev 
prometa). V petek je njen enotni 
tečaj ponovno porasel, tokrat na 
103068, ko je bilo za več kot 4,7 
mio tolarjev prometa, v ponedeljek 
pa na 103905 (13,8 mio tolarjev).

Enotni tečaj delnice Probanke je 
v tem tednu vglavnem padal. 15. 3. 
je tako iz 21126 padel na 21008, ko 
je bilo za več kot 50,5 mio tolarjev 
prometa, naslednjega dne na 20861 
pri nekaj manj kot 64,3'mio tolarjih 
prometa, v četrtek pa na 20686 (3,8 
mio tolarjev prometa). V petek je 
njen enotni tečaj poskočil na 
20772, ko je bilo za 15,3 mio tolar
jev prometa, v ponedeljek pa padel 
na 20579 pri 7 mio tolarjih prome-

Tončka Božinovič

3. razstava Dobrote pomurskih kmetij v Termah Lendava

Vsi zasluzijo priznanje
V soboto, 19. marca, je v ho

telu Lipa zdravilišča Terme 
Lendava dišalo po mesnih, žit
nih in mlečnih izdelkih, ki so 
jih za razstavo pripravile kmeč
ke gospodinje severovzhodne 
Slovenije; prišle so iz Bolehne-

vedal je, da je namen takšnih 
razstav (doslej se je udeležil 
vseh razstav dobrot pomurskih 
kmetij) promovirati kulinariko 
v okviru Slovenije in v okviru 
celostne turistične ponudbe, 
zato so razstave pripravljene

v večjih turističnih « „ 
Radencih, Moravskih L 
in letos v Lendavi)- 
kmetije so premajhne'% 
lahko kosale z evf°P 
kurenco, zato je njihov 
in možnost preživetja16 F

. vili ^
Učenci lendavske prve šole in turističnega podmladka so ob razstavi dobrot pripra
program

Potice takšne in drugačne... prav vse so dobre - gostje v Lipi 
so jih lahko tudi poskusili.

čič, Bunčan, Spodnje Ščavnice, 
Cvena, Radmošc, Ratkovec, 
Čentibe, Sovjaka, Šalovec, So- 
dišinec in številnih drugih kra
jev gornjeradgonske, ljutomer
ske, lendavske in soboške obči
ne. Pravzaprav je to nekakšno 
srečanje kmečkih gospodinj iz 
vasi in območij, kjer veljajo ra
zlične kulinarične posebnosti 
in tudi okusi, zato bi bilo prav, 
da takim razstavam ne bi dajali 
predznaka tekmovanja.

Osrednja prireditev je bila 
v soboto, ko so podelili prizna
nja, učenci Osnovne šole 1 in 
turističnega podmladka iz Len
dave pa so pripravili krajši kul
turni program. Slavnostni go
vornik je bil Ervin Kuhar, di
rektor republiške uprave za 
pospeševanje kmetijstva pri 
ministrstvu za kmetijstvo. Po-
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kulturna obzorja

»Bog, malo prosim počakaj!« —prejeli smo

Ob Premoševih slikah

bi 
1» 
# 
roč

je eden od najbolj znanih sodobnh slovenskih 
naje iz Prekmurja, iz Gerlinec, živi v Ljublja-

üri híaív» x ****** ”v teto, nastal ta intervju. Ki 
O v b Vedno <akd na avtorizacijo. Nastal je 
t za S w J v F1*8®1, dobil nagrado Prešernovega 

te n ^k' *“ Kai pa Leonardo in Jutri bo lepše, 
nik v kmr ,Znan P° Migah' so Čarovnikov vajenec, 
^vkraljstvusenc.Tisočinenapot.
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mamo- Na 
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misHm0, da 
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Zbosti ni.

janje z budizmom, potem je to 
zame grozno.

Ali je longumpa res lebdel 
v zraku? V knjigi Tisoč in ena 
pot omenjate tega vzhodnja
škega zamaknjenca, ki da je 
zmožen lebdeti v zraku.

Nikoli nisem zapisal, da bi 
kakega videl lebdeti. Zapisal 
sem, kar so mi ljudje pripove
dovali, in mislim, da sem bil 
dovolj nor, ker sem se tega že
lel naučiti.

Zakaj, ali to ni mogoče?
Ne vem, stvari so zame po

polnoma odprte in ne morem 
se odločiti, ne za in ne proti. 
Poglejte, če se enkrat odločim

vedujete, kako ste sredi neke 
tuje ravnine, sredi neke mono
tonije, zaslutili »varljivo bli
žino nečesa, kar je podlaga 
Življenja«. Je to asociacija na 
prekmursko ravnino?

Ne ne, ker jaz sem z Gorič
kega. Ko sem bil majhen, sem 
videl tja do Pohorja, do Do
načke gore. Videl sem daleč, 
kakor vidi le malo Prekmur
cev, pri čemer vidim na fizično 
gledanje. Mislil sem na ravnino 
v duši, na bivanjsko ravnino.

Neki še strašno mlad 
človek ne bi vedel, kaj to 
pomeni, ker gre za izku
stvo tega, da se stvari po
navljajo. Stalno se zaleta
vaš v ista vrata, stalno se ti 
pred nosom zapirajo ista 
vrata. Hodiš skozi sorodna 
razmerja, delaš iste napa
ke in prihajaš do istih spoz
nanj. Dogaja se, ampak 
nič se ne dogaja.
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in pravim, svet je to, smrt je to, 
kaj mi potem še ostane? Potem 
na svetu ni nič več zanimivega. 
Svet je kot velikanski peskov
nik, v katerem se vsi skupaj 
igramo.

Govorite zdaj o sebi kot li
teratu, ki je v skrbeh za svoj 
literarni navdih, ali pa kot 
o filozofu, ki išče svoj mir?

Naredili ste tipično zahod
njaško napako, ker to dvoje 
ločujete. Zame, v moji izkušnji 
je to neločljivo. Literat, filo
zof, človek je ena in ista oseba.

Ni nujno, da Je to vedno ena 
in ista oseba. Možno si je za
misliti literata, ki si zato, da 
bi lahko pisal, izmišlja iska
nja, po poteh teh iskanj pa ne 
hodi.

To me ne zanima, take stvari 
so tako ali tako prozorne, v teh 
primerih takoj vidiš, za kaj gre.

V čem je potem vaša temelj
na shizofrenija? Ne živite vsaj 
v tisti razklanosti, ki je značilna 
za državljansko bivanje sleher
nika? Vsak bi rad utajil vsaj 
davke, ne bi pa želel, da to 
delajo tudi drugi.

Kar se plačavenja davkov ti
če, sem tukaj čist. V Angliji 
sem se navadil, da se to mora 
delati redno. Je pa neko drugo, 
pomembnejše področje življe
nja, na katerem bi tudi želel 
biti pošten, ne veš pa natanč
no, kako. Ni ti jasno, kdaj si 
pošten in kdaj nisi.

Kako pravzaprav kot slo
vanski človek, ki si je v Angliji 
pridobil občutek za skupno 
stvar, gledate na naše razme
re?

Kar poglejte ljudi na cesti, 
kako vozijo. To so stvari, ki se 
jih z zakoni ne da rešiti. Neza-

Je to z evropskimi besedami 
tisto, čemur se v budizmu reče 
nirvana?

Vendar pa je tule problem 
v nečem drugem. Kadarkoli 
hočete preiti z neke stopnje na 
neko višjo duhovnejšo stopnjo, 
morate iti skozi krizo. Ta kriza 
je lahko tudi živčni zlom. Toda 
brez te boleče preobrazbe v se
bi si lahko domišljaš karkoli, 
lahko se imaš za nevemkako 
pametnega, pa ti to nič ne po
maga. To vse so čiste izkustve
ne stvari, vse to so uvidi, ki jih 
začutiš, ubesediti pa jih ne mo
reš.

Pa naj človek zapusti ravni
no duše ali pa naj hodi samo 
po robu? Je smiselno stopiti 
v življenjski angažma?

No to je seveda odvisno od 
vsakega posameznika. Pame
ten človek se prej ali slej zave, 
da bo moral živeti z rezultati 
svoje odločitve. Tukaj ni impe
rativa in ne alternative svobod
ni odločitvi.

Kaj pa prekmurstvo, je to 
nekaj ali pa je zgolj utvara. Je 
to usojenost?

Veste, da o tem, da sem 
Prekmurec, nisem še nikoli 
razmišljal.

Nekdo Je Prekmurec in nek
do je Londončan, tako prepro
sto?

Normalno. Vsi smo se nekje 
narodih. Prekmurščina je moj 
materni jezik, prekmurski na
glas je inficiral vse jezike, ki jih 
govorim, tudi slovenščino in 
tudi angleščino. Prekmurstvo 
- ne vem, kaj naj to pomeni.

No, pomenilo naj bi med 
drugim tudi to, da se hodi umi
rat domov. To, da je v prek- 
murstvu posebno močna zave
za tlom.

Dvomim. Ko hodiš po svetu, 
spoznaš, da so to zelo splošni 
mehanizmi. Sicer pa sem člo
vek, ki so mu kraji pomembni 
toliko, kolikor so mu pomemb
ni ljudje v tistih krajih. Tudi 
tujih mest se spominjam samo 
po ljudeh, ki v njih živijo. Hre
penenje po Prekmurju - to je 
zame želja, da bi se spet sešel 
s svojimi sorodniki. Zemlja sa
ma, pokrajina - iz tega ne bi 
delal kake ideologije, meni se 
zdi to popolnoma naravno. 
Vendar pa mislim, da to ni toli
ko nostalgija po kraju, marveč 
gre za nostalgijo po času. Kra
ji, ki jih pogrešaš, so bili v ne
kem času sestavina doživljanja 
sveta, in to sedaj pogrešaš.

Recimo, da je za Evropo 
glede tega v tem času pomemb
no dvoje. Po eni strani nekate
ri srbski intelektualci pravijo, 
da so Srbi na evropskih tleh še 
zadnji nosilci elementarnega 
Življenjskega stila, po drugi pa 
prihajata do besede ponovno 
misleca kot sta Nietzsche in 
Spengler. Čutite vi to, Je to tu
kaj?

Je je. Popolnoma se stri
njam. Mislim, da gremo skozi 
neki katarzični proces. Zname
nje tega smo lahko opazili že 
kakih deset let nazaj. Zdaj pa 
proces dobiva hitrost. Kakšno 
obliko bo slednjič to prevzelo, 
tega ne morem povedati, bojim 
pa se, da so stvari tako zlože
ne, da se ne bo zgodilo nič 
dobrega.

Pomeni to, da je ponovno 
dviganje in krepljenje politič
ne desnice slabo?

Ne, ni nujno, da bi to bilo 
slabo. Slabo je to, kar delajo 
Srbi, ta pohod primitivizma. 
Slabo je, ker moralno zdravje 
zahodne družbe ni takšno, da 
bi ta družba rekla: konec. Ne 
morete naprej! Če bi bilo tako, 
bi imel upanje, da je to nekaj 
obrobnega. Bolj kot vse drugo 
me skrbi odnos zahoda do vse
ga tega. Zdaj čutim, kar je čutil 
Keynes, ki je rekel, oh, na ka
ko trhlih temeljih stoji zahodna 
civilizacija. Čutim, kako kmalu 
se lahko vse skupaj zruši.

Je mar zahodni politični si
stem krhkejši kot vzhodni? 
Kaj mu sploh lahko da moč, 
da bo obstal?

Ohrani ga lahko samo ures
ničenje tistega, na kar se skli
cuje. Zdaj se je razkril ta veli
kanski prepad med tem, kar se 
govori, in med tistim, kar se 
dela. Bolj kot kdaj prej je jas
no, da zahodni sistem temelji 
na laži.

Laž česa? Vrednot, civiliza
cijskih dobrin, institucij?

Vrednote so papirnate. Če 
ljudje niso pripravljeni umreti 
za svoje vrednote, potem to ni
so vrednote, temveč samo ne
ke deklaracije.

ŠTEFAN SMEJ

Že v svojih začetkih si je Premoša z ogromno likovnega 
znanja izoblikoval samosvojo podobo, likovno simbolično 
izpoved v ploskev projiciranih ženskih aktov v sozvočju 
z obilico oblik iz prirode, vključujoč vedno prisotno pojavo 
konja. Ta slikarski libido nas je presenetil s samosvojo 
izpovednostjo in strastno likovnostjo.

Atelje v Godemarcih, v katerega vabim z dovoljenjem 
umetnika, izžareva prej povedano; je poln subtilnih podob, 
skic, risb in končanih eksponatov živali, portretov in figu
ralnih kompozicij, je poln vonja po barvi, po terpentinu, in 
če se lahko tako izrazim, načina življenja in razmišljanja 
umetnika, skozi okno pa vdira nežni vonj po pomladi in 
konjih. Okrog gozd in tišina, ki je tako potrebna za likovno 
razmišljanje. Ta zunanji svet, ki ga je zavestno iskal in 
našel, ter nuja po lepoti sta ob neverjetni askezi gonilni sili. 
Da bi slika zaživela v vsej svoji popolnosti, izbere umetnik 
lazurno slikanje na papir, karton ali platno. Bistvena je 
belina temeljnika, ki proseva skozi tanke plasti barve, ki 
prav zato izžarevajo posebno polno duhovno materializaci
jo, posebno svetlobo in tudi racionalnost - v slikovno 
ploskev vrivajo na posebno subtilni način kot moli v glasbo 
prepletajoče se nanizanke - ritmični spleti barvnih ploskev 
in arabesk, že omenjeni simboli ženske nežnosti, polnih 
oblik, plemenitosti, ki diha iz detaljev konjskih teles, ostrih 
lokov letov ptic. Pri tem uporabi celostni register izraznih 
možnosti sodobnega slikarstva, poleg barvnih kontrastov 
pa še zelo uspešne intervencije z risbo, ki daje temu slikar
stvu trdnost v zgradbi kompozicije in dominantne vrednosti 
in iz možne dekorativnosti pretvori likovno delo v sodobno 
iskanje likovnega izraza ob koncu 20. stol.

Avtor tudi zavestno vztraja na poziciji čistega slikarstva, 
poudarjam čistega slikarstva, ki v sklopu kompletnega li
kovnega oblikovanja predstavlja le določen odstotek - toda 
duhovno gotovo najvišjega ustvarjalnega naboja. Resničnih 
slikarjev je malo, in če so Sirley in nekateri impresionisti pa 
seveda Jakopič in Grohar, predvsem pa Goya in še zlasti 
Velasquez tisti mojstri, ki slikarja Premošo navdihujejo 
v smislu najvišjih slikarskih vrednot, je jasna duhovna 
trdnost Premoševe likovnosti.

Zato lahko razumemo avtorjevo razmišljanje v sprem
nem katalogu, ko trdi, da je »avtorjeva izpoved nedoseglji
va želja po popolni lepoti in plemenitosti« in še »zavestno 
vztrajam na vlogi slikarstva kot izpovednega sredstva, ki se 
ukvarja z večnimi vprašanji eksistence človeka in le s tre
nutnimi odgovori v času in prostoru«.

To ni pesimizem, je v bistvu trden in optimističen pogled 
na vlogo slikarstva in umetnika v sedanjem in prihodnjem 
svetu.
Nove vrednote, ki jih človeštvo kljub vojnim grozotam in 
tragedijam zavestno in zagrizeno išče, so prav to: ustvarjal
nost, duhovne vrednote, human odnos do narave, do člove
ka, do živali.

Premoševe umetnine sugerirajo in ponujajo prav to. Naj 
postanejo medij med njegovo slikarsko mislijo in intuicijo 
in vašim razmišljanjem o sodobnem človeku.

Vlado Potočnik

Kulturno društvo Anton Martin Slom
šek iz Renkovec želi opremiti kultur
no dvorano in oder. Ker ne premore 
dovolj sredstev, prosi vse, ki imajo 
opremo in je ne potrebujejo več, da 
jim jo odstopijo.

kulturni koledar

željene lastnosti zakoni še

EPIGRAMI
Politična stranka

Boljša od zime sanjavke je politična stranka, ki me tristo 
petinšestdeset dni sanka.

^Najprej sta se mlako in med cedila, potlej pa Še medijska 

reklama dogodila.

Marko skače > .
Marko skače, Marko skače po zeleni trati, 
v eni roki, v drugi roki — certifikati, 
Marko skače. Marko skače po zeleni trati..

Tine Mlinarič

Razstave
GORNJA RADGONA: Od 

22. marca na Pomurskem sej
mu v G. Radgoni razstavlja 
Društvo likovnih umetnikov 
Prekmurja in Prlekije.

RADENCI: V galeriji muze
ja Radenske je odprta razstava 
likovnih del slikarja Mirka Raj- 
narja.

MURSKA SOBOTA: V raz
stavišču Pokrajinskega muzeja 
je vsak dan razen ponedeljka 
od 10. do 12. ure na ogled raz
stava slik Alojza Eberta. V če
trtek je odprta tudi popoldne 
od 16. do 18. ure.

MURSKA SOBOTA: V ga
leriji si lahko ogledate razstavo 
slik, skulptur in konceptualne 
umetnosti Krešimirja Novaka, 
ki jo posreduje Center za kultu
ro Čakovec. Odprta bo do 4. 
aprila.

RADENCI: V razstavnem 
salonu galerije Medikoss je na 
ogled razstava likovnih del Mi
re Petek in Danila Plohla.

MORAVSKE TOPLICE: 
V razstavnem salonu hotela Aj
da razstavlja slikar Vladimir 
Geršak, član društva likovnih 
ustvarjalcev iz Celja.

LJUTOMER: V galeriji An
teja Trstenjaka razstavlja slikar 
Ignac Premoša. Razstava bo na 
ogled do 26. marca.

LENDAVA: V gradu je na 
ogled stalna zbirka del doseda
njih mednarodnih likovnih ko
lonij. Na ogled so tudi freske 
Zoltana Gaborja.

Prireditve
MURSKA SOBOTA: - 

V grajski dvorani bo 24. marca 
ob 19. uri redni letni koncert 
mešanega pevskega zbora Šte
fana Kovača iz Murske Sobote. 
Zborovodkinja je Alenka 
Brulc-Šiplič.

MURSKA SOBOTA: 25. 
marca ob 19. uri bo v grajski 
kapeli 3. salonski večer. Pred
stavila se bosta pesnica Svetla
na Makarovič in pesnik Milan 
Jesih.

GORNJI SENIK: V domu 
kulture na Gornjem Seniku bo 
v nedeljo, 27. 3., ob 15. uri 
lutkovna predstava z naslovom 
Mlinarova pravlica.

LENDAVA: Regijski Lions 
Club prireja v petek, 25. marca, 
ob 18. uri v Galeriji v M. Sobo
ti predavanje dr. Mance Košir. 
Predavanje bo imelo naslov 
Lažnivost naših podob.

UUTOMER: V petek, 25. 
marca, ob 19.30 bo v ljutomer
skem domu kulture nastopil Pi
halni orkester. Prireditev je 
v počastitev 100-letnice sloven
ske pesmi v Ljutomeru.

VIDEM OB ŠČAVNICI: 
26. marca ob 11. uri bo v Domu 
Matije Gubca, ki je istočasno 
Dom društva kmečkih fantov 
in deklet, otvoritev razstave ve
likonočnih jedi, košaric, pre- 
smecev in ročnih del. Razstava 
bo odprta tudi v nedeljo 27. 
marca.
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V SPOMIN

Franci Štrakl
(1951-1994)

V teh dneh diha pomlad s polnimi 
pljuči. V Gornji Radgoni pa mož 
v najlepših in ustvarjalnih letih ni 
dočakal svoje 43. pomladi. Prvo ne
deljo v marcu je zgodaj zjutraj prene
halo biti srce znanemu Radgončanu 
Francu Štraklu. Prijatelji in znanci 
ter vsi Radgončani nismo mogli in 
nismo hoteli verjeti, da je to res.

Premlad si, Franci, da bi umrl, premlad in poln energije, 
poln elana, družinske ljubezni, dobrote in prijateljstva. Še 
lansko jesen smo ga srečevali čilega in zdravega ob vinskih 
stiskalnicah grozdja na okoliških gričih, pa na martinova
nju, na sprehodih s svojo družino. Pa še ob koncu leta 
v njegovem podjetju TAM-BUS, kjer je načrtoval, ustvarjal, 
mačijajša. Kratkotrajna, a kruta in zahrbtna bolezen je bila

Francijeva življenjska pot je bila torej kratka, v delovni 
knjižici je zapisanih šele 20 delovnih let, vendar je bila ta pot 
zelo bogata, ustvarjalna in je marsikje pustila neizbrisen 
pečat. Še zadnjič se sprehodimo po Francijevi življenjski 
poti.

Leta 1951, na koledarju je bil list obrnjen na 15. april, je 
na svet privekal in razveselil dušo in srce mami Mariji in 
očetu Andreju krepak fant, ki so mu dali ime Franci. Bratca 
se je najbolj razveselila sestra Mira. Pri Štrakla v ih je bila 
srednje velika kmetija, ki je potrebovala pridne roke. Že kot 
pobič se je Franci spopadal z vsakim delom, vzljubil je 
zemljo, sadovnjak, vinograd, gozdove. Pričenja se šolanje. 
Dve leti v Orehovcih (nekdanja podružnična šola), šest let 
osnovne šole v Gornji Radgoni in potem priljubljena ljuto
merska gimnazija. Franci postane neločljivi del generacije. 
Poznajo ga kot kodrolasega fanta iz Žabjeka. Nepozabne so 
vožnje z vlakom v šolo iz Gornje Radgone do Ljutomera in 
nazaj. Zrelostni izpit - matura je uspešno opravljen. Franci
ja pot zanese v Ljubljano na študij ekonomije. Denarja ni 
veliko in Franci, navajen delati, si kakšen dinar zasluži prek 
študentskega servisa. Prosti čas preživlja s prijatelji prleške
ga kluba. Leto dni za Francijem pride v Ljubljano na študij 
psihologije soboška gimnazijka Majda. Prijateljstvo, ljube
zen in poroka. Po študijskih letih si ustvarjata dom v Gornji 
Radgoni. V ljubezni se jima rodita dve hčerki; Maja bo 
imela 18 let, Jana 13 let. In danes sta ostali sami z mamo.

Franci se najprej zaposli v Avtoradgoni, potem služenje 
vojaškega roka in nato Kmetijski kombinat. Franci postane 
vodja komerciale. Leta 1982 je izvoljen v vlado Dane Sukič, 
kjer odgovarja za kmetijsko področje. Leta 1986 pa je 
ponovno izvoljen v občinsko vlado, ki ji predseduje Janko 
Slavič. Franci kasneje prevzame oddelek za varstvo okolja 
in urejanje prostora. Tu je bil pravi mož na pravem mestu. 
Franci je delavec, odkrit, predvsem pa pošten. Mnogim 
ljudem pomaga, boli ga krivica. Pod noge mu je vrženo 
marsikatero poleno, vendar ga to samo še krepi. Rad zahaja 
domov v Žabjak, hkrati pa z ljubeznijo neguje vinograd na 
Ivanjševskem Vrhu.

Leta 1990 se vrne v Avtoradgono, nastopajo velike spre
membe. Franci dočaka konec svoje življenjske poti kot 
direktor v TAM-BUS-u. Mnogo načrtov za prihodnost. Še 
januarja in februarja zahaja v svoje podjetje, čeprav mu 
moči popuščajo.

Od kod je jemal toliko volje in življenjske moči? Neverjet
no, koliko si storil v teh kratkih 43 letih življenja. S sošolci iz 
gimnazije si se veselil letošnje 25-letnice mature, žal bo to 
srečanje minilo brez priljubljenega Gerota.

V tem letu družine je kruta smrt razbila pravo družinsko 
idilo in srečo. Ena izmed mnogih želja je tudi, da obe hčerki 
uspešno končata šolanje in dosežeta tisti cilj, ki sta ga skupaj 
Z očetom načrtovali Maja in Jana.

Množica iskrenih prijateljev, znancev, sodelavcev, sošol
cev in občanov od blizu in daleč se je 7. marca 1994 še 
zadnjič poklonila ustvarjalnemu možu Franciju na radgon
skem pokopališču. Žalostno je zvenela pesem. Odšel je 
prijatelj... DUŠAN ZAGORC

Največ, kar si dajemo
»Najdragocenejše, kar člo

vek lahko tvarnega podari dru
gemu človeku, je kri. To veliko 
darilo se ne poplačuje drugače 
kot z omembo v javnosti, zato 
bi bilo lepo, če javnost ponov
no izve, da so doslej sto- in 
večkrat dali kri Franc Fartek iz 
Murske Sobote, Jože Ošlaj iz 
Puconec in Boris Škrjanec iz 
Murske Sobote. Prvi so v sobo
ški bolnišnici leta 1956 darovali 
kri Katica Jadrič, Cecilija Škra- 
ban in Bela Belinger, ki še da
nes veliko storijo za populari
zacijo krvodajalstva v občini.« 
Tako je ob 40-obletnici krvo
dajalstva v Sloveniji izjavila se
kretarka soboškega Rdečega 
križa gospa Agica blovak.

• V občini dvakrat tedensko 
ljudje darujejo kri, ob četrtkih, 
ko gre za skupinski in organi- 
zirni odvzem, ter ob torkih, ko 
lahko darovalci prihajajo posa
mično. Vse to na Transfuziolo- 
škem oddelku soboške bolnice 
v Rakičanu. Vseh krajevnih or
ganizacij RK v občini bo 42.

proslava krvodajalstva v sobo
to, 26. marca, ob 9. uri dopold
ne v kavarni hotela Diana. Or
ganizator proslave izreka vsem 
krvodajalcem iskreno zahvalo!
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»Kar so skušali z Muro,
to počno zdaj s Hitom«

Kaj bi bilo slabega, če bi Danilo Kovačič, direktor Hita, 
Andreju Hrastelju, državnemu svetniku, posodil denar? Po drugi 
strani pa, kakšen motiv naj bi imel Kovačič, da Hrastelju posodi 
denar, če se vzame, da Hratselj ni zelo politično vpliven.

Andrej Hrastelj je sicer državni svetnik in član narodnih demo
kratov, ki so se pred kratkim pridružili krščanskim demokratom, 
vendar to ni že tudi ne vem kak politični vpliv. Če vzamemo, da 
Kovačič za svoje posle, naj bodo kakršnikoli že, potrebuje politič
no zaledje, potem je čudno, da sije izbral prav Hrastelja. Nič ne 
spremeni tudi ironični dodatek, ki smo ga že slišali in se glasi, da 
vsak politik pač ni kupljiv in da si mora Kovačič kupovati torej 
tiste, ki so kupljivi.

Ostaja namreč dejstvo, da je za določeno vsoto, ki pri reki 
denarja, kakršna teče skozi Hitove hiše, sploh ni vprašljiva, 
kupljiv vsak politik. Samo pomislimo na financiranje predvolilnih 
kampanj, od koga je dobival Kučan ali kateri koli drugi politik. 
Jasno je, da gre tukaj, pri financiranju volilne kampanje, za 
politično kupovanje in nič drugega. Zakaj pa naj bi kdo komu kar 
tako vsipal denar in mu rekel, na, daj se izvoliti! Nihče ni tako 
neumen. Ko se že daje, naj se daje tistim, od katerih bomo imeli 
koristi, se glasi maksima sponzorjev.

morskem gospodarstvu in za- 
posljuje 1500 neposredno za
poslenih, od Hita pa živi po
sredno okrog deset tisoč ljudi. 
Sicer pa imamo sodstvo, in če 
je v Hitu kaj kriminalnega, se 
jih bo odkrilo in obtožilo, nika
kor pa se ne more danes pove
zovati Hita s kriminalom na 
sploh.

Enako seje dogajalo leta de- 
vedeset, ko so po vsej sili hoteli 
odstraniti Kuhariča iz Mure, 
poslali so tja Ujeve, da razišče 
neka kvazi kriminalna dejanja, 
ki naj bi jih zagrešilo vodstvo 
Mure. Temu sem se takrat od
ločno uprl. Dosegel sem, da je

Toda ostanimo pri lobistič
nem minimalizmu in predpo
stavimo, da Kovačič kupuje ti
ste, ki se kupiti dajo. Mimogre
de, Hrastelj lahko dokaže, da 
mu Kovačič ni posodil ali celo 
podaril denarja, s katerim je 
odplačal svoje dolgove. In še 
enkrat mimogrede tole: Hra- 
steljevi dolgovi niso tolikšni, 
da bi se o njih pisalo, če bi on 
ne bil politik, oziroma, če ne
komu, ki ni njegov politični 
prijatelj, ne bi bilo za to, da se 
o tem piše.

Korist od takšnega nakupa 
ne bi bila omembe vredna. Na 
domači politični sceni šteje 
kvečjemu en svetniški glas. 
Istočasno pa naj bi imel ta isti 
Hrastelj, zaradi dolgov do av
strijskih bank, v tej državi slab 
ugled. Hrasteljevo svetovalno 
delo Danilu Kovačiču pa je po
vezano prav z Avstrijo. To 
dvoje pa se izključuje.

Kdaj ste prvič slišali za Hit?
Za Hit sem slišal že pred 

leti, in sicer v povezavi z igral
ništvom in turizmom.

Ste takrat pomislili, da bi 
bilo to nekaj za vas?

Ne, nisem pomislil na to.
Javnost, ali vsaj, če vam je 

tako ljubše, medijsko zmani
puliran del javnosti povezuje 
vaše nenadno odplačilo dol
gov avstrijskim bankam z vašo 
nedavno sklenjeno poslovno 
pogodbo s Hitom, ko ste po
stali svetovalec Danila Kova
čiča.

To je popoln nesmisel. Ne 
poznam človeka na svetu, ki bi 
nekomu kar tako podaril neko
liko večjo vsoto denarja in ga 
potem angažiral za opravljenje 
dejavnosti, čeprav delodajalec 
ne ve, ali jih bo najeti opravljal 
zadovoljivo.

Denar za odplačilo dolgov 
sem dobil v avstrijskih bankah.

Denar za odplačilo dolgov 
avstrijskim bankam ste dobili 
v avstrijski banki?

Da, v sosednji banki.
Ali Danilo Kovačič svoje

mu kolegu v državnem svetu in 
po novem svojemu svetovalcu 
ne bi posodil denarja?

Prvič, ne vem, kako bogat je 
gospod Kovačič, in če razpola
ga s takšnim denarjem, in dru
gič, za tako uslugo ga niti ne bi 
prosil.

Nočete nemara reči, da je 
delo svetovalca Danila Kova
čiča zastonj, vi seveda zanj de
late za neko določeno plačilo.

V Hitu sem odgovoren za 
povezavo nemško govorečega 
trga in za tiste dele vzhodne 
Evrope, v katere se Hit name
rava širiti s svojimi dejavnost
mi, hotelirstvom, turizmom in 
verjetno tudi igralništvom.

Je bilo pri novem najema
nju posojil pri avstrijskih ban
kah pomembno, kje ste zapo
sleni, ste se pri tem sklicevali 
na Hit, kjer ste sedaj zaposle
ni?

Ne, ne, niso mi dali denarja 
»na lepe oči«, kot se reče, am

pak na moje premoženje, za 
katerega sem vedno trdil, da je 
dvajsetkrat večje kot dolg.

Ali Kovačiča ni motilo, da 
ste bili v državi, ki je sedaj 
v vašem poslovnem delokrogu, 
dolgotrajen dolžnik? Ne bi to 
škodovalo vašemu ugledu?

Dolgotrajen dolžnik šem bil, 
ker mi je to pač omogočala ta
kratna, skoraj do današnjih dni 
segajoča jugozakonodaja. Skli
ceval sem se na obstoječ pravni 
red, osebno nisem bil nikoli na 
sodišču in osebno tudi nisem 
nikoli zanikal, da imam te dol
gove. Ampak ta zakonodaja je 
mojim advokatom omogočala, 
da so odplačilo teh dolgov za
vlačevali skoraj 12 let.

Seveda to mojemu ugledu ni 
škodovalo, ker avstrijski banč
niki to štejejo za sestavino ri
zičnega posla, s katerim se uk
varjajo, vsako posojanje denar
ja je tvegan posel in v bančnem 
sistemu imajo vkakulirane tudi 
tiste odstotke, za katere vedo, 
da se vračajo zelo počasi ali da 
se sploh ne vrnejo. Tudi osebni 
odnosi z direktorjem banke, ki 
sem ji bil dolžan, so bili zelo 
korektni, oba sva člana Lions 
kluba, pogovarjava se normal
no, in ko se je zadeva uredila, 
sva si še dodatno segla v roke 
in rekel je, da je zdaj neko 
poglavje bančniških odnosov 
z gospodom Hrasteljem konča
no.

Hočete reči, da bi, če bi bil 
vaš dolg predmet avstrijske 
javnosti - kar si je zaradi vsote 
sicer komaj mogoče predstav
ljati - iz vas tam ne delali 
razvpitega dolžnika?

To, prvič, ni bil kriminal, 
ker ta denar ni bil izposojen 
s predpostavko, da zadolžitev 
ni pokrita z realitetami. Imam 
premoženje, s katerim sem 
jamčil za posojilo. Rad bi 
spomnil, da dandanes v zelo 
urejeni Švici letno bankrotira 
3800 podjetij, ob tem seveda, 
da se jih še več ustanovi na 
novo. V poslovnem svetu je 
neka dinamika in moj primer je 
sestavina take dinamike. Tam 
korektni ljudje o tem niti ne bi 
govorili. Pri nas, v času te tran
zicije, pa je razumljivo, tudi 
meni, da politični nasprotniki 
in tudi vi novinarji to izkoristi
te za senzacionalizem.

Kakšne nagibe mora imeti 
človek in obenem državni svet
nik, da v času, ko je Hit zazna
movan, pa četudi po krivici, 
sprejme svetovalsko delo za 
njegovega direktorja?

Predno sem se odločil za so
delovanje s Hitom, sem si to 
podjetje zelo dobro ogledal, 
pogovoril sem se tudi z nekaj 
uglednimi slovenskimi gospo
darstveniki in se šele potem 
odločil, kajti spoznal sem, da 
tukaj ne gre za kriminalno de
javnost, temveč za eno naju
spešnejših slovenskih podjetij. 
Ta Hit je, to lahko mirno re
čem, edina svetla točka v pri

Ujeve po nekaj mesecih zapu
stil to podjetje, ki je bilo in je 
še vedno eno najuspešnejših 
slovenskih podjetij. Takrat je 
šlo za politične intrige in za to 
gre tudi danes v tako imenova
ni aferi Hit.

Ko ste preverjali stanje Hi
ta, ste skušali ugotoviti tudi, če 
je še vedno povezan z Udbo?

Pogovarjal sem se z dvanaj
stimi direktorji, tudi o vsebi
nah obtožb glede Udbe. Jasno 
je in tako je tudi dokazano, da 
je do devetdesetega leta Udba 
pobirala iz posojilne igralniške 
službe določen odstotek denar
ja. Ta denar je potem šel nez
nano kam.

Ali poznejše financiranje 
strank ni sukcesija tega Udbi- 
nega »kasiranja«?

Financiranje strank je bilo 
legalno izvedeno. Je knjigo
vodsko dokumentirano.

Vi niste politik s pedigrejem 
iz prejšnjih časov. Torej bi 
vam moralo biti sodelovanje 
z nekim takim podjetjem, kot 
Je Hit, vnaprej sumljivo. Ni
mate nobenega selektivnega 
pristopa?

Seveda ga imam. Do podje
tij oziroma direktorjev, ki so 
nalašč spravili podjetje v slab 
položaj, da so ga potem lažje 
odkupili. Mura in Hit nista taki 
podjetji. Mura uživa medna
rodni ugled, bila je pod tehno
loško kontrolo nemških part
nerjev, tako sem začutil in tako 
so mi tudi rekli, da gre za poli
tično spletko. Isto se sedaj do
gaja tudi s Hitom. V obeh pri
merih se skuša na lahek način 
pridobiti vodstvo teh uspešnih 
podjetij.

Kako ste plačani za sveto
valno delo? Dobivate določe
ne odstotke?

Ne, plačan sem po urah. Od
stotke dobivam samo od pro
jektov, ki so zasnovani izključ
no na mojih predlogih.

Boste za svojo politično 
promocijo naredili kaj tudi za 
svoje volilno območje, boste 
Hit pripeljali tudi sem?

Temu ne bi rekel politična 
promocija. Rad pa bi, da Hit 
deluje tudi tukaj, in upam, da 
bom lahko kmalu odprl Hitovo 
poslovalnico tudi za to območ
je, za Prekmurje in Prlekijo. 
Organiziral bom srečanja med

tukajšnjimi podjetmki . 
venži ter Hitovimi L® ,

Kakšni so odzi^b 0 
razvedelo, da stepaj 
valeč Danila Kovati ■ k

Nekateri so to ob j 
da ni lepo, ker se® 
s tem »nemoralni®* r y 
jem. Tega ne sprega 
to podjetje »> 
Mnogi pa so me že t j 
predvsem manjši 
ker bi radi navezali 
tom. , J
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ravni ugleda, en0?^^ 
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slovenskih podjetij- ¿«P 
to je, v teh časih, . » 
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Pa mislite, da s¡ 
ko popravil ugled 
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Hit nikoli ni fi n 
be, Udba se je 
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ni v Hitovi lasti. H 
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kov.
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vestnik

ING-GRA LENDAVA, 
d.0.0.
Partizanska 2, 69220 Len
dava

v ?ranvX^9°?instV0 in Grizem razpisuje za potrebe lokalov 

Cafe ^P108 ovnem kompleksu v Mlinski ulici
J italijanska restavracija
orne* h°tel S Štirimi ^zdicami
» ^ovna mesta:

natakarjev
4 7 kuharjev

3. 3 receptorjev
4. 3 sobarice
5. 1 vzdrževalca

Zaposlitev je za nedoločen čas s poskusno dobo 3 mesecev. 
Pogoji za prosta delovna mesta:
1. ustrezna izobrazba z znanjem vsaj enega ali dveh svetov
nih jezikov, 5 let delovnih izkušenj
2. ustrezna izobrazba, 5 let delovnih izkušenj
3. ustrezna izobrazba, znanje vsaj dveh, oz. treh svetovnih 
jezikov, 5 let delovnih izkušenj
4. ni posebnih pogojev
5. izobrazba tehniške stroke, 5 let delovnih izkušenj na po
dobnih delovnih mestih.
Vsi interesenti naj pošljejo vloge z ustreznimi dokazili in 
kratkim življenjepisom - delovne izkušnje - 15 dni od objave 
razpisa na naslov podjetja.

VESTNIK 
vsak četrtek

ac‘Je, predstavitve delovanja, prodaja in montaža:

PROGRAM TERENSKEGA TESTIRANJA 
ŠKROPILNIC V OBČINI LJUTOMER

PyramidiA
Pooblaiteni zastopnik 
ta POMURJE
PE MURSKA SOBOTA
Mladinska 8, 
69000 Murska Sobota
Telefon, telefaks: 
069 31633
Mobitel: 0609 613 372

«S** 
L «^

nenehno povezan s svetom

Je prijeten občutek, 

je občutek varnosti in udobja.

T(> je hkrati tudi 

zahteva komuniciranja 

današnjega in jutrišnjega dne. 

^?^urkef drag1 p°murcil 
^'^ na kate?^^1994’ smo organizirali očiščevalno 

Dat^dijev očictir? vas P°vab’li s pomočjo pomurskih 
Qat1<skega mn J' 2V'in desn' bre9reke Mure od 

tokrah^ženos?!??0. kroškega brada in s tem omilili 
J°in Pri teJ Plemeniti akciji za našo

Oh u, enm), kje, kako in v kakšnem okolju
Doto^Mložnn.« b°mo živeli.

®®H tteančn« »Mbva|luiemo vsem>k| 80 nam 
aken» a mat®rlalno, in vsem, ki so se te 

neposredno udeležili.
" tevarov T° ao:

- Tr,9,av Murska Sobota
Mhnopek Murska Sobota

" LB-Pomi« Murska Sobota 
murska banka Murska Sobota 

" JeklM21aden8ka Radenci
* ^asna in?”8, pe-’ Murska Sobota 

~ l^riia Pomurka, M. Sobota 
- Pekarn^5 GornJa Radgona 

™uri»«yur^^ Radgona 
^IPogradn1 društvo Radenci 

^arovain? „ gospodarstvo Kapela 
ainica Slovenica, p.e. M. Sobota 
- rri? eni Pomurja

Murska Sobota
~ LD Radenci
- LD Tišina

- komuna? n KT Radenci 
avkcija, a S?ubermacher, d.0.0. In 
$8k>, Uspela a ®D Petanjci
Vse, kar® $ bi bilo oj®"1 obrežje reke Mure še zdaleč ni 

Sm6ti x ie odmota. !e nemogoče v enem dnevu očistiti 
Potemn, teko velik Vd° toliko l0t, Pa naj bo kup nabranih 

Wi '^ društvo P1?2val'bi radi tudi vse vas, da kot 
IJpaJ^Psvatn ,a! or9anizacija, kolikor je pač v vaši 
Prihod’ da se (taux !?n^aniu neposredne okolice, 

dnje leto Snib akciJ b° še več), če ne prej, 
P t srečamo, a še v večjem številu.

Kajak-kanu in rafting klub 
MOST PETANJCI

datum kraj ura

TOREK
5. april

BABINCI 
CVEN

8.00-12.00
12.00-16.00

SREDA
6. april

RAZKRIŽJE 
PRISTAVA

8.00-12.00
12.00-16.00

ČETRTEK
7. april

VERŽEJ 
GRLAVA

8.00-12.00
12.00-16.00

PETEK
8. april

KLJUČAROVCI 
STARA NOVA VAS

8.00-12.00
12.00-16.00

SOBOTA
9. april

RADOSLAVO 
CEZANJEVCI

8.00-12.00
12.00-16.00

PONEDELJEK 
11. april

BOLEHNEČINCI 
K0K0RIČI

8.00-12.00
12.00-16.00

SREDA
12. april

MALA NEDELJA 
GRABE

8.00-12.00
12.00-16.00

O TOČNIH LOKACIJAH BOSTE OBVEŠČENI PREKO 
PLAKATOV!
ŠKROPILNICE NAJ BODO ČISTE IN NAPOLNJENE 
Z ca. 1001 VODE!

® TOYOTA živčec
SERVIS IN PRODAJA 

Limbuška c. 78, MARIBOR 
tel./fax: 062-100-384

- URADNI ZASTOPNIK ZA
VOZILA TOYOTA

- PRODAJA VOZIL 
TOYOTA

- POOBLAŠČEN SERVIS
- ORIGINALNI REZERVNI DELI

TOYOTA CARINA 1.6 XLI COOL cena: 35.670,00 DEM
(klimatska naprava, elek. pomik stekel, centralno 
zaklepanje, servovolan, radio + 4 zvočniki, 107 KM...)
• TOYOTA COROLLA 1.4 XLI FUN CAR cena: 29.900,00 DEM
(elek. pomik stekel, elek. pomična streha, centralno 
zaklepanje, servovolan, strešni spojler, alu platišča, 
88 KM...)
- MOŽNOST POSOJILA IN LIZINGA
- POLEG OMENJENEGA OPRAVLJAMO ŠE:
• računalniško nastavitev kolotekov, vulkanizacijo, 

splošno avtomehaniko, prodajo gum GOOD YEAR, 
H AN KOO K, SA VA-SEMPERIT ter obnovljenih 
avtoplaščev

KMETIJSKA 
ZADRUGA 
RADGONA, z. o. o.
Gornja Radgona, Partizanska 23

Razpisna komisija Kmetijske zadruge Radgona, z..o.o., Parti
zanska 23, Gornja Radgona razpisuje skladno s 46. točko Pravil 
KZ Radgona in sklepom UO KZ delovno mesto

DIREKTORJA ZADRUGE
za 4 leta.

Kandidati morajo poleg splošnih pogojev, izpolnjevati še na
slednje:

- visoka izobrazba agronomske ali druge ustrezne smeri in 
najmanj 3 leta delovnih izkušenj pri vodilnih delih in nalogah,
- višja izobrazba agronomske ali druge ustrezne smeri in naj

manj 5 let delovnih izkušenj pri vodilnih delih in nalogah,
- organizacijske sposobnosti.
Kandidati morajo poleg pisne prijave z dokazili predložiti še 

program dela in razvoja zadruge Radgona.
ter objavlja prosta dela in naloge

PRODAJALEC IN SVETOVALEC PRI PRODAJI 
ZAŠČITNIH SREDSTEV
za nedoločen čas.
Pogoji:
- VISOKA IZOBRAZBA AGRONOMSKE SMERI - rastlinska 

proizvodnja
- 1 leto delovnih izkušenj na delovnem mestu prodajalca zaš

čitnih sredstev
- poskusno delo 6 mesecev
- lastno prevozno sredstvo
- komisija bo opravila preskus znanja
Prijave z dokazili naj pošljejo kandidati v 15 dneh po objavlje

nem razpisu na naslov KZ Radgona, Partizanska 23, 69250 
Gornja Radgona — ZA RAZPISNO KOMISIJO.

Kandidati bodo o odločitvi pisno obveščeni v 8 dneh po izbiri.

Montaža
Proizvodnja in montaža
Lendava d.o.o.
V skladu s potrebami podjetja razpisujemo 3 delovna 
mesta

MONTER 
VENTILACIJSKIH NAPRAV
Pogoj: KV-MONTER KLIMATSKIH NAPRAV

3 leta delovnih izkušenj 
Poskusno delo traja 3 mesece. 
Vabimo vas, da prijave pošljete v 8 dneh po objavi tega 
razpisa na naslov: MONTAŽA Lendava, d.o.o., Kadrovska 
služba, Industrijska c. 4b, 69220 Lendava.

Za dodatna pojasnila pokličite po telefonu (069) 75 809.

TOVARNA MOČNIH KRMIL ČRNCI 
Črnci, p.o.
Črnci 2,69253 APAČE

Tovarna močnih krmil Črnci razpisuje 
na podlagi sklepa organa upravljanja delov
no mesto

DIREKTORJA
Kandidati morajo izpolnjevati poleg splošnih 
zakonskih pogojev še pogoje po STATUTU 
podjetja:
- visoko ali višjo izobrazbo biotehniške ali 

druge ustrezne smeri,
- 5-7 let delovnih izkušenj na vodilnem de

lovnem mestu v gospodarstvu,
- organizacijske sposobnosti.

Izbrani kandidat bo imenovan za 4 leta.

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
pošljite v 8 dneh po objavi razpisa na naslov 
TOVARNA MOČNIH KRMIL Črnci, Črnci 2, 
69253 Apače.

Kandidati bodo obveščeni v 8 dneh po spre
jetju sklepa o izbiri.

TOVARNA MOČNIH KRMIL ČRNCI

Aj^ na sejmu 
^ _ POMLAD’94^j®^ POMLAD ’94 

v GornJ’ Radgoni, 
od 22. do 
27. marca 1994!

- Poljedelsko orodje
- program Gardena
- zemlja In šota 10% popust
- varilni aparati

• kosilnice Murray 5% popust

• orodje Black & Decker akcijska prodaja

Obiščite nas v hali B, razstavni prostor 21!

J JEKLO 
VTEHNA
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Kakšna sem?
Sem desetletno dekle, rojeno v znamenju ovna. Ime mi je 

Sandra, vendar me kličejo Nana. To pa zato, ker nisem mogla 
povedati Sandra, ampak sem govorila Nana. Rada posedam pred 
ogledali; želim postati manekenka in plesalka v disku. Sem divje 
narave in pogosto stegnem jezik. Nekateri učitelji so mi zamerili, 
jaz pa njim.

Bilo je nekega šolskega dne, ko nam je razredničarka povedala, 
da bi bilo lepo, če bi naredili plakat o elektrarnah, kar smo se 
pravkar učili. Ko je bilo konec pouka, smo se nekatere deklice 
pripravljale, da bi začele, nakar je v razred vstopila učiteljica, ki 
nas poučuje petje in rekla: »Čez eno minuto da ste v sosednji 
učilnici!« Potem pa smo začeli govoriti vsepovprek. Ena je dejala: 
»Meni mama več ne pusti, saj imam preveč interesnih dejavnosti!« 
Druga je začela: »Jaz imam košarko pa knjižničarski krožek, 
planinski pa raziskovalni...« In tako so govorile govorile... 
Potem pa je učiteljica spet rekla: »Pridite, pred vsemi bomo 
razpravljali!« Minila je ena minuta, dve... pa nič. Nato je z besom 
prihitela učiteljica, ki nas poučuje glasbeno vzgojo, in nas vodila 
do sosednje učilnice, kjer so nas čakali že zbrani pevci. A to še ni 
vse. Vse smo morale obljubiti, da se to v prihodnje ne bo zgodilo 
in da se lahko zanese na nas. Vsi pa smo v strahu čakali naslednji 
dan, ko bo spet prišla v šolo naša razredničarka.

In naslednji dan sta prišli v naš razred obe učiteljici. Opravičile 
smo se jima in spet je bilo vse dobro redu. Tedaj sem spoznala, da 
imajo tudi učiteljice srce in dušo, ne pa kamen in pesek. Drugače 
sem pa kar prijetna punca - vsaj tako mi pravijo, le včasih sem 
trmasta in neubogljiva; želim, da bi bilo vse po moje. Sem 
sebična, včasih celo ljubosumna...

Takšno je moje mnenje, mnenja drugih pa ne poznamo, 
a upam, da ni preveč kritično, temveč gledano z rožnate strani.

SANDRA SVETEC 4. a
OŠ L M. Sobota

Podaljšano bivanje
Že nekaj let je na naši šoli podaljšano bivanje za nižjo 

stopnjo. Takrat se nikoli ne dolgočasimo. Ko se konča 
zadnja ura, se zberemo v razredu, kjer imamo podaljšano 
bivanje. Po kosilu imamo čas za prostočasne dejavnosti. 
Takrat je najbolj veselo, saj vsak dela tisto, kar ga najbolj 
veseli. Dečki igramo nogomet, deklice se lovijo in vsi smo 
veseli. Najbolj smo ponosni, ko naše moštvo premaga 
ekipo, za katero igra tudi učitelj Mario. Takrat se nam zdi, 
da smo naenkrat zrasli kar za celo glavo. Urica veselega 
igranja prehitro mine. Prične se resni del podaljšanega 
bivanja. Najprej naredimo domače naloge in ponovimo že 
naučeno. Ce nam morda zmanjka dela, imamo tu spet 
učitelja, ki skrbi za to, da bi bili naši možgani čim bistrejši. 
Zaposli nas z raznimi križankami. Vsak se trudi, da bi rešil 
čim več. Včasih Si možgane bistrimo tudi s šahom in 
podobnimi igrami. Podaljšano bivanje radi obiskujemo. 
Velikokrat nam poteče prehitro in ne moremo verjeti, da se
je potrebno vrniti domov. MITJA KŠELA, 4. a 

OŠ Gor. Radgona

Dedek mi je pripovedoval
Zjutraj, ko sem vstal, sem se 

umil in najedel. Bila je sobota. 
Začelo je sijati sonce. S sestro 
in mamo smo vse opravili in 
počistili hišo. Zmenili smo se, 
da bomo šli k babici in dedku.

Dedek mi je začel pripove
dovati, kako je bilo včasih v šo
li. Takrat je bilo drugače, kot 
je zdaj. V prvem in drugem 
razredu so s sabo nosili ka
menčke, gobico in tablico. Ta
krat še ni bilo zvezkov. V šoli 
so se učili v starih učilnicah, ki 
so bile slabo opremljene. 
V vsaki učilnici je bila tabla na 
stojalu. Na eni strani table so 
bile črte, na drugi pa kvadrat
ki. Imeli so petrolejke in veliko 
peč, v kateri so kurili. Takrat

so bile učilnice majhne in so 
imele majhna okna. Vedno ko 
so prihajali v šolo, jih je hišnik 
pozdravljal z navadnim zvon
cem. Učili so se tako, da so na 
tablice pisali s kamenčkom in 
se tisto doma naučili, potem pa 
zbrisali in naredili nalogo. 
V višjih razredih so bili peti, 
šesti in sedmi razred skupaj 
v eni učilnici. Takrat tudi niso 
imeli več tablic, saj so dobili 

.zvezke in pero, katero je bilo 
treba namakati v črnilo. Ko je 
moj dedek hodil v šolo, so se 
naučili manj snovi kot zdaj. To 
zgodbo mi je povedal moj de
dek.

JERNEJ FERENČAK, 3. r.
OŠ Odranci

štrki

Lit f

1

Učenci 3. razredov OŠ Turnišče so pripravili projekt o do
jenčku in družini, učenci računalniškega in turističnega 
krožka obdelali podatke o prebivalstvu v krajevni skupno
sti, knjižničarski krožek je pobrskal po podstrešju in pripra
vil razstavo starih knjig. Nazadnje pa so o vsem tem še 
pisali in risali ter izdali zanimivo šolsko glasilo ŠTRKI. Za 
začetek objavljamo njihovo naslovnico.

MJ KOZJAK JtaB.y M

odsevi mladosti

1 NO?. JE PADALA ,WaH K A Z W^M

KRISLW1 SE SKRIJEJO HA BLIŽNJE PQTOü^.»|

K SMRT-SMRT
N E VERNI KO M BRATJE
A| alAPA! KDO HOČE

alam!
A L AH!

UNHA-
ADAl MG/M

'-JALMV IMENU )4 
SVETE 
MATERE' 
WlC£! 

KKOKITESE 
NEVERNIKI...
wl^S3

NORM NEKAKO

med iilapihi tum pa j e ril 
- JURIJ KOZJA K... \ ^3~

DAN JE ŠEL H KQMQJzKWST JANI M SO SC BQÜIU-I

KII5VJAM SlMgE^^

Sama na Jurskem otokuMami za 
praznik

Mama, ti danes praznuješ in 
skupaj se z nami raduješ, ko ob 
tebi smo zbrani, hvaležni in na
smejani. Odloži delo in skrbi, 
saj praznik se tvoj slavi, da 
srečna bi bila še mnogo dni, 
voščimo ti danes vsi! Dobroto 
in ljubezen nam deliš, samo 
najboljše nam želiš; s tolažbo 
vedno nas omamiš, po laseh 
nas večkrat pogladiš. Pomlad
no cvetje bom nabrala, ti za 
praznik šopek darovala; za vse, 
kar si nam dala, MAMA, kliče
mo ti HVALA!

VALERIJA VUKAN, 5. a 
OŠ Turnišče

(v domišljiji)
Počitnice sem preživela s starši na morju. Iz 

dolgočasja sem nekaj ušpičila, zato me je ma
ma kaznovala tako, da mi je prepovedala 
kopanje v morju. Kazen pa taka!

Odločila sem se odveslati na Jurski otok. 
Toliko sem že slišala o njem. Zvonec na uri 
sem si naravnala na polnoč in poskušala za
spati. Po glavi so mi rojile same zmedene 
misli, a sem končno le utonila v zmeden spa
nec. Nekaj me je zbudilo. O, saj je samo ura! 
Takoj sem se oblekla, in da bi se pomirila, 
sem začela potiho šteti: ena, dve, tri, štiri... 
Roke so se mi tresle, pričelo me je mraziti in 
na misel so mi prihajale same čudne in strašne 
reči.

Potihoma se pomikam po stopnicah. Joj, 
zgodilo se je ravno to, česar sem se bala. 
Stopnica pod mano je zaškripala. Obstanem 
in prisluhnem, ali se je kdo zbudil. Vse je tiho. 
Uf, obrišem si potno čelo. Končno sem zunaj 
in tu me že čaka moj pes Bobi. Vkrcava se 
v čoln in odveslava. Končno zagledava v da-

Zanimiv dan
Z avtobusom smo se odpeljali v Mursko Soboto. Bil je 

deževen dan. Komaj smo prispeli na cilj, že smo bili lačni. 
S seboj smo imeli malico, ki smo jo na avtobusni postaji 
takoj pojedli. Učiteljica nas je nato opozorila, naj v mestu 
pazimo, še posebno pred prehodom za pešce. Odpravili 
smo se v knjižnico. Tam smo si ogledali knjige in kasete. 
Nato smo poslušali pesmico. Po ogledu knjižnice smo šli 
v grad. Občudovali smo poslopje in poslušali zanimivo 
razlago kustosinje. Tudi jaz bi živela v gradu, če bi bil nov. 
Bili smo radovedni in tovarišico smo veliko spraševali. 
Skozi mesto smo se odpravili proti cerkvi. Med potjo smo si 
ogledali park, trgovine, velike stanovanjske bloke, avtomo
bile in ljudi. Pri cerkvi nas je sprejel gospod župnik. Poka
zal nam je cerkev in orgle. Lepo ga je bilo poslušati, ko 
nam je pripovedoval in igral na orgle. Po ogledu nas je 
povabil na čaj in pecivo. Dobili smo tudi spominčke. Poslo
vili smo se in odhiteli na želeniško postajo. Videli smo vlak 
in se naučili nekaj o njem. Bili smo že utrujeni. Vrnili smo 
se na avtobus in se odpeljali domov.

Minil je naš naravoslovni dan. Bil je najlepši doslej. 
Želim si še več takšnih dni. SABINA BOROVIČ, 3. r.

DOŠ Genterovci

Voda je vir življenja
V naših krajih imamo mnogo rek, potokov, ribnikov, mlak... 

Niso čisti, ampak...
Blizu nas teče reka Ščavnica. Ime je menda dobila po ščavi. Že 

samo ime pove, da ta reka ni čista. V bližini imamo še umetno 
Gajševsko jezero, ki je poraslo z algami. Ker večkrat privabi ljudi, 
ga tudi oni onesnažujejo s smetmi, papirčki, cigaretami, stekleni
cami... Imamo tudi potok, ki teče med Mekotnjakom in Staro 
Cesto in se imenuje Kostanjevica. Poleg teh vod imamo še podtal
nice. Rek, potokov, jezer, ribnikov, mlak in podtalnic ne smemo 
onesnaževati, ampak ohraniti njihovo lepoto.

Vzroki onesnaževanja so škropiva, ostanki gospodinjstev, stra
nišč in, ker je tu zelo razvito kmetijstvo, tudi odplake iz hlevov. Ni 
rečeno, da samo tisti ljudje, ki živijo ob vodi, onesnažujejo vodo, 
ampak tudi tisti, ki ne živijo ob njej. Ker voda teče, prinaša s sabo 
mnogo odplak, ki močno vplivajo na naravno ravnovesje in ga 
tako uničujejo.

Zato čistimo vode in jih ne onesnažujmo. Le tako bomo naravi 
vrnili njen pravi videz, ki bo tak kot tedaj, ko je bila še nedotak
njena, kajti vsi moramo vedeti eno: VODA JE VIR ŽIVLJE-
NJA. Andreia Kosi, 6,r. 

OS Cezanjevci

M! MM!

WLA jENOČAWZAŽNl!i f>fr N< WW'
(nE2£H/ZA^ ) O 

'SO VSE OSTREJŠI.

ZGODILO z. ^

KOZjMO^' I 
PRELEZITE ^

Ijavi obalo Jurskega otoka, kakor / 
vstaja iz morja. Prispeva. Poiščev 
zavetje pred plimo, dežjem in ve ^le?' 
nemirno voha in se vrti v temi- Kon . 
spat. Zjutraj me zbudi Bobrjev0^^ 
Splazim se iz votline in nenadoma s 
da mi bo srce od razburjenja P?$ 0„v6r! , 
je, saj to ni mogoče... to je ^^¿¡laV^

Kot bi trenil, sva z Bobijem sK 
Od veslanja so mi roke skoraj 
sabo sva poslušala rjovenje 4inoza. 
zoro sva priveslala do obale. Potl 
splazila v hišo in olajšano zasP| P 
ničesar opazil. Zjutraj sem se 
kakor da se ni nič zgodilo. P° ZTodi* j 
mama rekla: »Lahko se greš kopan je pr 
sem v svojo sobo in si rekla: » 
preveč. Najprej ne smem na c^Ljivfc 
zavri, sedaj nepričakovana lJU|iena c^ 
malo, pa me bodo živci pustili 
Pograbila sem brisačo in odhitela t; ^

MOJCA

Dinozaver z mano
no preberite 
»Ti kar piši- ® 
navodil. Tu 
pravokotnico n - p8

»Barbara, s 
riš?« me strog ^o^ j 
Ijica. »Jaz? Z 
dar!« začuden 
laži! Oh 
nosi s sabo v š° 
punčka, pa seje 
verčki!« 
nozavra in ga 
dal. Dinozaver 
iz predala in /
ver Učiteljica v O 
da dinozavra sj a 
»Barbara, 
sla?« me»Jaz?! Saj g3..1^^ 

prišel k meni « h0LX 
zasmeje: »Ho- sj t

Nekega dne sem se odprav
ljala v šolo. Ko sem si dala 
zadnji zvezek v torbo, je nekdo 
potrkal na vrata. Odprla sem 
in zagledala dinozavra. Tožil 
je: »Lačen sem, lačen!« Jaz pa: 
»Ja, odkod pa si ti prišel?« »Ti
sti fant me je vrgel v vodo. 
Zdaj pa sem lačen. Ja, kam boš 
pa šla?« »V šolo grem in ti boš 
seveda šel z mano, kajne?« 
»Seveda grem s teboj, saj sem 
Vsevodozaver in ti bom poma
gal v šoli. Ampak še prej te 
prosim, da mi daš jablanovo 
listje, da se najem!« Dinozaver 
se je najedel in z avtobusom 
sva se odpeljala v šolo. Dinoza
ver se je na avtobusu dolgočasil 
in me je večkrat vprašal: »Še 
nisva tam?« Končno sva pri
spela. Začeli smo z matemati
ko. Pisali smo kontrolno nalo
go. Bila sem vsa napeta. »Vse 
ti bom povedal,« me je opo
gumljal. »Učiteljica prihaja. 
Govoril bom čisto potiho, da 
me nihče ne bo slišal,« mi je 
šepetal iz žepa. Učiteljica stro
go razlaga: »Poslušajte. Pozor-

sram. izmi^j- zgodbe, in to med v n
tike!« Jaz pa sem • 
pisala petico. saj m1) 
dinozaver. ^t

BARBj$^

Ali veste? ,4
(Pokrovitelj nagradnega kviza je Knjig**??

ca Dobra KNJIGA M. Sobota) Na vpraMW^ 
bil oče zgodovine, smo prejeli samo 5 pravilni*1
m sictr da si je ta naziv zaslužil starogrški zg° M* 
Herodot (480-430 pred našim štetjem). NaŠ° (N 
je tokrat zaslužila Simona Zrim iz Murske Soo 
Ljudske pravice 45). Čestitamo!

KUPON št. 29
Ali veste, za katero črno vdovo pravimo, U^J Ji 

žaluje? Vaše odgovore pričakujemo najka^L^. 
30. marca. K naslovu pripišite še »ALI VE»1
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za mlade

^iceodtu...

Rous? s°tlke? sta Boštjan 
nežno V Budna Posnela 
Daljina Vr°m,antlčno balado 
Murskem?.? nhko slišite na 

skladbo posnel?- pa je za 
ro. posnel violino in kita-

***

8ramadTVVKn°Ve?kega Pro' 

priPravlja novo ™k'Cap°distria 
no oddajo K»™ tavnoglasbe’ 
V k«eri se^6- Oddajo, 
znani 'n d° predstavil> 
Šebenik, k ] Znani ^ovenski 

kliko videli na ,oddaJe bomo 
®u S1ovenske S“8®™ progra'

***

“d V^ora4'- bo ob 
davi Predstavi?' Durek v Len-

sa®o- SSti b°do H?'1“ Horvata' 
^n Flisar s t? Blagne, 
Čudebw polja i^?dl’ Brendk 

m drugi.

V prostorih TVD Partizana 
v Gornji Radgoni bo 26. marca 
1993 ob 21. uri koncert skupine 
Stuff iz Reke. Predskupina je 
Pat Ambulance iz Velenja. 
Vstopnina je 350 tlarjev, po 
koncertu pa je organiziran pre
voz v bližnje kraje.

... in tam
Tudi v ZDA se velike kor

poracije kaset, plošč in laser
skih plošč bojujejo za preživet
je. Predvsem so se razjezili nad 
samostojnimi glasbenimi trgov
ci, ki prodajajo že rabljene la
serske plošče. Pravijo, da je 
prodaja laserski plošč uspešna, 
saj jih prodajajo po bistveno 
nižjih cenah, polega tega pa ne 
izgubijo bistveno na kakovosti.

***
Elton John bo napisal glasbo 

za najnovejšo Disneyevo risan
ko The Line King. Premiera 
risanke naj bi bila v ameriških 
kinih že junija.

***
Preostali člani legendarne 

skupine Led Zeppelin, Robert 
Plant, Jimmy Page in John Pa
ul Jones, so ponovno skupaj.

Nekoč Žuta minuta...

N ••*danes Yellow Minute
do,gega

° Mi Takrat še ni- 

W^'so.inker ieb. 
band«v TNT ’

itn d drugint n t0 Minut«- 
Ovati Jebos S0 Se že,eli 

Prid ™ater’ Mu-

i band v PomaS‘a'Pni 

° c omunu. Se- 
ioh?^0, potrph W'° d°br”

pa bi 
Vendar ga

P$*en°vali^ minute 
, ” lello» Minu-
^rda: T

41?^° v ? °dgovor 

i «am je J avijk 
Slovenk' Rumen da ne bi 
ni ,?nski jezit?®?3 minuta. 
M beCk ^ron ^’^Pak 

kadila v a V Zato so 
nu^fnan: j angleščini.

ni tako 

amPak 
Ji,Uhv ^ahsam ”la]hen’ če 
«C1? igrašn^Sioveni- 
SVed 30-t"h kakSn’h 15- 

dnian: Sl? mestih- 
dif>^frn^ na 
^HaF^i Marfrancom-tu- 

črpana, 
^s^Poinoma '■ ^iim, 

Pe’ 1 štai? besed'lom. 
¿¡^ JersHm?

^Va^rpaSt^ oba 
^gi h ^den nar,?0 k°mbi- 
SSdil0 vP,Še glasbo, 

? kar Pesmih pa 
^Rab'Je zgo??08^3 in 
S k n' band v' N>smo 
H^ajav^dba TXSaka pe' 
d<d?* dnevni kot se 
^obdet’® kd0 Žf^gagle- 
^kj „iaš v kdaj razjezi 

^h od ak dobi svo- 
> di'kujemo našihPe- 
e* SSVce v?°Vse: soci- 

Ž^o VnavseWg1e^^ Pe' 

P Z,tivnn Vsaki mo M 
sPoro£ .Obstaja 

Apelira.

mo na to, da nekaj ni v redu 
in da bi lahko bilo drugače. 
Vendar je slabega veliko več 
vrst kot dobrega.

Imate svojo formulo za 
glasbo?

Radman: Mi temu pravi
mo dirty rock. To je »prijavi« 
rock and roli. Ampak to je 
zelo poenostavljeno. Do se
daj še ni bilo tašne zvrsti glas
be, kot jo igramo mi. Mogoče 
je to bolj ameriška glasba, 
ampak vseeno se čuti, da je 
Balkan. Ameriška glasba je 
meni bolj pri srcu, ker je bolj

Žuta minuta je trenutek, ko se ti utrga. In vsakemu se drugače 
utrga. Prvi z leve basist in vokalist Šurda, na sredi bobnar 
Andrija in še kitarist Radman.

konkretna. Naši »komadi«, 
ki smo jih posneli, pa so pre
cej različni, nekaj jih je eno
stavnih, mnogi pa so precej 
zahtevni.

Nameravate izdati svojo 
ploščo?

Šurda: Posneli smo že 11 
»komadov«, potrebno jih je 
samo še »remiksati«. Posneti 
pa so že eno leto.

Zdi se mi, da se je status 
heavy in hard glasbe v zad
njem času spremenil na bolj
še.

Radman: Ne, pri nas je do
kaj težko s takšno glasbo. Tu
di sponzorje je izredno težko 
dobiti. Narod, ki posluša 
takšno glasbo, pa nima de
narja. Tisti, ki ga imajo, pa 
grejo v disko. K takšnemu

Skupina je nehala delovati 
1980, ko je od prevelike doze 
alkohola v krvi (4,9 promila) 
umrl njihov bobnar John Bon- 
ham. Proti koncu leta bodo 
posneli ploščo Unplugged.

stanju pa veliko pripomorejo 
mediji.

Šurda: Če bi mediji bolj 
propagirali rock glasbo, bi bi
la bolj popularna. Kajti kar je 
pri nas under ground, zunaj 
ni več.

Sodelovali ste tudi pri No 
Border Jam?

Šurda: Verjetno smo si to 
. tudi zaslužali, Dušan Hedl je 
zbral bande iz SV Slovenije. 
Pohvaliti ga je treba, saj je 
edini pri nas, ki dela na tej 
sceni. Vendar je bilo pri tem 
veliko nepravilnosti.

Pri nas vsak želi biti kultur
nik, še tisti, ki dela figurice 
iz lesa na primer... Mi pa 
smo samo rockerske gnilo
be.

Radman: Je prvi, ki se je 
nečesa spomnil. Samo s tem 
ni nič dosegel. Dobro, mi 
imamo CD. Ampak na račun 
tega nas ne pozna več ljudi. 
V tem delu Slovenije nas tako 
vsi poznajo, zato mi tu ne 
potrebujemo tega CD-ja. Mi 
potrebujemo promocijo 
v Ljubljani in drugod po Slo
veniji. Obljubljal je, da bo 
CD poslali na Nizozemsko, 
vendar od tega ni bilo nič. 
Poleg tega lahko povemo, da

II “ urAn POKROVITELJ
■ C J VT Slomškova 43
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smo sponzorji CD-ja. Za ka
seto smo priskrbeli 1500 
mark, nam pa je dal le nekaj 
kompaktnih plošč. Zato 
z njim več ne sodelujemo. 
Zato pa nas je v Večeru že 
skritiziral.

Šurda: On kloni pred vsa
kim, ki je dober in kakovo
sten. Takrat preneha sodelo
vati s tabo. Tačas, ko si pa ti 
slab, pa je on super de tebe. 
Mogoče se boji, da bi ogroža
li njegov band.

Kdo vam je zgled?
Radman: Bandi kot so 

AC/DC, Black Sabath in kar 
je takšnih glasbenikov, so 
lahko vsem vzorniki. Oni so 
si v glasbi nekaj izmislil. Oni 
»furajo« svojo glasbo, ob tem 
pa se jim ni treba oblačiti 
v »nete«, žagati prascem gla
vo... Glavna je glasba, ne pa 
vtis, ki ga narediš pred poslu
šalci s svojim oblačenjem in 
obnašanjem. Pri vsem tem pa 
ne smeš filozofirati.

To Je glasba, ki ni komer
cialna in vi s tem ne morete 
nikoli zasloveti.

Radman: Težko, v Slove
niji ne moreš. Že na Hrva
škem bi bilo boljše. Zunaj bi 
imeli več možnosti. In če bo
mo izdali, kaseto bomo naj
prej šli vprašat v Zagreb.

Šurda: Mi igramo ljubitelj
sko, ampak vztrajamo. Obre
menjujemo pa se s tem, da bi 
čim bolje igrali, čim več svo
jih pesmi... Verjetno smo 
perfekcionisti, saj vsak »ko
mad« zaigramo do desetinke 
isto. Včasih smo bolj impro
vizirali in smo se gledali, kdaj 
bo konec »komada«. Ugoto
vili pa smo, da to nima smi
sla, saj imamo že itak dolge 
»komade«.

Koliko koncertov imate na 
leto?

Nič, deset. S tem pa se ne 
da zaslužiti, ker je vsem orga
nizatorjem težko plačati. Sa
mi bandi so na primer vredni 
200 DM, ozvočenje pa 500 
DM. Se pravi, da smo manj 
vredni kot ozvočenje. Potem 
pa naj samo ozvočenje posta
vijo na oder.

Kako pa je pri nas razvita 
klubska scena?

Radman: Pri nas je ta 
klubska scena slabo razvita. 
Včasih je bil rock klub v Sta- 
ri-Novi vasi. Sobota je me
sto, kjer bi se lahko razvil 
kakšen klub. Lahko pa poh
valimo Gornjo Radgono.

MAGNIFICO
Že kar nekaj časa po naši 

glasbeni sceni razsaja Roberto 
Magnifico. Pred kratkim je iz
dal svoj samostojni projekt -ka
seto in lasersko ploščo Od srca 
do srca. Spoznali pa smo ga že 
pred leti, ko je še deloval 
v skupini U’ Redu. Skupaj so 
izdali kaseto in CD Goli. Že 
takrat je imela skupina svoj 
imidž in svoj stil oblačenja. Bili 
so drugačni. Preden je izšel 
njegov samostojni CD, pa je 
sodeloval pri različnih projek
tih, med drugim je posnel Dirlo 
Twist.

Tudi Magnifico je drugačen 
in je prava popestritev sloven
ske glasbene scene. S svojim 
videzom in besedili, ki so veli
kokrat cenzurirana, po radiu 
pa namesto »grdih« besed sliši
mo biiiip, rad šokira. CD Od

srca do srca je razdeljen na lju
bezensko in domoljubno tema
tiko. Prvi del je posvečen lju
bezni do žensk in žene, drugi
pa vsem nekdanjim, sedanjim 
in prihodnjim domovinam. Pri 
CD-ju so sodelovali tudi njego-

DEF LEPPARD
Skupina je nastala leta 1977 v Sheffieldu v Angliji, v času, ko je 

prevladoval punk. Pevec Joe Elliot, basist Rick Savage in kitarist 
Pete Willis so najprej ustanovili skupino, ki se je imenovala 
Atomic Mass. V začetku so kot večina bandov igrali po raznih 
klubih.

Dve leti kasneje so izdali album z naslovom Getcha Rocks Off 
in prvi single Wasted. Pri snemanju se jim je že pridružil kitarist 
Steve Clark, nekoliko kaseje pa še stalni bobnar Rick Allen. 
Album Through The Night, ki so ga posneli v tistem času, se je 
povspel med prvih 20 v Angliji ter se prebil tudi na lestvice 
v ZDA. Naslednja plošča Hign’n’Dry, ki je izšla 1981, se je 
prebila še više.

Med pripravami na snemanje novega albuma je skupino zapu
stil kitarist Pete Willis, ki se je v tistem času bolj posvetil alkoho
lu. Nadomestil ga je Phil Collen. In leta 1983 je izšla plošča 
Pyromania, ki je dosegala 7-milijonsko naklado. Ž turnejo, ki je 
sledila, so poželi veliko slave in zaslužili kar precej denarja. Pri 
snemanju naslednjega albuma pa je spet prišlo do nesreče. Bob
nar Allen je pijan s športnim avtom zletel s ceste in se zaletel v zid. 
Poškodbe so bile hude in morali so mu amputirati levo roko. 
Vendar Leppardi niso klonili. Posebej zanj so dali narediti bobne, 
kjer lahko bobna z nogami.

Snemanje pa se je zavleklo in šele leta 1987 so izdali album 
Hysteria, ki je postala ena najbolj prodjanih plošč heavy metala 
vseh časov, saj so jih prodali 15 miljonov. Po uspešni in razproda
ni turneji so se Allen, Collen in Elliot poročili, Clark pa je uteho 
iskal v drogi in alkoholu. 8. januarja 1991 je umrl zaradi prevelike 
količine alkohola v krvi, 5,9 promila. Pevec Elliot je o njem 
povedal:»Biti z njim je bilo kot brati knjigo«.

Na naslednjem albumu Adrenalize je vse kitare posnel Collen. 
Čeprav je bilo snemanje tega albuma eno najdražjih v zgodovini, 
jim ni prinesel toliko uspeha kot prejšnji. Kljub temu pa so prodali 
10 miljonov izvodov svojih plošč.

Skupina Def Leppar (ime je popačenka in pomeni gluhi le- 
opad) je v svoji karieri doživela veliko uspehov, vendar so morali 
tudi skozi velike travme. In uspelo jim je, saj so med najuspešnej
šimi metalci vseh časov.

va žena Barbara, Jonas Ž., 
godci AFS France Marolt, Ja
nez Zmazek, Aleš Klinar, Re
gina, Anja Rupel in številni 
drugi, ki na slovenski glasbeni 
sceni kaj pomenijo.

Magnifico je prava sloven
ska zvezda. Ampak ne velika, 
kajti v Sloveniji ni velikih 
zvezd, so samo žepne zvezde.

24000 POLJUBOV

Nocoj se v disco mudi 
tam boš, upam, tudi ti 
tako mi iz ust lepo diši 
danes padeš zihr 1 2 3... 
Popeljem te v tiho noč, 
da ti pokažem svojo moč, 
da ti pokažem, kaj znam, 
da se s tabo malo poigram, bambi- 
na:

o 24000 baci ba baci ba ba

Plesala bova nori vroči ples 
kadilo se bo, da to nau res, 
peljal te bom v sexi kino 
naučil te bom: Marš na Drino 
Iz roke mi boš jedla baby 
tako je življenje baby, maby 
z menoj ne boš dobila aidsa 
Magnifico nas rajca 
Magnifico ma jajca.

o 24000 baci ba baci ba ba 
na moj k’, k’, k’ skači skači ska

Rubriko pripravila: 
ALEKSANDRA NANA RI- 

TUPER
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ne zgodi se vsak dan

Prvič na svetu je ekipa 
francoskih strokovnjakov, 
udeležencev programa Chro- - 
nos na Centru za proučevanje 
humanega poliformizma 
v Parizu, dokazala vez med 
določenimi geni in visoko sta
rostjo. Za raziskovanje DNA 
pri 300 stoletnikih so odkrili 
posebno obliko genov, ki so 
na kromosomu 19, poveza
nem z nizko ravnijo holeste
rola v organizmu. Vse kaže, 
da skrivnostni gen še vedno 
obvaruje stoletnike tudi pred 
alzheimerjevo boleznijo. Za
nimivo je, da ima ta gen, ki 
zna biti celo soodgovoren za 
infarkt v zgodnji življenjski 
dobi, pri zelo starih ljudeh 
pozitivno vlogo

Mini humoreska

Osmrtnica Pavlihi
Ko nekdo umre, mu ponavadi objavijo nekrolog 

časa je že preteklo, kar je umrl zaveden 
Nekrolga pa še ni bilo. Bil je že kar v letih, rodil 
leta 1870 na Dunaju. Eden vzrokov njegove smrti J 
podhranjenost. ,.

Ko se je nov sodelavec Pavlihe pred dvajsetimiin 
oglasil, so mu na vprašanje: »O čem lahko pišem-d 
li: »O vsem, razen o partiji, vojski, policiji, soci ■ 

«ureditvi, samozaščiti in splošnem ljudskem odporu^ 
lahko pišem humor in satiro o vremenu in 
vrste humor in satira pa pripeljeta do podhranj $ 
prerane smrti. Slava mu! BOP^ >

Medtem ko je bila pozornost večine sveta usmeijena na zimske olimpijske igre, so v Kilaraipuiju in 
indijski državi Pandžab priredili vaško olimpiado. Tekmeci iz vse Indije so se pomerili v tradicional
nih veščinah. Zmagovalci sicer niso zaslužili milijonov, postali pa so ljudski junaki. Spomin nanje bo 
v ustnem izročilu živel precej dlje kot spomin na zmagovalce »ta prave« olimpiade.

Leta 1779 je britanska osred
nja banka Bank of England iz
dala prve bankovce. Enega od 
njih, drugega po vrsti, so sedaj 
našli med platnicami neke sta
re knjige. Črno-beli papir iz 

Napoleonovih časov je bil vre
den en funt. Zdaj so ga dali na 
dražbo in zanj dobili dvainpet
deset tisoč funtov, skoraj tri
krat več, kot so upali, da bodo 
zanj iztržili. Dražba je bila na
peta od vsega začetka. Ponud

be so kar deževale in cena je 
rasla, dokler nista ostala le dva 
tekmeca. Na dražbi sta sodelo
vala kar po telefonu. Naposled 
se je bankovec znašel v zasebni 
zbirki.

Z njim je bilo nekoč mogoče 
kupiti za današnjih sto funtov 
blaga, a če bi ga zdaj odnesli 
v angleško narodno banko, bi 
vam ga zamenjali za toliko, ka
kor na njem piše - torej za en 
funt.

Vsak četrtek Vestnik

“Zgrabi 
zakoj ga 
je neso 

ge so

cash", po naše 
čemeri sousid, 
prvezo, gda 

tisti sestanek
njemi garantejrali prejk ne ven koga, ka za par kednof 
dobij petkrat telko. Bela njemi je pravo« Ne nesi, ka 
tou nemre štimati. Sosid je pa li neso šilinge, pa je

velke pejneze zvana "Catch the 
pejneze" eden velki švingl, se 
je Bela nej na gümli k koulan 
trijdvajsti jezero šilingof na

nazaj niti dinara nej doubo. Ka ne 
čemerni na njega poznani, pa rodbina

gučimo kak so

SOS za francoske pleše
Plešasti Francozi, bolje rečeno tisti, ki so svojo naravno plešo 

prekrili z vsajenimi sintetičnimi lasmi, so v hudih skrbeh. Franco
ski zdravstveni časopis Le Medicin quotidien navaja, da ljudje 
z umetnimi lasmi lahko drago plačajo svojo nečimrnost. Vedno 
več je namreč vnetij lasišč zaradi posegov presajanja. Najbolj 
grozljiv je primer nekega nesrečnika, ki se mu je vnela prav vsaka 
luknjica, v katero so mu vsadili 2500 sintetičnih las. V uglednem 
britanskem časopisu Lancet navajajo, da v večini primerov lasišče 
ne sprejme tujka in da so torej vnetja reden pojav.

itere je eiče
tou notri napelo, pa so tildi nika nej doubili ZaJ
pa vsemi Bela krijf. Tožilsvo, pa policija 
davkarija, pa ministrstvo za igre na srečo, so 
nej krijvi, samo Bela je krijf.

pa 
nika

Ovak pa Bela nema velke brige, ka se v naprednoj 
Evropi, v štero se mi Slovenci trücamo, lejko ženijo
ali možijo buzeranti-, kak 
liki ga bole mantra tou,
duhovniki. Pred kratkin 
duhovnic. Zaj pa velko 
prijde. Ci se tou zgodij

un 
ka 

so

pravi hçmoseksuaIcon,

napravili
br igo 
te se

spiše (njin knjižico ta ličij). 
ñede odo spovidavat. Zadosta ma 
vc zopijta, pa ga te skrnifla,

ma, č i 
lekar un 
Un se k 
edno doma 

zatou ka

lejko ženske 
prvo skupino 
tou tildi s4 
s cerkve vd 
lile ko j ženski 
, ka ga vse 
sigdar kakšo

sumarijo z njega vô scéca.
Okoli zanimanja ‘za ljubiteljsko kulturno dejavnost je
pa Bela gor priào, 
tildi poklicni novi 
ponilcali v novinaj ,

ka poleg toga, ka nega pejnez, nega 
narof, šteri bi bar dvej rejči

Ameriška puma v žival
skem vrtu v Riu de Ja- 
neiru je takoj po rojstvu 
zavrgla oba mladiča. 
Nebogljeni živalci je po
svojila Angela, lastnica 
zasebnega živalskega vr
ta. Ruth in Raquel sta 
postali članici družine. 
Toda kaj bo, ko bosta 
ljubki mucki odrasli 
v nevarni zverini?

ka je 11. februara
revija odrasli pevski zborof v Soboti, 
petje zamira, pa tak nikoga n^ briga.

bila občinska
Zakoj zborovsko 

Brat Džouži.

zvezde vam kažejo

Maskal, divji žrebec z azijskih step, je darilo Pr 
menije Nijazova britanskemu premieiju Majog»* 
pa se je zataknilo. Maskal ni pokazal nobenega 0 
potovanjem v deževno Anglijo. Bolj zgrda kot zlep 

le spravili tja, a Major se mu raje ni približal. ;

John Chew iz Miamia je 
sklenil pomagati - seveda 
ne zastonj - ljudem, ki se 
po smrti ne želijo spremeni
ti v prah in pepel. Čeprav ni 
še nobena od njegovih 137 
strank, kolikor jih je skleni
lo pogodbo z njegovo de
lavnici, mrtva, kaže, da mu 
posla ne bo zmanjkalo. 
Chew, ki sicer predava na 
inštitutu za pogrebne stori
tve in anatomijo na enem 
ameriških manjših kolidžev 
na Floridi, seje takole foto
grafiral z modelom.

OVEN

Ona: Čeprav boš v začetku nasprotovala partnerjevi ideji, se 
boš na koncu vendarle sprijaznila z usodo. Ta pa niti ni tako 
mračna - iz vsega skupaj boš izvlekla veliko več, kot si 
pričakovala.

On: še vedno si ne boš uspel razložiti nepričakovane odloči
tve, ki ti je dodobra zagrenila življenje. Raje prenehaj tuhtati in 
se posveti tistemu, kar ti je preostalo. Čaka te prijetno presene
čenje.

LEV

Ona: Dosegla boš tisto, kar si prizadevaš že dalj časa, a kaj 
hitro boš spoznala, da si se ponovno zmotila. Bilo bi veliko 
bolje, če bi del te energije posvetila tudi svojemu poslovnemu 
življenju, ki je sedaj pravi obup.

On: Na obzorju so se začeli zbirati črni oblaki, ki ne napove
dujejo ničesar dobrega. Tudi najboljši nameni so ti padli v tako 
globoko vodo, da jih zlepa ne boš mogel uresničiti. Nikar se ne 
spuščaj v karkoli tveganega.

Ona: Naj te občutek zadovoljstva ne zaZ?^ovito P^ 
si lahko s takšnim ravnanjem zapraviš res । a p . 
Nekdo, ki ti veliko pomeni, te bo docela 
v pozitivnem pomenu besede. tako L

On: Srečo imaš, da se je vse skupaj k0,7 &j ge v^ 
se lahko kaj kmalu znašel v nevarnosti, da 
preveč pomešala s tvojim poslovnim življenj 
je ostal grenak priokus...

BIK

Ona: Nikar ne obešaj svojih neuspelih avantur na veliki 
zvon, saj te bodo slišali celo v deveto vas. To pa utegne biti 
zelo neugodno, saj lahko pridejo novice na popolnoma napač
na ušesa. In nikar se ne prenagli.

On: To, da si nekaj želiš, še ni dovolj, potrebno se bo tudi 
angažirati in storiti potrebne korake. Predvsem pa se ne pod
cenjuj, saj si sposoben tudi takšnih reči, ki so bile nekoč 
resnično nedosegljive. DEVICA

Ona: Končno se boš uspela sprijazniti z dejstvom, da tvoja 
čustva niso tako izjemna, kot bi si želela. Je že res, da boš 
imela spočetka manjše težave, a se boš kaj kmalu znašla in 
uspela.

On: Ljudje, od katerih si na svojo žalost čedalje bolj odvisen, 
so preračunljivi in predvsem popolnoma neodgovorni. Če boš 
tako nadaljeval, se ti bo kmalu zgodilo, da si boš podrl vse 
mostove za vrnitev. KOZOROG

DVOJČKA

Ona: Vedi, da lahko od prijatelja pričakuješ kvečjemu toliko, 
kot si mu pripravljena dati. Toda nikar ne čakaj predolgo, saj 
lahko kaj hitro ostaneš sama in praznih rok. Poskusi raje 
z majhno zvijačo.

On: Ne smeš nasesti govoricam, ki ti bodo prišle na uho, 
vendar pa ne bo škodilo, če bi razmislil, zakaj je do njih sploh 
prišlo, predvsem pa, kdo jih je razširil. In razjasni si že, kaj 
hočeš od prihodnosti: denar ali ljubezen?

Ona: Krivična boš do svoje prijateljice, ki ti hoče samo dobro. 
Kako dolgo boš še hodila po svetu z napol zavezanimi očmi? 
Konec tedna se ti obeta vsaj delna izpolnitev tvojih vročih 
ljubezenskih želja...

On: Vse ima svoje meje - tvoj problem pa je v tem, da jih ne 
znaš pravilno določiti. Partnerka si lahko kaj hitro premisli, 
potem pa ti bo žal izrečenih besed. Odidi raje malo v naravo in 
o vsem skupaj pošteno razmisli. VODNAR

oQe' J
Ona: Prisiljena boš, da se postaviš na 

zadeva zasebno ali poslovno zadevo. La^. v ne ^i J 
boš še kar znašla, a brez manjših spodrsljaj na^%j^

On: Začel boš premišljevati na povsem ^ct5^ 
privedlo do prav osupljivih rezultatov. T^Jpia. 
ust, ampak zagrizi v vabo, dokler je se v 
opekel, toda to ne boš ti.

Ona: Dolgo si varovala svojo skrivnost, s® ^ /
dan tudi tisto, na kar si že zdavnaj K JP
uspelo prikriti tvoja čustva, a se lahko 
kočljiva zadeva. da

On: Spomin na preživeto bo preveč
otresti misli nanjo, ki si jo izgubil. Teleto0^^ 
delno pomagal, za kaj več pa enostavno ne
Res škoda, morda pa...

Ona: Je že res, da sedaj nisi ravno v zavidanja vrednem 
položaju, toda naj te tolaži to, da bi lahko bilo vse skupaj še 
veliko slabše. Tako pa ti še vedno ostaja vsaj partnerjeva 
podpora - četudi le moralna.

On: Nikar ne razlagaj problemov tistim, ki mislijo, da jih 
nimaš. Pomoč boš našel na povsem naključen način, a ne bo 
zato prav nič manj dobrodošla. Konec tedna se ti obeta prijeten 
dogodek, ki ti bo ostal v spominu.

Ona: Prijatelj, ki si mu sicer zelo naklonjena, niti ne sluti 
o tvojih čustvih, zato je najbolje, da mu poskusiš odpreti oči. In 
nikar se preveč ne obotavljaj, saj se izgubljena priložnost zlepa 
ne bo ponovila.

On: Vse boš postavil na kocko in čakal, kako se bo celotna 
zadeva razvila. V resnici pa bo to le zunanja fasada za nekaj

ŠKORPIJON veliko večjega. Poskusi se obvladati in stvar vsaj še nekaj časa 
pustiti v tajnosti.

RIBI

Ona: Čimprej poskusi popraviti ^j0?! pred^K^ 0 
mu, ki ti je doslej še vedno pomagal- • 5s p pitij 
zapostavljaj ljudi, ki ti želijo samo dobro, g
naklonjenost kaj hitro izgubi. . , pp$ ®

On: Pomisli tudi na svoje prijatelje, ® JvS0fn v 
ostal sam. Prijetna stran uspeha je Ppr0rnisliin , 
znamo deliti in tako osrečiti tudi druge- r /
ne, bo prepozno!

'<%áii?5i£'<<><*¿íw^
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za vsakogar nekaj

Nega rezanega 
cvetja
NžeSi11!* ?'s^> da rezano cvetje ne potrebuje posebne nege; 
Posvetite c * avim° v vazo in okrasni šopek je tako nared. Toda če 
se lepše ra» e^ ne8e> imate z njim veliko več veselja. Rože 

cvetijo, predvsem pa ostanejo dalj časa sveže.

napotkov1«’ nekaj PreProst’h 
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- dodatek za uničevanje 
bakterij in plesni.

Če dodate gnojilo, se rože 
razcvetijo v polni lepoti.

Uporaba gnojila pri 
različnih vrstah rezanega 
cvetja:

- Anemone coronaria - spo
mladanska vetrnica

Uporabite gnojilo za rezano 
cvetje, poraščenih cvetnih ste
bel pa ne smete potiskati v pla
stično gobo, ker gnijejo.

- Chrysanthemum - krizan
teme

Gnojilo za nageljne dodate 
mlačni vodi.

- Anthurium andreanum 
- flamingovec

V čisto posodo natočite vodo 
iz pipe, in to zadostuje.

- Forsitija
Dodajte posebno gnojilo za 

cvetoče veje ali gnojilo za mi
moze.

- Frezije
Dodate gnojilo za rezano 

cvetje, pripomore, da se raz
cvetijo vsi popki.

- Gerbera - hibridi
Najbolje je, da odmerimo 

zelo natančno 0,5 ml klora na 
11 vode.

- Gladiola
Prija ji gnojilo za tulipane.
- Nagelj
Obstojna roža, ki se obdrži 

še dalj časa, če dodamo vodi 
gnojilo. Občutljiv je za bližino 
sadja. Zoreči sadeži izločajo 
plin etilen, zaradi katerega na
geljnovi cvetovi ovenijo.

- Vrtnice
Najpogostejša roža med re

zanim cvetjem, ki naj ima v ve
di vedno tudi gnojilo za rezano 
cvetje.

- Sončnica
Ko jo odrežemo, jo postavi

mo za nekaj minut v vročo vo
do (90° C), da ne povesi glave.

- Tulipan
Rože postavimo čez noč na 

hladno, so neobčutljive za tem
peraturne razlike.

i Nadaljevanje prihodnjič

(velik pekač)
Testo: 50 dag gladke moke, zravnana žlička soli, 3 dag kvasa, 

žlička sladkorja za kvas, 2 dag margarine in toliko mleka, da 
dobimo mehkejše testo.

Nadev: 1,5 kg dobro odcejene skute, 30 dag prebrane in oprane 
prosene kaše, ki jo skuhamo v 7 del mleka, 2 jajci, 2 žlici pšenične
ga zdroba, sladkor po okusu, noževa konica cimeta, ščep soli in 
toliko kisle smetane, da zmešamo sočen, vezan mehkejši nadev.

Moko in druge sestavine za testo zamesimo z mlačnim mlekom 
in vzhajanim kvasom v mehkejše testo. Iz njega oblikujemo hleb
ček, ki naj naraste na dvojno količino. Nato ga z roko poravnamo 
v pomaščen pekač. Pokrijemo in počakamo 15 do 20 minut, da 
testo ponovno vzhaja. Testo obložimo z nadevom, ob tem rob 
testa malo privzdignemo, da nadev ne uhaja pod testo. Krapce 
pečemo praviloma v okrogli lončeni »tepsiji«. Takoj jih damo 
v pečico, ki jo prej segrejemo na 220 C, še bolje pa je, če jih 
pečemo v krušni peči. Med peko dvakrat pokapljamo po nadevu 
kislo smetano. Pečeno vzamemo iz peči in takoj premažemo 
z orehovo kašo.

Orehova kaša: 5 žlic mletih orehov zmešamo s 3 žlicami sladkor-

Italijanska modna hiša Krizia je pred dnevi v Milanu predstavila 
kolekcijo za pomlad in poletje 1994. Z modeli na fotografiji se 
vrača na prelom stoletja in išče navdih v oblačilih, ki so jih okoli 
leta 1900 nosili potniki v tople kraje. Barve so kremne, dekoltejev 
in mini kril ni več. Kakšna puščoba, bodo rekli moški.

ja in prelijemo s 5 žlicami vrele vode. 
Ponudimo toplo ali ohlajeno. Cilka Sukič
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Svetujemo
Namesto suhega šam

pona lahko uporabimo tu
di otroški puder. Vtremo 
ga v lasišče in čez nekaj 
minut temeljito skrtači
mo.

Potemnele fuge med 
keramičnimi ploščicami 
lepo očistimo s staro zob
no ščetko, ki jo pomaka
mo v kis.

Zagrinjala pred kabina
mi za prhanje pred upora
bo za nekaj ur položimo 
v mrzlo slano vodo, čisti
mo pa jih s kisom ali limo
ninim sokom.

Palačinke bodo bolj ra
hle, če testu poleg mleka 
dodamo malo mineralne 
vode.

Fižolu čas kuhanja ob
čutno skrajšamo, če ga že 
prejšnji dan namočimo 
v topli vodi. Solimo ga še
le, ko je že na pol mehak, 
vodo, v kateri se je nama
kal in kuhal do soljenje, 
pa lahko uporabimo za 
odstranjevanje madežev. 
Fižolova solata je okus
nejša, če z oljem in kisom 
zabelimo fižol, dokler je 
še topel.

Krompir
Star krompir bo spet 

bel in ne bo imel grenklja- 
stega okusa, če ga olupi
mo in za dva dni položimo 
v skledo z mrzlo vodo. 
Vodo menjamo vsakih ne
kaj ur. Ko tak krompir 
kuhamo, ga pristavimo 
v vročo vodo, ki ji prilije
mo kanček kisa.

Kaj riše gube na obraz?
Neprevidno sončenje. Ne verjemite, ko vam pripovedu

jejo o »zdravi barvi«. Porjavelost kože močno prispeva 
k staranju, zato se izogibajmo sonca, še zlasti v nevarnih 
urah, ko so žarki najmočnejši. Vedite, da odboj od snega za 
polovico poveča količino žarkov.

Kajenje. Nikotin poslabša pretok krvi v koži in povzroča 
sivkasto, usnjato polt. Pravijo, da imajo kadilci pri štiride
setih letih tako naguban obraz kot nekadilci pri šestdesetih.

Obrazna mimika. Kremženje, dvigovanje obrvi, gubanje 
obrvi in šobljenje povzročajo gubanje kože. Bodite previd
ni z obrazno telovadbo, ker lahko stanje celo poslabša.

Hitre spremembe telesne teže. Hujšanje na hitro vam bo 
pridelalo nekaj novih gub. Zato pazite, da boste težo 
izgubljali počasi in da se ne boste spet hitro zredili.

Spalne navade. Odvadite se spanja na eni strani obraza, 
ker bodo nastale gube na licu in prečne gube na čelu.

Zaščita pred opeklinami
Večina otrok, ki zaradi ope

klin potrebuje zdravniško po
moč, se opeče z vodo, z vroči
mi jedmi ali na štedilniku. Pov
prečna starost opečenih otrok 
je 18 mesecev. Največ opeklin 
nastane v kuhinji ali kopalnici, 
zato upoštevajte naslednje na
svete:

- otroka nikoli ne puščajte 
samega v kopalni kadi, ker se 
lahko igra s pipo in se pri tem 
popari z vročo vodo;

- tudi v kuhinji naj ne bo 
nikoli sam, ker lahko prevrne 
lonec z vročo jedjo; najbolje 
bo, če lahko okrog štedilnika

RADIO MV - MURSKI VAL - UKV 
94,6 MHz (dopoldne tudi SV 648 kHz) /mv

Petek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Mariborsko zvočno 
pismo - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ju - 9.15 Javne osebnosti 
o dogajanjih - 10.00 Poročila - 10.30 Kabaret - 11.15 Od petka do petka 
- 12.00 Poročila BBC-ja - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 
Danes do trinajstih - 13.30 Popoldne na MV-ju - 14.30 Romska oddaja 
- 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 Poročila - 17.00 Ob 
koncu tedna - 17.30 1 = 2 in 3 in 4 -18.00 MV-dur -18.30 Poročila BBC-ja 
- 19.00 Vključujemo Radio Slovenija
Sobota -• 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.50 Tržnica - 8.00 
Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ju - 9.15 Predstavljamo vam - 10.00 
Poročila - 10.30 Potepajte se z nami - 11.00 Sobotni gost - 12.00 Poročila 
BBC-ja - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do 
trinajstih - 13.30 Popoldne na MV-ju - 14.30 Od vasi do vasi - 16.25 
Obvestila - 16.30 Poročila - 17.00 -Ob koncu tedna - 18.00 Najlepše želje 
s čestitkami in pozdravi -18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo Radio 
Slovenija ,
Nedelja - 8.00 Začenjamo nov dan - 8.10 Panonski odmevi - 9.30 Srečanje 
na Murskem valu - 10.30 Nedeljska kuhinja - 12.00 Poročila - 12.15 
Nedeljsko premišljevanje - 12.30 Minute za kmetovalce - 13.00 Najlepše 
želje s čestitkami in pozdravi - 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo 
Radio Slovenija
Ponedeljek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini — 7.45 Porabsko zvočno 
pismo - 8 00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ju - 9.15 Gospodarstvo 
- 10.00 Poročila - 10.15 Evropa v enem tednu - 12.00 Poročila BBC-ja 
-12 30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do trinajstih - 13.30 
Popoldne na MV-ju - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 
Poročila - 17.00 Bilo je nekoč - 17.30 Šport - 18.00 S kranščakon. cekron, 
pa z marelof- 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo Radio Slovenija 
Torek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Ljubljansko zvočno 
nismo - 8 00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ju - 8.30 Kje je kdo? - 9.15 
Glasbene novosti - 10.00 Poročila - 10.30 Kratki stik - 12.00 Poročila 
- 12 30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do trinajstih - 13.30 
Popoldne na MV-ju - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 
Poročila - 17 00 Tema popoldneva - 17.30 Srebrne niti - 18.00 Najlepše 
želje s čestitkami in pozdravi - 18.30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo 
Radio Slovenija . _ _ . . . ,
Sreda - 5 40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.45 Zagrebško zvočno 
nismo - 8 00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ja - 9.15 Iščemo za vas 
- 10.00 Poročila - 10.15 NSTSNMV - 11.15 V živo o ... - 12.00 Poročila 
BBC-ja - 12.30 Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do 
trinajstih - 13.30 Popoldne na MV-ja - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 
Obvestila - 16.30 Poročila - 17,00 Poslušamo vas - 18.00 Na narodni farmi 
- 18 30 Poročila BBC-ja - 19.00 Vključujemo Radio Slovenija
Četrtek - 5.40 Prebujajte se z nami - 7.00 Druga jutranja kronika - 7.30 
Informacije v slovenščini, nemščini in madžarščini - 7.35 Svetuje kmetijski 
strokovnjak - 8.00 Poročila - 8.10 Dopoldne na MV-ja - 9.15 Sedem 
veličastnih - 10.00 Poročila -10.30 Pika na i - 12.00 Poročila BBC-ja - 12.30 
Dežurni novinar v 1. osebi ednine - 13.00 Danes do trinajstih - 13.30 
Popoldne na MV - 15.30 Dogodki in odmevi - 16.25 Obvestila - 16.30 
Poročila - 17 00 To sem jaz - 18.00 Najlepše želje s čestitkami in pozdravi 
-18 30 Poročila BBC-ja - Vključujemo Radio Slovenija.

postavite pregrado, da otrok 
ne bo dosegel posode;

- kadar kuhate, postavite 
lonce z vročo jedjo na zadnje 
plošče, čim dlje od roba štedil
nika;

- ročaje kozic in ponev ved
no obrnite proti zidu;

- nikoli ne postavljajte na 
tla posod z vročo vodo, če je 
v bližini otrok;

- kadar imate otroka v na
ročju, nikoli ne prenašajte vro
čih pijač.

- če se zgodi nesreča in se 
otrok opeče, opečeno mesto 
ohladite z mrzlo vodo, nikakor 
pa nanj ne nanašajte olja, ma
zila ali česa podobnega.

Dinozavrska mrzlica je za
jela tudi draguiiarski in 
zlatarski svet. Ce imate 
dovolj pod palcem, si lah
ko omislite ljubke stego- 
zavre, triceratope in še vr
sto njihovih sorodnikov iz 
zlata, diamantov, kam
nov. Tile na sliki prihajajo 
iz Italije.

REŠITEV PREJŠNJE KRIŽANKE - Vodoravno: igralka, mladost, 
palatal, EZ, mina, Rems, TN, IRA, mit, A, okapi, LA, Irak, indri, 
zelenka, etatist, Mona, II.
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podlistki

Alergija na gumo in 
njene sestavine

Nekatera tropska drevesa, pred
vsem iz rodu Euphorbiaceae, npr. 
Hevea brasiliensis, Hevea guy- 
anensis itd. imajo v kavčukovem 
mleku - Latexu - koloidno raztop
ljen kavčuk. Kavčukovci (Hevea) 
rastejo v gozdovih Južne Amerike, 
njihovi nasadi pa so v Južni Aziji, 
na Cejlonu in na Malajskih otokih.

Leta 1839 je Goodyear odkril po
stopek segrevanja kavčuka, žvepla 
in svinca. To je vulkanizacija, ki 
predstavlja eno izmed oblik poli- 
merizacije. Zaradi počasnega pro
cesa vulkanizacije so uvedli snovi, 
ki spreminjajo hitrost reakcij — kata
lizatorje. Iz gume kot produkta 
hladne vulkanizacije kavčuka 
(5°C-30°O izdelujejo tanke, ne
premočljive predmete brez šivov 
(rokavice, nogavice, steznike ipd.). 
Glede na količino žvepla pridobi
vajo z vulkanizacije kavčuka meh
ko in trdo gumo. Mehka je elastič
na, nepremočljiva z elektroizola- 
torskimi in podobnimi lastnostmi. 
Trda - ebonit - ima visok odstotek 
žvepla. Je trda kemijsko obstojna 
snov, ki se lahko obdeluje. Gobasta 
guma nastane pri topli vulkanizaciji 
surovega kavčuka (160 °C), če zmes 
vsebuje primesi, ki razpadejo v pli
naste snovi. Med prvo svetovno 
vojno so v Nemčiji odkrili postopek 
pridobivanja sintetične gume iz bu- 
tadiena. Te je več vrst: stiren, buta- 
dien, butil, neopren, poliuretan, si
likonska in druga. V gumo inkorpo- 
rirajo niz organskih in neorganskih 
snovi, odvisno od namena uporabe 
gume.

Z gumo prihaja človek v kontakt 
pri vsakodnevnem delu npr.: go
spodinje, predvsem pa delavci v in
dustriji gume (okrog 30 poklicev), 
vulkanizerji, delavci v zdravstvu, 
v elektronski in farmacevtski indu
striji ter industriji obutve.

Leta 1979 je Nutter prvi publici
ral kontaktno urtikarijo na gumija
ste rokavice. Za njim so večkrat 
opisane v literaturi alergijske reak
cije ranega tipa na Latex rokavice

pri kirurgih, ginekologih, zoboz
dravnikih ali na Latex vsebujoče 
predmete. V ospredju je kontaktna 
urtikarija, opisane pa so tudi si
stemske reakcije, od astme do ana- 
filaktičnega šoka. Geiger in Fuchs 
(1990) iz nemške dermatološke kli
nike navajata, da so potrjene mno
žične tovrstne reakcije ranega tipa 
pri ženskah, atopikih in medicin
skem osebju.

V svoje poročilo sta zajela 9 bol
nikov: kirurga, anestezistko, instru- 
mentalko, študentko medicine, 
otroški negovalki, gospodinjo, po
možno kuharico in prodajalko mes
nih izdelkov v starosti od 20—49 let. 
V skladu z anamnezo so bili bolniki 
testirani s standardnimi sestavinami 
gume, različnimi gumijastimi roka
vicami, talkumom, koruznim škro
bom in drugimi alergeni. Pri bolni
ci, prodajalki mesnih izdelkov, kjer 
je med ginekološko operacijo prišlo 
v splošni anesteziji do anafilaktič- 
nega šoka, pa je bil uporabljen za 
testiranje tudi narkozni tubus Latex 
avstrijske firme Semperit. Posamez
no so sledili odprti in zaprti epiku- 
tani testi, test abrazije, prick test, 
skarifikacijski testi in ekspozicijski 
testi. Pri zaprtih epikutanih testih so 
bile epikutane snovi aplicirane 48 
ur. Odčitanje je sledilo do 144 ur. 
Pri ekspozicijskih testih so nosili 
bolniki rokavice Peha Taft 5 do 60

Tabela 1. Število epikutano testira
nih bolnikov in bolnikov z dokaza
no kontaktno alergijsko preobčut
ljivostjo glede na skupno število pr
vih pregledov v dermatološki am
bulanti Celje v obdobju 1987-1991

Pregledani bolniki 1987 1988 1989 1990 1991 Skupaj
Število prvih pregledov 5242
Število epikutano 
testiranih bolnikov 323
Število bolnikov z dokazano 
kontaktno alergijsko 
preobčutljivostjo 177

minut. Poleg tega je bil izveden 
skarifikacijski test z vodo, v kateri je 
bila sumljiva gumijasta rokavica 3, 
6, 10 ali 20 ur dolgo inkubirana. 
Na podlagi dobljenih rezultatov vi
dita avtorja v skarifikacijskem testu 
z vodo, v kateri je bila inkubirana 
sumljiva gumijasta rokavica, eno
stavno, zanesljivo in poleg tega še 
ceneno metodo testiranja z vodno 
raztopino alergenov. Pri enem bol
niku se je razvila reakcija ranega po 
skarifikacijskem testu s Tetramet- 
hylthiuramdisulfidom (2% vaseli- 
nu), čeprav vidijo avtorji v Latexu iz 
Hevea brasiliensis, ki je glavna se
stavina gumijaste rokavice, vzrok 
alergijskih reakcij ranega tipa.

Njuno poročilo iz revije Zeitsc
hrift für Hautkrankheiten 65, Ber
lin, 1990 smo predali v celoti Uni
verzitetni dermatološki kliniki Ljub
ljana. Ta naj presodi ali ne bi kaza
lo diagnostiko za odkrivanje pozne
ga tipa alergijskih reakcij na gumo 
in njene sestavine dopolniti še z na
vedeno metodo Fuchsa in Geigerja 
za odkrivanje ranega tipa teh reak
cij v slovenskih alergoloških labora
torijih na dermatološkem področju.

Naše poročilo iz širše celjske 
zdravstvene regije je le okvirna in
formacija o alergijskih reakcijah 
poznega tipa na gumo in njene se
stavine, ki se kažejo najpogosteje 
v obliki kontaktnega alergijskega 
dermatitisa lokaliziranega pretežno 
na rokah ali kot ekcematizacija dru
ge dermatoze. Petletno obdobje je 
za področje brez močno razvite in
dustrije gume tudi prekratko za trd
nejše zaključke.

Pregled po letih

5021 5115 4963 4432 24773

307 243 268 318 1459

135 157 187 213 869
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POT NA VZHOD -

PAKISTAN
Vozila nasploh, še poseb

no avtobusi in tovornjaki pomenijo 
v Pakistanu posebno kategorijo. 
Raznovrstno kovinsko okrasje od 
žvenketajočih zvončkov, verižic, 
različnih ploskovnih kovinskih reli- 
jefov pa do raznovrstnih slikarij 
govori o tem, da je vozilo na tem 
koncu sveta predvsem umetniški 
predmet in da je varnost pri vožnji, 
udobnost potnikov šele drugotne
ga pomena. To sva ugotovila že 
v nekaj urah naše osemnajsturne 
vožnje po luknjastem kolovozu 
skozi skalnato puščavo. Imeli smo 
enega voznika, postanki pa so bili 
zelo kratki, večinoma zaradi obe
dov, večerne in jutranje molitve in 
zaradi vojaških patrulj, ki jih je 
vedno znova in znova zanimala 
raznovrstnost našega tovora. Se
denje v tem zaradi ljudi in -tovora 
prenatrpanem avtobusu je zaradi 
petih sedežev v_vrstijn zelo malo 
prostora med vrstamTzahieva/o fi
lozofijo in znanje indijskih fakirjev. 
Trpljenje je blažila le izredna po
zornost preostalih potnikov Noeto
ve barke do naju, katerim je bilo 
videti, da so taka potovanja pač 
njihov vsakdan.

Iz Quette, beludžistanske pre
stolnice na nadmorski višini 1700 
metrov, sva se po vratolomni že
leznici spustila v dolino. Zapušča
la sva enega najbolj negostoljub
nih predelov sveta in seveda tudi 
Pakistana. Ta predel je neprijazen 
skupek gorskih kotlin, peščenih 
puščav in slanih planjav. Tu živijo 
redki nomadi, ki se prebijajo skozi 
življenje z nomadsko pašo kamel 
in drobnice. Vlak se je počasi pla
zil skozi turobno ookrajino golih 
gora in tonil v bližajočo se noč. Bil

je prenatrpan, in to v azijskem po
menu besede, tako da sva si le 
stežka priborila prostor med dve
ma vagonoma. Noč je bila hladna, 
saj je v Ouetti, ko sva odhajala, 
veselo naletaval sneg. Vsak moj 
poskus, da bi zaprl trudne oči in 
tako pobegnil pred ubijajočo vož
njo, je znova in znova grobo po
teptal nestrpen potnik, ki se je pre
bijal skozi gozd v deke in šale

in mezopotamske
lo dobro organizirano arD 
Ije, ki je bilo sposobno 
kovno pisavo in združit M ^ 
ke pod močno cent„ktjpiif 
do. V svojem cvetočem o , # 
ta civilizacija obsegala 
mest, pokrivala pa ¡e .s $ 
prostora, v katerem je o 
dobni Pakistan. Vodne $ 
glavne prometnice

■ o^1
Zanosni ples na počivališču ob glavni cesti skozi P
med mestoma Taftan in Quetta.

zavitih sedečih in ležečih teles. 
Tako prebujan sem se v polsnu 
stresal, misleč, da sem v utesnje
nem grobu, med številnimi mumi
jami. Edina uteha v trpljenju mi je 
bila zavest, da se vozim s študent
sko vozovnico, čeprav je bil moj 
študijski poskus le še oddaljen in 
bled spomin.

Dolina reke Ind - najin cilj - je 
dajala zavetje in možnosti mestni 
civilizaciji že pred dobrimi 5000 
leti. Bila je sodobnica egiptovske

Ind, po kateri je ta p^Aft 

dobila svoje ime, p D' ¡¡¡IT 
med njimi. Nekaj malega’ 
mo o tej kulturi, 
Mohendžodara in ^arff0lol^ 
kakih 500 kilometrov oo 
Ind navzgor v smeri me . rf 
Ti dve mesti sta zrasli 
še ne dovolj raziskanih 
skih naselij pred dobpm 
in se razvili v zapje^^ 
skupnosti, ki sta °bsW' 
sočletij. Nacjaijevanje P

Irska

Najpomembnejše vrste ir
ske industrije so zdravstvena, 
farmacevtska in elektronska. 
Deset od petnajst največjih 
svetovnih farmacevtskih kon
cernov ima na Irskem organi
zirano proizvodnjo in razvoj 
svojih izdelkov. Irski Urad za 
industrijski razvoj je najpo
membnejši nosilec in pospe
ševalec državnega subvenci
oniranja industrije in spada 
med najzaslužnejše dejavnike 
za to, da je v zadnjih dvajse
tih letih na Irskem uredilo

svoja predstavništva kar 1017 
tujih industrijskih podjetij 
s skupno več kot 93 000 zapo
slenimi. Za izvajanje držav
nega »training« programa za 
industrijo je odgovoren pose
ben vladni urad - »Training 
and Employment Autho
rity«.

V 50. letih je postalo tudi 
Ircem jasno, da primarni sek
tor, s čimer mislimo pred
vsem na kmetijstvo, ne bo 
mogel biti glavni vir gospo
darske rasti še v drugi polo-

vici 20. stoletja. Ob tem spoz
nanju je prišlo do večjih vla
ganj v sekundarni sektor, ki 
pa je zaradi zaščitne gospo
darske politike in relativne 
zaprtosti celotnega irskega 
gospodarstva izgubil stik 
s konkurenco zunaj državnih 
meja.

Predvsem podpora in mo
dernizacija industrije končnih 
izdelkov konec 50. let pred
stavlja prizadevanja Irske in 
Velike Britanije, da bi stop
njo razvoja svojega izvoznega 
gospodarstva priključili ti
stemu v Evropi in svetu. De
jansko ukinjanje trgovinskih 
ovir se . je začelo leta 1965 
s podpisom dogovora o prosti 
trgovini med Veliko Britanijo 
in Irsko ter se je nadaljevalo 
leta 1973 z nastopom članstva 
Republike Irske v Evropski 
skupnosti. V naslednjih petih 
letih je Irska prevzela skupna 
pravila Evropske skupnosti 
za trgovanje z deželami, ki 
niso članice Skupnosti, kar 
pomeni, da je prišlo do po
polne ukinitve vseh trgovin
skih ovir med Irsko in deže
lami članicami ES.

Priključitev Irske Evropski 
skupnosti in nadaljnje dr
žavno sub vencioniranje iz
voznih dejavnosti sta bila de
javnika, zaslužna za rast in
dustrijskega sektorja v 70. le
tih. Ukrep oprostitve davkov 
na dohodek od izvoza za 
dobo 15 let, ki ga je leta 1981 
zamenjala 10- odstotna ob
davčitev dohodka kapitalskih 
družb, ter sprejetje Industrial 
Development Acta za pospe- 
-ševanje industrijskega raz
voja pet let po sprejetju v ES, 
pa so dodatni dejavniki, ki so 
naredili vlaganje v Irsko go
spodarstvo še posebno pri
vlačno.

Velik vpliv evropske 
industrije

Po pristopu Irske k ES je 
zelo narasla stopnja zaposlo
vanja v predstavništvih tujih 
podjetij in drugih mešanih

družb. Kar 93 000 delavcev 
ali 40 odstotkov vseh zaposle
nih v industriji zaposlujejo 
danes tuja podjetja na Ir
skem. 70 odstotkov podpore, 
ki jo tuja podjetja dobivajo 
od irske vlade za opravljanje 
svoje dejavnosti, so spodbude 
v obliki kapitala. Tuja po
djetja so obdavčena z enako 
davčno stopnjo kot domača 
(recimo 10-odstotni davek na 
dohodek kapitalskih družb), 
obseg državnih subvencij tu
jim firmam pa je odvisen od 
kriterijev, kot so: vprašanje, 
ali gre pri tujem podjetju za 
izolirano dejavnost, tehnolo
ška raven projekta in plačilna 
zmožnost proizvodne enote.

Neodvisni inštitut za eko
nomske raziskave (Economic 
and Social Research Insti
tute) v Dublinu v svojih na
povedih predvideva, da bi na
daljevanje pošiljanja pomoči 
iz strukturnega in kohezij
skega sklada ES do leta 2000 
povečalo irski BDP za sedem 
do osem odstotkov.

Odkrivanje drobnega 
gospodarstva

Glavna pozornost tvorcev 
irske razvojne politike v 70. 
letih je veljala tujim investi
torjem. Drobno gospodar
stvo, čeprav eden od glavnih 
virov zaposlovanja v indu
striji (60 000 ali 25 odstotkov 
skupnega števila zaposlenih), 
pa je ostajalo ob strani. Šele 
ob koncu 70. in v začetku 80. 
let so tudi podjetja drobnega 
gospodarstva dobila dostop 
do državnih subvencij, ki so 
jih lahko srednje velika in ve
lika podjetja koristila že vse 
od začetka njihove uvedbe.

Na to da je vlada s svojimi 
ukrepi gospodarske politike 
mislila resno, kaže tudi po
enostavitev postopka za usta
novitev novega podjetja ter 
subvencioniranje dodatnega 
odpiranja delovnih mest. 
Temu je sledil hiter porast 
števila majhnih podjetij, ki so 
zaradi podjetniške neizkuše-

nosti zahajala v čedalje pogo
stejše likvidnostne težave, 
kar pa je zopet vodilo v iz
gubo že odprtih delovnih 
mest. Po ustanovitvi IDA 
(Irish Development Autho
rity) leta 1986 [Ja prinaša 
uradna gospodarska politika 
na področju drobnega gospo
darstva nekatere spremembe. 
Avtomatično dodeljevanje 
subvencij za odpiranje delov
nih mest novonastalim po
djetjem, naj bi zamenjalo 
podpiranje zgolj posameznih 
preverjenih projektov, kar bi 
mlada podjetja postopoma 
privedlo iz Stadija »spoznava
nja sveta« v štadij »poznanja 
sveta«.

NEKATERI 
NARODNOGOSPODARSKI 
KAZALCI

(Ne)zaposlenost in 
gospodarska rast

Če smo pripravljeni verjeti 
definicijam iz ekonomskih 
učbenikov, da med nezapo
slene spadajo tiste osebe, ki 
»nimajo redne zaposlitve, iš
čejo delo ter so tudi delovno 
sposobne«, potem lahko tr
dimo, da se je v 60. letih šte
vilo teh oseb na Irskem stabi
liziralo, v 70. letih pa celo 
zmanjšalo.

Vzrok za rast števila zapo
slenih tiči predvsem v inter- 
sektorskih premikih v zapo
slovanju, kar je bilo v tistem 
času značilno za večino indu
strijsko razvitih gospodar
stev. Tako se je v obdobju 
1961-1990 število zaposlenih 
v kmetijstvu zmanjšalo za 200 
000 oseb ali za skoraj polo
vico vseh zaposlenih v kmetij
stvu. Očiten preustroj irskega 
gospodarstva v 70. in 80. letih 
se kaže tudi pri krepitvi vloge 
glavnega delodajalca, to je 
storitvenega sektorja, ki po
stane nosilec novega zaposlo
vanja ne samo na Irskem,

marveč tudi orugoč 
Evropi. Za sedanjo ve. oSt, 
17,2-odstotno brezposei» 
ki naj bi prihodnje k10..^ 
sla na 20 odstotkov, pa p0. 
bila kriva predvsem S tj 
darska politika irske ’g. 
je s svojo ekspanzij 
skalno politiko pripe‘Ja [te 
lotni javni sektor v g oaj 
finančne težave, 
bi po podatkih ko t6n)v 
Evropske skupnosti k ^ 
prispevalo tudi poveča J 
talitete.

Kljub vsemu lahko $^¡1- 
govorimo o relativno 
nem irskem gosp°fl (Jv- 
v smislu »gospodarskega^ 
novesja v razmerah ^i 
brezposelnosti«, ki S (>. 
vzdržujejo predvsem 
čun tesnih vezi irskega g tey 
darstva s celinsko Evt®^ it 
izdatne finančne p01” 
Bruslja.

V 60. letih je imela I^ti 

odstotno letno st0P^0Jjij{’ 
industrijske proiA 
medtem ko je bila ra, ^ci11 
slenosti v tem gospo^^jco 
sektorju za več kot P ob' 
manjša. Če izvzame s(e' 
dobje naftne krize ^jj» 
tovno recesijo, ki ji J® »oflti' 
v letih 1979-1984, se Je j j» 
nuiteta industrijske . v ge* 
Irskem nadaljevala .^[il1 
demdesetih in e?, 
letih, kar pa ni s®^ 
rast zaposlovanja v 
torju. • ¡uda'

Razloge, da/^ cel^ 
strijske proizvodnje gp a' 
nem obdobju l^?^-' ^gfflP 
spremljalo tudi sor ^jo1 
dodatno zaposlovanje 
nem irskem 8oSP°f6dvS 8 
lahko najdemo 
v hitrem razvoju i 
sektorja. Eno 8 o , 
nosti tega storitven 
delka predstavlja na 
stvo, da se ravno t^LpO«16 
največ dohodka na 

nega'
Nadaljevanje V
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Bodo višje kazni spametovale?
osnutka ^i?1110 uPravičeno vprašamo po prebiranju delovnega 
ttsto nov8 ° varnost* cestnega prometa. Ta namreč prinaša 
Z novim tl Se posebno pa je zaostrena kaznovalna politika. 
Po katerem k° j0™ b° uveden sistem kazenskih točk za prekrške, 
Pri tem i h lakko yozn'ki hitro izgubili vozniška dovoljenja, 
e^opskiha“ a ^dari> da sistem točkovanja pozna že večina 
kazenskih t T bo yoznik v dveh letih zbral več kot 18 
Ijenje in üíT*’ mu bo zaeasno prenehalo veljati vozniško dovo- 
voznik pril ” obdobJe dveh let. Hkrati bo imel tako kaznovani 
'javnosti °zn?,si’ da ^^ mesece P° takšen izreku začasne neve- 

vnovič opravlja vozniški izpit, 
moral stroške nositi voznik sam

Podpisov n? ^i'lce Prometnih 
Se i lahkoin^°brega’ 
Pričali na lastni T h,tro pre' 
Slei * ?^S°M bo po- 
»«niini po l i v J Vro’ 
““Uleč . ■ v Voznik bo 
b“pSteWku taMio-

Jenskih točkT',?"0 Stevi10 ka' 
Novost a de“ama kazen. 
Manju pretil" tak,em u8°- 
bodo več inči’ policisti ne 
naijem sai h l°pravka z de' 
Čevali kazni b°d° kršitelJ' pla- 
P°datki0^^^ 
“jeiti v račLTT bodo shra- 

d° je doseč >tak°j razbrati,
Hkra ^^jno število 

&nem Oblrt POlIC'ja na dolo- 
°čju dolžna pri 14

M PeŠk°

} ^ski » škovi ulici 
zaradi' prometna ne- 

^hitrostfc^ nepri- 
ga avtomobii yozn’ka osebne-

Dolin? TUana Zadrav' 
zM^nem nrTaJe na slabo

Peško jt?°du za Pešce 
,%kc c .HeIeno Drvarič iz

P r v°znika ^ Škodovana, zo- 
¡„T0 ovadb3 S° podah ka- 

’* tožilstvu emeljnemu 

^T ,ov»rnjaka 

£is<^d-ec je nez-

' bst I T • 7 Murski So
je |Ukradel izn ^Urske Sob°-

Ma^ Sk°doval za 225 ti-

^esajj^^ieval

p ^Znik

le ,z Doni«? Štefanijo 
Pri tem 

° škodovala" '" hud°

Äh pušk» in

saj ni -Zasegli nr a iS0 K' S- iz 
tov ¿tlel ustrez^?? P>štolo, 

?Per oba I ’ d°kumen-
UVedb0 podali pred- 

kUzaprekr£St0^ pri

Mte Potniške

na k 
doslej «kh S vT'1 v deset 

^esa/ k°t se jP lendavskih 
britji ukrade|1 p°kazalo, ni

” od*ejai pak sc Je Ie

n .^hitve
PolÄi torek , 
^eta 'jPridržaij do rad8°nski 
* iz LuL ° lztreznitve

in 18 zbranih kazenskih točkah 
obvestiti policijsko postajo in 
upravni organ, kjer ima voznik 
stalno prebivališče. Na ta način 
kršitelj ne bo mogel dobiti dru
gega vozniškega dovoljenja, 
policijska postaja pa bo imela 
seznam, po katerem bo lahko 
spremljala, ali kaznovani voz
nik vozi ali ne.

V tej zvezi se bodo precej 
zaostrile tudi kazni. Navedi
mo, da bo vožnja po nasprot
nem voznem pasu stala vozni
ka tri kazenske točke in 15 ti
soč tolaijev mandatne kazni, 
za prekoračitev dovoljene hi
trosti vam bodo zabeležili štiri 
kazenske točke, za nepravilno 
prehitevanje pa tri točke. Po
leg tega je s tremi kazenskimi

Zavrnjenih 36 
tujcev

Na mejnih prehodih v Po
murju so minuli ponedeljek za
vrnili 36 tujih državljanov, ki 
niso izpolnjevali pogojev za 
vstop v Republiko Slovenijo. 
Poleg tega so prijeli enega dr
žavljana Romunije, ki je ilegal
no prišel v našo državo. Po 
končanem postopku so ga pre
dali madžarskim mejnim orga
nom.

Zavrnili 20 tujcev
Pomurski policisti so na mej

nih prehodih zavrnili 20 tujcev, 
ki niso izpolnjevali vseh pogo
jev za vstop v Republiko Slove
nijo.

Z avtom podrl 
kolesarko

16. marca ob 13.50 se je 
v vasi Lipa zgodila prometna 
nesreča zaradi neprimerne hi
trosti voznika osebnega avto
mobila Mirka Vuka iz Gomili
ce. Ta je podrl kolesarko Ljud
mili Balažič iz Beltinec, ki je 
zavijala v levo. Kolesarka se je 
hudo telesno poškodovala in se 
zdravi v murskosoboški bolniš
nici. Na vozilih je nastalo ško
de za 150 tisoč tolarjev.

Izsilil prednost
Prav tako minulo sredo, le 

slabo uro kasneje, je prišlo do 
prometne nesreče s hudimi po
sledicami v Veržeju. Voznik 
avta Iztok Božič iz Brdinja pri 
Ravnah na Koroškem je zaradi 
izsiljevanja prednosti povzročil 
trčenje dveh osebnih avtomo
bilov in kombiniranega vozila. 
Pri tem sta bili dve osebi hudo 
telesno poškodovani, tri pa laž
je. Huje sta se ranila Anton 
Vučko iz Murske Sobote in 5- 
letna U. Š. s Prevalj, lažje pa 
Iztok Božič, Karmen Španin- 
ger s Prevalj in 14-letni R. V. iz 
Murske Sobote. Vse so odpe
ljali na zdravljenje v murskoso
boško bolnišnico. Ocenjena 
škoda na vozilih znaša milijon 
850 tisoč tolaijev.

Požar v Šalovcih
Minuli petek ob 15.30 je iz

bruhnil požar na gospodar
skem poslopju K. F. iz Šalo- 
vec. Policisti vzroka požara za
enkrat še niso ugotovili, gmot
na škoda pa znaša okrog 2,5 
milijona tolarjev. Zadevo še 
raziskujejo.

točkami ocenjen odvzem pred
nosti pri zavijanju v levo. Dve 
kazenski točki boste dobili, če 
vas zalotijo, ko niste bili pripeti 
z varnostnim pasom ali pa ste 
»pozabili« na varnostno čelado 
pri vožnji na motornem kolesu 
ali mopedu. Najvišja možna 
kazen pa je predvidena za vož
njo ob rdeči luči na semafoiju 
in za vožnjo pod vplivom alko
hola, ko bodo ugotovili, da 
imate v krvi več kot 0,5 promi
la alkohola. Ta prekršek vas bo 
veljal pet kazenskih točk. In če 
se vam bo zgodilo, da boste 
pozabili na vozniško dovolje
nje, boste morali za ta prekr
šek odšteti pet tisoč tolaijev 
kazni oziroma boste dobili eno 
kazensko točko.

Delovni osnutek zakona 
o varnosti cestnega prometa pa 
zaostruje tudi sankcije in ka
zenske točke, če bo voznik ovi
ral promet ali ogrožal promet
no varnost, saj je za slednje 
predvidena potrojitev kazni. 
Konkreten zgled: če bo nekdo 
prekoračil dovoljeno hitrost za 
15 do 30 kilometrov na uro, 
kar je ovrednoteno s štirimi ka
zenskimi točkami, in bo imel 
v krvi od 0,3 do 0,5 promila

Nepazljiv voznik
Uro kasneje pa se je promet

na nesreča pripetila v Gornjih 
Slavečih. Tam je voznik avto
mobila Štefan Lehner zaradi 
neprimerne hitrosti zapeljal 
s ceste. Pri tem se je vozilo 
večkrat prevrnilo. Hudo po
škodovanega voznika so odpe
ljali na zdravljenje v maribor
sko bolnišnico. Škoda na vozi
lu znaša sto tisoč tolarjev.

Zavrnjenih 26 
tujcev

Minulo sredo so na mejnih 
prehodih v Pomurju zavrnili 26 
tujcev. Največ jih je bilo iz 
ZRJ, in sicer 10, 9 državljanov 
Romunije, štirje so prišli iz Hr
vaške, po en državljan pa iz 
Makedonije, Avstrije in BiH. 
Ti namreč niso izpolnjevali po
gojev za vstop v Republiko 
Slovenijo.

Vlom v stanovanje
V četrtek med 10.15 in 11.00 

je neznani storilec vlomil v sta
novanje A. Š. v Murski Soboti. 
Odnesel je različne predmete 
v skupni vrednosti okrog 200 
tisoč tolarjev.

Preveč pogledal 
v kozarec

Jože H. iz Lutverec je prejš
nji četrtek preveč pogledal 
v kozarec, zato je doma vinjen 
kršil javni red in mir. Dokler se 
ni ohladil, so ga pridržali gor- 
njeradgonski policisti. Seveda 
so ga predlagali tudi v posto
pek pri sodniku za prekrške.

Naval tujcev se 
nadaljuje

Na pomurskih mejnih pre
hodih so samo 17. marca zavr
nili 37 tujih državljanov.ki niso 
izpolnjevali pogojev za vstop 
v Republiko Slovenijo. Od te
ga je bilo 12 Romunov, 9 Hrva
tov, 7 Makedoncev, 4 Srbi, 
3 Čehi in 2 državljana BiH.

Neroden padec 
v vinogradu

18. marca se je pri padcu 
v vinogradu, last P. T., hudo 
telesno poškodoval Dušan C. 
iz Apač. Ta primer policisti še 
raziskujejo.

Mrtva v stanovanju
Tega dne so policisti našli 

mrtvo v njenem stanovanju T. 
Z iz Murske Sobote. Zdravnik 
je ugotovil, da ji je odpovedalo 
srce.

alkohola, bo to skupno veljalo 
osem kazenskih točk. Poslej 
naj bi vozniki in drugi kršitelji 
prometnih predpisov dosledne
je plačevali mandatne kazni. 
Tistemu, ki tega ne bo storil 
v osmih dneh, bodo vrednost 
izrečene kazni spremenili v ka
zenske točke.

Zanimivo-je, da bodo po no
vem morala biti registrirana tu
di kolesa z motoijein. Prav ta
ko je predvidena obvezna upo
raba luči podnevi, predčasno 
izločanje vozil zaradi buije, 
znižanje hitrosti v naseljih s 60 
na 50 kilometrov na uro in pre
poved športnih dirk z motorni
mi vozili na cestah. Med dru
gim bodo voznikom pri regi
straciji vozila izdali tablice in 
prometno dovoljenje, oprav
ljen tehnični pregled pa naj bi 
dokazovala posebna nalepka. 
Novost je tudi, da vozniških 
dovoljenj poslej ne bi več izda
jali za obdobje desetih let, am
pak bi veljala do dopolnjenega 
65. leta starosti. Avtošole naj 
bi po novem prišle v pristojnost 
ministrstva za šolstvo in šport, 
izpiti pa bi ostali v pristojnosti 
notranjega ministrstva.

MILAN JERŠE

Vlom v železniško 
blagajno

V noči s petka na soboto je 
neznanec vlomil v Železniško 
postajo Beltinci in iz kovinske 
blagajne ukradel 10 tisoč tolar
jev.

Osem vjomov 
v Filovskih goricah

V noči s četrtka na petek pa 
je neznanec vlomil v osem po
čitniških hišic v Filovskih gori
cah. Povzročeno je za 40 tiso
čakov škode. Za storilcem še 
poizvedujejo.

Zavrnjeni na meji
Policisti so minulo soboto 

zavrnili več tujcev, ki niso iz
polnjevali pogojev za vstop 
v Republiko Slovenijo. Med 
njimi je bilo največ državljanov 
Romunije, in sicer 15, sledi pa 
13 državljanov ZRJ, 6 Hrva
tov, 5 Ukrajincev, 2 Bolgara 
ter po en iz BiH in Poljske.

Kako bo s posodabljanjem cest?

Denar bodo vrnili!
Ob zdajšnjih predlogih za razdelitev občine Murska So

bota na več manjših delov, so v razpravah o prihodnji 
lokalni samoupravi postavljali tudi vprašanja o denarju, ki 
so ga krajani v preteklosti vložili v obnovo in asfaltiranje 
občinskih in lokalnih cest. V prvi vrsti jih je zanimalo, ali 
bo dolgoročni program gradnje in posodobitve cest v mur
skosoboški občini bistveno spremenjen, predvsem pa usoda 
denaija, ki so ga posamezne krajevne skupnosti namenile 
prav za te potrebe. Poleg tega so med občinskim izvršnim 
svetom in odgovornimi predstavniki krajevnih skupnosti 
sklenjene ustrezne pogodbe; nekatere med njimi tudi do 
leta 1996. Potemtakem nič čudnega, če so na to vprašanje 
zahtevali konkreten odgovor tudi poslanci občinskega par
lamenta, zlasti iz zbora krajevnih skupnosti.

Kot navaja občinski računovodja Franc Cipot, je bil 
dopolnjen program posodobitve občinskih cest sprejet z ob
činskim odlokom na začetku minulega leta. Z njim so se 
obvezali, da bo občina prispevala ustrezen delež denarja, 
vsaka krajevna skupnost, kjer se bodo izvajala ta dela, pa 
bo morala primakniti 5 odstotkov od skupne vrednosti 
naložbe. Pri tem velja omeniti, da dobijo krajevne skupno
sti iz občinskega proračuna 30 odstotkov potrebnega denar
ja, preostalih 70 odstotkov pa morajo seveda zagotoviti 
v krajevnih skupnostih, kjer se izvajajo omenjena dela. Se 
več! Večina krajevnih skupnosti se je odločila, da z občin
sko vlado podpiše pogodbo, ki jim zagotavlja posodobitev 
cestnih odsekov v naslednjih letih. Obenem pa so predstav
niki teh krajevnih skupnosti vplačali tudi dogovorjeni 5- 
odstotni delež za uresničitev postavljenega cilja. To pa 
hkrati pomeni, da so si te krajevne skupnosti hotele zagoto
viti časovno prednost pri posodobitvi občinskih ali lokalnih 
cest.

Z odločitvami na zborih občanov, da v zdajšnji mursko
soboški občini ustanovijo 20 novih referendumskih območij 
oziroma občin, pa bo marsikaj od teh načrtov padlo v vodo, 
kajti vsega očitno ne bo možno uresničiti v predvidenem 
roku. »To smo predvideli tudi v osnutku občinskega prora
čuna. Ker je sedanja občina »razpadla« na več manjših, 
bomo krajevnim skupnostim, ki so plačale lastni delež za 
posodobitev občinskih in lokalnih cest, denar vrnili. Pri 
tem bo seveda šlo tudi za obresti,« poudarja Franc Cipot.

MILAN JERŠE

Kraja v spalnici
Kriminalisti, ki so opravili 

ogled kraja tatvine, ugotavlja
jo, daje med 16. in 20. marcem 
neznanec prišel v spalnico sta
novanjske hiše H. J. iz Do
brovnika. V nočni omarici je 
našel milijon 380 tisoč tolarjev 
in jih ukradel.

Sveder mu je zlomil 
roko

V nedeljo je Franc Žižek iz 
Maribora v svojem vinogradu 
v Lokavskem vrhu vrtal z mo
tornim svedrom jame za sohe. 
Pri delu so mu pomagali prija
telji. Ravno pri vrtanju zadnje 
jame pa je sveder zagrabil roko 
Antona Peklarja iz Nove vasi 
pri Markovcih in mu jo zlomil. 
Odpeljali so ga na zdravljenje 
v mariborsko bolnišnico.

»Invazija« tujcev se 
nadaljuje

Na pomurskih mejnih pre
hodih so v nedeljo zavrnili kar 
46 tujcev. Zopet je bilo največ 
Romunov (16), za njimi pa dr
žavljanov ZRJ (15). Pogojev za 
vstop v Republiko Slovenijo pa 
niso izpolnjevali še 4 državljani 
Bolgarije, po 3 državljani Ma
kedonije, BiH in Hrvaške ter 
po en državljan Ukrajine in 
Italije. Poleg tega so policisti 
v notranjosti države prijeli 
2 državljana Romunije, ki sta 
ilegalno prestopila mejo 
z Madžarsko. Do vrnitve mad
žarskim varnostnim organom 
so ju nastanili v prehodnem do
mu za tujce v Prosenjakovcih.

MILAN JERŠE

Muslimanski praznik
Minuli ponedeljek smo dobili tudi povabilo na kulturno priredi

tev v hotelu Diana v Murski Soboti ob največjem verskem in 
kulturnem muslimanskem prazniku - bajramu po ramazanu.

dr. Mensur Salihovič) in Ob
činska organizacija Rdečega 
križa Slovenije Murska Sobota 
(njen predsednik Filip Matko 
kot udeleženec v projektu psi
hološka pomoč beguncem iz 
BiH).

Okrog 200 zbranih beguncev 
in gostov iz pomurskih občin je 
pozdravila in na kratko označi
la pomen bajrama ravnateljica 
begunske osnovne šole v M. 
Soboti MELIKA PAŠALIČ, 
ki je ob tej priložnosti tudi po
udarila, da morajo zaradi vojne 
v Bosni in Hercegovini prazno
vati svoj največji praznik v izg
nanstvu, vendar njihove kul
turne dediščine ne more uničiti 
nobena sila. Nato so nastopili 
otroci begunskih šol, ki so pri
kazali dokaj pester program. 
Tako so vsi skupaj vsaj za hip 
pozabili na vojno v svoji domo
vini, kamor bi se radi čimprej 
vrnili. K prazničnemu razpolo
ženju pa so prispevale tudi bo
gato obložene mize s sladkari
jami, poticami... J. G.

Organizirala sta jo Musli
mansko dobrodelno društvo 
Merhamet BiH (predstavnik

Ob praznovanju največjega 
muslimanskega praznika - baj
rama po ramazanu - so otroci 
in odrasli begunci vsaj za hip 
pozabili na vojno v svoji domo
vini. (Fotografija: Nataša Joh
nov)

Pomurskemu društvu za boj proti 
raku so prispevali:
Sindikat AGROMERKURJA M. Sobota je prispeval: za pok. 
mamo sodelavca Borisa JURKOVIČ. M. Sobota, 3.000 SIT: za 
pok. mamo sodelavke Regine PANKER, Petrovci, 3.000 SIT; za 
pok. sestro sodelavke Gizelo Panker, Stanjevci, 3.000 SIT; za pok. 
mamo sodelavca Jožeta KONKOLIČA, Budinci. 3.000 SIT; za 
pok. brata sodelavca Marjana MARINIČA, M. Sobota, 3.000 
SIT; in pok. očeta sodelavca Draga HORVATA, M. Sobota. 
3.000 SIT; Obč. zveza kulturnih org. Gornja Radgona, za pok. 
Rudija JAUŠOVCA, Radgona. 8.000 SIT; Alojz AILEC, Radgo
na, za pok. Rudija JAUŠOVCA. 1.000 SIT; Marija BAIČ, M. 
Sobota, za pok. Rudija ČARNIJA, Radenci, 10.000 SIT; Alojz 
FUJS. M. sobota, za pok. Štefana FELKARJA. Lucova, 2.000 
SIT; sindikat MLINOPEKA M. Sobota za pok. očeta Petra FI
STRA, Bakovci. 8.000 SIT; Darja ŠIFTAR, Lemerje, za pok. 
Draga HADLERJA, Ingolstadt, 5.000 SIT; OŠ J. Šlebirngerja G 
Radgona v počastitev spomina pok. Franca STRAKIA, G. Radgo
na, in dr. J. Šlebingerja 20.000 SIT; TAM-BUS G. Radgona za 
pok. Franca STRAKIA, Radgona, 5.000SIT; ter družina MA- 
UKO. Paričjak, za pok. očeta Bebe KARAŠ 3.000 SIT

Vsem darovalcem iskrena hvala!
Prispevke nakazujte: 51900-678-48545, Pomursko društvo za boi 

proti raku. J
POMURSKO DRUŠTVO ZA

BOJ PROTI RAKU
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Prva državna nogometna liga

Potrošnik : Koper 4:1 (0:0)
Beltinci - Igrišče Potrošnika, gledalcev 1.500. Sodnik: Salkič (Ljublja

na). Strelci: 0:1 Bajrič (16), 1:1 Baranja (45), 2:1 Baranja (57), 3:1 Škaper 
11 m (68), 4:1 Škaper (84).

Potrošnik: Irgolič 7, Godina 7, Šarkezi 8, Jengurazov 8, Božič 7, 
Nejman 8. Kosič 8, Medvedjev 7, Baranja 9 (Hartman -), Škaper 8, 
Džafič 7 (Golob -).

AM Cosmos : Mura 0:0
Ljubljana - Igrišče v Šiški, gledalcev 600. Sodnik: Jamšek (Maribor).
Mura: Boškovič 7, Cifer 6, Slavic 5, Brezič 5 (Jermaniš 6)-. Ilič 6, 

Breznik 6, Baranja 5, Suhov 5 (Emeršič 5), Belec 5, Bakula 6, Kokol 6.

Druga državna nogometna liga-------------------------

Siavija : RCS Gramatex 0:4 (0:3)
Ljubljana - Igrišče Slavije, gledalcev 200. Sodnik: Žitnik (Ptuj). Strelci: 

0:1 Vori (7), 0:2 Dominko (13), 0:3 Novak (41), 0:4 Kbveš Hm (75).
RCS Gramatex Turnišče: Stamenkovič, Mujdrica (Albert Lackovič), 

Albin Lackovič, Vori, Kbveš, D. Lebar, Dominko, Rous, Pucko, Novak, 
Vbroš (Ropoša).

Beltrans: Rudar (T) 3:0 (0:0)
Veržej - Igrišče Beltransa, gledalcev 300. Sodnik: Kodrič (Ptuj). Stre

lec: 1:0 M. Osterc (52), 2:0 M. Osterc (60), 3:0 M. Osterc (84).
Beltrans Veržej: Rajh, Stojko, Modlic, Hošpel, Puklavec, A. Osterc, 

Vozlič, Posavac, M. Osterc (Ropoša), Z. Osterc (Novak), Brunec.

Nafta : Piran 1:0 (0:0)
Lendava - Igrišče Nafte, gledalcev 500. Sodnik: Glažar (Ptuj). Strelec 

: 1:0 Zver (90).

Nafta: Limani, Hozjan, Baša, Gaševič, Žalik, Drvarič, Hranilovič (Buko
vec), Šabjan (Novak), Herceg, Zver, Rob.

Tretja državna nogometna liga

Impol: Trgotrans 1:0 (0:0)
Slovenska Bistrica - Igrišče Impola, gledalcev 50. Sodnik: Šart (Ravne 

na Koroškem).

Trgotrans Ižakovci : Maučec, Nedelko (Kolman), Forjan, Baša, Vučko, 
Poredoš, Vori (Gruškovnjak), Zrim, Smodiš, Šebjan, Vinkovič.

Brez pravilnih 8 tipov
V športni napovedi št. 3 žal nismo našli lističa z 8 pravilnimi napovedmi. 

Največ preglavic so reševalcem povzročili pari Cosmos : Mura, Vesna 
-Tigop in Rakičan : Gančani, saj je večina stavila na zmage Mure, Vesne 
in Rakičana.

Pravilna rešitev športne napovedi št. 3 - AM Cosmos : Mura 0, 
Potrošnik : Koper 1, Siavija : Gramatex 2, Nafta : Piran 1, Beltrans 
: Rudar (T) 1, Impol : Trgotrans 1, Cankova : Emal 1, Vesna : Tigop 0, 
Goričanka : Dokležovje 1 in Rakičan : Gančani 0.

Pokalne nogometne tekme
Na območju ONZ Lendava so odigrali drugo kolo pokalnih tekem. 

Rezultati: Hotiza : Polana 1:0, Lakoš : kobilje 1:6, Odranci: Zvezda 9:0, 
Dobrovnik : Črenšovci 8:7 in Mladost : Mostje 2:0.

ŠPORTNA NAPOVED
V športni napovedi št. 4 je naš gost Milan Kozar, trener Nogomet

nega kluba Remet Mercator Sloga iz Gornje Radgone. Prognoziral je 
takole:

Pari Tip
L Olimpija : POTROŠNIK 1
2. MURA : Mavrica 1
3. Medvode : NAFTA 0
4. Piran : BELTRANS 1
5. GRAMATEX : Gaj 1
6. TRGOTRANS : Drava 2
7. Rakičan : Bakovci 1
8. Serdica : Goričanka 0
9. Polana : Dobrovnik 2

10. Mladost : Renkovci 2

Izpolnjeni listič pošljite na uredništvo Vestnika, Murska Sobota, 
Slovenska 41, najpozneje do sobote, 26. marca 1994. Pri žrebanju 
nagrade bomo upoštevali 8 pravilnih tipov.

ŠPORTNA NAPOVED ŠT. 4 Tip
1. Olimpija : POTROŠNIK

2. MURA : Mavrica

3. Medvode : NAFTA

4. Piran : BELTRANS

5. GRAMATEX : Gaj

6. TRGOTRANS : Drava

7. Rakičan : Bakovci

8. Serdica : Goričanka

9. Polana : Dobrovnik

10. Mladost : Renkovci

Priimek in ime ter naslov

I. SNL
Olimpija 18 14 3 1 54:12 31
MURA 18 12 4 2 34:10 28
Publikum 18 9 8 1 30:11 26
Maribor 18 9 7 2 27:14 25
Koper 18 8 6 4 26:21 22
Živila 18 9 3 6 25:23 21
Gorica 18 7 6 5 22:25 20
Izola 18 7 5 6 32:24 19
POTROŠNIK 18 8 3 7 27:25 19
Optimizem 18 5 4 9 16:29 14
Rudar (V.) 18 4 6 8 19:32 14
Cosmos 18 4 5 9 17:30 13
Primorje 18 3 5 10 19:31 11
Mavrica 18 3 5 10 18:32 11
Istragas 18 1 6 11 9:32 8
Krka 18 1 4 13 6:30 6
II. SNL
Gaj 18 12 4 2 41: 5 28
GRAMATEX 18 12 3 3 33:16 27
Korotan 18 11 3 4 34:19 25
NAFTA 18 10 3 5 32:16 23
Piran 18 9 5 4 23:15 23
Šmartno 18 6 8 4 32:22 20
Zagorje 18 7 5 6 30:30 19
BELTRANS 18 8 2 8 34:27 18
Steklar 18 6 6 6 26:23 18
Domžale 18 4 9 5 19:24 17
Dravinja 18 6 4 8 22:20 16
Siavija 18 5 6 7 31:30 16
Rudar (T.) 18 5 5 8 23:32 15
Št.pivov. 18 4 4 10 13:29 12
Triglav 18 0711 12:52 7
Medvode 18 0 4 14
lil. SNL vzhod

11:56 4

Drava 13 7 3 3 28:16 17
Kovinar 13 6 5 2 20:16 17
Papirničar 13 6 4 3 19:10 16
Žalec 13 5 6 2 17:11 16
Aluminij 13 6 3 4 27:19 15
Sl. Gradec 13 6 3 4 17:13 15
Rače 13 6 2 5 21:21 14
Kob Ford 13 4 5 4 20:19 13
Dravograd 13 4 4 5 22:20 12
Svoboda 13 4 4 5 16:20 12
Pohorje 13 4 3 6 19:26 11
Impol 13 3 4 6 12:11 10
TRGOTRANS13 2 3 8 13:27 7
Pobrežje 13 2 3 8
1. MNL MS
Rezultati - 14. kolo

11:29 7

Bakovci : Bogojina 2:1
Cankova : Emal 1:0
Vesna : Tigop 1:1
Goričanka : Dokležovje 2:0
Remet-M.Sloga: Serdica 2:2
Grad : (Jarda 2:2
Rakičan : Gančani 2:2

NOGOMETNI KOMENTAR

Zopet izvrsten izkupiček
pomurskih ligašev

Bakovci 14
Remet-M.SI. 14
Goričanka 14
Vesna 14
Serdica 14
Tigop 14
Rakičan 14
Čarda 14
Cankova 14
Bogojina 14
Dokležovje 14
Gančani 14
Emal 14
Grad 14
II. MNL MS
Rezultati - 12.
Bratonci
Šalovci
Tromejnik 
11 plavih :
Apače

11 1 2 29:12 23
8 2 4 27:15 20
9 1 4 37:14 19
6 4 4 29:14 16
6 4 4 21:17 16
5 6 3 18:19 16
6 3 5 29:22 15
5 4 5 20:19 14
5 1 8 21:35 11
3 4 7 18:25 10
3 4 7 16:23 10
2 6 6 13:24 10
4 2 6 15:28 10
1 4 9 12:38 6

kolo
Filovci 10:1
Križevci 6:0
Tešanovci 5:0
Hodoš 1:4
Prosenjak. 4:1

Tromejnik 11 9 0 2 30:10 18
Puconci 10 9 0 1 22:11 18
Bratonci 11 8 0 3 32:13 16
Apače 11 7 0 4 31:21 14
Prosenjak. 10 5 1 4 16:15 11
Hodoš 11 5 1 5 15:14 11
Šalovci 11 5 0 6 24:18 10
Križevci 11 3 1 7 14:23 7
Tešanovci 10 2 1 7 15:27 5
11 plavih *11 1 3 7 12:25 5
Filovci 11 1 1 9 14:48 3
Strelci I. SNL
12 golov: Gliha (Mura),
11 golov: Škaper (Potrošnik),
10 golov: Miloševič (Potrošnik),
6 golov: Cener (Potrošnik),
3 gole : Džafič (Potrošnik), Ilič 

(Mura), Belec (Mura),
2 gola : Emeršič (Mura), Gutalj 

(Mura), Bakula (Mura), 
Baranja (Potrošnik),

1 gol : Cifer (Mura), Krančič 
(Mura), Baranja (Mu- 
ra9, Kosič (Potrošnik), 
Kokol (Mura).

Strelci II. SNL
15 golov: M. Osterc (Beltrans), 
8 golov: Herceg (Nafta), Domin

ko (Gramatex),
7 golov: S. Lebar (Gramatex), 

Rob (Nafta),
5 golov: Rous (Gramatex), Hra

nilovič (Nafta), Šabjan 
(Nafta),

4 gole : Posavac (Beltrans), Stoj
ko (Beltrans), Novak 
(Gramatex),

3 gole : Z. Osterc (Beltrans), 
Kveš (Gramatex),

2 gola : Ternar (Gramatex), Ža
lik (Nafta), Kutuš (Bel
trans), Cirkvenčič (Bel
trans), Brunec (Bel
trans), Zver (Nafta),

1 gol : D. Noavk (Nafta), T. 
Novak (Nafta), Vabeč 
(Nafta), Lackovič (Gra
matex), Kokaš (Grama
tex). ”

Osemnajsto kolo prvenstva 
v prvi in drugi državni nogo
metni ligi je bilo za pomurske 
ligaše zopet zelo uspešno, saj 
so osvojili kar 9 točk od 10 
možnih. V prvi državni ligi so 
tokrat razveselili nogometaši 
Potrošnika iz Beltinec, ki so 
prepričljivo premagali solidno 
moštvo Kopra. Beltinčani so 
se šele v drugem polčasu razi
grali ter povsem nadigrali go
ste iz Primorske. Rezultat 
takšne igre so bili tudi trije 
goli. V moštvu Potrošnika je 
tokrat navdušil z igro Bara
nja, ki je dosegel prva dva 
zadetka. Tako so bili številni 
gledalci, ki so se zbrali v bel
tinskem parku, zadovoljni, 
Potrošnik pa se je oddolžil go
stom za visok poraz jeseni 
v Kopru. Ali je Potrošnik za
res tako močna ekipa, kot so 
pokazale prve tri pomladan
ske tekme, bo vsekakor poka
zala tekma, ki jo igral Potroš
nik že v petek v Ljubljani 
Z vodečo Olimpijo. Mura je 
gostovala v Ljubljani in na 
srečanju s AM Cosmosom iz
tržila le točko. Sobočani so si 
od gostovanja gotovo obetali 
veliko več. Ljubljančani so ta
ko kot večina moštev v slo
venski ligi igrali proti Muri 
Z obrambno taktiko, kar jim 
je tudi prineslo uspeh. Mura 
brez najboljšega strelca Glihe, 
ki je poškodovan, ni nevarna 
za gol. Res je sicer, da je imel 
že na začetku tekme Suhov 
idealno priložnost za gol, ki

Dejan Baranja (Potrošnik) 
- strelec dveh golov proti 
Kopru
pa je ni izkoristil, sicer bi mo
rali gostitelji spremeniti način 
igranja. V drugem polčasu je 
igrala Mura z vstopom Jerma- 
niša nekoliko boljše, vendar 
brez pravih priložnosti za gol. 
Edino je imel Emeršič, ki pa 
je ni izkoristil. Sicer pa je bila 
igra Mure preveč raztrgana, 
saj obrambna taktika Ljublja
ne ni omogočala Sobočanom, 
da razvijejo svojo igro. Za do
seganje boljših rezultatov bo
do morali Sobočani spremeni
ti sistem igre.

V drugoligaški konkurenci 
so pomurski ligaši osvojili vse 
možne točke. Najbolj so raz
veselili nogometaši RCS Gra- 
matexa iz Turnišča, ki so 
v Ljubljani z visokim rezulta
tom premagali Slavijo. Tur- 
niščani so tokrat zaigrali do-

Nogometaši Tigopa iz Lipe so uspešno startali v drugem delu prvenstva 
vi. MNL MS. Stojijo od leve: I. Tkalec, J. Zver (trener), Duh, J. Gjetješ, 
Žerdin, Horvat, J. Zver, Š. Gjerkeš, V. Tkalec, Fekonja in U. Zadravec; 
čepijo: E. Zver, D. Horvat. P. Zadravec, J. Gjerkeš, A. Žerdin, Jerebic 
in Škalič.

Nogomet_____________________________________

Združenje drugoligašev
Nogometni klub' RCS Gramatex iz Turnišča je bil organizator prvega 

srečanja predstavnikov slovenskih nogometnih drugoligašev. Žal udeležba 
kljub zagotovilom klubov ni bila najboljša, pogrešali pa so tudi predstavni
ka NZS. Namen srečanja je bila razprava o predvideni reorganizaciji 
nogometnih tekmovanj v Sloveniji ter še nekatera druga problematika, 
s katero se srečujejo drugoligaši. Iz razprave je bilo sklepati, da se večina 
drugoligašev zavzema za deljeno drugo državno ligo s po 10 moštvi, 
podpirajo pa zmanjšanje prve lige na 10 ali 12 članov. Govorili so tudi 
o vlogi medijev in pri tem izrazili zahtevo, da naj bi osrednja slovenska TV 
v osrednjem dnevniku poleg rezultatov jrve lige objavljala tudi rezultate 
druge lige. Sicer pa so na sestanku, ki se gaje udeležil tudi podpredsednik 
združenja prvoligašev Viktor Ketler, ki je dal nekaj koristnih predlogov, 
imenovali tričlansko predsedstvo. Za predsednika so izbrali Draga Kosa 
(NK Korotan), za podpredsednika pa Cirila Pucka (NK RCS Gramatex) 
in Antona Hribarja (NK Domžale). Predsedstvo bo pripravilo vse potreb
no za sestanek drugoligašev, ki bo 25. tega meseca v Domžalah in na 
katerem naj bi ustanovili tudi združenje drugoligašev ter sprejeli nekatere 
sklepe.

Šah_______________ __________________________

Vodi Igor Kos
Na odprtem prvenstvu ŠD Radenska Pomgrad iz Murske Sobote so 

odigrali osmo kolo. V vodstvu je Igro Kos s 6 točkami pred Gaborjem in 
Kovačem, po 5,5, Alojzom Kosom, Režonjo, Radosavljevičem in Katari
no Marič, po 5 točk.

Kajakaštvo__________________________________

Sakač prvi na Savi
Kajakaški klub Rašica je na reki Savi pripravil tekmovanje v spustu na 

6 km dolgi progi. Sodelovalo je 107 kajakašev in kanuistov. Lep uspeh so 
dosegli tekmovalci BD Mura iz Kroga. Najbolje se je izkazal Beno Sakač, 
ki je zmagal v K-l v konkurenci dečkov, Miro Bokan je bil tretji. Uspešen 
je bil tudi Borut Horvat, ki je med mladinci v C-l zasedel dingo mesto. 
Uspešna pa sta bile tudi Miran Vereš, ki je bil četrti, in Simon Kuzmič, ki 
je zasedel šesto mesto pri članih K-l.

bro in navdušili Z ^J-p. 
učinkovitimi akcijami' 
metaši Gramatexa 
stajajo za vodečim 
z eno samo točko 
lepo priložnost, da se j 
slednjem kolu prebili0 . 
vo mesto. V prihodnje 
igra namreč Gramatejj^ 
jem iz Kočevja v tur 
Uspeh so dosegli tud 
metaši Beltransa, M50 ..p

I

žeju prepričljivo premc u 
boveljskega Rudarja- 
so si Veržejčani pmSr ^ 
z dobro igro v drugem L ^ 
su, junak tekme pa Je 
lan Osterc, ki je dosege j 
gole. Beltrans je taj° A iti' 
treh pomladanskih 
krat zmagal in se 
dino lestvice. 
zmago je dosegla tudi 
ska Nafta, ki je doma i 
gala dobro moštvo ^
Lendavčani so imen ^
vem polčasu nekaj P. 
za gol, ki pa jih nis0 ^ ^ 
li. Sele v zadnji minuli ^ 
lo zelo agilnemu / 
magati vratarja gostov 
ti zagotoviti dragocen

Edini pomurski trdi 
Trgotrans iz I^oV^Jriciil 
stoval v Slovenski b 
v zaostali tekmi jesens ki 
la prvenstva igra^ P^mIoP. 
tekmo z domačim l P J 
Čeprav Ižakovčani n 
slabo, so ostali H1*' 
no prejetega gola dvaj 
nut pred koncem Je. mIi1 
točke. ^erl

Košarka ——

Zmaga 
Pomurja 
XT^ 

ligi je Pomurje 
tvid iz Ljublajne s 5 pOl»J 
izenačeni igri v 
Sobočanke v nada'l ieOo 
bolj zavzeto in zasl 
Strelke: Cer 8 (f ToSi 1 
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Horvat 8, Kar 
njem kolu 
v Domžalah.
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Člani in l¡ubl¿t'l! 
vljudno vab'
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vestnik,

šport
Namizni tenis----------------------------------

Uspeh Potrošnika
. • v namiznem

V Preserju je bil drugi državni mladinski turnir 1 , sobote in
tenisu. Sodelovali so tudi trije igralci Potrošnika iz ogorče-
dosegli lep uspeh. Najuspešnejši je bil Urh Strašek, s J J Kastelicem 

Mu za P™0 mesto izgubil z državnim repreze . USpeh na 
(Olimpija) z 1:2 in zasedel drugo mesto, kar je-njego J •5 ki d^avni 
mladinskih turnirjih TOP 12. Vse pa je presenetillans^ ' emagal 
reprezentant Mitja Horvat, ki je po odlični igri m pe dosegel svoj 
državnega reprezenatnta Ruparja (Olimpija) z 2:0 in mest0 Mateja 
največji uspeh na mladinskih turnirjih TOP 12. Tudi de . ■ kar je 
Petarja je solidno, saj se je obdržal v najkakovostnej i P 
najvažnejše. M.

Zmagal Solar
V Radljah je bil drugi regijski mladinski selekcijski tu . skupini je 

tenisu. Lep uspeh so dosegli Ponlurs’?.1t^'!®!)Vrirat pa osmi. V drugi 
zmagal Solar (Potrošnik). Kocuvan je bil &sti, Ligu P .j -e zmagal 
¥uP'ni je Puhar (Arcont) zasedel peto mesto, v J skupini je Jarc 
»ul (Potrošnik), Koščak je bil tretji, Zver Pa 0 <M.U.)
(Arcont) zasedel drugo, Puhan (Potrošnik) pa četrto m

-^vuorna-------------------- -----------
hvo mesto Sobočanom

V Razvanju je bil drugi pozivni turnir v rokoborbi Slovenije. Najbolje 
take. Sodelovalo je okrog 70 tekmovalcev 'z c® jurska Sobota, saj 
50 se odrezali mladi tekmovalci Rokoborskega ^k, ter prvo [J®
50 zasedli štiri prva in štiri druga mesta med P° ko Mihelič (33 kg) 1 
®ed ekipami. Pri mlajših dečkih sta zmagala: Slavko g) in pejan 
Robi Barač (45kg). Druga pa sta bila ^"^".^^’rut Casar (30kg), m 

epč (45kg). Med starejšimi dečki sta zmaga • ka (66kg) in ®oštj
^ran Kuzma (73kg). Druga pa sta bila: Brako 1 ter upjje 36 m 3.

(73kg). Ekipno: 1. Murska Sobota 37, 2. Ikomklanje 27 točk. (E. Vogrinec) , :,,tomera in zasedli dve
tekmovanju so sodelovali tudi rokoborci J so zasedli četrt 

P', tri druga in eno četrto mesto. V skupni uv . Markovič (30 kg)
m t\medšestimi ekipami. Prvi mesti sta zased - Trstenjak (37kg) P

Likovič (50kg). Drugi so bih: Dejan ^J^ (60kg) P« 
dečkih ter Denis Feuš (55kg) in Peter M ^ Horvat) ««ejših dečkih. Četrto mesto pa je zasedel Bojan M

Rokomet- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -

^tbi dobila Pomurka

rokometni ligi je 
tati0dV7Ttem kolu Prvenstva v drugi državni m J urskem derbiju 
Prema "!ag0 dosegla Pomurka iz Bakovec, k J Buzeti 2, Husar 2, 

Radgono z 31:17 (20:10). Strelci: D- » 3 za Pomurko
te’k?"7,’ Bedekovič 9, Lovenjak 5, J. Buzeti Horvat 2. Celje je 

2’ TrbuC 2’ Žal°deC 927 26 (14:12). Strelci za Polet.
et K Murske Sobote tesno s -7 2 l Horvat 7.3, Sečko 4, Kovačič 2, Ferbežar 4, Menca 6 m n

^«nite _

p^P^ Sobočanom
"’d lOoA' 8* je orvan- b'*° državno stilsko prvenstvo v karateju po 
idilik kni0Valcev iz^ou Rarate ^ub Murska Sobote. Sodelovalo je 
m talČuL^ Ptah nPt i lul?ov' Lep usPeh so dosegH Sobočani, saj so 
(GR). nr' Je zataval J > ru8'b m tri tretja mesta. Tekmovali so v katah. 
» S); deČkih r-Uber Pred Tanackom (oba MS) in Fajfarjem 
^8); ° deklicah zma8al Kaštrun pred Dugarjem in Pjevičem (vsi 
ta dečki n dečkih c L-, Je zmagala Mlinaričeva pred Kovačevo (obe 
i četni, .¡e rinaca! v $°$£ tretji, Tratnjek pa četrti (oba MS); med 
> st- dečkih n c pred Maruškom (oba GR), Celec (Kuzma) je 
'e?i ^R); zrnagal Bukovšek (GR) pred Šajtom (MS) in
v^dnjlV8 Četrti (vsiMc^ A (e zmagal Škandali (MS), Šticl je bil 
h %ni i, ’ Recek o med st- deklicami (A-B-C) je bil vrstni red 

¿Karenci Husar (°be MS), 3. Tuš, 3. Rues (obe GR).
klicah n a najboljša malčkih zmagala Murska Sobota, pri mlajših 
^ ^Urska Sobot Pa $ornje Radgone, pri starejših dečkih in

'n ““j81 prvaka
l^tei zm^dinskeJ in5*? P°mursko tekmovanje v streljanju z zračno 
Hat’ 'h Sh8a'a SD 4 ir t^6 kategorije. Pri članih je med šestimi 
hJv Pom, Jova Jurkntx ,rnišče s 1748 krogi pred SD K.F. Tišina, 
Čel^AankA^ega Prvak' a V'd.em, 1673 krogov. Med posamezniki je 
W82 kroe? Buk°vcem ^°b' Mark°ja (Turnišče) s 587 krogi 
ten ■s ^84 k°V' V tekme, . lna)> 582, in Vilijem Ravnikarjem (Turniš- 
s ttladin 8* pred l„<Vanju članic je zmagala Manuela Rudolf (Ljuto- 

temed^ (Ustroj), 353 kro^v' V konku’ 
n '(¡utom d Igorien ,;ekmovalci zmagal Gorazd Kocbek (Videm)

K '^), 553 kr * Makarijem (Turnišče), 559, in Darkom Horva- 
t °ov' Ekipa MI Pomurke je dosegla 1614 krogov.

^» ^ i11 Turnišče
'^l^Vnik^delova]^ bdo tradicionalno strelsko tekmovanje za pokal 
tts/hlest ars 684 krt,- 2 P°sameznikov in 9 ekip. Posamično je zmagal 
Sad89'5 SD^eheriem' Fru^ Robijem Markojo (oba ŠK Turnišče), 681,

G|e«^ 680 krogov. Med ekipami je
h nberg, 167« V 1727 kr°g' Pred SD KF Tišina, 1708, in SSU 

b°8OV'

^5° ^*° prvenstvo
V in ¿¿bi10 prven- tino Škafar ¿OŠ Turnišče» 157u“9a v a'h in JC °uo prven- K- 

ieeV»a«no puško.

fe3k^an ¿aXP(OŠ

¿ * (0Oin 8r¿80rjcm 
Pionirkai, MS) s 175 

bl1? najbolj-

'ned Petrova, 
V a Vesna vmeznicam' 

(0§ K kr°gi Pred Y?dnik
^ovcr^onikoŽa- 

b 164, m Valen-

tino Škafar (OŠ Turnišče), 157
krogov.

Na srednješolskem tekmovanju 
je pri mladincih zmagala SETUAŠ 
MŠ z 958 krogi pred SSTŠ MS, 
872, in DSŠ Lendava, 818 krogov, 
med posamezniki pa Davorin Karo 
(SETUAŠ) s 340 krogi pred Dani- 
jem Režonjo (SSTŠ), 327, in Gora
nom Maučecem (ŠETUAŠ), 322 
krogov. Med mladinkami je bila 
najboljša SETUAŠ MS z 835 krogi 
pred SKŠ Rakičan, 791 krogov, 
med posameznicami pa je zmagala 
Polona Flegar (SKŠ) s 319 krogi 
pred Blanko Tuksar (SETUAŠ), 
309, in Metko Horvat (SKŠ), 283 
krogov.

Atletika_____________

Grabar na SP
Znani pomurski atlet Geza Gra

bar iz Tešanovec, član tekaške sek
cije Radenske, bo v nedeljo, 27. 
marca 1994, sodeloval na svetov
nem prvenstvu v krosu, ki bo v Bu
dimpešti na Madžarskem. Grabar 
bo na tem elitnem tekmovanju, 
o katerem prav gotovo sanja vsak 
tekač, sodeloval kot član šestčlan
ske slovenske reprezentance, kar 
je zanj gotovo veliko priznanje.

Dvoranski hokej _____

Lek državni 
prvak

V Murski Soboti je bilo drugo 
državno prvenstvo v dvoranskem 
hokeju za mladince. Sodelovale so 
štiri ekipe. Rezultati: Lek Lipovci 
: Svoboda 1:1, Lek : Pomurje 10:0, 
Triglav : Svoboda 2:4, Svoboda 
: Pomurje 8:1 in Lek : Triglav 3:0. 
Vrstni red: 1. lek (Lipovci), 2. Svo
boda (Ljubljana), 3. Triglav (Pre
danovci), 4. Pomurje (Murska So
bota).

Turnir
Triglava

Hokejski klub Triglav iz Preda- 
novec organizira v nedeljo, 27. 
marca 1994, ob 9. uri v športni 
dvorani OŠ III. v Murski Soboti 
mednarodni turnir v dvoranskem 
hokeju. Sodelovalo bo šest ekip: 
Jedinstvo in Voče Dona iz Hrva
ške, Gradec iz Avstrije, Lipovci, 
Pomurje in Triglav.

Šah_________________

Igor Kos drugi
V Ormožu je bil šesti koneete- 

denski šahovski turnir, ki se ga je 
udeležilo kar 103 šahistov. Zmagal 
je Ladislav Kavaš iz Čakovca s 7,5 
točke. Najuspešnejši pomurski ša- 
hist je bil Igor Kos (Radenska- 
Pomgrad), ki je zasedel drugo me
sto s 7 točkami. Boris Kovač je 
prav tako s 7 točkami zasedel četr
to mesto. Alojz Kos (6,5) je bil 
deveti. Najboljši pomurski tekmo
valec med mladinci je bil Peter Ke- 
lemen (5,5) na sedemindvajsetem 
mestu.

Kovač in D.
Hari

Na marčevskem hitropoteznem 
turnirju šahovskega društva Ra
denska - Pomgrad iz Murske Sobo
te je sodelovalo 14 šahistov. Naj
boljša sta bila Danilo Hari in Boris 
Kovač, ki sta zbrala po 11,5 točke. 
Sledijo: Igor Kos 10, Štefan Režo
nja in Bogdan Hari po 9, Matija 
Gabor 7,5 ter Robi Radosavljevič 
in Franc Vučko po 7 točk.

Schneider pri 
Rokadi

Novoustanovljeni šahovski klub 
Rokada iz Lendave je dobil okrepi
tev. H klubu je pristopil medžarski 
mednarodni mojster Attila Schne
ider, ki bo vsekakor za Lendavča- 
ne velike okrepitev v tekmovanju 
druge državna šahovske lige. (FB)

■ V Murski Soboti je bilo tretje 
mednarodno tekmovanje v judu 
za pokal Murske Sobote, ki ga je 
vzorno pripravil Judo klub Mur
ska Sobota. Sodelovalo je 208 
tekmovalcev iz štirih držav: Av
strije, Hrvaške, Madžarske in 
Slovenije. Največ uspeha so imeli 
tekmovalci Gorišnice, ki so dose
gli 73 točk in zasedli prvo mesto 
ter dobili pokal Murske Sobote. 
Druga je bila Murska Sobota s 66 
točkami, tretji pa Grad Olimpija 
s 63 točkami. Ekipa Lendave je 
zasedla sedmo mesto. Tekmoval
ci Murske Sobote so zasedli kar 
pet prvih, dve drugi in šest tretjih 
mest. Lendavčani pa so dobili 
eno prvo in šest tretjih mest. Pr
va mesta so pri starejših dečkih 
zasedli: Žilavec (46kg), Cikajlo 
(55kg), Hašaj (60kg), med mla
dinci pa: Cikajlo (65 kg) in Poz- 
derec (95kg), vsi Murska Sobo
ta. Drugi so bili pri mlajših deč
kih: Horvat (55 kg) iz Murske so
bote in Babič (42kg) iz Lendave 
ter Vehab (60 kg) pri mladincih iz 
Murske Sobote. Tretja mesta so 
zasedli - ml. dečki: Lesjak

Odbojka - play off___

Vigros v finalu
V drugi tekmi prvega kroga mini 

končnice prvenstva v prvi državni 
moški odbojkarski ligi je Vigros 
Pomurje iz Murske Sobote v No
vem mestu premagal Pionirja s 3:2 
(15:9, 8:15, 7:15, 15:1, 15:12). Vi
gros Pomurje: Marič, Žalik, Prša, 
Kempa, Kerec, Bačvič, Novak, 
Poredoš, Fujs, Vnuk, Topovšek, 
Gobec. Ker so Sobočani zmagali 
tudi v prvi tekmi, so se uvrstili 
v sklepni del tekmovanja. V soboto 
bodo igrali z zmagovalcem tekme 
Olimpija : Kamnik. Prva tekma bo 
v Murski Soboti.

Odbojka — play out___

Poraz
Ljutomera

V drugem krogu play outa - raz
vrstitve od 5. do 10. mesta v prvi 
državni moški odbojkarski ligi - je 
Minolta Bled nepričakovano zma
gala v Ljutomeru s 3:2 (7:15, 5:15, 
15:5, 15:3,15:11). Ljutomerčani so 
gladko dobili prva dva niza, potem 
pa nerazmuljivo slabo zaigrali. Lju
tomer: Škrobar, Berlot, Kavnik, 
Belec, Kaurin, Zidar, Savič, Raj- 
nar, Onišak, Grut. (N. Šoštarič)

Strelstvo____________ _

Tuksaijeva prva
V Črenšovcih je bilo finale ob

činske strelske lige Lendava. Ekip
no je zmagala SD Štefan Kovač iz 
Turnišča s 36 točkami pred SD 
Črenšovci, 33, in SD Varstroj len- 
dava, 27 točk. Med posamezniki je 
naslov občinske prvakinje osvojila 
Blanka Tuksar (Turniščle) z 2.727 
krogi pred Jožico Balažek (Turniš
če), 2.721, in Andrejem Tibautom 
(Črenšovci), 2.717 krogov. (B. Š.)

Druga državna moška odbojkarska liga

Pričakovan poraz Beltinčanov
V osemnajstem kolu prvenstva v drugi državni moški odbojkarski ligi je 

vodeči Šempeter po pričakovanju premagal Claudio shop iz Beltince s 3:0 
(15:8, 15:9, 15:10). Claudia Shop Beltinci: Krajcar, Marko Janža, Lenar
čič, Mitja Janža, Balažič, Gabor, Čeh, Klement in Strniša.

Tretja državna odbojkarska liga--------------------- -

Pomurski derbi Radencem
V nadaljevanju prvenstva v tretji državni moški odbojkarski ligi so 

Radenci v pomurskem derbiju premagali RTC Kranjc iz Ljutomera s 3:1. 
Celje pa je premagalo Pomurje II s 3:0. V tekmovanju tretje državne 
ženske odbojkarske lige so Ruše v Ljutomeru premagale ekipo Žibrata 
s 3:1. Rogoza III. pa je premagala Pomurje s 3:0.

Prvo mesto Nafti
Na občinskem nogometnem tekmovanju za mlajše dečke ki 

organiziral ONZ Lendava, je sodelovalo šest moštev, ki so bila razdeljen» 
v dve skupini. Zmagala je Nafta, ki je za prvo mesto premagala Odrance 
s 3:1. Tretje je Turnišče A pred Turniščem B. Panonijo A in Panonho B (F. Bobovec) J

Judo___________________________________________ _________ _______

Sobočani drugi, Lendavčani sedmi

Z mednarodnega tekmovanja v judu v Murski Soboti

(42 kg) iz Murske Sobote, Kovač 
(30kg), Koznicev (50kg), Denša 
in Fodor (55 kg) ter Gal (nad 
55kg), vsi iz Lendave, ter Maza- 
ouzi (65 kg) in Kerec (78 kg) pri 
mladincih, oba iz Murske Sobo
te. Peti so bili: Recek in Škraban

iz Murske Sobote, Horvat, Haj- 
du, Patrik, Bot in Kavaš iz Len
dave pri ml. dečkih, Horvat iz 
Murske sobote in Balažič iz len- 
dave pri st. dečkih ter Pavlič iz 
Murske Sobote in Čizmašija iz 
Lendave pri mladincih.

Športne prireditve v Pomurju

Evropsko prvenstvo 
kasačev in balonagev

V Pomurju se bo letos zvrstila vrsta kakovostnih športnih prireditev, ki 
so poverjena pomurskim društvom in klubom. Med najzatevnejše vseka
kor sodita evropsko prvenstvo FEGAT - voznikov kasačev, kije poverje
no Konjeniškemu klubu Ljutomer ob praznovanju 120-letnice kluba in 
evropsko prvenstvo toplozračnih balonov, ki ga bo organiziral Aero klub 
Murska Sobota.

April
- Državno prvenstvo v namiznem tenisu za paraplegike v Murski 

Soboti
(9- 4.),

- Državno prvenstvo v strelstvu za paraplegike v Murski Soboti 
(9. 4.),

- Finale osnovnošolskega prvenstva Slovenije v badmintonu v Lendavi 
(9. 4.),

- Državno prvenstvo v judu za st. pionirje v Lendavi
(16. 4.),

- Državno člansko prvenstvo v badmintonu v Lendavi - 4. A-turnir
(23. 4.),

- Prve pomladanske konjske dirke v Ljutomeru
(24. 4.).

Maj
- Državno prvenstvo v spidveju v Lendavi

(1. 5.),
- Tradicionalni nogometni turnir za memorial Emila Gaberca v Veržeju 

(1. 5.),
- Državno prvenstvo v motokrosu na Janževem Vrhu v 80 in 125 ccm 

(8. 5.),
- Državno prvenstvo v avtokrosu v Puconcih

(8. 5.),
- Tekmovanje motornih pilotov v Rakičanu za Ivekov memorial

(14. 5.),
- Tekmovanje v bamdintonu v Lendavi za pokal Lendave

(14. 5.),
- Tradicionalni tekaški Maraton treh src in planinski pohod v

Radencih. Mali maraton šteje za državno prvenstvo
(28. 5.),

- Državno prvenstvo za dečke in deklice v karateju v Murski Soboti 
(28.5.),

- Spust kajakašev po reki Muri za Dimek-Hrovatov memorial
(29. 5.).

Junij
- Športne igre v Gornji Radgoni

(1. 6.),
- Mednarodno srečanje veteranov v reliju v Murski Soboti

(4. 6.),
- Mednarodni profesionalni teniški turnir za ženske v Murski Soboti

(6. 6.),
- Mednarodni jahalni turnir v preskakovanju ovir v Rakičanu

(H. 6.),
- Tekmovanje v taekwondoju v Lendavi za drugi pokal Lendave 

(12. 6.),
- Mednarodno tekmovanje v spidveju v Lendavi

(19. 6.),
- Državno prvenstvo v avtokrosu v Puconcih

(19. 6.),
- Tradicionalni kolesarski maraton Ajda v Moravskih Toplicah

(19. 6.)
- Olimpijski tek v Murski Soboti

(19. 6.),
- Državno prvenstvo balonarjev v Rakičanu

(20. 6.),
- Kasaške konjske dirke v Ljutomeru

(25. 6.),
- Državno prvenstvo v motokrosu v Mačkovcih v 80, 125, 250ccm

(26. 6.).

Julij
- Teniški turnir za pokal Radenske v Radencih

(16. 7.),
- Klubsko tekmovanje v veslanju na Petanjcih

(16. 7.),
- Tradicionalno kajakaško tekmovanje Mura 94 v Krogu

(30. 7.),
- Državno prvenstvo v avtokrosu v Puconcih

(31. 7.).



Novim občinam naproti

Dosti se govori in piše o novi lokalni samoupravi in 
ustanovitvi novih občin. Veljalo bi tudi spomniti, da je 
Mala Nedelja že obstajala kot občina v letih 1932-1945, ko 
so jo administrativno ukinili. Aprila 1952 pa je bil ustanov- 
Ijen Občinski ljudski odbor Bučkovci (preimenovanje Male 
Nedelje).

Ta občina je obstajala le 
krajše odbodbje, kajti spet 
so jo administrativno ukini
li, območje pa razdelili med 
občini Ljutomer in Videm 
ob Ščavnici. Sedaj se nam 
spet ponuja možnost za 
ustanovitev lastne občine, 
če bo za to dovolj zanima
nja med krajani. Priložena 
fotografija pa je nastala

pred 60 leti in prikazuje ta
kratnega župana Franca 
Špindlerja iz Radoslavec 
(sedi drugi z leve) z odbor- 
H’^' Škoda, da nobedem 

od njih ni več med nami. 
Lahko bi si pomagali z nji
hovimi izkušnjami pri delo
vanju nekdanje občine Ma
la Nedelja.

(Janez Skuhala)

Na Petanjcih so naposled zgradili še prizidek k vaško-gasilskemu 
domu, la so ga nujno potrebovali za prireditve. Dela so financirali 
s krajevnim samoprispevkom. Poskrbeli so tudi za ograjo okrog 
vaškega pokopališča in reševali druge komunalne potrebe.

F. KUHAR

Kaj bo z ribolovom?
Lendavsko ribiško društvo je na svojem zadnjem letnem 

zboru ocenilo svoje delo, še zlasti delo svojih enot oziroma 
podružnic v Petišovcih, Hotizi, Črenšovcih in Dobrovniku.

Delo ribičev se seveda ne začne in konča samo z ribolo
vom, skrbeti morajo ali bi morali za ribji zarod, neokrnjeno 
naravo, še zlasti pa za čistočo naših voda. 500 ribičev, 
kolikor jih premore društvo, je dovolj, da bi pokrili ves 
teren. Ribiče tačas pesti tudi reorganizacija občin. Govori 
se, da jih bo iz sedanje lendavske'.občine nastalo pet. Ali 
naj to pomeni, da bodo ribiči razdeljeni na pet društev? Kaj 
naj bi jih povezovalo oziroma kdo naj bi dobil v prihodnje 
koncesije za ribolov, kdo naj bi skrbel za ribji zarod v poto
kih in gramoznicah in kdo za čistočo voda. Veliko je 
vprašanj, ki jih bo potrebno kmalu rešiti. Posebno poglavje 
pa je Bukovniško jezero, predvsem to, kdo ga bo upravljal, 
saj so vanj vlagali tudi ribiči. Ribiče skrbi vedno večje 
onesnaževanje voda, še posebno potoka Črnca, ki je še 
edini čist v občini.

jani

Pečarovske novice
- Največja vas mačkovske krajevne skupnosti namenja veliko 

pozornosti in tudi materialnih sredstev za lokalno infrastrukturo. 
Tako so uspeli posodobiti skoraj vse glavne prometne povezave, 
regulirali so potok Stroma, ki je ob nalivih povzročal pravo 
razdejanje, vključili so se v zgraditev telefonskega omrežja in še bi 
lahko naštevali. Zdaj med drugim razmišljaljo tudi o televizijskem 
kabelskem sistemu, kar bo zaradi razprostranjenosti naselja pove
zano z velikimi izdatki.

- Lončarstvo Zelko iz Pečarovec se čedalje bolj uveljavlja tudi 
zunaj državnih meja. 120-letno tradicijo nadaljuje mojster Franc. 
Pri njem so vedno dobrodošle skupine učencev osnovnih šol, ki 
jih zanima lončarska obrt.

- V zadnjem času so opravili tudi več obnovitvenih del v domači 
cerkvi sv. Sebastijana, ki jo vodi gospod Friderik Gumilar. Cer
kev je tako v celoti obnovljena zunaj in znotraj, stolp pa prekrit 
z bakreno pločevino. V nekdanjem gospodarskem poslopju pa so 
uredili večnamensko dvorano, ki je namenjena verouku in cerkve
nim prireditvam. Pomembna pridobitev so tudi električni zvonovi 
in zunanja razsvetljava cerkve, kar ji daje že od daleč lep videz. 
Z restavriranjem fresk pa se je precej polepšala tudi notranjost.

- Naj ne zveni kot reklama, saj se dobre stvari same hvalijo, pa 
vendar ima za kraj poseben pomen tudi gostilna Zelko, ki je 
posodobljena in stoji že čez 100 let. Odlikuje se predvsem z dobro 
kuhinjo - »proški«, bujto repo...

J. KONKOLIČ

Birokracija onemogoča obnovo ceste skozi Lakoš

Poleg ceste se kanalizacija
Izjava državnega sekretaija za ceste Marjana Dvornika v zvezi 

z razpravo o proračunu odbora za infrastrukturo, da ne morejo 
začeti obnove kritičnega odseka cesta Lakoš-Kapca v občini Len
dava, dokler ne bo sprejet proračun, ima lahko nepredvidljive 
posledice. Medtem ko so ljudje ob uničeni cesti, po kateri se vsak 
dan valijo kolone tovornjakov, dolgo nasedali obljubam, da bodo 
z obnovitvenimi deli začeli takoj, ko bodo to dopuščale vremen
ske razmere, zdaj ne morejo razumeti, da je lahko takšen plehki 
birokratski razlog ovira za začetek del.

Če se bo ministrstvo res dr
žalo vseh pravil in nakazalo že 
odobreni denar za obnovo ce
ste skozi Lakoš" (ki je uničena 
zaradi prevelikega mednarod
nega tranzita) šele maja, ko bo 
(če bo) sprejet letošnji prora
čun, bodo tudi z obnovitvenimi 
deli začeli šele maja ali v polet
nih mesecih. Predlog, da bi v ta 
namen uporabili sredstva za 
elementarne nesreče, ministr
stvo zavrača, češ da so elemen
tarne nesreče zakonsko na
tančno določene: to so plazovi 
ali udori, s temi sredstvi pa naj 
bi zgolj vzpostavili prevoznost 
ceste. Ta cesta skozi Lakoš pa 
je prevozna. Igor Umek, mini
ster za promet in zveze, je ob
ljubil, da bodo poskušali najti 
ustrezno formalno osnovo za 
nakazilo denarja in popravilo 
ceste. Tudi pomurski poslanec 
Drago Šiftar meni, da je bila 
izjava Marjana Dvornika nepo
srečena, da je izraz politične 
nespretnosti in ne dovolj do
brega poznavanja problemati
ke. Resda ni zakonske podlage 
za nakazilo denarja, vendar bi 
ta problem z malo manj biro-

lahko naši konkurenti ■(Hrvati) 
izkoristijo pri mednarodnih in
štitucijah, tudi pri Evropski 
banki za obnovo in razvoj, kjer 
lahko ustavijo nekatere naše dr
žavne projekte. Zapora ceste bi 
imela daljnosežne posledice za 
državo. Je pa tu še en problem, 
o katerem nihče ne govori - to

ta, ki je ponudilo 
no. Po zadnjih mf®0®^ 
jih je povedal H«^^ 
nik ob obisku lenda ‘ 
minuli teden, naj J” 
nih deli vseeno »«“ ‘J) 
- plačilo pa bi prejeli

Bodo zaradi birokracije z obnovo ceste skozi Lakoš začeli šele 
poleti? Kdo bo financiral gradnjo kanalizacije? Foto:

Nataša Juhnov
kracije lahko mimogrede rešili.

»Ljudje so upravičeno neza
dovoljni. Grozijo z zaporo. Ne 
nasprotujem sicer neki držav
ljanski nepokorščini, vendar bi 
zapora meje v tem trenutku 
povzročila preveliko politično 
škodo. Že lani se je meja zaprla 
s kmetijskim štrajkom. Vse to

je problem kanalizacije. O tem 
sta tiho tako minister kot držav
ni sekretar,« je razkril dejstva 
poslanec Šiftar.

Denarja sicer še ni, čeprav je 
odobren, prav tako pa je tudi 
že izbran izvajalec gradbenih 
del - to je domači izvajalec 
Cestno podjetje Murska Sobo-

Tudi Mačkovci bi 
radi svojo občino

Politična mrzlica okoli novih občin je te dni dosegla vrhunec. 
Na zborih občanov v KS Mačkovci so na dobro obiskanih zborih 
občanov z večino glasov podprli predlog sveta krajevne skupnosti, 
naj postane dosedanje območje KS Mačkovci tudi referendumsko 
območje za novo občino.

In kaj nameravajo letos postoriti v Mačkovcih? Nadaljevali 
bodo posodabljanje vaških cest - asfaltirali naj bi odseke proti 
Mikulovemu, Ajdukovemu in Šoštarecovemu bregu (v skupni 
dolžini nekaj nad kilometer) ter med pošto in gasilskim domom. 
Le-ta pa je potreben temeljite obnove. Samo za zamenjavo ostreš
ja bo treba zgotoviti okrog 500.000 tolarjev. Gasilci sami tega 
bremena ne bodo zmogli. Podpirali bodo tudi klub malega nogo
meta in druge dejavnosti.

J. K.

LJUBITELJ STARIH MOTORJEV - Franc Kerec iz 
Vanče vasi je velik ljubitelj starih motoijev. Na posnetku je 
BMW, ki je star že 40 let. Z njim je bil že na več srečanjih 
oldtajmeijev doma in v tujini. Te dni obnavlja še motor 
MZ, letnik 1957. Pri delu mu pomagajo tudi prijatelji. 
(Fotografija: F. Kuhar)

Žitkovski kulturni utrip
Skoraj deset let bo, odkar so v tej majhni vasici, ki spada 

v krajevno skupnost Dobrovnik, ustanovili kulturno društvo Sol
zice. Danes ugotavljajo, da so storili prav, saj društvo uspešno 
deluje, pa tudi edino je, ki tu in tam razveseli krajane.

V okviru društva deluje več sekcij, mešani pevski zbor, dram
ska sekcija in dve folklorni skupini, ki so pritegnile stare in mlade. 
Društvo je nastopilo že v več krajih, vsako leto je med najboljšimi 
na tradicionalni jesenski gostinsko-turistični prireditvi v Lendavi, 
uspešno pa so gostovali tudi na Madžarskem. Ohranja stare plese, 
stare šege in običaje, s pomočjo strokovnjakov iz Madžarske pa so 
v zadnjih letih lepo napredovali. Za svoje delo dobivajo vso 
podporo krajevne skupnosti, še zlasti pa pri prebivalcih v vasi. 
Tako bodo kmalu dobili obleke za pevski zbor. S pomočjo kraja
nov in občine so lani uredili tudi domači oder.

jani

bo mogoče. ji
Obstaja pa feeD.?J 

z obnovo ceste i bila idealna pn'Ä 
hkratno rešitev, pr0 . $ 
nalizacije; nesmisel®0 J oji‘ 
reč čez nekaj let P0®, j^ 
kopavati cesto z®ra /kol* 
nja kanalizacijskih 0 ji 
se bodo že sedaj z Jjč 
ste kopali tudi °^°oS Ja. 
zbiranje meteorni® 
čina je pripravljen® 
rati 30 odstotkov 
sredstev (več 
je poudarila odg°v0 
Ije in prostor v le®^ 
Zdenka Tädinii)’ 
skupnost Lakoš ,3 par 
nalizacijo nima, (“ 
ne namerava dati- / 
Republiška uPravajn gr®^
skrbi le za obnovo 
cest, ne pa tudi 1 m.^. 
komunalne proble® 
eno pa bo 
makniti nekaj sred 
namen - pa če bo W 
bližine meje s HfVa -staiv 
žarsko, dolgoletne K J' 
nosti, prevelike ob 
sti z mednarodni ^^ 
ali zaradi madžars 
sti. ki živi v teh vaseh-

BERNARD^'

Prlêskï fückêc „
Postitê sê, Prlêkï, dokič jê še cájt’, dokič jé^?°S fffi^ 

tü! Pôl Prlêkijê jê prêdêbélê, pôl pa prêsühê. gD1 
na Jtftên sréèajï Prlêkof v lotmčrškoj osnovnoj s° 
jin za dêbélê pênêzê tak na ténko kvasênicê rézate ,^ K 
fdlat kvasênic lêhko vida šajnvajfarê v Grôci 0a P^ ^ 
lêhko bi vida jasnovidno slôgajê radgünskê obtins 
kera pjê bolê gênau prêroküjê kak ti Nostradamus 
sveti. Tâta vlôda jê zagvišno prepričana, stôprocfn 
dvô procenta za provizijo, ka prinas nêdê vêé 
nosti, pa nigdor vêè vojnê. Zôtoma jê tudi oddoia ^t^ 
zaklontééê ênoj firmi, kéra éüjê na imé Ar/špet, au 
- za mastnê ali sühê pênêzê, toga niše nê vé pt^^ 
no. Znano pa jê, kak si tan vêékrôt tôlajo nékJê P

Lôtmêrska oblôst pa jê fé mêla vojno prêd sProt 
toto vojno pa môjo s prlêSkoj trdckoj zabélênj 
Póka zavôlo zêmlé, kéro bi mogli zaj, z lastnijêNte  ̂put 
pa sê ti pjê bliskajo sôblê pa mêéï ta kak mô bift r 
prê skós no skôs tovarišica Komasacija, kéra jé n ljOl P 
viže ofénda razliinê falâtê zêmlé. Naj fsàkênù 
jêmï gêpéra, sê ma vsôkï najrajši svojo; ênôk -f^ .. (ós 
gdà - mo tàk ali tak méli fsi glih punê lepé t^ 
zapômnitê, punê lapé - prié tak nêdê mira! . ,0 ni

Samo poglêdnitê Stročjo vès, tan Sê zaj poP^M t^ 
fküpêr flíkajo cesto, kero jê razmrsila YU-okup^> ¡$1 
kovska banda. Zaj do césto razširili, ka do te" 
pripêlalï stalinovê orgle, éï de trêba.

Svinsko vojno pa môjo pjê tüdi tan pri Mûri, MJ 
na ênoj strônï, pa direktor črnskega Kmetijstva 
stróni. Apačani so se spúntali zavolo načrtoj f 
Dimitrija Sinokapčeva - praf stê prêStélï SinokaP 
naj van rêéen, ka so Črnci Sé f Slovênijï, 
vshódnoj aftonomnoj pokrajini gè v Afstriji " 
vénda nê vé čista točno, ka so gujdêkï pa ka ¿gpOrj 
Zôtoma éé svijê nasélitï f krôvjê Stalê v Apatite 
no Podgorjï... Domačini sê Svôrajo, ka bi p^ - ¡¡¡kL
ka sê po Prié kiji pa okôlï Prlêkijê ne bi vêé °^n^p 
Rusko, pa bi postavili vêé diréktorof slovênskê kr*. 
Kmetijstvo najnč štalink za gujdêkê nê vé PostaVl,M<kof 
so tôkê Stalinkê, ka so inSpéktorï najnéê pra^ ß 
spustili. Zaj pa so tê tan, gè néga müh, pa do "' j/rlê r¡ 
prositi za pomóé Vêrzéncê. PraStékê bi dobili s J . j0 ^te 
grad, kéko ééjo, govêjê fivinê pa prê nêmajo, Pa P 
uvoziti. Klinc, pa tôko gospodarstvo, gè Jê sv J 
nêmajo, ka bi jin téjacê déla! . ^d

Ptujska slovenska nacionalna stranka pa sé n^ ji 
téjacê, pač pa za pênêzê. Čutijo sê ufaljêni' ^liP^ 
občinska vloda financérala fsêstrankê, kerêso v ê 
parlamêntï, samo nacionalcof né. Obêéano pa “ ‘ ,^jê 
Že svojo dóbili, ka si pač zaslužijo. »Čl tnótfio ,. y ¡ 
strank, zató ka jin tê obéinê tôlajo našč pênêzê, t r ¡ fßS 
lepa za fsê strankê; jih ñe nücamo!« jê rêka Mai)

Ka jê né zrihtala komunistična oblast pa 
Kučanova to jê f Črčšjefcih pri Gorjoj Radgûmz 
čof Lujzêk. Ja, pa nê gré za kôko politično pr^^jON^ 
pač pa za fčista navôdên štaciin. Prêt so mogli - Mk0^ 
duga léta hoditi f štaciin v Radgùno, po vsoko m ^ji^n 
po fsôkï ficlek so mogli iti. Z obrôta Mure* Pa ,g ^0^' 
mèli gé kriiha pa cigaretlof kupiti. Zaj pa té M
samopostréfnico - hê hodijo pa še glih tak, kak m 
jo küpüvat!
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iz naših krajev
Srečanje bistriških žensk

Preprosto, življenjsko
Marec je mesec prebujanja narave in ljudi. $® J^b ^^burno 

’ začetku tega meseca ženske praznovale svoj p ra n • >a. 
m zasipane z darili, druge pa v tihoti, morda osam je
rane.

Zadnja leta dan žena izgub
lja svojo veličino. Čeprav 8. 
marec kot praznik ni bil izum 
»komunističnega režima,« so 

S ženske oziroma matere ostale 
razdvojene med tem prazni
kom in materinskim dnevom.

Razdvojenost pa nikomur ni 
v prid, še najmanj pa ženskam 
oziroma materam. Pomembno 
je predvsem to, da vse ženske, 
matere pa še posebno, neločlji
vo živijo s poslanstvom, ki jim

je dano v življenju.

V soboto, 12. marca, so se 
v organizaciji Rdečega križa 
srečale ženske treh Bistric. Pri
šlo jih je veliko. Mlade, ženske 
srednjih let, pa tudi katero pra
babico je bilo opaziti.

Še tako zgubani kmečki 
obraz je izžareval zadovoljstvo. 
Nad čem? Morda nad ponos
nim duhom, morda nad težko, 
vendar vseeno prehojeno pot-

Ceste in mostovi
V lendavski občini so v zadnjih desetih lalih z® skoraj ni 

Mii cestno omrežje, še zlasti lokalne po • .avne vaške 
vasi v občini, ki ne bi imela asfaltirane v J te n#j b¡ 
Mice. Nekateri odseki pa še niso asía xe¿aHe pogo- 
aredili letos. Tudi mostovi se v zadnjem c skupnosti in

Pojavljajo v letnih programih k»!«* Bukovnico pri 
oMane. Letos naj bi uredili most cez P»» Lani je bilo 
Dobrovniku ter mostova čez Četne v Ko J Turnišče. 
M®°vljenih nekaj mostov na cesti Dob x c v Trimli- 
^ačrtujejo tudi popravilo mostu čez poto

. davski občiniSeveda pa bodo v letošnjem letu v en ^ me_ 
Poskrbeli za ureditev Kranjčeve ulice. • vse kaže,
rov-so se namreč letos pojavili zemeljski P naj bj se
a bo tudi ta pomembna cesta urejena, v zaradi
ogovorili tudi o tem, kako bi jo poimeno • za to
e ceste sta se v Lendavi sprli dve skupim J ’ imenuje po
a bi cesta obdržala ime, druga pa, da naj P . ro(jn

®anem kiparju in arhitektu Zali Gyorgyu.
Lendavi v stavbi, ki je stala prav ob tej

* Taki prizori so 
^«rN1CE NISO ZA STARO SARO slamoreznice 
^^i t»JVe'° re®“, kajti mnoR’ kine' ,jom uporabljajo, 
^'k jO8rinovih v Žerjavcih pa jo še P bn0 prisilil» 

iih * k ‘T^r ni Silna, nekaj P» $ tivin» ni’.h dvekletih. Koruzna slama sice steljo.

V8e™ P»«če za pod zob. Drugo pa g^ L. Kramberger)

jo, ali nad zadovoljstvom, da 
so nekomu dale življenje, ne
koga ljubile.

Zelo prisrčno je na srečanju 
Bistričank začela razmišljanje 
o ženski dr. Olgica Požgai. 
S prebranim odlomkom iz sve
tega pisma o stvarjenju človeka 
je poudarila mesto ženske 
v vsej človeški zgodovini.

Spregovorila je o odnosih 
v družbi, ki zadevajo ženska 
čustva in se dotaknila vsakda
njih bolezenskih težav.

Navzoče so enostavno izre
čene velike misli in praktične 
nasvete dr. Požgaijeve nagradi
le s povabilom na prihodnja 
srečanja take vrste.

Recitacije in pesmi, ki so pri
hajale iz otroških grl, so razne
žile marsikatero srce. Srečanju 
pa je dal s svojim petjem velja-

vo tudi domači pevski zbor.
Vedrina, ki jo je bilo opaziti 

na navzočih, je bila vsekakor 
neizrečena zahvala organiza
torju, obenem pa vabilo k delu 
v tej smeri.

Bistriške ženske so se razha
jale. Na srečanju ni bilo slav
nostnih govornikov, ni bilo po
litičnih veljakov niti žensk ni 
nihče postavljal v oblake.

Bile so same s seboj, s svoji
mi problemi, težavami, pa tudi 
z veseljem in pesmijo, ki je 
imela vesel prizvok, čeprav je 
morda prihajala iz strtega srca.

Odhajale so v marec, v pre
bujanje življenja. Prebujalo se 
bo življenje v teh bistriških 
ženskah. V kuhinji, pri hišnih 
opravilih, na vrtu, v gozdu, to
varni, na traktorju, na njivi...

R. VUČKO

Občni zbor Društva upokojencev Tišina

Ponosni na dosežke
Nastopi komornega zbora ter harmonikarja in trobentača v ve

liki dvorani gostišča Majcan v Rankovcih so bili lep uvod v nedelj
ski občni zbor Društva upokojencev Tišina. Kot je v poročilu 
o delu društva v preteklem letu omenil tajnik Jože Bagoroš, so 
z doseženim lahko zelo zadovoljni. Uspeli so namreč opraviti vse 
začrtane naloge, kar je plod uspešnega dela izvršnega odbora 
društva. Ustanovili so športno sekcijo za kolesarjenje in rekreacij
sko plavanje ter komorni zbor upokojencev, obiskali pa so tudi 
ostarele in bolne po domovih in jih skromno obdarili. Pri tem so 
imeli veliko oporo v delu poverjenikov, v svoje vrste pa so 
vključili kar 26 novih članov. Tišinsko upokojensko društvo šteje 
488 članov. Tako je v njihovo društvo včlanjenih že več kot 80 
odstotkov vseh upokojencev, ki živijo v krajevnih skupnostih 
Tišina in Gederovci, s čimer so republiško povprečje presegli za 
30 odstotkov.

Lahko se pohvalijo, da ima
jo v okviru društva organizira
no tudi vzajemno samopomoč. 
V to obliko pomoči družinskim 
članom ob smrti člana društva 
so vključili 280 posameznikov. 
Poleg tega so skrbeli za razna 
družabna srečanja, kot sta izle
ta v Savinjsko dolino in Budim
pešto ter kolesarski piknik pri 
Ribiškem domu Gradišče. Pri 
tem so naleteli na veliko razu
mevanje vodstva Krajevne 
skupnosti Tišina. S takimi akci
jami bodo nadaljevali tudi le
tos. Med drugim bodo 27. apri
la obiskali pregnance v Vidon
cih in jih skromno obdarili, 
družabno srečanje upokojen
cev pa bo 15. maja. Junija 
predvidevajo izlet okrog Blat
nega jezera na Madžarskem in 
udeležbo na srečanju sloven
skih upokojencev na Rogli.

Konec avgusta načrtujejo kole
sarjenje s piknikom pri ribi
škem domu v Gradišču, v za
četku septembra pa izlet v Tol
min, Bovec, Most na Soči in 
Kobarid z ogledom muzeja iz 
1. svetovne vojne. Sodelovali 
bodo tudi na raznih športnih 
srečanjih, predvsem v ribolovu 
in kolesarjenju, decembra pa 
bodo obiskali ostarele in bolne 
na njihovih domovih.

Ob koncu občnega zbora so 
za nova člana izvršnega odbora 
društva izvolili Avgusta Flegar
ja in Alojza Kuzmo ter podelili 
priznanja. Dobili so jih Terezi
ja Makovec • za dolgoletno 
uspešno poverjeniško delo, za
konca Ema in Karel Cigiit iz 
Rankovec ob zlati poroki ter 
ob 90-letnici Verona Hocheger 
iz Vanče vasi.

MILAN JERŠE

'5 tet Milene Pirher
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Se Je pri Sv- Barbari 
enbni griči in senčnimi

vinogradi v Slovenskih gori
cah. Verjetno izvirata iz tega 
prijaznega okolja njena dobra 
volja in prirejena ljubezen do 
mladine, saj si je zato izbrala 
poklic učiteljice.

Vedno je bila zavedna Slo
venka, zato so jo po prihodu 
okupatorja zaprli in obsodili 
na smrt. Kasneje so jo pomi
lostili in poslali v kaznilnico 
v Aichach na Bavarskem. Ta
ko se je pridružila množici 
Slovencev, ki so trpeli v tabo
riščih in v najhujših dneh naše 
zgodovine prestajali nečlove
ške muke.

Po osvoboditvi je bilo nje
no drugo službeno mesto 
v Ljutomeru. Čeprav je s tež
kim srcem zapustila Maribor, 
je kmalu vzljubila prijazne Pr
leke, pa tudi oni so jo sprejeli. 
Veliko učenk in učencev se je 
zvrstilo v njenem razredu in 
vsem je bila kasneje pravična 
ravnateljica. Sama je v življe
nju prestala mnogo hudega, 
zato je znala razumeti težave 
drugih. Vsi tisti učitelji, ki jim 
je bila ravnateljica, se je še

danes z ljubeznijo in spošto
vanjem spominjajb in ne mo
rejo pozabiti, kako prijetno je 
bilo delati pod njenim vod
stvom. Takrat ni bilo ne psi
hologov, ne pedagogov in ne 
socialnih delavcev. Milena je 
s svojo avtoriteto sama ukroti
la marsikaterega navihanca, 
Z dobro in prijazno besedo pa 
je pomagala vsem tistim, ki so 
bili pomoči potrebni. Vrsto let 
je delala v društvu prijateljev 
mladine, pri planinskem dru
štvu in povsod tam, kjer se je 
govorilo o našem šolstvu. Pod 
njenim vodstvom smo prvi za
čeli s šolo v naravi v Baški in 
mnogo let je bila tudi v med
občinskem odboru. Ne bom 
naštevala, kaj vse je še delala, 
kdor jo pozna, ve, da je bila 
leta in leta duša vsega v šol
stvu. Še danes je aktivna in 
dela pri Zvezi borcev.

Vsi, ki jo spoštujemo in jo 
imamo radi, ji ob jubileju is
kreno čestitamo, želimo ji 
zdravja in tega, da je nikoli ne 
bi zapustila njena dobra volja.

Ljerka Zemljič

25 milijonov 
tolaijev

Nikoli doslej krajevne skup
nosti lendavske občine, teh je 
18, niso dobile toliko denarja iz 
občinskega proračuna kot le
tos. Lendavska vlada jim je na
menila kar 25 milijonov tolar
jev, kar je enkrat več kot lani.

Letos so tudi odstopili od 
načela, da morajo krajevne 
skupnosti za določene projek
te, ki naj bi se financirali iz 
proračuna, zbrati lo odstotov 
lastnih sredstev. V preteklosti 
so tako uredili nekaj večjih 
projektov. Vlada upa, da bodo 
krajevne skupnosti s tem de- 
natjem veliko naredile, zlasti 
pa odpravile največje komu
nalne ali druge probleme, ki 
tarejo vaščane. Vlada je zago
tovila tudi sredstva za ureditev 
oziroma napeljavo primarnega 
vodovoda Dolga vas-Kamovci, 
za odpravo posledic zemeljskih 
plazov v Lendavi in goricah in 
za pripravljalna dela za gradnjo 
kulturnega doma v Lendavi. 
Zagotovljena bodo tudi sred
stva za gradnjo ceste od Kobi
lja do novega meddržavnega
mejnega prehoda.

Občni zbor soboških ptičarjev

Z novim domom 
kronali uspehe

Na rednem letnem občnem zboru Društva za varstvo in 
vzgojo ptic Murska Sobota so dokaj ugodno ocenili minulo 
sezono. Čeprav je njihovo delo amatersko in izraz velike 
ljubezni do pernatih prijateljev, se lahko pohvalijo z vrsto 
dosežkov. Ob lanskoletni 10. obletnici društva so končno 
uredili svoj dom in njegovo okolico, kar je nedvomno 
velika pridobitev. Na državnem tekmovanju v Kranju so 
s sorazmerno majhnim številom ptic med 21 slovenskimi 
društvi zasedli četrto mesto, ob številnih zlatih, srebrnih in 
bronastih medaljah pa so osvojili tudi najvišji naslov, to je 
pokal za šampiona med postavnimi kanarčki. To je še en 
dokaz več o načrtni vzgoji ptic članov društva, ki dobro 
sodelujejo tudi s šolami. Društveno tekmovanje pa so lani 
izjemoma izvedli na regijskem tekmovanju v Mariboru, 
kjer so se v dokaj močni konkurenci kakovostnih ptic iz 
Avstrije vnovič izkazali. Sodelovali so tudi na mednarodnih 
tekmovanjih v Zalaegerszegu in Gradcu.

V razpravi pa so člani soboškega društva za varstvo-in 
vzgojo ptic izrekli precej kritičnih besed na račun republi
ške zveze in organizatorja državnega tekmovanja v Kranju, 
ki je bilo izredno slabo organizirano, zaradi prestavitve 
datuma pa so se morali odreči tradicionalnemu mednarod
nemu tekmovanju ptic v Murski Soboti. Zaradi te neodgo
vorne poteze so bili prikrajšani za precej denarja, brez 
katerega si je nemogoče zamisliti izvedbo velikih tekmo
vanj. Zato so na republiško zvezo, ki mora strokovno voditi 
tovrstna tekmovanja, naslovili protestno noto za čimprejš
nje sprejetje ustreznega pravilnika, s katerim zahtevajo 
natančno opredelitev datuma državnega tekmovanja, saj 
bo le na ta način možno prilagoditi izvedbo drugih tekmo
vanj.

Med letošnje poglavitne naloge so uvrstili organizacijo 
regijskega tekmovanja z mednarodno udeležbo, sodelova
nje na državnem in mednarodnih tekmovanjih v Avstriji in 
Madžarski, pa tudi ogled svetovnega prvenstva ptic v Udi- 
nah v Italiji, kjer bi morebiti lahko tudi sodelovali. Še 
naprej bodo vzdrževali društveni inventar, dom in njegovo 
okolico, zbirali naročila za nakup obročkov, poskrbeli za 
organiziran zdravstveni pregled ptic ter za družabna sreča
nja članov in njihovih družin. Kot so poudarili, so eno 
redkih društev, ki jim je uspelo vedno redno plačati takse in 
potne stroške svojim članom. Ob koncu občnega zbora so 
izvolili nov 7-članski upravni odbor društva, ki mu bo še 
naslednji dve leti predsedoval Karel Gjergek. Imenovali so 
tudi delegate za skupščino republiške zveze, ki bo 30. aprila 
v Kamniku. MILAN JERŠE

Ulice razsvetljene
Končno so v Čentibi uredili problem ulične razsvetljave, 

ki so ga v program dela krajevne skupnosti uvrstili že pred 
leti.

Lani so na referendumu ponovno poudarili potrebo po 
ureditvi ulične razsvetljave. Tako so pred nedavnim posta
vili 60 luči, ki bodo ponoči razsvetljevale ulice. Za to 
naložbo so porabili 3,2 milijona tolarjev, ki so jih zagotovili 
s krajevnim samoprispevkom. janj

Gasilci bodo praznovali
Letos bo v lendavski občini več gasilskih jubilejev. V Dobrovni

ku bodo proslavili 70-letnico, enako obletnico bodo praznovali 
tudi na Hotizi, medtem ko bosta svoje šestdesetletno rojstvo 
praznovali gasilski društvi v Trimlinih in Gaberju.

Na Hotizi so se že začele priprave na ta pomembni jubilej, 
pregledali bodo požarnovarnostno opremo in jo izpopolnili. Pre
gledali bodo tudi kurišča v vsakem gospodinjstvu in sproti odpra
vili vse slabosti, ki bi lahko povzročile požare. Hotiški gasilci so za 
svoje delo prejeli že več priznanj, saj so vedno priskočili na 
pomoč, če je bilo treba. Svoje vrste želijo okrepiti z mladimi, na 
katerih bo slonel razvoj društva. Tudi v Dobrovniku potekajo 
priprave na praznovanje, v Trimlinih pa bo to tudi priložnost za 
uspešno delo pri obnovi in preureditvi starega gasilskega doma 
v sodoben vaški dom, v katerem so dobili mesto tudi kulturniki. 
Tudi v Gabetju se lahko pohvalijo s prehojeno potjo, saj imajo 
enega najlepših gasilskih domov v občini.

jani

OBNOVILI KUŽNO ZNAMENJE - Vaščani Radven- 
cev pri Negovi so sami začeli obnavljati vaški spomenik 
- kužno znamenje - pri Ketiževi kapeli. Dela je zastonj 
opravil upokojeni zidar Franc Kramberger iz Radvencev, 
pomagali pa so mu tudi drugi domačini - eni z delom, drugi 
z denarjem. Nekaj je primaknila tudi KS Negova. (Ludvik 
Kramberger)
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pisma, mnenja, stališča

Pojasnilo bralcem Vestnika na 
pismo - Zaustavljanje desnice 
po razknško - šolsko

Čutim dolžnost, da pojasnim bralcem Vestnika za 
vsa neresnična pisanja glede »tovarišice« nekdanje 
predsednice sveta OŠ Razkrižje. »Gospod« Zanjkovič 
Blaž očitno išče neko maščevanje in pere perilo tam, 
kjer ni mesto za to. Zakaj enkrat na sestanku sveta šole 
ni povedal predsednici, če ga je kaj težilo? Mislim, da 
je imel za to vedno priložnost.

Kot predsednica sveta sem vedno zastopala interese 
večine kolektiva in s tem tudi seznanila vse člane sveta 
šole. Nisem pravnica, zato sem se večkrat posvetovala 
pri pravnici SO Ljutomer ga. Mariji Filipič.

O opravičilu pa naslednje. Nisem naredila nobenih 
prekrškov kot navaja »gospod« Zanjkovič Blaž. Na 
sestanku sveta šole mu je bilo povedano in pojasnjeno, 
kdo je kriv za podaljšani razpis in zakaj. Tudi to ni res, 
da sem bila za ta razpis zadolžena jaz, ampak admini- 
strativno-tehnična služba na šoli.

Kaj pa o »samomoru« članov sveta OŠ? Mnogo je 
bilo že napisano v časopisih in tudi to naj bralci 
presodijo, kako lepo je delati z zunanjimi člani sveta 
šole kot so pri nas, ki ti postavijo zid in imajo že vse 
naprej zrežirano, tako, da predsednice sploh ne potre
bujejo.

Niti enkrat si niso vzeli čas, da bi se pogovorili 
s kolektivom ali si kakšno rekli. Za pogovor so izbrali 
le dva člana kolektiva. Opisala bi bralcem tudi potek 
reševanja prošenj za bodočega ravnatelja. Po poteku 
razpisa smo odprli dve prispeli prošnji, ker jih več ni 
bilo. Oba kandidata sta izpolnjevala razpisne pogoje.

Po statutu OŠ si je potrebno po tem prvem delu 
zaprositi za mnenja Zavoda za šolstvo OE Murska 
Sobota za oba kandidata. Zunanji člani sveta šole so to 
prešli in zahtevali takojšnje volitve - napaka, ker so 
dejali, da zaradi tega ne bodo še enkrat prišli na 
sestanek. Potem si pa lahko mi pridobimo mnenja 
»katera koli si želimo«. G. Zanjkovič Blaž je potem, 
ko smo ponovno sklicali sestanek priznal, da je naredil 
napako. Izid glasovanja je bil prvič in drugič enak. 
Moram povedati tudi to, da niso nikoli hoteli prisluh
niti mnenju večine članov kolektiva ali upoštevati nji
hove predloge, ki smo jih podali člani s strani OŠ. Ce 
pa so že dopustili kako možno varianto so nas vedno 
preglasovali pri tajnem glasovanju.

Članu OS Razkrižje so celo na enem sestanku sveta 
šole očitali, da komunistično razmišlja, ko je bil mne
nja, da bi pri izbiri ravnatelja imel večji vpliv učiteljski 
kolektiv.

O »tovarišici« bi rekla naslednje. Po poklicu sem 
učiteljica z napredovanjem v svetovalca, na šolah so 
nas do sedaj in nas še vedno učenci nazivajo tovarišica. 
Verjetno bo preteklo več let, da bomo gospe učiteljice.

Moje delo predsednice je zapisano v zapisnikih sveta 
OŠ, zato ne mislim v bodoče imeti dialoga po časopisu 
z g. Zanjkovičem, ki mu je sicer to v navadi. V vednost 
g. Zanjkoviču pa tudi to, da bi se o tem neresničnem 
pisanju lahko pogovarjala na pristojni instituciji, kar 
pa ni moja človeška navada. Zato s tem zaključujem in 
Želim, da »g.« Zanjkovič v bodoče naj premisli, kaj bo 
pisal v časopis, saj želi biti dober človek in krščanski 
demokrat. Želim mu mnogo uspehov pri njegovem 
razreševanju stalnega in začasnega bivališča ter v nje
govem predvolilnem boju, saj so volitve pred nami.

Dosedanja predsednica sveta šole
MIRA FILIPIČ

Spoštovani gospod ravnatelj!
Moje oglašanje vas bo verjetno presenetilo, ker vas 

osebno ne poznam, poznam pa šolo, katero vodite. To 
šolo sem obiskovala med leti 1952-1959. Ostala mi je 
v prelepem spominu. Tudi takratni ravnatelj Gospod 
Štubel, ki je predstavljal lik vedno pravičnega in stro
gega učitelja. Verjetno je prav zaradi teh lastnosti ostal 
še bolj kot sicer v spominu svojim učencem.

Mislim, da vsakemu človeku ostane spomin ravno 
na prve razrede, in se vsak spominja podrobnosti prav 
iz začetka svoje šolske poti, kjer se je naučil A, B, C in 
1, 2, 3.

Tudi šolski zvonec, ki je eden od simbolov šole, 
takrat še ni bil električni, ampak ga je naš hišnik 
vsakih 45 minut na roke poganjal. Še danes mi je 
v ušesih njegov značilen visoki ton.

Šolanje se je končalo in začela se je služba. Tako kot 
veliko Prekmurcev pred menoj sem tudi jaz pokukala 
v svet. Po dolgih letih sem se vrnila v svojo Soboto. 
Šola me je pozdravila na vogalu, kjer iz bele ceste 
zavijem desno. Ob vsakem srečanju mi je bilo prijetno 
in začutila sem navezanost na to zgradbo in njeno 
častitljivo starost, ter lep izgled. Vsakemu pove že od 
daleč, da se tu polnijo glave mladim ljudem. Da je to 
tista hiša, ki poleg doma daje veliko na pot v življenje.

Sedaj se velikokrat vozim tod mimo in vsakokrat 
občudujem to lepo gradnjo.

Moje današnje oglašanje je namenjeno neki drugi 
stvari, ne opisovanju mojih občutkov.

Nekega dne sem opazila, da se bo gradil prizidek. Iz 
izkušenj vemo, da se v veliko primerih ne usklajujejo 
stare gradnje z novimi. Zato sem ta potek spremljala 
z mešanimi občutki. Bilo bi škoda, če bi se to zgodilo. 
Čez čas, ko se je pokazal izgled stavbe, sem bila vesela 
in olajšana. Presenetilo me je, kako lepo, v istem slogu 
je nastajal nov objekt. Pri tem je pohvale vredno 
omeniti tudi zamenjavo starih oken, ki so po obliki 
ostala enaka starim, čeprav verjetno zaradi vzdrževa
nja dokaj nepraktična.

Spoštovani Gospod ravnatelj, predvidevam, da je 
del tega uspešnega dela tudi Vaša zasluga. Zato Vam 
in arhitektu ter vsem, ki ste dodali svoj prispevek, da je 
šola tako lepa in se je tudi povečala, dajem VSE 
PRIZNANJE in zahvalo. Verjamem, da izražam to 
priznanje v imenu veliko ljudi, ki kritično gledajo na 
svoje okolje.

Prosim, prenesite zahvalo in dobre želje vsem, ki so 
sodelovali pri tem projektu.
_ Vam, Gospod ravnatelj, in vašemu profesorskemu 
zboru želim veliko uspehov pri vašem zahtevnem delu.

Vašim učencem pa želim, da jim boste takšni učite
lji, kot so bili moji, ki se jih še po 42-tih letih z veseljem 
spomnim

V novi šoli prijetno počutje!
L. M.

Sporočilo za javnost
Upravni odbor društva novinarjev Slovenije je na 

seji 3. marca 1993, na Ptuju, obravnaval sodbo, ki jo 
je Temeljno sodišče v Mariboru izreklo zoper Darko 
Zvonar-Predan na temelju člena 108 Kazenskega za
konika. Upravni odbor v tej zvezi opozarja, da gre za 
nevaren poskus kriminaliziranja novinarskega dela, 
s tem poskusom pa postaja slovensko pravosodje po
sebnež v evropskih demokracijah, kjer v zadnjih dveh 
desetletjih po naših podatkih ni bilo primera, da bi 
novinarje za njihovo novinarsko delo preganjali na 
podlagi določb kazenskega zakonika. Upravni odbor 
nadalje opozarja na drugačno težnjo novega zakona 
o javnih glasilih, ki jo v pripravi, ki upošteva specifiko 
novinarskega dela, in ki izrecno pravi, da novinar ne 
more biti odgovoren za verodostojno predstavljeno 
izjavo drugih oseb. Upravni odbor opozarja na to, da 
mariborsko Temeljno sodišče tudi ni hotelo vzeti v po
štev strokovnega mnenja o tej problematiki, nadalje na 
to, da je animus in zatorej naklep novinarskega dela 
vedno le obveščanje, ki ni kaznivo dejanje, zaradi 
česar je utemeljen dvom v konsistentno dokazanost 
vseh obeležij kaznivega dejanja. In ne nazadnje opo
zarja upravni odbor DNS na posvetovanje, ki ga je 
lani februarja na Brdu sklicalo Ministrstvo za pravoso
dje RS, kjer sta tako pravna znanost kot tudi praksa na 
čelu s predstavniki tožilstva zavrnila sleherno možnost, 
da bi novinarje preganjali za verodostojno posnete 
izjave drugih, še zlasti pa ne po določbah Kazenskega 
zakonika. Zato gre po mnenju upravnega odbora 
v tem primeru za nevarno regresijo pravne države. 
S stališča poklica pa je seveda nedopustno sleherno 
ravnanje pravosodja, ki novinarjem vsiljuje vlogo cen
zorjev. Upravni odbor DNS pričakuje od uredništev, 
da bodo novinarjem, ki bi imeli zaradi objavljenih 
člankov težave s pravosodjem, zagotovila kakovostno 
pravno pomoč.

Za upravni odbor DNS 
MARJAN SEDMAK, predsednik DNS

Razočaran nad ljutomersko 
knjigarno

Večkrat se mi je že zgodilo, da sem v ljutomerski 
knjigarni Pomurske založbe iskal to ali ono, pa niso 
imeli. Enkrat so mi rekli, da obrazca za zaposlitev 
delavca ne dobim nikjer. Za vsak primer sem se 
kasneje pozanimal v Beltincih, kjer so me vprašali, 
koliko jih želim kupiti.

Pred dnevi sem bil spet v ljutomerski knjigarni. 
Prosil sem obrazce za preglasitev obrti v podjetje, kar 
je možno storiti do L maja po enostavnejši poti, kot bo 

,potem. S strahom sem čakal na odgovor. Ko so mi 
rekli, da imajo, sem si oddahnil. Vendar mi je proda
jalka prinesla le en obrazec, za drugega pa rekla, da 
imajo samo en izvod in da mi lahko naredijo fotokopi
jo, če to želim. Bilo mi je vseeno, samo da bom imel za 
občino potrebne obrazce. Naredili pa so mi takšno 
fotokopijo, da me je bilo potem na občini sram. Bila je 
namreč popackana, poševna in na drugi strani narobe 
obrnjena. Zato so mi na občini naredili drugo fotoko
pijo in stvar smo uredili. Čeprav sem za knjigarniško 
fotokopijo plačal le 30 tolarjev, sem sklenil, da jim jo 
odnesem nazaj. Tako sem tudi storil. Najprej so mi 
hoteli dati v zameno modre kuverte, vendar na to 
nisem pristal. Vmes se je vmešala druga prodajalka in 
dokaj nevljudno nekaj pripomnila. To me je še bolj 
razjezilo. Namesto da bi se mi prijazno opravičili, sem 
doživel osornost in posmeh. Nazadnje so mi denar le 
vrnili, čeprav mi sploh ni šlo za ta drobiž, ampak sem 
jih hotel opozoriti, da se tako ne dela s strankami in da 
ne bi dajali takih fotokopij tudi drugim.

Z. H., Ljutomer

Avtobusa pa ni bilo
V prejšnji številki Vestnika je bil objavljen prispevek 

g. J. G., v katerem je bil opisan dogodek, ko so člani 
Rdečega križa iz Šalovec zaman pričakovali avtobus, 
ki bi jih naj odpeljal na krvodajalsko akcijo.

Res je, da je bil avtobusni prevoz naročen za relacijo 
Moščanci-Šalovci-Otovci-Rakičan.

Pri podobnih prevozih pa je običajno, da se točna 
vstopna mesta potnikov določijo šele med prevozom. 
Tako so tokrat voznika potniki najprej napotili iz 
Moščanec v Kuštanovce in Mačkovce, od tam pa 
naprej v Otovce, Vidonce in Pečarovce, ter skozi 
Šalamence v Rakičan.

Voznik je verjel trditvam potnikov toliko bolj, ker je 
običajno, da se šalovski člani Rdečega križa vozijo na 
krvodajalske akcije skupaj s krvodajalci iz Hodoša in 
Dolenec.

Žal tako člani Rdečega križa iz Salovec zaradi ne
sporazuma niso dočakali svojega avtobusa.

Vsem se za neljubi dogodek opravičujemo!
Za Avtobusni promet 

Murska Sobota, 
VEREN JOŽE, dipl. inž.

Še enkrat: Zaustavljanje 
desnice po razkriško - šolsko

Član sveta OŠ Razkritje BLAŽ ZANJKOVIČ je 
odgovoril na moj prispevek v Vestniku dne 24. febru
arja z naslovom »Je storjena napaka?« (str. 7), v kate
rem sem »dregnil« v postopek za imenovanje ravnate
lja na OŠ Razkrižje. Med drugim sem zapisal, da je 
Blaž Zanjkovič na seji sveta šole vztrajal pri glasova
nju o novem ravnatelju (vlogah Alojza Makoterja in 
Adolfa Pergarja), četudi je predsednica sveta opozori
la, da bi si morali prej pridobiti mnenja Žavoda 
republike Slovenije za šolstvo in šport, krajevne skup
nosti in učiteljskega zbora. Napisal sem tudi, da je bila 
s tem preveč očitna politična volja skupine članov sveta 
šole, ki je tako ali drugače v sorodu z Blažem Zanjko
vičem in da bo zaradi tega prišlo do zapletov, saj je 
bilo takšen rezultat možno povezovati tudi z Željo 
stranke Slovenskih krščanskih demokratov, da postavi 
za ravnatelja svojega kandidata.

Blaž Zanjkovič najprej odgovarja, da je bil »nepri
jetno presenečen nad pristranostjo novinarja Graja, ki 
ga sicer zelo spoštujem«. Vmes potem navaja, da me je 
predsednica sveta Mira Filipič povabila na sejo, da 
sem poslušal vse pripombe in namigovanja in nazad
nje še, da bi moral vedeti, da so v svet šole imenovani

po trije zastopniki s strani šole, krajevne skupnosti in 
ustanovitelja (občine).

To, da je bil gospod Zanjkovič neprijetno presene
čen nad tem, kar je lahko prebral v mojem članku, je 
seveda stvar njegove subjektivne ocene. Kar se tiče 
vabila, ki da mi ga je poslala predsednica sveta šole 
Mira Filipič, ne vem, če je bila to res ona. Sicer pa, ali 
je to sploh pomembno? Seveda drži, da sem potem na 
seji poslušal tudi »pripombe in namigovanja«, če so to 
res bila. Kaj če je šlo tudi za upravičene pomisleke?

Glede sestave sveta šole, pa me najbrž ne bi bilo 
potrebno poučevati, kako je sestavljen. To je povsod 
enako. Jaz sem omenil le to, da so 4 člani z Vami 
v sorodu (vem, da se niste sami imenovali), in pokaza
lo se je, da je to odločilno vplivalo pri glasovanju. Vse 
drugo je nepomembno ozadje. Pa recite, da temu ni 
tako! No, zdi se mi, da Vi tega nikakor ne boste 
priznali, ker želite imeti vedno le svoj prav.

Jože Graj

O slovenskem moiju in 
razmejitvi v Istri

Presenečeni smo, da se ob razpravljanju o razmejitvi 
v Istri venomer pojavljajo predvsem le mednarodno 
pravni vidiki mejitve, ki jih po svoje razlaga naš mejaš: 
ob obilici obale in morja, ki ga ima od zahodne Istre 
do Konavlev, skuša Sloveniji pripreti njeno več kot 
tisočletje odprto okno v svet. Dober mejaš tega ne dela 
in se tudi zaveda, da je meja na morju samo del več kot 
550km dolge meje med Hrvaško in Slovenijo, ki je 
poleg tega tudi rečna in kopenska. Ta meja bi naj bila 
vsa prijateljska in stičišče vsestranskega, tudi naravo
varstvenega sodelovanja. Slovenija kot suverena drža
va mora varovati svojo naravno osnovo življenja, 
katere del je tudi morje, z vidika pravnega varstva 
morja in pomorskega gospodarstva, enako pa z vidika 
varovanja naravnih virov, znamenitosti, avtohtonega 
življa in znanstvenih potreb. To so tudi njene medna
rodne obveznosti po konvencijah OZN in drugih ure
ditvah (EU, UNESCO, OECD). Dosedanje naravo
varstveno stičišče dveh skupnosti na mejnih rekah 
opozarja, da je težko usklajevati različno zakonodajo, 
dejavnosti in interese pri preprečevanju pritiskov pro
meta, množičnega turizma in prenašanja onesnaženo
sti'preko meja ter seveda očitnih političnih ozadij. Oba 
mejaša se morata zavedati, da se z odpiranjem znotraj 
Evropske unije in njenim širjenjem enormno povečuje 
prometni park (po ocenah EU od 70 na 200 min enot 
do leta 1999). Slovensko ozemlje je tranzitno v podalp
skih, čezalpskih in pomorskih smereh, zato moramo 
vztrajati pri stvarnem varovanju okolja v svoje dobro 
in dobro vseh svojih sosedov, tudi Hrvaške. Če tega ne 
uveljavimo, ne moremo govoriti o dobrih mejaših in 
vzornih gospodarjih.

Ob mednarodnem dnevu človekovega okolja, 5. 
juniju 1993, smo v Kopru posebej opozorili na nujnost 
zaščite morja in potrebne varstvene dejavnosti, ter na 
podpis oziroma ratifikacijo mednarodnih konvencij, 
ki to uokvirjajo. Ti dokumenti so argumenti! Odmeva 
ni bilo! Zadeve se ne rešujejo samo s sporazumi med 
mejaši; tu gre za naše izvirne vrednote, in ureditev teh 
zadev na občutljivih naših tleh je za nas prioritetna in 
neodložljiva!

Dragonja je samo v majhnem delu mejna reka. To je 
slovenski naravni spomenik geomorfološke, hidrolo
ške in zoološke vrednosti. Izviri Dragonje in pritokov 
so v flišnem gričevju severne Istre. Je edina prava 
slovenska reka, ki teče v Jadransko morje. V njej je 
bogata in zelo različna vodna favna, od sladkovodne, 
brakične (mešane sladke in slane) do morske; nekaj 
redkih vrst je samo tu v Sloveniji! To je izrazito 
raziskovalno, študijsko in demonstracijsko območje.

Ob ustju Dragonje so Sečoveljske soline s halofitno 
floro in vegetacijo, edino nahajališče vrste Hyacinthus 
romanus v Sloveniji, gnezdišče in stanišče za mnoge 
ptice, med temi beločelega deževnika, sicer pa edin
stven biotop. Vsi vemo, da je to območje ogroženo in 
zahteva posebno skrbno urejevanje okolja.

In končno Piranski zaliv. To je naše najboljše mor
je, različno od Koprskega zaliva. Morje ni samo voda: 
važna je njegova lastnost vodnega biotopa z vsem 
življenjem ter živo in neživo podlago v dnu. Tu se 
lahko razvija marikultura. Ne sme biti obmejni poli
gon. Pri tem je odgovornost obeh držav popolna, ker 
gre za naravo in znanost. Mi imamo Morsko biološko 
postajo v Piranu, tj. del Biološkega inštituta Univerze 
v Ljubljani, deluje od 1969. in še ponaša tudi s po
membnimi znanstvenimi in izobraževalni dosežki. So
delujejo tudi druge znanstvene ustanove, domače in 
mednarodne (UNEP, FAO, IAEA, IOC).

Še en naravni zakon mora upoštevati zakonodaja: 
Dragonja s Sečoveljskimi solinami in Piranski zaliv so 
naravna celota, enota zaščitenega sistema, ki ga ni 
mogoče deliti. Slovenski zakon pa je: to je ena sama, 
edinstvena slovenska vrednota, brez katere bi bila 
Slovenija to, kar je hotel fašizem in imperializem, toda 
njuna doba je minila. Kdorkoli to omalovažuje ali 
skuša krniti, ta napada našo državo in znanstveno 
suverenost.

Za Slovensko ekološko gibanje, 
KAREL LIPIČ, dipl, inž.,

Za svet za proučevanje in 
varstvo okolja pri SAZU, 

dr- AVGUŠTIN LAH, dipl, geogr.

Poslankini kontradiktornosti 
in demagogiji ob rob...

(ali: Kaj, za božjo voljo, hočete t.i. 
narodnostni politiki??)

17. februarja je Vestnik objavil paralelni intervju 
z naslovom Dva pogleda, ob preudarnem, strpnem in 
tolerantnem razmišljanju g. Erna Eoryja lahko bralec 
zaključi: prava škoda, da gospod E6ry ni več t.i. 
aktualni narodnostni politik... V tem primeru verjet
no zapisi, kakršen je moj, ne bi bili potrebni. ■.

Osredotočila se bom na paralelo intervjuja, na skep
tična meditiranja o mnogo prepoznem madžarskem 
samozavedanju državnozborske poslanke Marije Po- 
žonec, ki je ponovno dokazala, da politično povzpet-

ništvo ne pozna nobene razumne meje; ^ ~ 
živeči na narodnostno mešanem območji , 
niti malo ni vseeno, kako daleč in S^, : J
lovke razpredli v bodoče t.i. naro“nos 
zaverovani v svojo politično moč in pome

»Človek se ne more načuditi, k°lik° 
moumevnosti je v ravnanju nekaterih I 
nikov, kako neverjetno nič distance nimajo t, 
mišljenja in ravnanja,« je pred kratkim W 
menka Hribar...

Dvojezična območja, enakopravna 
osebni dokument kot izraz zunanje d:'0;e^_^, 
zlaga teh besednih zvez je namreč konstru ^ 
nih samoupravljalskih časov, ki so men , 

Narodnostne politike pa nikakor ne morern°r(l-ii' 
diti na tezi: Samoupravljanje ~ iamstC° ■. ¡1$ 
enakopravnosti. Bojim se namreč, da 1 

Primer: sintagma »enakopravna r“ba $ 
lutno večpomenska; manjšinska ^f
držav, npr. Italije, Avstrije, Madžar '.^Sl 
itd., pa tudi različne mednarodne 
jo predvsem razlagajo, da ^P^P“^.. ^^^ 
vsepovsod in vedno na ozemlju svoje a 
svoj jezik«, da »je jezik manjšine, kjer . 
jezika večine tudi uradni jezik«, Sa .. m ¡i' 
lahko svobodno uporablja. Naše s0. ¡^'
so vse prej kot to, nad vsemi omenje ^¡jf 
Res ne vem, zakaj je to nekaterim tako r

' \>fSt»Nestrpnost so sprožili posamezniki11 
nekatere njihove poteze bi označila 
pravi gospa poslanka. Kaj res? K“j le P .^¡(¡d^ 
nost? Mar je to, da želimo ostati Sloven ¡¡¡Ilf 
tudi identificirati, nestrpnost? Mar ni ^1’ 
onalistično dejanje s strani manjšine w;/,
goričkih avtohtonih slovenskih vaseP j 
čarovci in Berkovci, ki so pred tremi 
lepem postale »dvojezične«, &Prav 
8 Madžarov in še ti so se v te kraje Pf" u t.i 
naj bilo protiustavno, oziroma kdaj b 
nostni politiki prebrali celo slovensko 
njen 5., 11. in 64. člen?

»Veste kaj, od teh 10 tisoč ‘^mu^en^mnti- 
res nikomur ni potrebno bati nacj°na 
zahrbtna politična igra, ki kalkulira z.,-naniK; 
madžarske manjšine. Madžarska m““! ,g 
tično ne vem kako angažirana ‘n,urtIsto^c'iJ 
zavoljo še nepozabljene preteklosti (B ^ir 
še marsikaj je, kar nas zagrinja v mo < 
poslanka. ,

Citat, ki ga navajam, zgovorno f^i 
ko so brez pravih argumentov, Pos 
ranja z zgodovino. Tako početje je za P 
murja, ki so stoletja ječali pod ogrskih 1 ^tfj 
če in primitivno. Nedopustno, žaljiv0 1 
govoriti tako in prikazovati le eno stra ■ 
to prikazovanje koristiti »za današnjo r ^ ^ 
bi lahko povedalo šarvarskih 800 slov 
Kaj vse lahko še danes povedo Pr.e^..^ jfll 

taboriščniki iz Šarvarja, Soprona, ■ 
sodržavljanom madžarske narodnosti 
na misel, da so Hrastovec, Kidričev LpfO^»- 
taborišča bila le posledica Šarvarj“’ j. 
ca,... O krivicah bo seveda povedat“ tega,fM 
na; marsikaj je že povedano, mnog v 
boleči spomini na bližnjo preteklosti ^ ^ 
Živi. Toda nesmiselno je manipulira“ ^gi 
tega naslova bi Slovenci lahko povedo j

Za »vzorec« naj zapišem del razPr°jUro ' Ü / 
dr. V. Novaku) A vend kčrdčs (Ven 
mursko - vprašanje) madžarskega z 
Endreja Angyala (napisano !■ ’rt Std- J 
madžarsko okupacijo Prekmurja v lanodif 
»Madžari so znova oživili 1893. leta ^¿<¡6 .tč 
glasno pomadžarjevalno ustanovo 
svetno društvo v Prekmurju, katerega P 
nič manj zloglasni Laval - Härtner ^loty! 
pred letom 1941 kazal navdušenega J b 
državljana, pozneje pa je nastopu 
Madžar, pod imenom »Vitez Lindvay*’ -^ d ^ 
Prekmurci sami ne želijo slovenskega J ,g jtip 
testirajo proti temu, ker se Želi vsa da»1 jjif 
čimprej popolnoma naučiti madžaršči ’¡gin1 
gel tudi jezikovno dobro združiti yse^i.P | 
njem, h kateremu so Prekmurci v .^¿latS^ffC 
to ljudstvo želi tudi v jeziku postati .gbi^LjA 
Angyal dalje pravi: »Vprimeru s tern.Ä H0.^, I 
mom se dozdeva narodnostna pa 
sistema na Erdeljskem ali Slovaškem ^egO 
na«... Obstoja slovaškega al‘. rorfMiS j
vsaj niso s tako grobo odkritostjo za |

In kaj gospodje funkcionarji Puffin 1“^^. ■ 
volilno pravico dvojezičnih Slovence 
ne pomislite na lojalne slovenske “fjajo 
narodnosti, ki že desetletja ¿¡vyo W 
dobrobit naše skupne samostojne Slo 
iz njih delali Dvojezičnike ali jih P0"1.. [rutc! ji 
prišli? Kruta vprašanja so to, a še f .
dobivamo konkretnih odgovorov n ^gdV0 
vprašanj. Menim, da je prišel čas Z ,
konkretne brez demagoških primesi-

Ne smemo pa pozabiti enega ' 
vsem namreč jasno, da izzivanja, P^n vG^J 
sivno širjenje pravic manjšine na 
volja in želja preprostih in Pošten^ja f 
rodnosti, t.i. »ljudstva«, temveč ' 1 ^ - n1 
nostnih funkcionarjev (ne vseh!), pot,c,llč Ci
stičnimi metodami želijo utrditi sv J ugOt°ŷ f 
praviti teren za bodoče manevre. .¡¡sl“ 
pokazala za resnično tudi na žad“! ji
davske občinske skupščine in še kj ■

In še to: predpisi prav gotovo ?pl^ 
v praksi veliko težav z izvajanjem, ^0» 
kar je dobro ali ni, odloča le manjši“ ’ ^
ali tako nihče ničesar ne vpraša!

Za konec pa misel »za današnjo ra^iaj^jll f 
nikomur pravice z represijo - i^ ¡e j^ 
tistega, ki daje - jemati njegove d1^’^ 
narodnosti, navad, njegovega hrep p
sti.« (S. Hribar) ft1

To naj bo vodilo vsem državli““^^ ^ 
narodnostno mešanem območju Pr

prof. Valeni“ r
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Ljutomerska borčevska borba
Prijatelji odprimo vrata resnici, saj smo ve,l^' ‘" c^Vestniku dne 19. 
S tem stavkom se zaključi odprto pismo v Po Ljutomer, na

9. 1992. naslovljeno Skupščini Občine in tzvrsn kot žrtev komuni- 
temo po krivici ubitih ljudi med in po II. svetovni v J
stičnega nasilja. B NOV Ljutomer

Taisti »Slogan« naslavljam sedaj na Obc Za ' jenskega društva 
kot odgovor na napadeni članek v spominskih lis ‘ g naslovom »PRLE- 
Ljutomer z dne 12. septembra 1993., toteniet&lpodj™*., 
KUA KDAJ TVOJA RESNIČNA ^^^„redseiinik Občin- 

Kritiko na ta članek je izrekel gospod Štebih F J P tldku ¿ne 24. 2. 
ske borčevske organizacije Ljutomer v P0™15, _: dobronamerna,
1994. na strani 8. Odobravam njegovo kritiko, čep ^ že od leta 
le pa aktualna. Za dialog in spravo si jaz osebno P .. nisanja so tekla 
1978., čeprav brezuspešno. Vsa moja dosedanja pozdravljam
v smeri razčiščevanja kot podlage za spwa LAŽI«’.
Podatek v članku »HOČEMO ČISTE RAČUNE IN NE L^ ^^ 

Na žalost dosedanje delo Obč. Združ. ZZB N ’ . lahko rešljivi, 
tega ne potrjujejo. Zato povdarjam, da so vsi prob mora biti
te zato obstoji prava in dobra volja. združenju ZZB
spoštovanje resnice. Prav tega pa do sedaj pri Obči .
N0V Ljutomer ni bilo. izšel članek na strani

Primer. V Pomurskem Vestniku je dne ¿9„2V’ZAGOVARJA
NJ imenovanega združenja z naslovom: »KRIVCE

-NISO VSI KRIVI«! , ,ni,9Ciia zahtevala od
V tem članku piše, da je prav borčevska or8a J zoper Horvat 

Novak Staneta, Červič Bojana in Pihler Alojza naj sp jeprav bi
Marjana in Tarča Franca sodni prstopek radi Pisa?)a , razčisti in tudi 

samo morala počutiti dolžno, da sama najprej za dvoumen in ni 
„ ia.ne Pa da jo širi. Rezultat pri Horvatu je zna • J kQ združenjc 
^til ničesar. Moj primer pa še traja. Prav tu pa j xirijo, kar pa je

v?bko naPako, saj je na mesto dialoga SP , -u ne morejo in ^.totMmzma in raznih Tabujev, česar se na zd xas0Disih kako bo 
očejo otresti. Tudi iz obljub in napovedi po drugi razčistiti do 

pevska organizacija pomagala afero pobojev raziskati in 
pribilo nič. „ -em resnice bilo to

sem’da b’ z mal° dobre voli®'n SpxŠt vsaka stran sprejela
'“ ' tudi vse d™®0 že zdavna) reš®n0’ nikakor noče storiti

P°dla8° reševanja. Tega pa do sedaj k wro ljutomersko 
MORoT organ’zaciia 'n rajši zavlačuje to kmalu 50

ak bo odslei drugače? Če bo sedaj res drug j
Pisanje doseglo svoj namen. . „1: :e to samonovink bo združenje res organiziralo okroglo ’.vatii ¿e mi bo 

dovor^ »raca«. Pripravljena sem pri okrogli mizi prisostvujejo in 
sodfi,'en°' Menim pa, da je nujno, da pri okrogli . ? kega društva 
littJ10 P1^2^61' vseh strani. Obvezno pa člani u pa tudi po- 
slan^vr’ da”‘ republiške komisije. Občinski ^ > .. kompetentni in 
kot n» kS 'm’ da so ^an’ zgodovinskega društva n J J nepristranski. hteSdniCnieni S Preteklosti° lahk0 ^'zFnomagati vse speljati na 
Pravo tUa no pa so gotovo tudi najsposobnejši P° . =. • zgodovino na

N’ihova "a'»8a Pa ie tudi’ da iZP°P° ran ko. Vm, da so to 
®mi strokovni ravni in to neprizadeto in nepristrans

v P?168 vseh dosedani’h napovedih 8osPoda dp^^
vendarle obdaia dvom radi pre’ nave 8

z?odwr vSam 'e namreč član uredniškega odbora zgodov^ Vestniku 
^tizh??6^ društva Ljutomer in kako lahko v n -e 5ej v tisk.

j4nek: katerega je sam pomagal odobri p $ tein to kar 
°® 'e ^^ iavno kritizirati tudi ^j®®? k t’ ;e bila določena 

sam' stopam toi>° °J ^ Zako pa ne ilegalsko 

tistih, ki so
^jborčevske« Politične bigamije po«®«^“

in W<°rda ^ se imal° za sakrosantne borce ko na novinarski 
Gospod Štebih Franjo je sodelova v Radoslavah m 

dne 27'M- 1991- v dvorani gasilskega doma v Ka^ ^ TA
Ni na sPremembo zgodovine NOB I, povedal

^V^O NAPIŠEMO ŠE 10 , ali še bomo
kdaj ¿hk ^tudiiaz iavno vprašujem? Go®P£? „Avv
« ?Pe'i' BRATJE PODAJMO SI ROKE..!

2.1994.

koderkoli ali od kogarkoli, ne prenesem pa prekucnikov, lažnivcev, lenu
hov, nenačelnosti in natolcevanja.

Naj si prikličem v pomoč slovenski pregovor, ki pravi, da je hudo takrat, 
ko so trezni v manjšini, pijani pa v večini. V državi, kjer je vse izprijeno: od 
politike, kulture, prosvete, državne uprave, raznih gospodarskih lobijev, 
v državi, ki ji vlada najbolj grobi liberalizem, si je vredno postaviti 
vprašanje, če bo nam državljanom sploh kdaj do smeha.

Dandanašnji je »modno«, če si »neodvisen« predsednik, poslanec, pa 
»neodvisni« novinar, med katere - ne dvomim - se prav gotovo prišteva 
tudi g. B. Peček. Tako so še pred nedavnim govorili tudi njeni poklicni 
kolegi J. Jagodnik, J. Pengov (bil je glavni »ogenj« stavke na RTV), pa D. 
Simšičeva... Takšna »neodvisnost« ni vredna piškavega oreha. Toliko 
samo za ponazoritev, kako »slepi« razlagajo barve.

Radgona in okolica je med zadnjo vojno z jugosoldatesko veliko »skoz 
dala«, zato se je v vseh ljudeh prebudil tisti notranji glas, ki »gore premika«, 
najprej v odporu, nato v oskrbi tistih, ki so bili pomoči najbolj potrebni. Pa 
vendar, na dan samostojnosti, 26. decembra, so visele v Radgoni samo tri 
(3) zastave (ne štejem tiste na carini), sicer pa je sam predsednik Kučan imel 
zastavo pri »«stranskem« vhodu - kaj se še čudi ljudstvo?

Vse to sem želel povedati, da bomo vedeli v kakšnem protislovju in času 
vedrimo, ustvarjamo, delamo in smo.

Poleg vojne smo imeli za nameček še vse »sorte« nesreč in da je danes 
Radgona v popolnoma novi »obleki« in da se je marsikaj na novo uredilo 
ali preuredilo in s tem pridobilo nove prostore za nove dejavnosti (ne bom 
jih našteval, to si prihranim za kdaj drugič), nas je spremljala tudi sreča: 
veliko prijateljev smo si pridobili, ne čelu pa smo imeli človeka preudarno
sti, spretnosti in modrosti. Poštenjak in resnicoljuben mož je g. inž. Tone 
Tropenauer. To je dejstvo; vsi ljudje se lahko izkričite, sonce bo naslednji 
dan zopet vzšlo.

Niti enkrat samkrat v tem času se g. B. Peček novinarsko pero ni tako 
zasukalo, da bi omenila vsaj drobec nekega dogodka, odločitve, pridobitve 
ali nekaj, kar bi bilo vredno pohvale, da bi se vsaj enkrat »spozabila« in 
iskala resnico drugega. Zelo malo psihologije je potrebno, da spoznaš, za 
koga ji bije »neodvisno srce«.

»In ta denar je bil denar denar vseh davkoplačevalcev.« Resnica je 
drugačna, kajti potrebno bi ga bilo veliko več, če ne bi imeli podpore pri 
sosedih, vendar to nekateri neradi slišijo (čista hinavščina). G. B. Peček 
nadaljuje, »da so državljani Slovenije ogorčeni«. Zanimivo, jaz. sem nam
reč tudi, še posebej ko slišim, kdko moramo sanirati, kot se temu učeno 
reče, slovenski javni dolg. Naj naštejem nekaj »uglednih«: Videm Krško 70, 
Lesnina 14, Metalna 70, Talum 70, Iskra Commerce 25, Adria Airways 
200... vse številke so v milijardah, da ne bo pomote. »Drobiža« ne bom 
omenjal (glej prilogo Slovenca; Sobotna branja, stran 26). Če človek ne bi 
bil ogorčen nad takimi stvarmi, je slep, gluh in nor.

Da je ironija še večja, samo primer Kocjančičeve Adrie (200 milijard). 
Ta človek še danes deli svoj »urbi et orbi« vsem delovnim ljudem Slovenije, 
čeprav bi že zdavnaj (da se izrazim v njegovem slogu), če bi pri nas pravo 
kaj veljalo, moral biti na hrani v arestu.

Denar, ki so ga prispevali davkoplačevalci za Radgono je bil tudi vrnjen 
davkoplačevalcem, saj g. B. Peček sami omenjate, da ni bil uporabljen 
v zasebne namene (končno nekaj »svetlobe«), Čudno je, ko pravite, da niti 
ni pomembno, če se »ni okoristil nihče«. To za vas verjetno res ni 
pomembno, ker je slog vašega pojmovanja in pisanja tak, da če ne boste 
omehčali bogov, boste pač ganili pekel (Vergilij).

Radgona ima vse možnosti, da postane šolski primer »butalščine«, ker 
človeka, ki zna ¡zbezljati denar za dobrobitr vseh ljudi »svoje« občine 
preprosto odstavi, mu izglasuje nezaupnico, ga okliče za nepridiprava (tudi 
s pomočjo javnih občil), da bi se lahko politični pritlikavci spravili na 
oblast, medtem ko je to povsod po Evropi (ne vem, koliko se spoznate na 
lokalno upravo) poleg moralnih in etičnih vrednot edini pogoj za uspešnost 
Županov. Pritlikavci so pač majhni, pa četudi stojijo na gori.

Človek bi zakričal, da ste zdaj, ko vlada nova občinska vlada, ki je bolj 
na »čakanju« kot na delu, kot novinarka postali »nepismeni«. In tu se vsaka 
objektivnost in poštenost vašega peresa konča.

Joj kako velike stvari uničijo majhni vzroki (Klavdijan).
Pa brez zamere in lepo pozdravljeni.

KOVRANIADE
PRVI VRAN: Torej sli

šiš: tri bronaste na olimpi- 
adi, skratka za nas Slo
vence bronasta doba, 
kra... Potem pride srebr
na in zlata doba...

DRUGI VRAN: Že, že, 
ampak ne pozabi, da je 
bronasta doba v Evropi 
trajala okoli 1200 let, kra, 
kra, kra!

□
Po lotmerški prlekiadi

- Si bil na srečanju Prle- 
kof?

- Bil, bil...
- Pa!?
- Zdaj razmišljam, če mo

ram na vlak na glavno posta
jo, na postajališče ali morda 
v Žerovince... z

□

Zemljepisne zagate
Ob nedavnem odkritju 

avtomobilskih tatov v Sa
lamenskem potoku.

VEČER (5. 3.): »Ukradli 
so jih v Langenwangu« 
(pravilno kraj ob Murici, ki 
se pri Brucku steka v Mu
ro)... in dalje previdno: 
»V zgornjem delu avstrij
ske dežele Štajerske...« 
(se razume: Zgdrnješta- 
jerske).

DELO (5. 3.): »v kraju 
Langenwald pri Semerin- 
gu na avstrijskem Spod
nještajerskem ...« Včasih 
smo mislili, da se Spod
nja Štajerska začne ob 
sedanji slovensko-avstrij- 
ski meji med Radgono in 
Dravogradom, torej tam, 
kjer ljudje govorijo slo
vensko.

Tarča Franc

dobičk na c’anek Radgonsko vojno 

avtorice 8* ®’ P^k
Pap^ ^olčel^'^ ^bre voIP trt v imenu vseh tistih, ki se postavljate 

Pt0’ PuPco in » nushjo »me nič ne briga, jaz sem svoj s svojim »imam 
^oiiin1^0’ tla so ea°r za raw’ drugo mi nič mar« (J. Menart).
^ern , S abe ■ anes slabi časi. Pa ni res: čas ni kriv, krivi so ljudje, ki 

" "^ko resn' Premore ta naša država v izobilju vsaj ta trenutek. 
lc°; tisto, ki boli in tišjo, ki osrečuje, pa naj prihaja od

iSL fileja P^

4 ^utomer.’ ?a Junijsko

’a dirk^V ?bemu vre' 
’ fed kaM °d?lovale tri 

% Pohiti Mar?11 cel’a po’ 
s J° Slavič i2 

^OVen^he diru So v drugem 
> d i^dla Za prvenstvo 

i?eto mesto- 
^izl^adingOspasači Pa je 

S "a SDor 50t Zadnja 
b teri k zm“ galopska 

? brejc lagala Para 
S '"¿i narabe)' V letu 
S11 V b^kem d J“8°slovan- 
M^ČevA^biju, ki je 

13. kasači 
t žagata ensk' Pred- 

h1? ‘n voz^j,Labizona 
]sOin i?Tn- kom Kon- 

F reiMz 1iutomJUbljane’ ki 

i aS^^ kasa- 
¿30 2 r e kdometr- 

‘ LeP uspeh je

Franc Moge 
Črešnjevci pri Gor. Radgoni

Kmetijska zadruga Dobrovnik 

razpisuje prosta dela in naloge 

POSLOVODJA 
samopostrežne trgovine v Dobrovniku.

Pogoji: - končana IV. stopnje šole za trgovsko dejavnost 
- živilske smeri, 

- najmanj štiri leta delovnih izkušenj, 
- zaželjeno je znanje madžarskega jezika.

Rok prijave je 8 dni od razpisa na naslov: Kmetijska 
zadruga Dobrovnik, Dobrovnik 255, 69223 Dobrovnik.
Vse kandidate bomo obvestili v 10 dneh po izbiri.

dosegel državni rekord med 
triletniki s kilometrskim časom 
1,22,5, hkrati pa zmagal z Ani
to II med dveletniki z dobrim 
kilometrskim časom. V letu

Nove tribune na ljutomerskem hipodromu, ki so jih posti 
praznovanju 100-letnice prvih konjskih dirk v Ljutomeru.

dosegla tudi Findina z Markom 
Slavičem mlajšim iz Ključaro- 
vec, ki je bila druga, kar je bil 
za mladega voznika velik 
uspeh. V tem času so se v slo
venskem kasaškem športu sre
čevali s težavami, saj se je zara
di mačehovskega odnosa druž
be do tega športa zmanjšalo 
število kasačev, tako da jih je 
bilo v Sloveniji le okrog 300. 
Kljub temu pa je bil Konjeniški 
klub Ljutomer še vedno med 
vodilnimi v Jugoslaviji, kar so 
potrdili rezultati. Za leto 1976

je bilo značilno, da so na' po
mladanskih konjskih dirkah 
v Ljutomeru sodelovali tudi 
madžarski tekmovalci, med 
gledalci pa' so bili predstavniki 
pobratenega mesta Fulnega iz 
Češkoslovaške. V središču za
nimanja obiskovalcev dirke je 
bila zmaga Findine z Ludvi
kom Slavičem iz Grab v tret
jem teku krožne dirke za pr
venstvo Slovenije. Na jesen
skih dirkah v Ljutomeru se je 
izkazal Marko Slavič starejši iz 
Ključarovec, saj je z Ladingom

Franc Rajnar iz Ljutomera. 
Bil je eden najuspešnejših 
predsednikov Konjeniškega 
kluba Ljutomer (1975-1982). 
Za svoje uspešno delo je prejel 
tudi plaketo Konjeniške zveze 
Slovenije.

Od sredine februarja velja, 
da bodo odslej vsako po
membnejše strankarsko zbo
rovanje zaznamovali z rake
tami in streljanjem. To so za
čeli uvajati Janševi socialde
mokrati na zborovanju 
v Murski Soboti. Ni pa še do
govorjeno, ali bodo ob stran
karskih kongresih streljali 
s topovi ali raketometi.

- Je v Soboti kaj nove
ga?

- Je, je!

- Na križišču Lendav
ske in Gregorčičeve se
mafor še vedno ne dela!

Razpis
Razpisujemo prosta delov

na mesta vodij železniških po
staj Puconci, Mačkovci, Sta
njevci, Petrovci in Hodoš. Pri
javite se najkasneje do 1. apri
la 2020 na naslov: Železniška 
direkcija Veržej, Kadrovska 
služba Veržej, Krucevska ul. 1.

□

Basen
Krava na pašniku gov

no spusti, 
roj snobov, narcisov 

na njem se gosti.

□
Kovranska modrost

So ljudje, ki več mislijo, kot 
naredijo. In so ljudje, ki več 
naredijo kot premislijo.

□
Profesorska
- Gospod profesor, 

razporek imate odprt!
- A tako. .. torej raz

porek... No, prav. Pa bo
mo danes rekli kaj o izvo
ru in pomenu besede raz
porek...

* * *

Malce romantično pod magistralno uro
Luna bije, klad’vo sije... hk... no, kako že gre? Bije luna, 

sije klad'vo... vraga, to pa ne... Nisi kriva ljubezniva... tota 
ura pa ne gre... ja, ja, ti si kriva... hk... pozna ura že...

»A KONJSKEGA 
ŠPORTA

r FT V LJUTOMERU
1977 je bil pri Konjeniškem 
klubu Ljutomer najuspešnejši 
tekmovalec Marko Slavič sta
rejši iz Ključarovec, ki je z Ani
to II in Arielom devetkrat 
zmagal. Z Arielom je zmagal 
petkrat, z Anito II pa štirikrat. 
Odmevna je bila zlasti zmaga 
z Arielom na prvenstvu 2- let
nikov v Gornji Radgoni, saj je 
na cilj pritekel s prednostjo 150 
metrov. Njegov sin Marko je 
vozil Diso in štirikrat zmagal. 
Disa je zasedla na prvenstvu 
Slovenije za triletnike v Mari
boru drugo mesto, vendar sku
paj z zmagovalcem Labinom 
postavila nov rekord za trilet
nike s kilometrskim časom 
1,22,7. Kot zanimivost prven
stva v Mariboru velja omeniti, 
da je četrtouvrščena Roma 
(Franc Galunder, Veržej) do
segla boljši čas od prejšnjega 
rekorda Dinite 1,24,7. Dirka 
v Mariboru pa bo ljubiteljem 
kasaškega športa ostala v spo
minu še z drugega vidika. Na 
mednarodni dirki, v kateri so 
poleg Madžarov nastopili tudi 
Ljutomerčani, je Disa s pet
najstletnim Markom Slavičem

mlajšim iz Ključarovec, ki je 
tekmoval že dve leti, postavila 
nov državni rekord za triletne 
kobile vseh časov in je znašal 
1,21,9, kar je bil hkrati drugi 
najboljši rezultat za kobile vseh 
časov v državi. Če k temu še 
dodamo nov absolutni rekord 
Jugoslavije 1,21,4, ki ga je do
segel Labino z voznikom Kon
radom Hojsom, rejec pa je bil 
Anton Osterc iz Križevec, po
tem lahko z gotovostjo reče
mo, da je bil ljutomerski kasač 
absolutni rekorder Jugoslavije. 
Pred tem sta že bila absolutna 
rekorderja Jugoslavije Finejša 
(Ludvik Slavič, starejši Grabe) 
leta 1953 na Cvenu, znašal je 
1:23,3, ter Punčka (Lojze Ju- 
reš, Ljutomer) leta 1958 v Lju
tomeru, znašal je 1,22,4. Od 
preostalih ljutomerskih vozni
kov velja omeniti tri zmage Fe
liksa Jureša iz Bunčan z dvov- 
prego Pingo-Perico. V skupni 
uvrstitvi so bili ljutomerski ka
sači v letu 1977 s 53 točkami na 
prvem mestu v Sloveniji pred 
Ljubljano z 41 točkami.

(Nadaljevanje)
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GRADBENO PODJETJE MARIBOR p o.

Certifikat.
Že veste, kam ga boste vložili?

Zaradi povečanega obsega 
del doma in v tujini 
objavljamo
prosta delovna mesta za:

VKV, KV-zidarje
VKV, KV-tesarje 
VKV, KV - železokrivce
Prijave z dokazili o kvalifika
ciji in opisom dosedanjih de
lovnih izkušnjah pošljite 8 dni 
od objave na naslov:
GRADIS, GP MARIBOR, p. O. 
Kadrovska služba 
Gosposvetska 29 
62000 MARIBOR

Staneta Rozmana 17 
69000 Murska Sobota 

tel./fax: 069 32-230

PRODAJA 
MONTAŽA 

SERVIS 
TELEFONSKIH 

NAPRAV
Panasonic

POMURSKA
INVESTICIJSKA

•s f

zbira certifikate prebivalcev občin Murska Sobota, Lendava, 
Ljutomer in Gornja Radgona.

Z naložbo certifikata v POMURSKO INVESTICIJSKO DRUŽBO 

postanete lastnik deležev več podjetij z obeh strani Mure. 

Takšna naložba je varna in donosna, hkrati pa skrbi za vsestranski 

razvoj naše regije.

Pomurska Investicijska Družba

naložba v domači kraj

M k, Trgd.o.o.
I Gosposvetska 4,

62380 Slovenj Gradec 
Tel.:(0602)42-586.

^^^■■■■■■■■■■■■■■i Fax:(0602) 42-577*

POMLAD'94
Gornja Radgona

HALA A/109 
od 22.-27.03.1994

Obiščite nas na sejmu oz. v naših prodajnih enotah, 
kjer vam v času sejma nudimo

PRODAJALNA LESNA PAMEČE,
Slovenj Gradec
REFLEX, Gornja Radgona
EURIKA, Lenart
ALKA, Muškanci
M.S. SLAVIČ, Križevci pri Ljutomeru
Trgovina KOLMANČIČ, Murska Sobota
OMNIA, Beltinci
LES, Ptuj
MAXILES, Gorišnica
EURODESIGN, Apače
HOBY-LES, Škofja vas

w«5t
ZA GOTOVINSKI NAKUP 
STAVBNEGA POHIŠTVA 

(OKNA, VRATA, OBLOGE,...)

KLEM COMMERCE, Maribor 
GTP TIPOS, Slovenska Bistrica 
KEROS, Rogaška Slatina 
LESOKOV, Brežice 
OPEKARNA-RUDNIK, Brežice 
MERKATOR AGROKOMBINAT, Krško 
MIMEKSTRADE, Žalec 
VOŠNJAK, Šempeter 
VELO, Ljubljana 
GARANTIK, Maribor 
MURKA, Lesce 
TGM, Pesnica 
BANLES, Lokev

/^e zamudite enkratne priložnosti!

EXPORT-IMPORT 
Sokolska 19, Maribor 
Tel. 062/102-331, 104-764 
Fax. 062/104-764

RUSKI 
TRAKTORJI
NAMENJENI KANADSKEMU IN 
AMERIŠKEMU TRŽIŠČU,

SEDAJ TUDI 
PRI NAS.
tip
LTZ 55: moč motorja 40,5 kW, 55 KM, 

zračno hlajenje, 
DEUTZEV motor, 
hidravlični volan, 
traktor z dvojnim pogonom in veliko 
kabino

BLISK MONTAŽA, d. o. o.
Plese 9
69000 MURSKA SOBOTA
RAZPISUJE
delovno mesto s posebnimi pooblastili in odgovornosti

DIREKTOR PODJETJA
za določen čas, 5 let
Pogoji za zasedbo:
1. izpolnjevanje pogojev, ki jih določa 246. člen Zakona o !

darskih družbah (Ur. list RS 30/93),
2. višja ali najmanj srednješolska izobrazba,
3. najmanj 5 let delovnih izkušenj. J
Kandidati lahko oddajo prijavo na razpis v 15 d0®1! (¿M# 
objave z dokazili o izpolnjevanju pogojev na naslov o ^ 
TAŽA, d.o. o., Plese 9, Nadzorni svet, 69000 MURSKA
s pripisom »prijava na razpis«. j
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh od izteka
Začetek dela je 16. 5. 1994.

Sejmi uspešnih poslovnih srečanj in ugodnih ni^

Gradbeništvo
Gradbena mehanizacija in oprema 

priznanih svetovnih firm. 
Gradbeni materiali, notranja oprema, -

Kmetijstvo in vrtnarstvo
Kmetijska mehanizacija in orodja, semena, -

Široka potrošnja
Živilski izdelki, gospodinjski pripomočki, 

drugo blago široke potrošnje,. •

22. - 27. marec '94 
Gornja Radgona

Delovni čas od 9. -18. ure.

Vabljeni I

Pomurski sejem d.d. 
Gornja Radgona

Obiščite nas v Gornji Radgoni na sejmu

Ote.

Vrata za vse življenje!

OPAŽNE PLOŠČE

lfc#^hbtfl

AGROMARKET 
TU RNISCE îâ,5Æ

- Enoletna garancija in prvi servis zastonj 
- Rezervni deli in servis zagotovljeni

MOŽNOST NAKUPA NA POSOJILO

VRATA VSEH VRST

OKNA

FURNIRANE IN MASIVNE OBLOGE

MASIVNO POHIŠTVO

PLOŠČE ZA POHIŠTVO

Obiščite nas v trgovini Lip Bled 
v Murski Soboti, Cvetkova 1 a, 

tel. 069/22 941.
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Težka pot Petrola in občine do začetka gradnje bencinskega servisa v Lendavi

Ekološka bomba je stara črpalka
načrtuje ^' ^ub'.ia“' bojijo kot hudič križa. Karkoli kdo 
nstavi Dri nXUr? z8Mditi na novo ali spremeniti lokacijo, se 
temu pa ne m ob,vaniu “strežnih soglasij in dokumentov. Kljub 
glavi in se hiV0*em0 t-d'ti.’ da so lendavski občinski organi svoje- 
tekli, da ie ?yeíavMat¡ predvsem z nasprotovanjem. Prej bi 
kkoriščania v ie ♦ “eza“Panje» ki je posledica velikih prevar in 
^ pikolovsk^-d08**’ Nekateri morebiti porečejo: zakaj so 
in narejen n P? enem bencinskem servisu (ki je najbolj varen 
naftno refineri‘VS l so.d°bnih standardih), ko pa imajo v bližini 
®eini prehod J0’1”m*čn° industrijo, rudnik premoga, opekarno, 
“ finski skup^n^ ‘C “kUŠnje ,judje V V'adi

0 kateri1 P^Jpembnih zadev, 
skWna, OdL lendavska 
nem načrtu • 0 zazidal- 
sav Lendavi p'lClnske8a servi- 
to, ker ni P?membna je za- 
redu skupU^ na dnevnem 
ker bi staro č k«8a zasedanja, 
Vseh ekološka?3 ko v.mestu po 
11 že zdavnaj Í predPisih tnora- 
PtiiBerne ¿v pretl in ker M 

? b°do lahko °„našli Konč- 
a So iZj Petrolu rekli’ 
^»SOd^bÍ^ Pren°V- 

^etnesS?^ torej po- 
buiej°p^ 
nekateri jezi;?'?3"1 se namreč 
S ara črpalk? n’ ^r 3e sedanja 
^starsfcvečv svišču

P° drugi L]da sredi križiš- 
^PotXn3”' Pa ph moti’ 
v01ik0 dl e n prihodnje neko. a‘Je Potovati na črpal- 

l ^Snutek , ■, 
bencinskega .^.alnega načrta 
>íen8o^ 
i 93 do 5 26- novembra
^e Poslan?“3133 1994 • pr>-

so 
^^/"cne-proti načrto-

^Ko KLEIBENCETL

Mjiva seka
vajo1 ^^pot h° genski

!e dsočP°Sebnega. Preb- 
^‘h ^'enkih^v j

Se Do V lahnem 
^tje^dije^ 
sti J a ^evju m ln Igorji.

neina Z Zame šele' 
mojZmžoiie 

»^^¿  ̂

^n e 'h ^ali’^, S°pen’e
Z rent „ nRnovo ote- ^č^žnih oba- 

^aJ^tna vonjave, 
ja t Zemij^ dofaniCa sveie 
r°b0, rlax’e’ matpZor,enega list- 
diše(lb nHv, ZrJne dušice na 
Ce. v lZabele ;.. Ja sadja ter

zbež?nap°mini in mi- 
Zai’ {’a daleč

P ^ekeon

^v^iil^^ Prišel iz 
^i b° m Sedel

Jat li^0sil0 Oh /kotnikom 
\ Jtek z mam- kr°in‘ku je 
V°> 'dn^P^dem Vtl"n sP°roči-

je oa Po*asna“'P0^0 uji- 

blii h.bolela noga.
Z^očeZ Pa( P°le8 

PZčah "ogah Va bole^ 

in ‘mel f,udo

\ t J hoji tan' Pe^ko je ho- 
^p^ da SoP^bude boleči- 
h*Z'debelekanina °brazu 
S rn°k sem,,Je P°tu- 
JdeK^el dr.Jkrat kar do- 
> dej*1’ da slomk° Stisko- 
^a; 0 na m 1 v glavnem

sZ delov Jlnib ramah.
Trpah P°trPeHji- 

Pt^ilnl' ^to Seba P ¡e bilo 
njiv0 So se hi‘ro od- 

lj J»elika 'n-, aieto ravna, 

^li r P°koiefl '°le obdajal 

lel-^ gozdi-

vani gradnji; predlagali so, da 
se lokacija bencinskega servisa 
v Lendavi določi po določitvi 
trase obvoznice, predlagana lo
kacija v Osnutku pa ni primer
na iz vidika možnih ekoloških 
posledic (bližina potoka Čr
nec) in možnosti poslabšanja 
prometnih razmer (povečan 
promet skozi mesto, neustrez
na dovozna cesta do črpalke). 
Tudi na javni rezpravi (22. de
cembra) so nekateri krajani 
menili, da predlagana lokacija 
ni primerna, ker je za tovrstno 
dejavnost premalo prostora in 
ne bi mogli organizirati varne
ga prometnega režima, poleg 
tega pa bi severni veter vonj po 
bencinskih hlapih raznašal po 
celem stanovanjskem naselju; 
veliko kritičnih besed je bilo 
izrečenih o neustreznem dovo
zu in izvozu in o nujnosti 
ustrezne ekološke zaščite, kot 
primernejšo lokacijo pa so 
predlagali površino, ki je last 
Viatorja - delavnice.

Svet Krajevne skupnosti 
Lendava je podprl predlagani 
načrt. V razpravi so pojasnili:

ček, proti Zelkovim pa je njivo 
končeval dobrega pol metra 
globok jarek, obrasel z Že kar 
debelimi jelšami in »pantov- 
cem«, ki ga je jesen že rumeno 
obarvala. Ob jarku je vodila 
poljska cesta z Bašovega in Vu
kovega brega do velike ceste.

Šel sem mimo jablane, ki 
smo ji pravili »ledrna«, in hlast
no zagrizel v pobran sadež ter 
užival prijetno aromo jabolka. 
V dolini sem zagledal mater in 
očeta, ki sta že napregla šeko 
v leseno, težko okovano brano 
in stekel sem po bregu.

Naša šeka je bila mlada ja- 
lovka, lepa in rejena, vendar pa 
s hudo napako. Bila je zelo 
plašna, zato nas je bilo vedno 
strah, da se ne bi kaj zgodilo. In 
se je.

V bližnjem jelševju je sfrfota- 
la sraka, grdo zakrakala in od
letela. Krava je vztrepetala, se 
dvignila na zadnje noge in zdiv
jala po njivi proti jarku. Oče, ki 
je zadaj držal brano, je izgubil 
ravnotežje in padel. V grozi 
sem videl, kako se mati bori 
s podivjano živaljo, videl, kako 
je padla mati v jarek in kako je 
čeznjo švisnila zobata brana.

Krava je divjala skozi jelšev- 
je. Brana je sekala po jelšah in 
se lomila. Groze ni bilo še ko
nec. Oče, ki je držal polzavest- 
no ranjeno mater, mi je naročil 
kratko in odločno, naj ulovim 
kravo.

Sosedstvo je na Goričkem 
nekaj čudovitega. Sosed je sose
du v sreči in nesreči neprecen
ljiv, saj nikoli ne ostaneš sam. 
Tako so tudi naši sosedje pribe
žali na pomoč v strahu, da se je 
Roziki zgodilo najhujše. Prine
sli so traglje in jo naložili na 
neke obleke, odeje ali kaj, pač 
kar je bilo najhitreje pri roki, in 
mamo odnesli domov. Doma 
so sosede skrbno uredile hišo. 
Vse je bilo v kratkem času po
čiščeno in lepo pospravljeno, 
pa tudi stari Zelko je bil pri
pravljen mamo odpeljati 
k zdravniku.

Šele blizu velike ceste se mi je

»Že nekaj let Lendavčani opo
zarjajo, da je sedanja lokacija 
bencinskega servisa neprimer
na, poleg tega pa obstaja mož
nost, da so vkopani rezervoarji 
za bencin že dotrajani. Lenda
va kot mesto potrebuje sodob
no bencinsko črpalko in prepri
čani smo, da bo Petrol zgradil 
bencinski servis v skladu z vse
mi okoljevarstvenimi predpisi 
in da ne bo negativnih vplivov 
na okolje. Lokacija je primerna 
za predvideno dejavnost, saj je 
sedanja deponija in izdelava be
tonskih izdelkov za okolje dosti 
bolj neprimerna, povzroča 
hrup, prašni delci pa onesnažu
jejo širšo okolico.«

Tudi Zdenka Tadina, načel
nica oddelka za varstvo okolja 
in urejenje prostora v občini 
Lendava, je prepričana, da so 
izpolnjeni vsi pogoji za začetek 
gradnje in da ni nobenega ra
zloga, da pripravljenega odlo
ka o zazidalnem načrtu bencin
skega servisa v Lendavi poslan
ci ne bi sprejeli, saj so v njem 
upoštevali vse predloge in pri
pombe glede primernejšega 
dovoza in ekoloških zahtev. 
1,5 hektarja med potokom Čr
nec in Elektromateriali je do 
sedaj zasedala betonarna ozi
roma so na njem izdelovali be
tonske izdelke, v prihodnje pa 
bodo tukaj našle svoj prostor 
ne le benciska črpalka, ampak 
tudi proizvodna, transportna in 
trgovska dejavnost. Petrol bo 
zgradil sodobni mestni bencin
ski servis z avtopralnico, mar
ketom in poslovnimi prostori.

posrečilo ujeti podivjano šeko. 
Med tekom sem ji klical in ji 
prigovarjal: »Šeka, šeka, čakaj! 
Ne bom te bil. Ustavi se. Ima
mo samo tebe!« Videl sem, da 
Žival krvavi po nogah, po vam
pu in po hrbtu. Po nežnem kli
canju in joku, saj sem skozi 
ihtel, se je žival vendarle začela 
ustavljati in končno obstala, ne- 
zaupno me je pogledovala in 
zamukala. Vsa se je tresla, meni 
pa so klecala kolena, verjetno 
od strahu, pa tudi od napora, 
saj sva s šeko predivjala več kot 
tri kilometre prek njiv in gr
movja. Še vedno je bila krava 
pripravljena na beg. Nežno sem 
ji govoril in jo božal, pa se je le 
polagoma umirjala. Potegnil 
sem za vajet, nekako povezal 
pretrgane štrange, prvo odlom
ljeno prečko brane in zlomljeni 
branovlek pa sem si naložil na 
ramo. Počasi sva jo ubirala 
proti domu. Iz previdnosti sem 
se s kravo na daleč izognil jel
ševju, iz katerega je vzletela ne
srečna ali vražja sraka. Z. naše
ga brega sta opazovala šekino 
vrnitev dva soseda, pripravlje
na priskočiti po potrebi na po
moč.

V spremenjenem načrtu je 
vhod na območje bencinskega 
servisa postavljen pravokotno 
na cesto, zaradi česar je zago
tovljen minimalni odstavni pas, 
vse dovozne prometnice do to-

Do doma mi je uspelo šeko 
Že popolnoma umiriti, jaz pa 
sem bil prestrašen in v hudih 
skrbeh, kako je z mamo, saj 
sem bil še vedno pod strašnim 
vtisom prizora, kako je brana 
preskočila čez materino telo. 
Oče je prišel za nama v štalo, 
kjer sem ravno privezal nesreč
no žival. Videl sem, da je hudo 
zaskrbljen, pa tudi jezen. Kar 
zaiskrile so se mu oči, ko je 
zagrabil vile. Ko pa je videl me
ne, da šeko še vedno mirim, je 
odložil vile in nekam med zob
mi rekel: »To je prekleto gove
do. Jutri mora od hiše! Raje 
bom sam vlekel brano, nočem 
je več! Ubila bi jo lahko, pre- 
kletnica!«

Trenutek za tem sem stal pri 
materini postelji. Medlo se mi je 
nasmehnila in me prijela za ro
ko ter dejala: »Si jo pripeljal, 
norico? Sraka jo je prestrašila.« 
Ni bilo sovraštva do živali 
v materinih očeh, najina pogle
da pa sta si razodevala veliko 
ljubezen in srečo, da le ni bilo 
hujšega.

Mati je imela dve globoki ra
ni, eno na rami, eno na nogi, in 
več močnih udarnin. Sosedje so 
ji dali prvo pomoč, kot so vede
li in znali. Žganje, edino razku
žilo za rane, ki je bilo pri roki, 
je opravilo svojo nalogo. Povo
ji iz čistih lanenih krp so bili 
skrbno pritrjeni. Za zdravnika 
takrat ni bilo lahko, že zaradi 
velike oddaljenosti, pa tudi za
radi denarja. In še odklonila je 
zdravniško pomoč.

Čez nekaj dni ni bilo v hlevu 
šeke. Odpeljal jo je mesar. Na
mesto nje je stopicala ob jaslih 
lepa rjavo-bela telička Liša.

Mati, kmečka korenina, je za 
čudo mirno preležala skoraj 
dva tedna v postelji. Z očetom 
sva ji stregla in po njenih navo
dilih previjala rane, vsa srečna, 
da se ji celijo brez vnetja ali 
gnojenja.

Trpela je od začetka posebno 
hude bolečine, vendar tega ni
koli ni pokazala. V hudo breme 
ji je bila misel, kako z bolnim 
očetom zmoreva dela na revni 
kmetiji. Vso svojo moč in voljo 
je uporabila in že čez dvanajst 
dni sem jo spremljal, ko se je 
s srpom v roki odpravila po 
travo za novo teličko.

čilnih mest pa so zaradi tega 
podaljšane.

Preprečitev onesnaženja po
toka Črnec je zagotovljena 
z gradnjo samostojne čistilne 
naprave, vgraditvijo lovilca olj

■
 DOBROVNIK-RENKOVCI - Cesta, ki povezuje oba kraja, 
je bila deležna vrsto let številnih kritik, in to predvsem zaradi 
mostov, ki so pomenili črne točke. Bili so namreč tako ozki, da se 
na njih nista mogla srečati dva avtomobila; promet pa je bil nevaren 

tudi za kolesarje in pešce. Pred kratkim so vse mostove in ceste, ki 
vodijo čeznje, razširili, tako da so ozka grla odpravljena. (Franc 
Bobovec)

Prvi letošnji sejem v Gornji Radgoni

Radgona kot sticisce
Mnogi se šele sedaj začnejo zavedati, da je Gornja Radgona 

zares idealna za organiziranje sejemskih prireditev, saj je že od 
nekdaj pomembno stičišče prometnih poti, idej, dejavnosti in 
zadnje stoletje tudi stičišče držav.

V torek, 22. marca, je slovenski minister za promet in zveze Igor 
Umek odprl prvi letošnji sejem v Gornji Radgoni. Čeprav je bila 
spomladanska sejemska prireditev prvotno načrtovana kot velika 
trgovina, so jo letos specializirali za gradbeništvo in kmetijstvo 
oziroma ponudbo vsega, kar potrebujejo kmetje, obrtniki in po
djetja pri opravljanju teh dejavnosti. Največje slovensko gradbišče 
bo v prihodnje prav gotovo na cestah, zato je tudi slavnostni 
govornik poudaril, da je takšna sejemska prireditev in predstavitev 
dobra priprava na izbiro najboljših ponudnikov. O avtocestah 
oziroma uporabi materialov in mehanizacije so govorih na poseb
nem posvetu.

Na otvoritveni slovesnosti je sodeloval Gasilski oktet iz Gornje 
Radgone, spregovorila pa sta tudi podpredsednik SO Gornja 
Radgona Ivan Borko in direktor Pomurskega sejma Janez Erjavec. 
Slednji je povedal, da je sejem Pomlad 94 organiziran na 10 tisoč 
kvadratnih metrih razstavnega prostora, da je slaba cestna poveza
va glavna ovira za razvoj pokrajine, da pa nadaljnji razvoj sejma ni 
odvisen le od cest, ampak tudi od racionalne organiziranosti 
sejemske dejavnosti v Gornji Radgoni; nujno je, da se usedejo za 
isto mizo tisti, ki želijo organizirati dobre sejme, in tisti, ki želijo 
biti upravljalci. Reševanje prek sodišč bo vsem pobralo le dosti
časa, denarja in - ugleda.

Otroški dodatek po novem
Vsem upravičencem do otroškega dodatka sporočamo, da vlog za 

pridobitev pomoči otrokom naj več ne oddajajo v svojih podjetjih, ampak 
na pristojnih centrih za socialno delo, torej krajevno pristojnih glede na 
otrokovo stalno prebivališče. Pomembna novost pri uveljavljanju otroške
ga dodatka je tudi, da se census za pridobitev pomoči otroku zvišuje s 43 
na 50 odstotkov bruto povprečne plače na družinskega člana v koledar
skem letu 93. To pomeni, da se bo število upravičencev do otroškega 
dodatka povečalo, in vloge lahko oddajo tudi tisti starši, ki do dodatka 
doslej niso bili upravičeni. Novost je tudi, da se pri dohodku upošteva 
dohodek v letu in ne za leto nazaj, kot do sedaj. Na centrih za socialno 
delo predvidevajo, da bi se število upravičencev do otroškega dodatka 
glede na razmere v podjetjih pri nas in plače zaposlenih povečalo za 
približno 20 odstotkov. Pri odločanju, ali oddati vlogo ali ne pa ne, je 
lahko v pomoč podatek, da je bila povprečna bruto plača za leto 93 
v Sloveniji 75 432 tolarjev.

Pravico do otroškega dodatka lahko uveljavlja samo eden od staršev, za 
kar se morata starša dogovoriti, podpisati pisni sporazum in v oddanem 
obrazcu to tudi navesti in podpisati. Vlogi za pridobitev otroškega dodat
ka pa mora vlagatelj dodati tudi potrdilo o državljanstvu in stalnem 
prebivališču. Slednja potrdila izdajajo na krajevnih uradih.

Najvišji otroški dodatek je omejen na 22 odstotkov zajamčene plače, 
najnižji pa na 7 odstotkov zneska zajamčene plače. Višina otroških 
dodatkov se bo torej gibala v zneskih v tem razponu.

MH

in recikliranjem odpadnih voda 
iz avtopralnice. Zaradi števil
nih pripomb je v predlogu od
loka dodano novo poglavje 
z naslovom Ukrepi za prepreči
tev negativnih vplivov, kjer sta 
zanimiva dva člena:

18. člen: Komunalne odpad
ke, ki nastajajo na območju 
bencinskega servisa, je potreb
no zbirati v primerne posode in 
odvažati na odlagališče komu
nalnih odpadkov. Odpadna 
olja je treba zbirati in odvažati 
v predelavo.

19. člen: Za celotni kom
pleks je obvezna gradnja čistil
ne naprave za prečiščevanje fe
kalnih odpadnih voda v skladu 
z zazidalnim načrtom. Meteor
na kanalizacija se ločeno odva
ja v potok Črnec. Vso meteorno 
kanalizacijo je obvezno speljati 
prek ustrezno dimenzioniranih 
lovilcev olj. Odpadne vode iz 
pralnice avtomobilov je pred iz
pustom v potok Črnec nujno 
reciklirati, ob delnem biolo
škem čiščenju v posebni komo
ri.

Novi bencinski servis naj bi 
bil narejen po mednarodnih 
zahtevah, z dvoplastnimi rezer
voarji in vso potrebno varnost
no zaščito. Vsak rezervoar 
s kurilnim oljem v kleti stano
vanjskih hiš predstavlja večjo 
ekološko nevarnost, vsekakor 
pa je v Lendavi tačas najbolj 
nevarna stara bencinska črpal
ka, kjer so v zemlji zakopani 
enoplastni rezervoarji, stari že 
okrog 30 let.

BERNARDA B. PEČEK

BERNARDA B. PEČEK
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10.30 Silas, nemška nadaljevanka - 10.55 Naj- 
nežnejša izpoved, francoski film - 12.20 Že veste 
- 13.00 Poročila - 13.05 Umetniški večer: Majda 
Potokar - 14.25 Samorastniki, slovenski film 
- 15.50 Kam vodijo stezice - 17.00 Dnevnik 
- 17.10 Tok tok - 18.00 Studio Koper - 18.45 
Pari, tv-igrica - 19.30 Dnevnik - 20.10 Forum 
- 20.30 Mačka na vroči pločevinasti strehi, ame
riški film - 22.20 Dnevnik - 22.45 Sova: Ko se 
srca vnamejo, amer, nanizanka; Dobra fanta, 
angl, nanizanka - 0.05 Bedenje, novozelandski 
film

Drugi program

16.25 Neverjetne zgodbe - 17.15 Sova - 18.45 
Učite se z nami - 19.30 Dnevnik - 20.10 Večerni 
gost - 21.20 Oči kritike - 22.20 Sonetni venec, 
posnetek koncerta - 23.50 SP v umetnostnem 
drsanju - plesi

HTV 1
6.55 Poročila - 7.00 Dobro jutro - 10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Otroška serija 
- 12.00 Poročila - 12.15 Divja vrtnica - 12.40 
Milostiva - 13.10 Zaljubljen v plavolaske, ameri
ški film - 14.35 Monoplus - 15.30 Angleščina 
- 16.00 Poročila - 16.05 Otroška oddaja - 16.30 
Satelitski program - 17.00 Hrvaška danes 
- 18.00 Poročila -18.05 Kolo sreče - 18.35 Santa 
Barbara - 19.30 Dnevnik - 20.15 Zabavnoglas
bena oddaja - 21.00 Latinica - 22.00 Poročila 
- 22.05 Preteklost v sedanjosti - 22.40 Slika na 
sliko - 23.45 Zapri oči, britanski film

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosbyjev šov - 10.15 
Nebesa lahko počakajo - 12.00 Živali našega 
sveta - 12.15 Poročila iz Avstrije - 13.10 Mi 
- 13.35 Dolga pot - 14.00 Vdova Liberty - 14.45 
Jutrišnji mojstri - 15.00 Program za otroke 
- 18.30 Ulice San Francisca - 19.30 Čas v sliki 
- 20.15 Stari - 21.20 Pogledi od strani - 21.30 
Dve življenji, ena usoda - 23.00 Čas v sliki 
- 23.25 Umor po meri - 0.55 Hunter (krim. 
serija)

TV MADŽARSKA
1. program
6.03 Jutranji program - 9.00 Čez dan - 9.30 
Riviera -10.30 Dallas -11.30 Igra - 12.00 Zvon, 
poročila - 12.07 Posel - 12.32 Usode - 13.12 
Nemščina -15.00 Vaška TV - 15.20 Novi reflek
tor - 16.00 Dnevnik - 16.11 Domače naloge 
- 16.31 Domoljubje - 17.00 Za upokojence 
- 17.30 Teka - 17.40 Okno s prilogo - 18.58 
Pravljica - 19.35 Dnevnik - 20.06 Regina, serija 
- 21.02 Šov program - 21.27 Panorama - 22.27 
Festival videospotov - 23.57 Dnevnik BBC-ja

2. program
14.25 Alpe-Donova-Jadran - 14.55 Živalski 
svet - 15.05 Za otroke - 15.35 Pop rock - 16.00 
Francija - Madžarska, tenis - 18.00 Veliki zorni 
kot - 18.10 Sinddor Csočri - 19.05 Halo, svet! 
- 19.50 Kolesa in koraki - 20.35 Telešport 
- 21.00 Dnevnik - 21.28 Minispoti - 21.40 Tipli- 
sta - 21.50 Da se ti bo zmešalo - 22.20 Kojak 
- 23.10 Monty Python - 23.40 Posel

RTL RTLRTL RTL
RTLRTL

RTL

6.00 Poročila - 7.00 Dobro jutro, Nemčija
- 10.00 Bogat in lep - 10.30 Čas koprnenja 
- 11.00 Cena je zasoljena - 14.10 Umor je njen j 
Betel —15.00 Bona Clmsten -16.00 Hans Melser
- n .tki Kio je tukaj ^uvru - 17 30 Grozno 
prijema tarsr^ja — 14 AO BIks^VsAnuo — 10 A6
D6'c>rkč.ask, ^iaic>\čask —QSJ AS DoxaaiSw^fcfc BitAo^i-

7.55 Radovedni Taček - 8.10 Mladi virtuozi 
- 8.25 Risanke - 8.50 Klub klobuk - 9.40 Tok 
tok - 10.30 Zgodbe iz školjke - 11.20 Z znamko 
okoli sveta, kanadski film - 13.00 Poročila 
- 13.05 Tednik - 13.50 Večerni gost - 15.05 
Mačka na vroči pločevinasti strehi,-ameriški film 
- 17.00 Dnevnik - 17.10 Svet narave - 18.00 
Studio Ljubljana - 19.10 Žrebanje 3x3 - 19.30 
Dnevnik - 20.10 Utrip -20.30 Ona + on -21.30 
Tv-poper - 21.45 Korenine slovenske lipe 
- 22.10 Dnevnik - 22.45 Sova: Dobra fanta, 
angl, nanizanka - 23.45 Opravičilo, ameriški 
film

Drugi program

12.50 Ustavi se svet, pomisli na otroke - 13.40 
Sova -15.00 PEP v rokometu -16.15 SP v umet
nostnem drsanju, ženske - 17.45 NBA košarka 
- 18.45 Vodne pustolovščine - 19.30 Dnevnik 
- 20.10 Družinska skrivnost, švicarska nadalje
vanka - 21.15 Coltrane v kadilaku, angl, serija 
- 21.40 Poglej in zadeni - 22.55 Sobotna noč

HTV 1
8.55 Poročila - 9.00 Dobro jutro -10.30 Poročila 
-10.35 Risanke -11.00 Oddaja za mlade - 12.00 
Poročila - 12.05 Resna glasba - 13.05 Prizma 
- 13.50 Poročila - 13.55 Film za otroke - 15.40 
Hišni ljubljenci - 16.10 Beverly Hills - 17.00 
Poročila -17.05 Hrvaška knjiga - 18.00 Televizi
ja o televiziji - 18.30 Santa Barbara - 19.30 
Dnevnik - 20.15 Štirje letni časi, ameriški film 
- 22.00 Film-video- film - 22.45 Poročila - 22.50 
Šport - 23.10 Slika na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosbyjev šov - 9.30 
Confetti (šov) - 9.50 Vroča sled, ponovitev 
- 10.10 Klub Panda - 10.30 Papirnati mesec 
(film) - 12.10 Lepote Češke - 12.30 Halo Avstri
ja, halo Vienna - 13.10 Kaj ženska sanja na 
pomlad - 14.45 Tipično avstrijsko - 14.55 Izlet 
v ortodoksno cerkev - 15.00 Know-how šou 
- 15.50 Dinoji - 18.30 Dr. Quinn - 19.30 Čas 
v sliki - 20.15 Razumete šalo? - 22.05 Zlata 
dekleta - 22.30 Dillinger (kriminalka) - 0.05 
Grozljivi ekspres

TV MADŽARSKA
1. program
6.25 Vaška TV - 6.45 Dnevnik - 7.00 Sončni 
vzhod - 8.15 Verski program - 8.25 Za otroke 
- 12.00 Zvon, videostrani - 12.05 Panorama 
- 13.05 Hišna nega bolnika - 13.25 Matere 
- 13.50 Madžarska polpreteklost - 14.35 Naš 
prvi cvet - 14.50 Popoldne z Disneyjem - 16.25 
Zrcalo - 16.40 Priporočamo - 17.10 Napisi 
- 17.35 Loto - 17.40 Meščanski kazino - 19.02 
Štorije - 19.12 Pravljica - 19.30 Dnevnik, šport 
- 20.35 Parabola - 21.10 Kviz o Madžarski 
- 22.45 Beli telefoni, italijanski film

2. program
6.30 Sončnica - 8.00 Za Rome - 8.25 Narodnost
ne oddaje - 11.00 Košarka, ž. - 13.00 Familija 
- 13.30 Iskanje poti - 13.55 SP v krosu - 15.00 
Tenis - 16.00 Leto družine - 16.40 Ekologija 
-17.05 Avtomagazin -17.35 Za otroke: Smrkci, 
Novi Lassie - 18.35 Policijski dnevnik - 18.43 
Picasso - 19.00 Familija - 19.36 Mendelssohn 
- 20.55 Burda - 21.30 Koncert - 22.40 Veseli 
teater - 0.40 Amor, erotična serija

6.00 Cubitus - 6.30 Družina za šest milijonov 
dolarjev - Sledijo različne nadaljevanke in risan
ke - 12. 15 Harry in Hendersonovi - 12.40 Full 
House - 13.10 Močna družina - 13.40 Princ iz '

L ’Bel-Adra — 14.10 Major Dad — 14.40 Knight 
\ Plder — 15.45 Team X — 16.45 21, Jump street 
' -VI .45 ^eNexVj KiWs. ^O2V6 - Ab VO S>amo Xmbe-

8.40 Živ žav - 9.30 Pot v šolo - 9.55 Sezamova 
ulica - 10.55 Naša pesem - 11.30 Obzorja duha 
- 12.00 Kmetijska oddaja - 12.30 Vodne pusto-' 
lovščine - 13.00 Poročila - 13.20 Sissi, mlada 
cesarica, avstrijski film - 15.05 Delfin in človek 
- 15.55 Še se bomo srečali, angl, nadaljevanka 
- 17.00 Dnevnik - 17.10 Po domače - 18.50 
Kuhanje ob Rossiniju - 19.30 Dnevnik - 20.10 
Zrcalo tedna - 20.30 Nedeljskih 60 - 21.30 Od 
pola do pola,-angl, serija - 22.25 Dnevnik 
- 22.50 Sovi: Sanje v najem, španska nadalje
vanka; Dobra fanta, angl, nanizanka

Drugi program

11.05 Poglej in zadeni - 12.20 Udobna vožnja, 
angl, nadaljevanka -13.15 Karaoke, razvedrilna 
oddaja - 14.00 Ona + on - 15.00 SP v crossu 
-15.50 SP v umetnostnem drsanju, revija - 17.50 
Formula 1 - 19.30 Dnevnik - 20.10 Slovenski 
magazin - 20.50 Važno je imenovati se Ernest, 
angleški film - 22.25 Mednarodno prvenstvo 
v SRG - 22.55 Športni pregled

HTV 1
8.25 Poročila - 8.30 Princeza, britanski film 
- 10.00 Poročila - 10.05 Prenos maše - 11.35 
Risanke - 12.00 Poročila - 12.05 Kmetijska od
daja - 12.55 Narodna glasba - 13.25 Mir in 
dobro -14.00 Poročila -14.05 Malavizija -15.05 
Opera Box - 15.35 Poročila - 15.40 Družinski 
zabavnik - 17.05 Film - 18.50 Risanke - 19.30 
Dnevnik - 20.15 Sedma noč - 21.45 Poročila 
- 21.50 Serijski film - 22.40 Šport - 22.55 Slika 
na sliko

TV AVSTRIJA 1

9.00 Cas v sliki - 9.30 Leonardo da Vinci - 11.00 
Tiskovna ura -13.10 Zlata dekleta -13.35 Dvor
ni norec -15.10 Tipično dansko -15.30 Program 
za otroke - 18.55 Kristus v času - 19.30 Čas 
v sliki - 19.48 Konflikti - 20.15 Kaisermuhlen 
blues - 22.00 Čas v sliki - 22.15 Vaclav Havel 
- 23.40 Nočno sonce

TV MADŽARSKA
1. program
6.45 Vaška TV - 7.30 Za otroke - 7.55 Biblija 
- 8.03 Kje, kaj? - 8.30 Nedeljski magazin -11.00 
Evangeličansko bogoslužje - 12.00 Zvon, video
strani - 12.05 TV-magister - 13.40 Pesem doni 
- 14.10 Telešport - 15.35 Ljubkovalno - 16.05 
Verski program - 16.30 Disneyjeve risanke 
- 17.30 Dallas, Sence preteklosti, pon. - 18.30 
Kolo sreče - 19.00 Teden - 20.00 Dnevnik 
- 20.20 Magnum, kriminalka - 21.55 Telešport. 
vmes nogomet

2. program
7.00 TV-šop - 7.32 Dobrodošli - 8.02 Jilijina 
šola - 8.35 Računalništvo - 9.15 Za otroke 
- 10.00 Živi planet - 10.55 Natura, magazin 
- 11.20 Festival - 11.50 Dokler zvonijo - 12.00 
Usode - 12.40 Za kmetovalce - 13.10 Resna 
glasba - 13.20 Pust - 14.25 Dromlje - 14.55 
Delta - 15.25 Baywatch - 16.15 Dokumentarni 
film - 16.30 Računalništvo - 17.00 Odškodnina 
- 17.20 Kolonjska - 17.30 Sedanji čas - 18.00 
Regionalni program - 18.30 Pesmice - 18.43 
Risanka - 18.55 Svetovni dan gledališča - 19.00 
Tri sestre, TV-igra - 21.45 Popevke - 22.15 
Kabaret - 23.00 Arena - 23.50 Šport

6.00 Različne nadaljevanke in risanke - 9.55
Dobro jutro, nedelja; verska oddaja - 10.00
Čudežna ženska - 11.00 Nazaj v preteklost 

— 13.55 Steklena lutka — 11.30 Vormula 1 — 20.15 
\ žanrska, potoka — 21.50 Sme^eV IV — 22.35 Vaz.-

6.00 Poročila - 7.00 Dobro jutro Nemčija - 9.00 j 
Kalifornijski klic v sili — H .00 Cena je zasoljena
- 15.00 Bona CUnsten - 16.00 Hans M el ser
- n.06 Kdo je vokal slavni - 11.36 StraSno

t VTUeeua dvoima - \9 AO KU^plo^ivno - SO .AO

11.00 Hči morskih valov, norv. nadaljevanka 
- 11.40 Učite se z nami - 12.10 Svet narave 
- 13.00 Poročila - 13.05 Slovenski magazin 
- 13.35 Športni pregled - 14.55 Oči kritike 
- 15.55 Videomoda - 16.20 Dober dan, Koroška 
- 17.00 Dnevnik - 17.10 Radovedni Taček 
- 17.25 Risanka - 18.00 Studio Maribor - 18.45 
ABC, tv-igrica - 19.30 Dnevnik - 20.10 Sedma 
steza - 20.35 Pravičnost na preizkušnji - 21.15 
Omizje - 22.35 Dnevnik - 22.55 Sova: Dobrodo
šli v svetu Kurta Vonneguta, kan. nanizanka; 
Dobra fanta, angl, nanizanka

Drugi program

13.45 Forum. Utrip, Zrcalo - 14.45 Nedeljskih 
60-15.45 Obzorja duha -16.15 Sova-18.50 Tv- 
avtomagazin - 19.30 Dnevnik -20.05 Prodajalka 
rokavic, švedska drama - 21.15 Studio City 
- 23.00 Večer jazza

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Otroška serija 
- 12.00 Poročila - 12.15 Divja vrtnica - 12.40 
Milostiva - 13.10 Harveyeva dekleta, ameriški 
film - 14.50 Monofon - 15.30 Spoznavajmo Hr
vaško - 16.00 Poročila - 16.05 Otroška oddaja 
- 16.30 Zdravje - 17.00 Hrvaška danes - 18.00 
Poročila -18.05 Kolo sreče - 18.35 Santa Barba
ra - 19.30 Dnevnik - 20.15 Športna oddaja 
- 21.10 Gruntovčani - 22.10 Poročila - 22.15 
Hrvaška in svet - 23.00 Slika na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Iz deželnega študija Dunaj I 
- 9.30 Leonardo da Vinci - 10.35 Dvorni norec 
- 12.15 Pustolovščine Thora Heyerdahla - 13.10 
Jesse James - 14.50 Tipičnio finsko - 15.00 
Otroški program - 18.30 Florida lady - 19.22 
Aktulano vedeti - 19.30 Čas v sliki - 20.15 
Športna arena - 21.07 Pogledi od strani - 21.15 
Vojna bosov - 22. 45 Police epidemy - 0.05 
Sedem gladiatorjev

TV MADŽARSKA
1. program
6.03 Jutranji program - 9.00 Čez dan - 9.30 
Riviera -10.30 Disneyjeve risanke, pon. -11.30 
Igra -12.00 Zvon, poročila - 12.07 Posel -15.40 
Vaška TV - 16.00 Dnevnik - 16.12 Štorije 
-16.45 Zunanje zadeve, serija -17.15 Znanstve
ne raziskave - 17.55 Simboli - 18.00 Za otroke 
- 18.35 Kolo sreče - 19.07 Za otroke - 19.30 
Dnevnik - 20.15 Columbo - 21.30 Usodna vpra
šanja -22.15 Arhitektura - 22.55 Vodnar - 23.40 
Dnevnik BBC-ja

2. program
14.05 Teden - 15.00 Prenos iz parlamenta 
-17.05 Za otroke -17.25 Civilna korajža -17.50 
Privatizacija - 17.56 Begavčki - 18.00 Veliki 
zorni kot - 18.10 Dokumentarni film - 19.00 
Vasas : FTC, nogomet - 21.00 Dnevnik - 21.45 
Minispoti - 21.45 Miss Arizona, madž. film 
- 22.40 Posel

10.30 Sezamova ulica -.11.30 Tv-avtomagazin 
- 12.00 Prodajalka rokavic, švedska drama 
- 13.00 Poročila - 13.05 Sobotna noč - 16.20 
Mostovi - 17.00 Dnevnik - 17.10 Mladi virtuozi 
- 17.30 Pot v šolo - 18.00 Studio Koper - 18.45 
ABC-ITD - 19.30 Dnevnik - 20.10 Žarišče 
- 20.35 Osmi dan - 21.25 Strta srca, franc, 
nadaljevanka - 22,20 Dnevnik - 22.45 Sova: 
Zakonca Fields v Franciji, angl, nanizanka; Do
bra fanta, angl, nanizanka

Drugi program

15.00 Zgodbe iz školjke - 15.50 Sedma steza 
-16.10 Pravičnost na preizkušnji - 16.50 Kmetij
ska oddaja - 17.20 Sova - 18.40 Iz življenja za 
življenje -19.30 Dnevnik - 20.05 Doktor Finlay, 
škotska nadaljevanka - 21.00 Intervju - 22.00 
Tobačne vojne, angl, oddaja - 22.30 Videošpon

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Otroška serija 
- 12.00 Poročila - 12.15 Divja vrtnica - 12.40 
Pravi igralci, humor, serija - 13.05 Trije muške
tirji, ameriški film - 15.05 Monofon - 15.30 
Ekologija - 16.00 Poročila - 16.05 Otroška od
daja - 16.30 Morje - 17.00 Hrvaška danes 
-18.00 Poročila -18.05 Kolo sreče - 18.35 Santa 
Barbara - 18.30 Dnevnik - 20.15 Neskončnost 
sveta, potopisna serija - 20.45 Tv-parlament 
- 22.30 Poročila - 22.35 Glasbena oddaja - 23.15 
Slika na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosbyjev šov - 9.30 
Leonardo da Vinci - 10.25 Kaj ženska sanja na 
pomlad - 12.15 Pustolovščine Thora Heyerdahla 
- 13.10 Maščevanje za Jesseja Jamesa - 14.30 
Tipično nemško - 15.00 Program za otroke 
- 18.00 V hladu severa - 18.30 Florida lady 
- 19.30 Čas v sliki - 20.15 Univerzum - 21.05 
Pogledi od strani - 21.15 Dober tek! - 21.55 
V nasilju onostranstva - 23.55 Zaradi pomanjka
nja dokazov (grozljivka)

TV MADŽARSKA
1. program
6.03 Jutranji program - 9.00 Čez dan - 9.30' 
Riviera - 10.30 Petrocelli - 11.30 Igra - 12.00 
Zvon, poročila - 12.07 ZOOM - 15.40 Vaška 
TV - 16.00 Dnevnik - 16.11 Televideo - 16.18 
Kamniti Kristus - 16.45 Zunanje zadeve, serija 
- 17.15 Ženski magazin - 17.40 Za boljši jezik 
- 17.50 Za otroke - 18.20 Kličite nas - 18.30 
Maček v Žaklju, kviz - 19.00 Katoliška kronika 
- 19.12 Pravljica - 19.30 Dnevnik - 20.15 Dru
žinski krog - 21.00 Minispoti - 21.23 Policijska 
poročila - 21.25 Gospodarski magazin - 22.05 
Parabola, satira - 22.35 Čar športa - 23.45 
Dnevnik BBC-ja

2. program
9.15 Videostrani - 9.23 Risanka - 9.30 Vic 
- 9.40 Književnost - 10.00 Zasedanje parlamen
ta - 16.05 Studio Szeged - 16.20 Nemščina 
- 16.35 Za otroke - 17.05 Videoigra - 17.20 
Dobrodošli - 17.50 Privatizacija - 18.00 Veliki 
zorni kot - 18.50 Kriminalka - 19.50 Zelena 
točka - 20.05 Studio ’94 - 21.28 Vse ali nič, kviz 
- 22.05 Mislec - 22.35 Spomin iz Sorrenta 
- 23.00 Alma Ata, slike iz Kazahstana - 23.55 
Posel

6.00 Poročila - 9.10 Kalifornijski klic v sili 
- 10.00 Bogati in lepi - 10.30 Cas hrepenenja | 
- 11.00 Vroča nagrada - 11.30 Družinski dvoboj 
-12.00 Opoldanski magazin - 12.30 Springfield- 
ska zgodba - 13.20 Kalifornijski klan - 14.10 
Umor je njen konjiček — 15.00 Ikona Christen

9.40 Risana serija - 10.05 Videošpon - 11.05 Iz 
življenja za življenje -11.35 Coltrane v kadilaku, 
angl, serija - 12.00 Od pola do pola - 13.00 
Poročila - 14.15 Sejšeli, rajski otoki - 15.00 
Intervju - 16.00 Doktor Finlay, škotska nadalje
vanka - 17.00 Dnevnik - 17.10 Klub klobuk 
- 18.00 Studio Ljubljana - 18.45 ABC-ITD 
- 19.30 Dnevnik - 20.10 Žarišče - 20.35 Film 
tedna: Severna svetloba, ameriški film - 22.10 
Glasbeni utrinek - 22.30 Dnevnik - 22.55 Sova: 
Popolna tujca, amer, nanizanka; Dobra fanta, 
angl, nanizanka

Drugi program

15.40 Omizje - 16.55 Videomoda - 17.25 Sova 
- 18.45 Analitična mehanika - 19.30 Dnevnik 
- 20.05 Športna sreda - 22.20 Svet poroča

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Sandokan, risana 
serija - 12.00 Poročila - 12.15 Divja vrtnica 
- 12.40 Pravi igralci - 13.05 Bal na vodi, ameri
ški film - 14.55 Monofon - 15.30 Zgodovina 
glasbe - 16.00 Poročila - 16.05 Otroška serija 
- 16.30 Informatika - 17.00 Hrvaška danes 
-18.00 Poročila -18.05 Kolo sreče -18.35 Santa 
Barbara - 19.18 Loto - 19.30 Dnevnik - 20.10 
Loto - 20.15 Novi dom, dok. oddaja - 21.00 
Politični magazin -21.45 Poročila - 21.50 Kultu
ra - 22.50 Slika na sliko

TV AVSTRIJA 1
9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosbyjev.šov - 9.30 
Leonardo da Vinci - 12.10 Modri baron - 12.15 
Pustolovščine Thora Heyerdahla - 13.10 Rdeči 
švadron - 14.40 Tipično švedsko - 15.00 Pro
gram za otroke - 18.00 V hladu severa - 18.30 
Florida lady - 19.30 Čas v sliki - 21.15 Biblija- 
Abraham - 22.50 Mož iz Marseilla - 0.35 Ženska 
brez telesa

TV MADŽARSKA

1. program
6.03 Jutranji program - 9.00 Čez dan - 9.30 
Riviera - 10.30 Grenko bogastvo, serija - 11.30 
Igra - 12.00 Zvon, poročila - 12.07 Madžarska 
pusta - 12.30 Učbeniki in metode - 12.50 Sotrpi
ni - 13.05 Pomoč v duševni stiski - 15.40 Vaška 
Tv - 16.00 Dnevnik - 16.12 Najstniško zrcalo 
- 16.32 Vaze pripovedujejo - 16.45 Zunanje 
zadeve, serija - 17.15 V knjigo obiskov - 17.30 
Reportaža - 17.50 Plesna panorama - 18.00 Za 
otroke - 18.35 Maček v Žaklju, kviz - 19.00 
Vprašanja kristjanov - 19.07 Za otroke - 19.30 
Dnevnik - 20.09 Relikvije - 20.25 Liga prvakov, 
nogomet - 22.25 Na prelomnici tisočletja - 23.10 
Podedovani strahovi - 24.00 Dnevnik BBC-ja

2. program
15.55 Za otroke - 16.40 Kviz - 17.00 Mena 
- 17.30 Zavozlano - 17.50 Privatizacija - 18.00 
Veliki zorni kot - 18.40 Dokumentarni film 
- 19.30 TOP 40 - 20.00 Tip lista - 20.10 Minife- 
stival - 20.25 Krščansko-židovsko društvo 
- 21.00 Dnevnik - 21.28 Vse ali nič, kviz - 22.05 
Omizje pravice - 22.35 Portreti: Hans Hartung 
- 23.30 Posel ,

6.00 Poročila - 9.00 Kalifornijski klic v sili 
- 10.00 Bogati in lepi - 10.30 Cas hrepenenja 
- 11.00 Vroča nagrada - 11.30 Družinski dvoboj 
- 12.00 Opoldanski magazin - 12.20 Kalifornij
ski klan - 13.20 Kalifornijski klan - 14.10 Umor 
je njen konjiček — 15.00 Uona Cbrlsten — 16.00

8.40 Pravljica - 9.30 Naša pesem - 10.05 Anali
tična mehanika - 10.35 Tobačne vojne, angl, 
oddaja - 11.05 Po domače - 12.45 Kuhanje ob 
Rossiniju - 13.00 Poročila - 13.05 Studio City 
- 15.00 Svet poroča - 15.35 Osmi dan - 16.20 
Porabski utrinki -17.00 Dnevnik -17.10 Živ žav 
- 18.00 Studio Maribor - 18.45 ABC-ITD 
- 19.30 Dnevnik - 20.10 Žarišče - 20.35 Četrtko
ve posebnosti: Mr. Bean - 21.40 Tednik - 22.30 
Dnevnik - 22.55 Sova: To je ljubezen, angl, 
nanizanka; Dobra fanta, angl, nanizanka

Drugi program

14.30 Kinoteka: Križarske vojne, ameriški film 
(čb) - 16.35 Strta srca, franc, nadaljevanka 
- 17.25 Sova - 18.40 Že veste - 19.30 Dnevnik 
- 20.05 Kranj - zgodbe o uspehu - 20.55 Poveča
va: Televizijski medij

HTV 1
7.55 Poročila - 8.00 Dobro jutro -10.00 Poročila 
- 10.05 Šolski program - 11.30 Sandokan -12.00 
Poročila - 12.15 Divja vrtnica - 12.40 Dvigni 
sidro, ameriški film - 14.55 Monofon - 15.30 
Likovni umetniki - 16.00 Poročila - 16.05 Otro
ška oddaja - 16.30 Kulturna dediščina - 17.00 
Hrvaška danes. - 18.00 Poročila - 18.05 Kolo 
sreče - 18.35 Santa Barbara - 19.30 Dnevnik 
- 20.15 Politične stranke - 20.55 Me je kdo 
iskal? - 21.35 Poročila - 21.40 Poslovni klub 
- 22.25 Slika na sliko - 23.10 Komorna glasba

TV AVSTRIJA 1

9.00 Čas v sliki - 9.05 Cosbyjev šov - 9.30 
Leonardo da Vinci - 10.50 Gangsterski lov 
v Brooklynu - 12.15 Pustolovščine Thora Heyer
dahla - 13.10 Zlomljena sulica - 15.00 Program , 
za otroke - 18.30 Florida lady - 19.30 Čas v sliki 
- 20.15 Hribovski doktor - 21.10 Biblija-Abra
ham - 22.45 Sam s strahom (grozljivka) - Drugi 
moški, druga ženska

TV MADŽARSKA

1. program
6.03 Jutranji program - 9.00 Čez dan - 9.30 
Riviera - 10.30 Rojen pod srečno zvezdo, serija 
- 11.30 Igra - 12.00 Zvon, poročila - 15.10 
Vaška TV - 15.30 Izložba, magazin, vmes ob 
16.00 Dnevnik - 16.25 Telešport - 17.00 Zuna
nje zadeve, serija - 17.30 Moja knjiga o džungli 
- 17.50 Veliki četrtek - 18.00 Za otroke - 18.30 
Šov - 18.55 Za otroke - 19.30 Dnevnik - 20.15 
Sosedje, 181. del - 20.50 Madžarska polprete
klost, 21. del - 21.42 Policijska poročila - 21.45 
Apropo - 22.45 Minispoti - 22.57 Nevidni zido
vi, nemški TV-film - 0.40 Dnevnik BBC-ja

televizijski spored od 25. do 31. m
arca

2. program
15.35 Open University -16.00 Nemščina -16.15 
Drvarji, serija - 16.40 Za otroke - 17.05 Videoi
gra -17.20 Družinsko potepanje - 17.50 Privati
zacija -18.00 Veliki zorni kot - 18.50 Pomagaj si 
sam - 19.35 Koncert ob mesecu evropske kultu
re - 21.40 Vse ali nič, kviz - 22.35 Dvignite 
zaveso - 23.35 Posel, gospodarski poročevalec

6.00 Poročila - 9.10 Kalifornijski klic v sili 
- 10.00 Bogati in lepi - 10.30 Cas hrepenenja 
— 11.00 Vroča nagrada - 11.30 Družinski dvoboj 
— 12.00 Opoldanski magazin — 12.30 Springfiel- 
dova zgodba — 13.20 Kalifornijski klan — 14.10 
Umor je njen konjiček — 15.00 Hort a Cfiristen
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02809
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Prodanv^® ^ TRE letnik 1987, 
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g”: Prodat oh ^o’ karamboli- 

»2822
j^&“ 1577, vozen, 

Ustavo im ,
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s'^aktena koren p5’letnik 1982 Pro- 
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4ji\.47-000kr^’ letnik 1990, pre-
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^S d°P°ldne’R nkovci 110, tel.:
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^ Po^a li b^-rogistri- 
^S I5' uri. ’ Prodam. Tel.:

’̂4“”’ letnik 1987, 

^199 01 ’ naprodaj. Tel.:

VAUČNI MLIN za mletje pšenice pro
dam. Belovič, Razkrižje 50, tel.: 89 071. 
m8949
KOMBAJN ZMAJ 142 z adapterjem 
ugodno prodam. Vučak, Kupšinci 37, 
pri M. Soboti.
m2824
ENOREDNI IN DVOREDNI SILO- 
KOMBAJN, 4-tonsko prikolico Tehno- 
stroj in kombajn Klas Dominator 80, 
prodam. Tel.: 57 100.
m2828
SEJALNICO za ječmen in druga žita, 
lahko starejši tip, kupim. Ivan Tkalčič, 
Nedelica 145.
m2819
NOVO ŽIVINSKO PRIKOLICO pro
dam. Tel.: 87 909.
m8954
MOTORNO KOSILNICO BCS (ben- 
cin-petrolej) in obračalnik za seno, v do
brem stanju, poceni prodam. Kapca 
117, tel.: 77 087. po 15. uri. 
mle
KOMBAJN MASER FERGUSON s 4- 
rednim adapterjem za koruzo prodam. 
Režonja, Mala Polana 41, tel.: 70 734. 
m2849
MOTOKULTIVATOR Honda-Mio, 
301 bojler Tiki, manjšo hrastovo kad in 
zunanjo svetilko s kandelabrom pro
dam. Tel.: 22 279, proti večeru.
m2848
HIDRAVLIČNO KOSO na 4 diske, 
širine 165cm, prodam. Filovci 122. 
m2840
KOSO za traktor Stayer 18 kompletno 
s pogonom prodam. Tel.: 46 636.
m2853
MOTOKULTIVATOR Gorenje Muta 
s koso, frezo in plugom za sneg prodam. 
Marjan Šoštarič, Slaptinci 28, Videm ob 
Ščavnici.
m2854
STROJ ZA SAJENJE KROMPIRJA, 
dvoredni, prodam. Bakovci, Stara ulica 
12 (pri Buzet).
m2859

MANJŠI POSLOVNI PROSTOR za 
šiviljsko dejavnost iščem. Tel.: 23 261.
m2850
20-ARSKO PARCELO v Dolgovaških 
goricah, primemo za počitniško hišico, 
prodam. Gone, Trg Ljudske pravice 11/ 
I, Lendava, tel.: 76 872, do 12. ure.
mle
PARCELE v Veščici prodam. Tel.: 
00385 41 573 658, v soboto 22 500.
m2871
GRADBENO PARCELO v Noršincih 
pri Ljutomeru prodam. Tel.: 81 520.
m8944

■^P ■ Im L d.o.o.
POSREDNIŠKO IN 

AGENCIJSKO PODJETJE 
KUPUJETE, PRODAJATE, 
ODDAJATE, NAJEMATE, 
IŠČETE... VSE VRSTE 

NEPREMIČNIN 
NE IZGUBLJAJTE ČASA IN

DENARJA!_________
FAX-TEL. (069) 32322 

A. NOVAKA 4. M. SOBOTA

NESNICE, MLADE JARČICE, pa- 
sme hisex in golden komet super braun 
(rjave), uvoz iz Nemčije, prodaja perut
ninsko podjetje FARMA PRI MOSTU, 
d.o.o., po zelo ugodni ceni (AKCIJ
SKA PRODAJA): 3 mesece in pol stare 
jarčice po 250 SIT, 4 mesece stare jarči- 
ce po 350 SIT, 4 mesece in pol stare 
jarčice po 450 SIT in jarčice tik pred 
nesnostjo po 520 SIT. Za vsakih 10 kup
ljenih jarčic dobi kupec še eno zastonj. 
Jarčice so cepljene, kar prodajalec jamči 
z vso ustrezno dokumentacijo. Naročila 
sprejemajo in dajejo vse informacije: 
Gostilna Tibija Horvata, Nemčavci, 
tel.: (069) 24 393; Gostilna Benčec, Ba
kovci, tel.: (069) 43 070; Gostilna Žele
zen, Beznovci, tel.: (069) 49 025; Zidar
stvo, Darinka Zamuda, Galušak, Vi
dem ob Ščavnici, tel.: (069) 68 044.
mPP
NEMŠKEGA OVČARJA, dobrega ču
vaja, prodarim dobri družini. Etelka 
Žohar, Brezovci 40.
m2858
DELOVNO KOBILO, staro 7 let, mir
no, prodam. Stanjevci 31.
m2842

KURIVO-PREVOZ BOJAN JAKŠIČ, Gornja 
Bistrica 51, vam sporoča: Zdaj je najprimernejši 
trenutek, da si priskrbite

PREMOG
HITRA DOBAVA NA DOM IN ZELO UGODNE CENE: 
- velenjski lignit, kocke 6.200,00
- velenjski lignit, kosi 6.800,00
- trboveljski premog (kocke, kosi) 11.500,00
Možnost plačila na obroke brez obresti.
Pridite ali pokličite!
Telefon: 71106.

GOSTINCI
In vsi, ki boste to postali!
NUDIMO VAM STREŽNI 
GOSTINSKI INVENTAR 
IN APARATE

V POMURJU prodajamo, kupuje
mo, oddajamo, zamenjujemo, najema
mo hiše, stanovanja, počitniške hišice, 
gradbene parcele, kmetijske posesti, vi
nograde, gozdove, poslovne in gostin
ske prostore. Velika izbira. DILL, 
d.o.o., tel.: (069) 32 322. 
mrč
ENOINPOL ALI DVOSOBNO STA
NOVANJE najame redni plačnik, 
tel.:24 863 po 19. uri.
m tu
HIŠO v centru M. Sobote prodam. Tel.: 
21 816.
m2796
PARCELO za počitniško hišico in vino
grad v Filovcih, 18 arov, prodam. Tel.: 
45 230.
m2793
HIŠO v M. Soboti, 2x55m2 (zgoraj in 
spodaj), primerno za mimo obrt, dam 
v najem. Tel.: 32 926.
m28O3
LOKAL v Moravskih Toplicah, 100m2 
(lahko 2 x 50), primeren za gostinstvo ali 
drugo dejavnost, oddam. Selitev možna 
takoj. Tel.: (069) 26 434.
m2825
SOBO s telefonom, balkonom, s soupo
rabo kopalnice in kuhinje, dam v najem 
za 1 leto za mesečno najemnino 250 
DEM. Predplačilo. Tel.: 24 425.
m2833

HOnEDIVER-1
ODPRAVITE 

PLEŠAVOST ZA 
VSELEJ!
LIPOHAIR 

-SVETOVNI HIT 
tel. 061/571875

razno

A-3 
d.o.o. 

Liškova 20 
Černelavci 
tel. 33011

odprto 8.00-16.00
sobota 8.00-12.00

TRAKTOR IMT 65 po delih, 6 železnih 
nosilcev dolžine 6 m in 30 arov gozda 
prodam. Ivanovci 45 b, Fokovci.
m2860
SAMONAKLADALNO PRIKOLICO
SIP 22 prodam. Murski Petrovci 1, tel.: 
46 410.
m2867
TRAKTOR STAYER 81(10, letnik 1981 
in 3-brazdni plug, 12-colni, prodam. 
Gradišče 33, tel.: 46 142.
m2869

GOSPODINJE!
Če vam zamrzovalna 
skrinja toči ali ledeni, 

pokličite 
IZOLACIJSKI SERVIS 

F. HAJDINJAK, 
Gornji Slaveči 6, Kuzma, 

tel.: 55071
Popravilo z garancijo na 

vašem domu.

posesti
Iha MEŠANEGA GOZDA pri Otov- 
cih prodam. Tel.: 46 007.
m2836
NJIVE v Kotu in vinograd z opremljeno 
vinsko kletjo, primerno za stanovanje, 
v Čentibi, prodam. Tel.: 75 383.
mle
STAREJŠO HIŠO v Petišovcih, parce
lo za gradnjo in njivo (56 arov), vse 
v k.o. Petišovci, prodam. Informacije: 
Tri mlini 45.
mle

POZOR!
- ANT)KOROZIJSKA ZAŠČITA 

ŽLEBOV, BARVANJE NAPUŠČEV, 
FASAD in STREH 
- najugodnejše cene! 

- plačilo na več obrokov! 
informacije po tel.: 062 225 491

RADGONSKI SEJEM, 

^^miaRada°na’d-d-

RADGONA, Cesta na stadion 2 

*bilo k sodelovanju 
s^lov* ^os^ovanja “i delovanja družbe vabi- 

„ 6lle sori^U Vse zainteresirane strokovno uspo- 

fii^1jeino tokovna znanja s področij ko- 
t ■ C' ra^nnovodstva, delno tudi prava. 
’Zob» 0 Je. da , 
ta: r^^ustr unate končano vsaj višjo strokovno 

^ovm je^6 Smeri’ obvladati pa morate vsaj en 

imajo •
j-^očju teti, ki že razpolagajo z izkušnjami na
^Uota e dejavnostL
^6 Prijave^ ^Ovno razmerje za poln delovni čas. 

°r Pa da ?°^ike na naslov družbe čimprej, vse- 
■ ■ aprila 1994.

9-ARSKO PARCELO z nasadom sad
nega drevja in z Marlesovo počitniško 
hišico v Spodnji Kungoti prodam. Tel.: 
(069) 26 351.
mdp
VSELJIVO HIŠO z gospodarskim po
slopjem in 3,5 ha obdelovalne zemlje 
v Serdici prodam. Tel.: 32 247.
m2723
VINOGRAD S KLETJO v Dobrovni- 
ških goricah, 15 arov, prodam. Tel.: 79 
170.
mle
GOSTINSKI LOKAL na dobri lokaciji 
v Rankovcih dam v najem. Informacije 
po tel.: 46 230 med 7. in 9. uro ali po 20. 
uri.
mPP
VINOGRAD v Lendavskih goricah, 20 
arov, prodam. Horvat, Brezovica 13. 
m2857

PARCELO z delom gospodarskega po
slopja, 1300m2, v Žižkih pri Črenšovcih 
prodam. Tel.: 063 855 040.
m2818

PARCELO s starejšo stanovanjsko hi
šo, 36 arov, ob glavni cesti Ljutomer- 
-Križevci, primerno za obrtno dejav
nost ali podobno, prodam. Na parceli je 
voda in elektrika, zraven je Iha njiv. 
Informacije po tel.: 0608 63 104.
m2841

živali
PUJSKE prodam. Satahovci 9. 
m2820
KUNCE Z MLADIČI, pasme beli no- 
vozelandec, in nove etažne kletke pro
dam. Tel.: 46 064.
m2838
PERZIJSKO MUCO - samico, z ro
dovnikom, prodam. Dobrovnik 282, 
tel.: 79 026, po 19. uri.
m2847

FOTOMODELI!
AGENCIJA »DOBER 
GLAS« v povezavi 

z BERNARDO MAROVT 
vabi Izkušena In 

neizkušena dekleta In 
fante na IZBOR ZA 

SNEMANJE KATALOGA 
znamke »ARMANI«.

Telefon: 061 125 8212, 
Int. 208, vsak dan od 10. 

do 14. ure.

ZA VELIKO NOČ vam ponujamo 
elektronske nagrobne lučke, ki gorijo 
180 dni. Tel.: 062 512 038.
m2874
NAPRODAJ novi in rabljeni otroški 
vozički od 4.000 do 17.000 SIT, stajice 
od 4.000 do 8.000 SIT in nove previjalne 
mizice za 8.500 SIT. Tel.: (069) 51 026. 
m2798
TRDI IN MEHKI TERVOL ugodno 
prodam. Tel.: 33 003.
m2797
SENO IN SLAMO v balah ter puhalnik 
Tajfun, malo rabljen, prodam. Tel.: 23 
653.
m2804
TRI SODE prodam. Kapca 114. 
mle
SENO, slamo in krmno peso prodam. 
Zenkovci 41.
2806
It SENA prodam. Franc Matjašec, Se- 
beborci 18.

RAČUNALNIK Commodore 64 s pri
borom in rdeče vino prodam. Tel.: 61 
604, zvečer.
m4400
DRVA prodam. Etelka Žohar, Brezov
ci 40.
m2858
GLASBENI STOLP, star 5 mesev, po 
komponentah prodam: kasetofon Sony 
TC-K511S. CD, ojačevalec (2x85W), 
zvočniki (2 x 110W) Dual. Tel.: 23 700. 
m2872
BALIRANO SENO prodam. Zenkovci 
67, tel.: 49 176.
m2873
KOTNO SEDEŽNO GARNITURO in 
otroško kolo BX prodam. Rakičan, 
Cvetkova 17, tel.: 23 593.
m2864
SENO in molzni stroj, malo rabljen, 
prodam. V najem dam travnik, 60 arov. 
Skledar, Turnišče, Pod logom 17.
m2880
PREKLIC - Preklicujem veljavnost 
zaključnega spričevala OŠ G. Petrovci, 
izdanega leta 1965 na ime Ludvik Kova- 
čec, Ženavlje 70.
m2801

KOMERCIALISTE za prodajo mobil
nih telefonov na območju Pomurja išče
mo. Tel.: 0609 613 372.
mPP
ŽENSKO za strežbo v bistroju zapo
slim. Drugo po dogovoru. Tel.: (069) 81 
768, po 13. uri.
m8952

PURANE, stare 6
tednov, težke pasme, pro
damo. Zainteresirane kme
tijske trgovine in semenar
ne, ki bi želele prodajati pe
rutnino, naj nas pokličejo 
po telefonu: 067/55120.

storitve

m2807
ČEBELARSKI KONTEJNER
2,3 x 3m,primeren za vikend ali shrambo 
orodja, ugodno prodam. Tel.: 43 152. 
m2823
KITARI, 12-strunsko akustično in 12- 
strunsko električno, obe unikat, in 
100W ojačevalec Fender prodam. Tel.: 
70 310.
012830
KROMPIR ZA SAJENJE prodam. Li
povci 5, tel.: 42 482.
m2835
SENO prodam. Barber, Panovci 9, p.
Križevci v Prekmurju.
m2839
ZAMRZOVALNO OMARO, 210-litr- 
sko, in vino-šmarnico počeno prodam. 
Tel.: 24 614.
m2844
SENO v balah in manjšo enoosno trak
torsko prikolico prodam. Grad 188, tel.: 
53 167.
m2846

'ZAIJO BFnNZUAUPINJIlAZ  ̂ II.O"

Komerc oglasnik:
2 Štajerske
a E PREKMURJA
<> Korošice

Brezplačne oglase lahko sporočite 
na telefonsko številko: 062/25-795

Odslej v vsaki številki:
• Žejni Franc in njegova VROČA zgodba 
- križanka, humor, avtomobilske norosti
DOBITE GA PRI VAŠEM PRODAJALCU ČASOPISOV

KIOSK, uporaben za vse vrste prodaje, 
prodam. Cena po dogovoru. Tel.: 87 
274 - dopoldne in 81 168 - po 18. uri. 
m8943
KRMNO PESO prodam. Branko Per
me, Lendavske gorice 412.
mle

delo
TRGOVKA išče delo. Sabina Gom- 
boc, Markovci 67, 69204 Šalovci.
m2800

UGODNO polagamo parkete, izde
lujemo strojne tlake, v zalogi imamo 
trdi tervol. Plačilo možno na obroke. 
Tel.: 42 110.
m2705
KAKOVOSTNO REŠUJEMO zlorabo 
bolniškega dopusta. Če imate probleme 
z delavci, ki so pogosto na bolniškem 
dopustu, pokličite po tel.: (069) 82 965, 
KOREKT.
m8947

• zavese • zavese •

SIEMENS

Najhitrejša pot do 
kakovostnega slušnega 
aparata SIEMENS, hiter 

servis in garancija 
zagotovljena, možnost 

manjših popravil in nakupa 
baterij.

dEKSTIL 
EKOK

62311 HOČE, Stara cesta 42, 
tel.: (062) 611-416,611-062, 

faks: (062) 611-417

Testiramo sluh in damo 
nasvet.

Dobite nas v poslovalnici Aba 
optike, Lendavska 8, Murska 
Sobota, vsak četrtek med 9. 

in 13. uro.

Inf. tel.:(062)513 698, 
med 7. in 8. uro dopoldne.

KUHARJA ali kuharico, več natakar
jev ali natakaric in čistilke zaposlimo. 
Delo je sezonsko. AVTO ČAMP Fiesa, 
Portorož. Informacije: Bife Ložič, Hoti
za, tel.: 76 041.
m2861
DOBREGA TROBENTAČA išče an
sambel. Tel.: 70 041.
m2831
IŠČEMO UPOKOJENKO, ki bi na de
želi živela skupaj z drugo upokojenko. 
Stanovanje poskrbljeno. Interesentke 
naj se oglasijo na naslov: Helena No
vak, Selo št. 130, p. Prosenjakovci.
m2795

ROLETE, žaluzije, lamelne zavese iz
delujemo in montiramo. Tel.: 061 722 
645.
m2764

tel.: 062/653-351

prodaja, montaža, 
servis, 
posojilo

Vsak
četrtek

Vestnik

Opravičilo I
Pri objavi zahvale za Rudija Jaušovca je prišlo do neljube tiskarske 
napake saj bi v besedilu »...vsem sorodnikom, sosedom, sedanjim in 
nekdanjim prijateljem ter znancem...« za besedo nekdanjim morala 
stati vejica. Pravilno se torej glasi »...vsem sorodnikom, sosedom, 
sedanjim in nekdanjim, prijateljem in znancem...« Za neljubo napako 
se prizadetim opravičujemo.

NAROČILNICA

NE ZAUPAJTE 
NIKOMUR 
POD 45!

Podpisani

kraj ulica

poštna številka

naročam VESTNIK.

pošta

Naročnino bom poravnal po prejemu položnice. PODPIS

Vestnik, Slovenska 41, 69000 Murska Sobota



stran 30 vestnik, 24. marcatf

Oh, kako je hiša prazna, 
odkar te v njej več ni, 
prej bila tako prijazna, 
sedaj pusta, sama tam stoji.

ZAHVALA

V 71. letu nas je zapustila naša babica 
in prababica

Terezija Zaplatič
iz M. Sobote

Hvala vsem, ki ste jo spoštovali in imeli radi.

Žalujoči: vnukinja Zdenka z možem Janijem in pravnuk Rene

Skrb, delo in trpljenje 
tvoje je bilo življenje.
Bolečine si prestala, 
zdaj boš v grobu mirno spala.

ZAHVALA
V 71. letu nas je za vedno zapustila 

draga mama in stara mama

Terezija Zaplatič
iz M. Sobote

Ob boleči izgubi drage mame in stare mame izrekamo zahvalo 
vsem, ki ste se poslovili od nje na soboškem pokopališču, še 
posebej duhovniku, pevcem in govornici KS za besede slovesa.

Žalujoči: hčerka Slava ter vnukinji Saška in Alenka, hčerka Ana 
ter sin Joži z družinama

Pomlad se na zemljo vrne, 
narava vsa ozeleni, 
le tebe, dragi mož in oče, 
več med nami ni.

V SPOMIN

Ludvik Šavel
iz Tesanovec 99

Minila so tri žalostna leta, odkar smo se poslovili od 
njega, vendar v naših srcih še živi. Hvala vsem, ki se 
ga še spominjate in postojite ob njegovem grobu.

Vsi njegovi

Oh, kako je hiša prazna, 
odkar te v njej več ni, 
prej bila tako prijazna, 
sedaj pusta, sama tam stoji.

ZAHVALA
11. marca 1994 se je v 82. letu starosti 
ustavilo srce drage mame, stare ma

me, prababice in sestre

Jolanke Kovač
roj. Rumič, iz Moravskih Toplic

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijate
ljem, sosedom in znancem, ki so nam v težkih trenutkih stali ob 
strani, darovali vence in cvetje ter jo v tako velikem številu 
spremljali na njeni zadnji poti. Hvala vsem, ki ste nam ustno in 
pisno izrazili sožalje. Prisrčna hvala g. duhovniku za pogrebni 
obred, pevcem za odpete žalostinke in Društvu upokojencev 

Moravske Toplice. Vsem prisrčna hvala.
Žalujoči vsi, ki smo jo imeli radi

Srce tvoje več ne bije, 
bolečin več ne trpiš, 
nam pa žalost srce trga, 
solza lije iz oči, 
dom je prazen in otožen, 
ker tebe več med nami ni.

ZAHVALA
V 69. letu nas je zapustila naša pre

draga mama, mamca in sestra

Marija Mlinarič
roj. Erjavec, iz Dokležovja

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, g. župniku, pev
cem, govornici za besede slovesa, posebej pa vsem sosedom, ki 
ste ji pomagali v zadnjih trenutkih življenja. Hvala vsem za 
darovane maše, vence in cvetje, hvala vsem, ki ste jo pospremili 

na njeni zadnji poti. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: hčerke Katica, Mario/ in Olgica z družinami, hčerka 
Danica z možem Tončkom, vnuki Aleš, Boštjan in Sonja ter vsi, 

ki smo jo imeli radi

V SPOMIN

24. marca mineva leto dni, 
odkar nas je zapustila naša 
draga mama, babica, prababi

ca in tašča

Gizela Kološa
iz Pordašinec

Vsem, ki se je spominjate, hvala.

Vsi njeni

V SPOMIN

19. marca je minilo desetža 
lostnih let, odkar nas je ® 
vedno zapustil naš dragi inoz, 

oče, dedek in pradedek

Karel Kerec
iz Otovec

Vsem, ki se ga spominjate, najlepša hvala.

Vsi, ki smo ga imeli radi

Ne prebujanje jutra, ne jutranja rosa, 
ne sončni žarek, ne žametna roža, 
nič več te ne more prebuditi.
Mirno spi in sanjaj, 
sanjaj lepe sanje, sinko.

ZAHVALA

Onemeli smo ob krutem spoznanju, 
da nas je v cvetu mladosti, star komaj 
22 let, tragično zapustil naš dragi sin, 

brat in dober prijatelj

Mario Sapač
roj. 1972, iz Linza

Ne najdemo pravih besed zahvale vsem prijateljem, sorodni
kom in znancem, ki ste našega pokojnika pospremili na zadnji 
poti, mu darovali vence in cvetje ter nam izrekli sožalje. V tihi 
žalosti se vsem iskreno zahvaljujemo. Besedo zahvale smo 
dolžni tudi govornici Alenki za besede slovesa, g. Novaku in 
pevcem za cerkveni obred. Mario, bil si plemenit in dober, in 

takšen boš ostal v našem večnem spominu.

Murski Črnci, Linz, 14. marca 1994

Žalujoči vsi njegovi

»Mama, včasih pridem,« 
besede zadnje so bile.
Ljubezni strune onemele. 
Življenja plamen ugasnil je.

ZAHVALA

18. februarja 1994 v cvetu 38 let je 
nepričakovano zapustil nas in 

svet

Feri Šaruga ml.
z Melov 10

V globoki žalosti se zahvaljujemo župniku, g. Andreju 
Zrimu za obred, g. dr. Avsecu za njegovo pomoč, oktetu 
OGZ za zapete žalostinke, govorniku za poslovilne 
besede, podjetju Vrbnjak za opravljene storitve in g. 
Elizabeti Kokol za vodenje molitev. Iskrena hvala vsem, 
ki ste nam v najtežjih trenutkih stali ob strani. Hvala 
sorodnikom, prijateljem, znancem, folklorni skupini 
Mele, vaškim gasilcem in vsem za darovane vence, cvetje 
in sv. maše. Hvala vsem, ki ste ga spremljali na njegovi 

zadnji poti.

V žalosti vsi njegovi

S svojim vedrim nasmehom 
vsakega osrečiti si znala, 
pred usodo neizprosno 
sama nemočna si obstala. 
Ni več nasvetov tvojih, 
ni več stiska tvojih rok, 
ostali so le sledovi 
tvojih pridnih rok.

ZAHVALA
V 55. letu nas je nenadoma zapustila 
naša draga žena, mama, tašča, babica 

in sestra

Angela Krampač
roj. Zadravec, iz Lipe

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi se iskreno zahvaljujemo 
vsem sorodnikom, botrini, dobrim sosedom, znancem in prija
teljem, ki ste jo v tako velikem številu pospremili na njeni 
mnogo prerani zadnji poti, darovali vence, cvetje ter za sv. 
maše, nam pa izrekli sožalje. Posebna hvala g. župniku za 
pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke, govorniku za 
ganljive besede slovesa ter sodelavcem 411. in 417. brigade 
Tovarne ženskih plaščev Mura. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Lipa, 15. marca 1994

V tihi žalosti: mož Matija, hčerka Marija z družino, sin Jože 
z Nado, sestri Ana in Katarina z družinama ter drugo sorodstvo

ZAHVALA
Tiho in brez slovesa nas je v p- 
zapustil naš dragi oče, dedek' P 

dedek

Anton Lukač
iz Serdice

V tihi žalosti se zahvaljujemo vsem sorodnikom, llotnIll':epovi 
dom in sodelavcem Pan-Agre, ki so ga pospremili na 
zadnji poti, darovali vence, cvetje in za sv. maše, nam pa 
sožalje. Posebna hvala g. župniku in pevcem za odpete Z" ., 

ke. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči vsi, ki smo te imeli radi

Ugasnil zdaj je tvoj pogled, 
za vedno so sklenile 
tvoje pridne se roke 
in po plačilo večno 
odšlo tvoje dobro je srce.

ZAHVALA jf
Tiho in mirno, kot je
v 90. letu zapustila naša Wa ^ 

tašča, sestra, babica in pra

Karolina Zrinski
s Krajne

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem soi° |,Of k^ 
sosedom, prijateljem, znancem in vsem, ki ste nan’"|a(ahili 
pomagali, darovali vence in cvetje. Posebna hvala g- .L pra»' 
tolažilne besede, pevcem za odpete žalostinke, g°voflraja.

ku in Petru za odigrano Tišino. Vsem še enkrat h

Žalujoči vsi njeni

Pomlad bo na tvoj vrt prišla 
in čakala, da prideš ti, 
sedla bo na roina tla 
in jokala, ker tebe ni.

ZAHVALA

V 88. letu nas je za vedno zu.P^gtra 
draga mama, stara mama m

>3S¡>

Jožefa Ho^
iz Gederovec 34 a

sos^ji
V tihi žalosti se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, jaro^: 
prijateljem in znancem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji 
vence in cvetje, nam pa izrazili sožalje. Hvala g. kaplanu z 
obred, pevcem za odpete žalostinke in govorniku za bese ^t|l 
Posebna hvala dr. Uležiču in osebju Zdravstvenega doma M- 

zdravljenje. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: hčerki Marija in Rozika, sin Stanko z ženo Ano, 
z družino in drugo sorodstvo

Nekje v tebi je bolečina bila, 
a zamahnil si z roko, 
češ, zmogel bom, močnejši 
Pa vendar ni bilo tako.

ZAHVALA

Z bolečino v srcih težko 
da nas je v 71. letu nenadom ^¿er 
dragi mož, oče, brat, tast • 

Matija Sobota 
iz Žižkov 74

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem s° j s0 t^ 

botrini, dobrim sosedom, prijateljem in znancem, 
v težkih trenutkih kakorkoli pomagali, darovali ven 
ustno ali pisno sožalje ter darovali za sv. maše. Hval ^0 
koma g. Ivanu Kranjcu in g. Tonetu Žerdinu 
cerkveni pogrebni obred. Hvala tudi kolektivom zadtwl 
Hrane Velika Polana in bifeja. Splošne kmetijsK 
Črenšovci, Hranilno-kreditne službe iz Lendave 
Mire Conto iz Črenšovec. Hvala govorniku, g- Tatiji^01^ t 
besede slovesa, moškemu in ženskemu pevskemu 
Metkini in Aleševi birmanski skupini. Hvala osebju 

Maribor in Zdravstvenega doma Črenšovci-
Žalujoči vsi, ki smo ga imeli radi
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Skrb, bolezen in trpljenje 
tvoje je bilo življenje. 
Niti zbogom nisi rekla, 
tudi roke ne podala, 
smrt te vzela je prezgodaj, 
a v naših srcih vedno boš ostala.

ZAHVALA
Z bolečino v srcih težko dojemamo, da nas 
je v 51. letu po težki bolezni zapustila naša 

draga žena, mama, tašča in babica

Elza Gomboc
iz Čikečke vasi

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, botri. 
sosedom, prijateljem, sodelavcem in znancem, ki ste nam1 številu
daroval, vence, cvetje in sveče, ter vsem, ki ste jo v tako «litem števn 
pospremili na njeni zadnji poti. Posebna hvala dr. Ivam K , . ter
mtemega oddelka soboške bolnišnice, g. župniku za pogr nam
govornici za besede slovesa ob odprtem grobu. Hvala v

v teh težkih trenutkih kakorkoli pomagali.

Žalujoči tvoji najdražji

ZAHVALA
Ob boleči izgubi dragega očeta, dedka, pradedka, 

brata in strica

Nekje v tebi je bol bila, 
a zamahnil si z roko - 
močnejši semf 
Pa vendar ni bilo tako. 
Usojeno ti ni bilo iiveti, M
zakaj, zakaj, ne morem razumeti.

Avgusta 
Špilaka

iz Bratonec
^ncem, k^st^hT6010 vs$m brodnikom, prijateljem, sosedom, sodelavcem in 
^čustvovali z nami Z n^ ob s,ovesu- sc poklonili pokojnikovemu spominu in 

kpke SVPi nam bib v P°m°č ter nam ustno ali pisno izrazili sožalje, darovali 
j^elka soboške hni’1^ SV' ma$e- Posebna hvala zdravnikom in sestram ušesnega 

® Manin ter Nravstvenega doma Beltinci za pomoč pri zdravije-
za odpete » i'n . Va^x ^^ 8- kaplanu za pogrebni obred in sv. mašo ter 

h žalostinke. Se enkrat iskrena hvala vsem, ki ste imeli našega očeta 
radi in ga spoštovali.

Vsi njegovi

Ni več trpljenja, ne bolečine, 
življenje je trudno končalo svoj boj.

ZAHVALA
V 64. letu nas je za vedno zapustila naša 
draga mama, stara mama, sestra in teta

Ana Matjasec 
- teta Ančka

iz Lipe 84

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
znancem in prijateljem, ki ste jo pospremili na njeni zadnji poti, darovali 
vence, cvetje, sveče in za sv. maše, nam pa izrekli sožalje. Hvala g. 
župniku za pogrebni obred, pevcem in pevkam za odpete žalostinke in 
govorniku g. Zadravcu za tople besede slovesa. Posebna hvala tudi 

sodelavcem s tržnice.

Žalujoči vsi, ki smo jo imeli radi

Zaman je bil tvoj boj, 
zaman vsi dnevi upanja, trpljenja, 
bolezen je bila močnejša 
od Življenja.

ZAHVALA
V 85. letu nas je zapustil dragi mož, 

oče in dedek

Franc Kamin
zidarski mojster v pokoju iz

Černelavec

Iskrena hvala vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in znan
cem, ki so ga pospremili k zadnjemu počitku, darovali cvetje in 
nam izrazili sožalje. Zahvaljujemo se g. seniorju Novaku za 
pogrebni obred in pevcem za odpete žalostinke. Posebej hvala 
lovski družini s Tišine, govorniku g. dr. Štefanecu, lovskemu 
pevskemu zboru, rogistom, sodelavcem iz Intereurope in Ro

bertu za odigrano Tišino.

Vsi njegovi

Nekje v tebi je bolečina bila, 
a zamahnil si z roko, češ 
zmogel bom, močnejši sem! 
Pa vendar ni bilo tako.

ZAHVALA
V 84. letu nas je zapustil naš dobri 
mož, oče, dedek, pradedek, tast in 

brat

Štefan Gergorič
iz Mlajtinec

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znan
cem, ki so ga v tako velikem številu pospremili na njegovi zadnji 
poti, darovali cvetje, za sv. maše in v dobrodelne namene, nam 
pa izrazili sožalje. Hvala tudi g. župniku in pevcem za pogrebni 
obred ter kolektivoma Zdravilišča Moravske Toplice in Mure iz 

Murske Sobote.

Vsi njegovi

Poslovili smo se od našega 
sodelavca in prijatelja

Franca 
Štrakla, oec. 

direktorja podjetja TAM 
BUS RADGONA, d.o.o.

Ohranili ga bomo v trajnem spominu.

GORNJA RADGONA

Sodelavci podjetja TAM BUS RADGONA, 
d.o.o.

Kje si, dobra mama zlata, 
nihče nas več doma ne čaka. 
Zaprla trudne si oči, 
zaspala v večni sen si.
Ob grobu tvojem nemo vsi stojimo, 
pb licih grenke solze nam polzijo.

ZAHVALA
V 75. letu nas je za vedno zapustila naša 
draga mama, tašča, babica in prababica

Terezija 
Jagodič

0b b iz Murske ul. 86 v Krogu

zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom,
Posnr . a'k darov *'S0 nam v naitcžj'h trenutkih pomagali in z nami
'»tek ^'ha njeni .a vence in cvetje ter jo v tako velikem številu 
hhted^ša oddelk "' P01' Hvala zdravnikom ter osebju internega in 
slove ’ P^cetn za h sob°ške bolnišnice, g. župnikoma za pogrebni 

a 'n godbenik P**6 ^l^hnhc. govornici g. Joži Meolic za besede 
u za odigrano Tišino. Vsem še enkrat iskrena hvala.

Kako je prazen dom, dvorišče, 
naše oko zaman te išče, * 
ni več tvojega smehljaja, 
le trud in delo tvojih rok ostaja.

ZAHVALA
V 72. letu starosti nas je za vedno zapustil 

naš dragi oče, tast, dedi in pradedi

Alojz Gomboc
iz Gerlinec 51

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste nam v najtežjih 
trenutkih stali ob strani in nas tolažili, darovali vence, cvetje in za sv. 
maše ter nam ustno ali pisno izrazili sožalje. Zahvaljujemo se zdravstve
nemu osebju urološkega oddelka soboške bolnišnice, posebno dr. Terčku 
za ves trud med njegovo boleznijo. Hvala govorniku krajevne skupnosti, 
govorniku gasilcev iz Gerlinec, gasilcem cankovskega sektorja, sosednje
mu društvu iz Fikšinec in predstavnikom OGZ M. Sobota, upokojencem 
in borcem. Hvala g. duhovniku za pogrebni obred in pevcem za odpete 
žalostinke. Hvala vsem prijateljem, sosedom in vsem, ki so ga spoštovali 

in ga v tako velikem številu pospremili na zadnji poti.

^. -

Zaspala draga mama si, 
zaprla trudne si oči. 
Bolečine si prestala, 
zdaj boš v grobu mirno spala.

ZAHVALA
V 83. letu je mirno zaspala naša draga 
mama, tašča, babica, prababica, teta in 

strina

O*

^O: Julijana Turza
- roj. Pozvek, iz Serdice 97

Od nje smo se poslovili 8. marca 1994 na domačem pokopališču. Ob 
boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem dobrim sosedom, posebno 
družinama Linhart in Buček, ki so nam v težkih trenutkih stali ob strani. 
Zahvaljujemo se vsem prijateljem in znancem, ki so drago pokojnico 
pospremili na njeni zadnji poti, darovali vence in cvetje ter nam izrekli 
sožalje. Zahvaljujemo se tudi mejni policiji in carini z MP Kuzma ter NK 
Serdica. Posebej hvala domačemu zdravniku dr. Neratu, zdravstvenemu 
osebju internega oddelka soboške bolnišnice, g. duhovniku za ganljivo 
slovo, pevcem za odpete žalostinke in godbeniku za odigrano Tišino.

Serdica, 8. marca 1994

^“joči: hčerke Mira, Danica in Lidija z družinami Vsi, ki smo ga imeli radi
Žalujoči: sinova Emil in Alojz, hčerki Helena.in Marija z družinami ter 

drugo sorodstvo

1
Ti v kraje romaš nam neznane, 
od koder več vrnitve ni; 
slovo nam bridke seka rane, 
solze rosijo nam oči - 
oj, z Bogom, drago srce ti!

(S. Gregorčič)

ZAHVALA
Nepričakovano nas je v 66. letu za vedno 
zapustil naš dragi mož, oče, dedek, brat, 

svak in stric

Ludvik Horvat
voznik reševalnega vozila

Ob v pokoju iz Murske Sobote

j ' XP1?sr^no zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijate-
¡?tkli ^enutitih vi"1 soscdom' posebno Obalovim, ki so nam 
^tjaT, '¡e- Posek Kakork°li pomagali, sočustvovali z nami in nam 
’veta Lipona p, na "vala kolektivom reševalne postaje, Agromer- 
^icili!'*' za ■d».murskc zal°$be, trgovine Dobra knjiga in kolektivu 
v*llje rt L.^h osebi, °Vane vence >n izrečeno sožalje. Prisrčna hvala 
u^d e '"mohran !1"«?0?*^ oddelka soboške bolnišnice za prizade- 
“ert| Ovenim ' °vljenje- Hvala župniku g. Režonju za pogrebni 

^lovilne b za odpete žalostinke. govornici KS g. Eriki
"a niegovi z»?at ter.vsem, ki ste dragega pokojnika pospremili 

onj, poti ter mu poklonili vence in cvetje. 
sem še enkrat prisrčna zahvala.

M. Sobota, 10. marca 1994

ZAHVALA

V 72. letu starosti nas je nepri
čakovano za vedno zapustila 
naša draga mama, babica, taš

ča in botra

ZAHVALA

V 77. letu nas je zapustil naš dragi mož, 
oče, tast, stari oče in brat

Marija Jančar
z Noriškega Vrha 32

se iskreno zahvaljujemo vsemOb boleči izgubi ----------  
sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki 
so nam v najtežjih trenutkih pomagali, darovali 
cvetje ter pokojnico pospremili na njeni zadnji poti. 
Prisrčna hvala medicinskemu osebju internega od
delka soboške bolnišnice za vso skrb, g. duhovniku 
za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke, 
govorniku za poslovilne besede in godbeniku za 

odigrano Tišino.

Žalujoči vsi njeni

Nikolaj Miki 
M Vogrinčič

- iz Murske Sobote

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, 
prijateljem in znancem, ki so nam v teh težkih trenutkih kakorkoli 
pomagali, darovali vence in cvetje ter nam izrekli sožalje. Hvala g. 
kaplanu za pogrebni obred, pevcem za odpete žalostinke, govornici KS 
za besede slovesa in godbeniku za odigrano Tišino. Hvala osebju 
zdravstvenega doma v M. Soboti in osebju internega oddelka bolnišnice. 

Vsem, ki ste ga pospremili na njegovi zadnji poti, hvala.

M. Sobota, 11. marca 1994

Vsi njegovi

dedi Miki,
hvala Ti za vse!

Tvoji vnuki: Alen, Bojan, Sandra in Tadej
žalujoči vsi, ki smo ga imeli radi



Ko je Prezidij Prekmur- 
sko-Prleške republike 
preboden zvedel, da so 
Strehovčani za obljublje
no mrliško vežo pristopili 
v dubrovniško občino, na
mesto da bi imeli svojo, se 
je sestal in sklenil, da bo 
Janku Halbu-Caponeju in 
Feriju Cipotu-Metternic- 
hu izdal, kako lahko ohra
nita soboško občino 
v enem kosu. Če ob ru
skem spomeniku na sobo
škem Trgu zmage zgradita 
mavzolej in zadostita 
prekmurski morbidni že-

Članica Prezidij a Mari
ja Požonec-anju Mariška 
je takoj, ko je odprla ku
harsko razstavo Dobrote 
prekmurskih kmetij v len
davskih Termah, odšla 
nabirat regrat. Pokazala 
je močno voljo in raje je 
postala vegetarijanka, kot 
bi podlegla skušnjavi.

* * *
Ker se Karel Franko- 

Old Shaterband in Ernest 
Pinterič-Old Shurehand 
ne moreta zediniti, kateri 
je večji ljubljenec kmetov, 
bo Prezidij spor rešil tako, 
da bo mednju spustil prav
kar od krave odstavljeno 
tele. Tisti, h kateremu bo 
tele steklo, bo razglašen 
za večjega ljubljenca kme
tov.

♦ * *

Poročilo prleškega gu- 
bernijskega policijskega 
urada, ki deluje v okviru 

| zadevnega ministrstva 
I v PPR: »Miroslav Slana-

Miros Trojanski, ki so ga 
med vožnjo po Prlekiji 
ustavili in napadli organi
zatorji «4. srečanja Prle- 
kof», gospodje Lovrenčič, 
Ribič in Kunz, da bi mu 
podtaknili dokumente, ki 
bi ga diskreditirali kot 
agenta prekmurskega im
perializma, je hitro skočil 
iz svojega beemveja in se 
zaprl v traktor. Po zadnjih 
vesteh napadalci oblegajo 
traktor in vzklikajo «Tij 
ne boš srečno vujša!» in 
menda so na pomoč pokli
cali Janševe mori sovce, 
Miros pa vztraja pri vsem, 
kar je napisal o srečanju.«

* * *

Prezidij ima zagotovila 
vseh prleških in prekmur
skih alkolholnih lig in 
združenj, po katerih no
bena od teh domoljubnih 
organizacij ni protestirala 
proti svetovnemu dnevu 
voda. Kljub temu so se 
v teh dneh po zidovih po
javili napisi v stilu: voda 
še v čevelj ni dobra! Sra
mota.

* * *

Po zadnjih vesteh, ki 
nam jih je posredoval ve
terinar Igor Šetinc- Ragu- 
žan so štorklje letos izbra
le kamionarsko smer in so 
mejo prestopile v Dolgi 
vasi. Šlo je brez čakalne 
dobe, ker jih je imenovani 
doktor hitro pregledal, za
plet je povzročil samo 
doktor Luidži iz lendav
skega zdravstvenega do
ma, ki je zahteval, da mo
rajo pokazati zeleno kar
to, misleč, da gre za potr
dilo o cepljenju.

♦ * *

Pozor! Beltinčani ob
glavljajo drevje! Na vrsti 
bodo ljudje...

KEŠEMA KONJ

Radgonski mehurčki
Lep pomladanski pozdrav, ljube moje. 

Marsikaj prihaja v Gornjo Radgono in okoli
co, vendar najbolj zanesljivo in najbolj točno 
je prišla pomlad in s tem obilica dela. Kaj se 
dogaja, ljube moje, te prve dneve pomladi? 
Najprej opravičilo moškemu svetu (ki zelo rad 
bere mehurčke), da bom v prihodnje naslav
ljala moje pisanje samo z ljube moje! Saj razu
mete, da ženska podpira tri vogale, pa še 
kakšnega tečnega, nerodnega in včasih opite
ga dedca.

Strankarsko čiščenje je bilo učinkovito. 
Radgončan (moj spoštovani prijatelj - eden 
redkih) in kabaret Murskega vala sta poročala 
nekaj neprijetnega o našem svetniku, ki ni in 
ne bo nikoli svetnik. Če ne bi bilo res, kar se 
govori, bi že zdavnaj reagiral! Zdaj, ko ni 
v nobeni stranki in ko je svetovalec evropske
ga formata (kaj le svetuje?), in če bi še nehal 
kaditi (mogoče je že) tiste smrdeče cigare, bi 
bil kar prijeten možakar. Ljube moje, o na
šem gospodu svčtniku ne bom nikoli več nič 
napisala (niti dobrega niti slabega), saj zdaj 
(tako berem v Vestniku) zopet lahko gre in 
potuje po Avstriji (nekoč namreč ni smel!). 
Ja, jaz sem še vedno malo v Avstriji. Veste, 
ljube moje, kako prav pride kakšen šiling, 
tolaijev pa ni!

So pa zasvetili semaforji. Prvi pomladni dan 
smo lahko opazovali tudi zeleno in rdečo bar
vo (rumeno smo že spoznavali kakšen teden). 
Bodo pa težave. Veste, v tej naši Radgoni 
nekateri skrajno desni ne spoštujejo rdeče 
barve in gredo prek trupel. Kaj se bo zgodilo,

če bodo divjali skozi rdečo? Bomo videle, 
ljube moje.

Ja. tudi pomladanski sejem se je začel. Toli
ko so se v Radgoni prepirali o tem! Zaradi 
tega naš Mihec in naš Lojzek sploh ne govori
ta drug z drugim. Menda si pišeta zaljubljena 
pisma. Tu bi lahko pomagal samo dober psihi
ater. Gospod Magdič iz M. Sobote, pomagaj 
nam! In tako se je zgodilo (mogoče so sanje?), 
da smo imeli tri otvoritve sejma:

1. otvoritev ob 9.00: slavnostni govornik 
- predsednik vlade občine Gornja Radgona

2. otvoritev ob 10.00: slavnostni govornik 
-predsednik skupščine občine Gornja Radgo- 
na

3. otvoritev ob 11.00: slavnostni govornik 
- minister za ceste države Slovenije

Mnogo govornikov, denarja s sejma za 
Gornjo Radgono pa ni ali ga je zelo malo.

Slišim, da je strankarsko življenje v občini 
pestro. Združujejo se, razdružujejo, izstopajo 
in ven jih mečejo. In kaj meni pomenijo stran
ke? Poglejte moje »definicije«:

ZLSD - zgoraj, levo, spodaj, desno
SZDL - spodaj, zgoraj, desno, levo
LDS - levo, desno, spodaj
SKD - spodaj, kvišku, desno
SLS - spodaj, levo, spodaj
in za konec: mnogo članov menda ima 
KVP - kam veter piha
...torej

LPOVVRK 
(lep pozdrav od vaše vdane 

radgonske klepetulje)

En TOTI in TOTA iz Lotmerka
Ne domišljava si, da • vse 

(z)veva in najbrž nama je že 
marsikaj ušlo. Običajno tudi 
nimava dostopa do pravih vi
rov, ampak se morava opirati 
na »tajne« vire informacij ali 
pa na razne govorice, ki pa ni
so vselej resnične. Tako skoraj 
gotovo ni res, da bi g. B. Zajn- 
kovič (»največji« krčanski de
mokrat v ljutomerski občini) 
rekel g. J. Mlinarič: »Tisti križ

v znaku nove stranke LDS, 
s katero ste se združli tudi zele
ni, pomeni, da ste svojo stran
ko pokopali. Tako vam je tudi 
prav, zakaj se niste raje pove
zali z našo stranko!«

Res, midva ne verjameva, še 
manj pa trdiva, da je kaj takega 
rekel omenjeni gospod. Zato 
niti ne pričakujeva, da bi napi
sal preklic in ga objavil v toten 
našem Vestniku, kot je to storil

¿hO¿' • Company Veščica d.o.o. *^*
69000 MURSKA SOBOTA, Veščica 4e, tel.:069/23 507, fax:31 576

Cene rabljenih avtomobilov
Na sejem rabljenih avtomobilov pri soboškem Agroservisu so proda

jalci pripeljali 79 vozil, prodali pa 4. Jugo 55, letnik 1985, s prevoženimi 
86.000 kilometri, je stal 2.000 DEM; jugo 45, letnik 1987, s prevoženimi 
74.000 kilometri, 2.900 DEM; jugo 45, letnik 1986, s prevoženimi 
40.000 kilometri, pa 2.400 DEM; golf J, letnik 1980, s prevoženimi 
95.000 kilometri, je zamenjal lastnika za 2.500 DEM.

Znamka avtomobila Letnik Prevož. km Cena
Zastava 126 pgl 1988 52.000 2.200 DEM
Citroen ZX 1.6 1992 27.000 19.000 DEM
Golf 1300 1990 68.000 14.500 DEM
Uno 45 S 1991 30.000 10.300 DEM
■Opel Corsa 1.5 1992 26.000 15.300 DEM
Škoda Favorit 1991 37.000 8.500 DEM
Renault 19 TSE 1.7 1990 73.000 16.700 DEM
Honda Civic 16 V 1990 73.000 14.000 DEM
Renault 5 C 1989 64.000 8.600 DEM
Lada Samara 1989 48.000 5.700 DEM
Citroen AX 1989 55.000 10.600 DEM
Jugo 55 K 1988 72.000 4.500 DEM
Porsche 924 20 i 1977 137.000 9.500 DEM
Ford Sierra 1.6 1984 89.000 7.500 DEM

BTC Murska Sobota
pripravlja ureditev sodobnega 

trgovinskega centra

Vabimo vse, ki se zanimate za trgovske 
lokale, da izrazite svoje želje in potrebe ter 

si tako zagotovite prednost pri najemu 
ustreznega lokala - zagotovljen parkirni 

prostor.
Na voljo tudi nekaj pisarniških prostorov. 
Za informacije pokličite na tel. 32431 ali 

31442!
BTC Murska Sobota 

Nemčavci 1 d

zaradi izjave, »da je poleg Ma
tije Mačka, ki je Razkrižje ta
koj po osvoboditvi prodal Hr
vaški za kozarec vina, to name
raval storiti tudi takratni pred
sednik občine Ljutomer go
spod Ivo Šumak«. Tako naj bi 
mu sicer pripovedovala ena od 
prič, na katero pa se ne name
rava sklicevati. Ja, tako se je 
najlaže izvleči iz... Zato sva 
midva nejeverna tudi glede 
tega.

Verjameva pa, saj gre za 
uraden podatek, da je v ljuto
merski občini tudi 86 ljudi, ki 
prebivajo tamkaj na črno, saj 
niso nikjer prijavljeni. Menda 
je med njimi tudi žena enega 
od tamkajšnjih zdravnikov. Da 
bi jih lahko »privili«, bi jih mo
rala policija prijeti kje zunaj, 
saj v njihova stanovanja ne sme 
kar tako. Ampak »ilegalci« so 
bili zaenkrat spretnejši od poli
cije, ko pa je to tako, kot če bi 
jih iskali med mravljami.

Cene sadja 
in zelenjave

Tržnica 
Murska 
Sobota

Osrednja 
ljubljan. 
tržnica

Jabolka 80,00 70,00
Mandarine 180,00 200,00
Pomaranče 90,00 100,00
Limone 140,00 120,00
Banane 180,00 150,00
Grozdje 480,00 450,00
Grenivke 140,00 150,00
Krompir 60,00 60,00
Paprika 280,00 270,00
Zelje 70,00 70,00
Čebula 90,00 90,00
Česen 350,00 300,00
Korenje 90,00 120,00
Jajca 15,00 17,00
0. jedrca 800,00 700,00

Kinologija________ _  

Žekšu tri prva 
mesta

V Zagorju ob Savi je bila prva 
državna rastava nemških ovčarjev. 
Sodelovalo je nad 80 prijavljenih 
psov iz Italije, Hrvaške in Sloveni
je. Razstavljene pse je ocenjeval 
Hanz Möler iz Nemčije. Največji 
uspeh je dosegla Žekševa psarna iz 
Bakovec, saj je zasedla tri prva in 
dve peti mesti. Poleg tega pa psica 
Frajla dobila naziv prvaka razreda 
mladih, psica Wespe pa naziv 
CAC. Psa Rodo in Odin sta bila 
peta. To je vsekakor lep uspeh že 
znanega kinologa Žekša iz Bako
vec, saj je le njemu uspelo na raz
stavi osvojiti tri prva mesta. (FM).

Brez komentarj“”'

Cene mineralnih gnojil
AGROMARKET VEGA

Tešanovci Skakovci

Vse cene so drobnoprodajne.

KAN 21,50 22,52 21,53
UREA 24,00 25,10
NPK 8-24-24 29,20 29,90
NPK 9-15-15 25,50 26,70
NPK 0-18-18 24,90
NPK 6-12-24 25,50 26,99
NPK 5-12-15 23,87
NPK 7-20-30 30,00 30,45
NPK 15-15-15 25,50 27,62

30^

/O Pomurska banka ^
j Moja domaca^^

Menjalniški tečaj Pomurske banke z dne 21. marca 1994, tečajiv J
3.1994 od 00.00.
Srednji tečaj Banke Slovenije velja od 22. marca 1994 od

prod^

Ä^ 
7^ 

"rt 
9,1^-

Država Enota Banka Slovenije Nakup

Avstrija 100 1,113.5294 1,092.00^

Francija 100 2,299.2051 2,250.00

Nemčija 100 7,833.4812 7,740.00^

Italija 100 7.9243 7.74

Švica 100 9,245.8579 9,025.00^

ZDA 1 133.0830 130.40,

OBRESTNE MERE ZA TOLARSKE VLO®

od 15. marca 1994 dalje
Revalorizacijska stopnja za mesec marec-
R=1.3% >

OBR. MERA
mesečna

Hranilne vloge 60% OD R 0-78%—

Tekoči in žiro računi 50% OD R 0.65%—

Tolarska varčevalna knjižica R+3% 1.55%—

Dovoljena prekoračitev na TR R + 16% 2.59%—

Nedovoljena prekoračitev na TR R + 25% 3.24^—-

VEZAVA ______

Depoziti od 10 do 19 dni
Depoziti od 20 do 30 dni 
min. znesek vezave: 30.000,00 SIT

R+1%
R + 2%

1.39%
1.47%

Depoziti od 31 do 90 dni: 
do 50.000 SIT 

nad 50.000 do 100.000 SIT 
________ nad 100.000 SIT_________

R+6%
R + 8%
R + 8.5%

1.80%
1.96%
2.002t—

| Depoziti nad 1 mesec R+3%
1.55%J

Depoziti nad 3 mesece: 
do 50.000 SIT 

nad 50.000 do 100.000 SIT 
________ nad 100.000 SIT_________

R+6%
R+8.5%
R+9%

1.80%
2.00%
2.04%—

Depoziti nad 4 mesece: 
do 50.000 SIT 

nad 50.000 do 100.000 SIT 
nad 100.000 SIT

R + 7.5%
R+9%
R + 9.5%

1.92%
2.04%
2.08%—

Depoziti nad 5 mesecev: 
do 100.000 SIT

________ nad 100.000 SIT________
R+9%
R+9.5%

2 04% 
Z08%—

Depoziti nad 6 mesecev: 
do 50.000 SIT 

nad 50.000 do 100.000 SIT 
nad 100.000 SIT

R + 8% 
R+10% 
R+10.5%

1.96%
2.12%
2.16%—*

Depoziti nad 12 mesecev
Depoziti nad 24 mesecev
Depoziti nad 36 mesecev

R+11%
R + 11.5%
R + 12%

2.20% 
2-24^ 
2.28%—

'M
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vse za okrasne rastline
MUHA

SLOVENSKA ZADRUŽNA
KMETIJSKA BANKA , D.D.

M
AGROAVTOMETAL

SETEV
MEHANIZACIJA
STARO ZA NOVO

PRODAJA MEHANIZACIJE IN 
REPROMATERIALA NA 
KREDIT!

PRO.DAJA 
ZAŠČITNIH 
SREDSTEV

KORUZA SEMENSKA 
PIONIR, MARISTA 

HELGA, AIREA, EVA, 
BC HIBRIDI.

. * zadružna kmetijska banka je ban- ^^dobre gospodarje, za nov čas in nove 

razmere-

■ tradicijo nekdanjih zadružnih Nadaljujem -Unic ter navezanost na slo- 
hranilnic m P^ 
vensko zemljo-

nodpiramo razvoj zadružništva, predvsem P /ukoVanje novega modela slo- 
kmetijstva^ oo
vTnskih kmetij-

občanom ponujamo različne podjetjem " <ovanja na tolarskem in deviz- 
možnosti soo zagotavljamo popolno var
nem P°dr°?
nost naložb-

sodobnih načelih in s poslu- poslujemo P komitenta.
hom za vsakeg

darje vabimo k vplačilu delnic, Dobre SOSP° Oodarnost, varnost in dobro 
ki pomenijo g P
naložbo.

UMETKAGNOJJLA ZADRUŽNA BANKA'
PRAVA KAŠČA ZA VAŠE ŠADOv

Ljubljana, Miklošičeva 4;
PE Maribor, Gregorčičeva 37;
PE M. Sobota, Kocljeva 16, tel.: (0691 n
Ekspozitura Ptuj, Slomškova 14. '^630;
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Dognojevanje ozimnih at z dušikom
Dušik je motor za rast rastlin. S fosforjem in kalijem gnojimo 

zemljo, z dušikom pa rastline. Dušik vpliva na količino in kakovost 
pridelka. Rastline ga potrebujejo ob določeni razvojni etapi. Pri žitih 
imamo tri kritična obdobja za pomanjkanje dušika - ob razraščanju, 
kolenčenju in klasenju. Ozimna žita morajo imeti dovolj dušika 
zgodaj spomladi ob razraščanju. Če v tej etapi primanjkuje dušika, se 
posevki slabo razrastejo, poganjki nimajo dovolj listov in niso spo
sobni tvoriti klasa. Zato je za višino pridelka prvo in dovolj zgodnje 
dognojevanje z dušikom zelo pomembno. Redke in slabo razrasle 
posevke ozimin moramo čimprej dognojiti. Drugo dognojevanje 
opravimo šele v začetku kolenčenja, ko se oblikujejo dolžina klasa in 
število zrn v njem, pomanjkanje dušika v tej etapi pa lahko zelo 
skrajša klas. V poznejši razvojni etapi, tj. ob klasenju, je dušik 
pomemben za težo in kakovost zrna.

Pretirano gnojenje z dušikom ni zaželjeno. Z enkratnimi visokimi 
odmerki dušika (več kot 70kg/ha čistega dušika) bi si naredili več 
škode kot koristi. Rastline bi bujno rasle, polegle in bi bile bolj 
izpostavljene boleznim, pa tudi kakovost pridelka bi se poslabšala. 
Zato priporočamo dognojevanje z dušikom v dveh ali treh obrokih. 
Dušik, posebno mineralne oblike, kot so nitrati, imajo še to slabo 
lastnost, da se iz zemlje ob pretiranem gnojenju hitro izgubljajo 
v podtalje, zato imamo z nitrati nemalokrat onesnaženo pitno vodo. 
Tudi temu problemu bomo morali v prihodnje namenjati večjo 
pozornost.

Ne gnojimo na pamet
Ker je več kot tretjina polj pri nas posejana z žiti, smo na ŽVZ-ju 

za Pomurje že pred leti preizkusili in zadnja leta tudi vpeljali v prakso 
gnojenje na podlagi analize nitratnega dušika v tleh. Na željo kmeta 
kmetijski svetovalci na terenu vzamejo vzorec tal iz treh različnih 
globin (0-30, 30-60 in 60-90 cm), na njivi izmerijo količino nitratnega 
dušika v tleh in priporočijo, koliko dušika je še potrebno dodati. 
Natančnejše meritve mineralnega dušika v tleh naredimo tudi v labo
ratoriju na ŽVZ-ju za Pomurje na podlagi N-min analize tal. Ker pa 
je ta analiza draga, jo priporočam tistim, ki imajo z žiti zasejane večje 
površine njiv ali pa površine na zajetjih pitne vode, kjer so dovoljene 
količine dušika v tleh omejene, pa tudi omejeno gnojenje z dušikom. 
Za široko prakso in manjše površine pa so terenske meritve nitratne
ga dušika v tleh dovolj zanesljive in natančne. Drugo dognojevanje 
pšenice pa lahko opravimo na podlagi nitratnega rastlinskega testa. 
Iz bili iztisnemo nekaj kapljic rastlinskega soka, izmerimo dušik in 
vidimo, če je že potrebno dognojevati in koliko dušika moramo 
dodati. Tudi te meritve opravljajo kmetijski svetovalci na terenu.

Za pridelovalce ozimnih žit, ki ne bodo gnojili z dušikom na 
podlagi analize ali testa tal, naj veljajo naslednja priporočila.

Zakaj so posevki rumeni?
Tudi letos je bilo nekaj rumenenja in tudi popolnega sušenja 

posevkov. Vzrokov za tako stanje je lahko več in so med seboj 
povezani: močna kislost zemlje - premalo humusa in organske snovi 
v tleh ter čezmerna poraba herbicidov, predvsem senkorja (v krom
pirju) in atrazina (v koruzi). Ko smo v lanskem letu opravili analizo 
zemlje na nekaj takih površinah, smo ugotovili, da je bila le-ta 
povsod zelo kisla (pH 4.0 in tudi pod 4.0). V taki zemlji pa dobro 
uspevata le rž in krompir. Večje poškodbe so na lažjih bolj peščenih 
tleh. Analize kažejo, da moramo poleg rednega gnojenja z organskim 
in mineralnimi gnojili zemljo tudi redno apniti ali pa uporabljati 
mineralna gnojila, ki vebujejo več kalcija in delujejo bolj bazično. 
Najprimernejši čas za meliorativno apnjenje je po žetvi žit, ko je tudi 
primeren čas za vzorčenje in kemično analizo tal.

Dognojevanje pšenice
Setev pšenice je bila v večini primerov pravočasna. Posevki so 

dobro razviti pričakali zimo. Pšenica je na splošno lepa, dovolj 
obrasla, primerno gosta. Mraz brez snega je delno poškodoval listno 
površino, vendar poškodbe niso kritične. Opazne škode na nekaterih 
posevkih je naredila divjad (jeleni, srne), pa tudi poljske miši. Take 
posevke je potrebno čimprej dognojiti z dušikom, da se še pravočas
no lahko ponovno obrastejo.

Koliko dušika bomo potrosili, je odvisno od predhodnega gnojenja 
predvsem z organskimi gnojili v kolobarju, jesenskega gnojenja ter 
predposevka, gostote in razraslosti posevka. Z več dušika gnojimo 
slabo razrasle redke posevke, ko v kolobarju njiva ni gnojena z or
ganskimi gnojili in tam, kjer so posevki poškodovani.

Dobro razvite, razrasle, goste posevke gnojimo z manj dušika.
Na splošno pa je prvo gnojenje pšenice z dušikom na vseh površi

nah potrebno in neizogibno. Na podlagi rezultatov večletnih lastnih 
poskusov gnojenja pšenice lahko ugotovimo, da je prvo dognojevanje 
z dušikom najpomembnejše za doseganje visokih pridelkov. Če ob 
prvem dognojevanju ne damo pravočasno dovolj dušika (ob upošte
vanju zaloge dušika v tleh, gostote in razvoja pšenice), s poznejšim 
napake (primanjkljaja) ne moremo več popraviti in pridelki so lahko 
bistveno manjši.

Splošna priporočila za 1. dognojevanje pšenice so naslednja:
1. Goste posevke, dobro razrale, ki so v kolobarju gnojeni z organ

skimi gnojili, gnojimo s 150-200kg/ha KAN-a.
2. Posevke, ki so slabše prezimili in so redki ter manj razrasli, pa 

gnojimo z 250 kg/ha KAN-a.
3. Posevke, kjer je bila pšenica posejana v dobro založeno zemljo 

in jeseni ni bilo osnovnega gnojenja, gnojimo z NPK-jem s poudar
kom na (N) dušiku. Izbermo NPK 15-15-15 400kg/ha ali NPK 
10-10-15 500kg/ha ali NPK 9-15-15 500kg/ha.

4. Če imamo dovolj gnojevke, jo uporabimo za dognojevanje 
pšenice. Veliko dušika vsebuje prašičja gnojevka. Dognojujemo 
z 20-25 m3/ha.

5. Če zemlja ni preveč kisla, lahko dognojujemo tudi z AMONNI- 
TRATOM (34% N) 150 kg/ha. Amonnitrat je surovina za izdelavo 
KAN-a, v tovarni mu primešajo apnenec ali dolomit.

Dognojevanje ječmena
Kakor vsako leto, je tudi letos ječmen rumen, vendar dovolj gost 

in dobro razrasel.
Visokorodne sorte imajo enake potrebe po dušiku kot pšenica. 

Vendar pri ječmenih s prvim dognojevanjem ne vplivamo toliko na 
razraščanje, ker se ječmen razraste že jeseni. Z dušikom ne smemo 
pretiravati, da ne povzročimo poleganja. Tudi tu velja pravilo, da 
goste posevke gnojimo z manj, redke in poškodovane (rumene) pa 
z več dušika. Dognojujemo s 150-200 kg/ha KAN-a ali z 20m'/ha 
gnojevke ali z NPK- jem s poudarkom na dušiku (15-15-15, 
10-10-15, 9-15-15).

Dognojevanje rži
Rž ima globlji koreninski sistem kot pšenica, zato si tudi bolje 

priskrbi hranila in bolje prenaša sušo. Dobro uspeva tudi na zelo 
kislih in slabše rodovitnih tleh. Spomladi začne rž prej rasti kot 
pšenica (pri nižjih temperaturah) in tudi razrašča se in kolenči prej. 
Zato jo moramo tudi prej dognojevati, zapoznelo dognojevanje ob 
začetku kolenčenja bi namreč povzročilo poleganje. Slabše razvite in 
poškodovane posevke dognojujemo s 100-150 kg/ha KAN-a ali 
z NPK-jem 9- 15-15 300 kg/ha, gostih in dobro razvitih posevkov na 
rodovitnih tleh ne dognojujemo.

Žita Flisar-Novak, dipl.kmet.inž.

Za letos priporočeni
Koruza je v Sloveniji in tudi v Pomuiju najbolj razširjena poljščina. 

V Pomuiju zasejemo s koruzo za zrnje in silažo vsako leto približno 
24.000 ha, to je pribl. 45% vseh njivskih površin.

Koruza najbolje uspeva na zračnih, humusnih in ne preplitkih, 
dobro strukturnih tleh. Za dobro rast potrebuje veliko svetlobe, 
toplote in vlage. Za talne in podnebne razmere kakega območja je 
potrebno za doseganje visokih in stabilnih pridelkov izbrati visoko-

koruzni hibridi
rodne hibride in kakovostno seme. Da bi visoki genski in proizvodni 
potencial priporočenih hibridov kar najbolje izkoristili tudi v proiz
vodni praksi, bo treba poleg pravilne izbire glede na rastne razmere 
in način uporabe pridelka dati posevkom kar najboljše možnosti za 
rast in razvoj.

Koruzni hibridi se med seboj pomembno razlikujejo po vrsti last
nosti, zato je treba pri izboru poznati njihove gospodarske lastnosti,
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dolžino vegetacije oziroma čas dozorevanja in možne termine spravi
la glede na namen uporabe.

V sortnem izboru za letošnjo setev so hibridi, ki so se v večletnem 
preskušanju v Sloveniji odlikovali z velikimi in stabilnimi pridelki. Da 
bi našim kmetovalcem glede na navedene zahteve olajšali izbiro 
pravilnega hibrida, smo pripravili pregled priporočenih hibridov 
s pomembnejšimi lastnostmi in kratkim opisom.

Nekatere lastnosti hibridov koruze v zrelostnih razredih 
100-400

hibrid

zrel, 
raz
red

obli
ka 

zrnja
lom. 
rast.

pole- koruz. 
ganje bulava

koruz. 
pega- 
vost

fuza- kor. ali prip. gost, 
rastlin 
nam2

upo
raba

rioze 
storža

pros, 
veščarast. snet

BC 175 230 Z - 0 0 + + 8-9,5
BC 191 230 PT 0 0 0 0 — + 8,5-9,5
BC 272 Eta 270 PT + + + + 0 + 8,5-9,5 -+
BC222 280 Z ++ 4-4- + + + + 7,5-8,5 -+
Helga 290 Z + + ++ 0 0 0 9,0-9,5 -+
Dea 290 PT + + + + + 0 ++ 8,5-10,0 -+
BC278 290 Z ++ + + + + + 8,0-9,0 -+
Mirna 330 Z + 4-4- + ++ + + 7,5-8,5 -+ +
BC312 350 z + + 0 ++ + + 7,0-8,5 ++
BC 318 350 z + + 0 + + + 7,0-8,0 —F +
BC3786 380 z + + + + + + 8,0-9,0 -++
Carla 400 z + + + ++ 0 0 7,0-8,0 —F +
Eva 400 z + + ++ — ++ -f--f- + 7,0-8,5 -++
Medžimurec 38 420 z — 0 + ++ + 0 7,0-8,0 -
Panonija 450 z + + ++ ++ + + 6,0-7,0 -++
BC492 490 z - ++ + + + + 7,0-8,0 -++
LEGENDA:
PT poltrinka
Z zobanka

LEGENDA: za uporabo
priporočamo za pridelovanje zrnja

-+ prip. za pridelovanje zrnja in silaže iz zrnja (storža)
++ zelo odporna
0 občutljiva

zelo občutljiva

prip. za siliranje cele rastline 
priporočamo za splošno uporabo

2. PRIPRAVA TAL
Sladkorna pesa zahteva večkratno temeljito obdelavo tal.
- Strnišče moramo obdelati takoj po žetvi, da žetveni ostanki čim prej 

strohnijo. Uporabljamo pluge, kultivatorje, krožne in roto brane.
- Avgusta orjemo do globine 20-25cm. Pri tem zaorjemo hlevski gnoj. Na 

večini njiv se strnišče izkorišča tudi za krmne dosevke.
- Jesensko oranje (25-30 cm) opravimo v drugi polovici septembra in 

v oktobru (oziroma po spravilu krmnega dosevka). Pred oranjem potrosimo

Iz razpredelnice je mogoče razbrati, da so tudi letos v glavnem 
priporočeni hibridi, ki so že precej uveljevljeni in že nekaj časa 
v splošni pridelavi. Glede na to, da so navedene vse glavne lastnosti, 
priporočena gostota setve in namen uporabe, menim, da jih ni 
potrebno še posebej opisovati. Na novo se pojavljata hibrida zagreb
škega inštituta, ki sta v nekajletnem preskušanju na vseh lokacijah 
v Sloveniji dosegla dobre rezultate.

To sta hibrida: BC 222 - sicer poznejši hibrid pri nas, kot kaže 
navedba zrelostne skupine v razpredelnici, je pa zelo rodoviten in 
odporen proti poleganju in lomljivosti rastlin.

BC 3786 - po rezultatih iz uradnih preskušanj gre za dober hibrid, 
ki se bo v prihodnosti prav gotovo uveljavil pri naših kmetovalcih, saj 
gre za hibrid za splošno uporabo.

Na tržišču se bodo pojavile manjše količine semena nekaterih

hibridov, ki niso v navedenem priporočenem sortimentu, ker so 
premalo časa uradno preiskušena ali pa dajajo v okviru zrelostne 
skupine približno enake rezultate kot standardi, zato jih ne uvrščamo 
v priporočen sortni izbor za splošno pridelavo. Za vse tiste kmetoval
ce, ki radi preskušajo novosti v setvi na manjših površinah, navajam 
nekaj takih hibridov z njihovimi lastnostmi, ki so jih posredovali 
pridelovalci.

MONA je hibrid zrelostne skupine FAO 270, ki ima zrno tipa 
poltrdinke, v poskusnih daje stabilne in visoke pridelke.

RAISSA je hibrid zrelostne skupine FAO 350, zrno tipa zobanke, 
se dobro prilagaja okolju, za pridelovanje zrnja ali silaže. V prihod
nosti bi lahko zamenjala MIRNO.

BARBARA, zrelostna skupina FAO 380, zobanka, za setev na 
boljša zemljišča pri gostoti 6 do 7,5 rastlin/m3. Pri doseganju visokih 
pridelkov ni tako stabilna kot EVA.

STIRA je hibrid zrelostne skupine FAO 390, zrno tipa zobanke, 
dobro odporna proti suši, jeseni hitro izloča vlago.

MARISTA je hibrid zrelostne skupine FAO 410, zrno tipa zoban
ke z dobrim proizvodnim potencialom, vendar ne tako prilagodljiva 
na razne ekološke dejavnike kot EVA, odporna proti polaganju, 
dobro prenaša sušo.

Na koncu navajam še triletne rezultate preskušanja hibridov koru
ze v Sloveniji za posamezne zrelostne skupine. Hibridi so bili presku
šani v letih 1990-1993, in sicer z ocenjevanjem več agronomskih 
lastnosti, ne samo doseženega pridelka zrnja. Navajam po pet hibri
dov z doseženim pridelkom zrnja za vsako zrelostno skupina na 
območju Rakičana (FAO 100 = lokacija Ljubljana).

hibrid

pridelek 
zrnja v t/ha 
s 14% vi. hibrid

pridelek 
zrnja v t/ha

pridelek 
zrnja v t/ha

pridelek 
zrnja v t/ha 
s 14% vi.s 14% vi. hibrid s 14% vi. hibrid

BC181 9,02 HELGA 10,00 EVA 11,37 BC492 11,22
MONA 8,95 NADEŽDA 26 10.25 PANONIA 10,23 BC 484B 9,63
BC 191 7,40 DEA 10,95 BC 3786 9,64 BC 408 E 10,78
BC 175 7,40 BC 272 Eta 10,75 CARLA 9,46 NS420 12,46
BC 183 6,38 BC278 10,70 MEDŽIM. 38 11,66 NS410 11,68

Glede na vse že navedeno in uvedeno regresiranje nakupa semena 
priporočenih sort koruze v pomurskih občinah (na različne načine 
v različni višini) vsekakor priporočam kmetovalcem nakup kakovost
nega semena, saj je le-to odločilnega pomena za doseganje optimalne 
gostote posevka in s tem visokih pridelkov. Treba se je namreč 
zavedati, da je koruza poljiščina, ki jo sejemo na končni sklop, zato 
naj bi sejali le seme z visoko biološko vrednostjo (kalivost vsaj 95 %, 
hladni test ne manj kot 85%). Seme naj bi bilo tudi izenačeno po 
obliki in velikosti, kar omogoča natančnejšo setev in daje izenačene 
posevke. DRAGO LEGEN, dipl. inž. kmet.

Kmetijska svetovalna služba

Sladkorna pesa
Je poljščina, ki omogoča v normalnih vremenskih in ekonomskih razmerah 

največjo prirast organske mase, pa tudi naj večji dohodek in dobiček na 
hektar.
Tehnologija pridelovanja sladkorne pese
1. KOLOBAR

Sladkorno peso pridelujemo praviloma v štiri in večletnem kolobarju. 
Primerni predposevki so:

- krompir,
- ozimna žita,
- koruza za silažo;
Neprimerni predposevki so:
- oljna ogrščica,
- krmna pesa,
- sladkorna pesa,
- rdeča detelja in lucerna.
Če je predposevek koruza, potem uporaba triazinov ne sme prekoračiti 

dovoljene doze, ki še omogoča setev sladkorne pese.

2/3 ali pa vso količino kalijevih in fosfornih gnojil. V primeru, da še nismo 
apnili, lahko saturacijski mulj ali kalcit potrosimo na jesensko brazdo.

- Pomladansko oranje njive za setev sladkorne pese je lahko le izjemoma. 
Ko je zemlja godna za obdelavo, se potrosi NPK-gnojilo in se preorje do 
globine 25 cm. Brazda se poapni, vendar z največ 1000kg CaO/ha. Sledi še 
grobo poravnavanje brazde, da se ne izgublja vlaga. Do setve pustimo zemljo 
mirovati, da se delno sesede.

Priprava setvenega sloja
Za dobro pripravljen setveni sloj, setev in vznik je pogoj, da je njiva 

predhodno grobo poravnana. Primerno pripravljeno setvišče sestoji iz treh 
slojev.

- gornji krovni sloj debeline 2-3cm, ki je mrvičast in omogoča dostop 
toplote in zraka,

- srednji sloj oz. posteljica, debeline 0.8cm, kamor se polaga seme,
- spodnji sloj pod semenom je sklenjen (ne sme biti zbit) s potrebno 

kapilarnostjo za vlago in zračen, da omogoča enakomeren vznik in hiter 
razvoj mlade rastline. Za pripravo setvišča je še posebno pomembno, da 
zemlje ne silimo, ampak da jo obdelujemo, ko je godna. Tudi čim manj 
traktorskih prehodov ohranja dobre rastne razmere.

Pred pripravo setvišča potrosimo še preostalo tretjino NPK-gnojila od 
jeseni in del dušičnih gnojil po navodilu.

Najboljša mehanizacija za pripravo je predsetvenik, s katerim lahko natanč
no naravnamo globino. Krožnih in klinastih bran praviloma ne uporabljamo, 
ker zemljo rahljajo pregloboko, posledica pa je slabši in neenakomeren vznik.

3. PREHRANA SLADKORNE PESE
Optimalna prehrana je eden od najpomembnejših faktorjev za doseganje 

visokih pridelkov in kakovosti sladkorne pese. Da jo lahko dosežemo, mora
mo poznati osnovno založenost tal s hranili. To nam omogoča analiza tal, ki jo 
moramo upoštevati iz gospodarskih, pa tudi ekološih razlogov.

*



Največji vpliv imata na pridelek dušik in kalcij. Posevki na kislih tleh slabo 
vznikajo, zaostajajo v rasti in dajo mnogo nižje pridelke. Čezmerno gnojenje 
z dušikom zniža pridelek in vsebnost sladkorja ter izkoristek v predelavi pese. 
Do te napake v tehnologiji prihaja predvsem na parcelah, na katerih se 
v kolobarju gnoji z večjimi količinami organskih gnojil (kot sta kokošji gnoj in 
gnojevka). Prav tako se URE A ne uporablja za prehrano sladkorne pese.

Če nimamo navodila za gnojenje, priporočamo:
A) če v kolobarju redno uporabljamo organska gnojila:
- 800kg/ha NPK 5:15:25 ali 7:14:21 ali podobnega z malo dušika. Tega 

zaorjemo jeseni ali zgodaj spomladi
- KAN ob setvi - 0 kg/ha
- KAN za dognojevanje do konca maja - 150-200 kg/ha.

B) če v kolobarju ne uporabljamo organskih gnojil:
- 1000kg/ha NPK 5:15:25 ali podobnega z nizko vsebnostjo dušika jeseni 

ali spomladi
- 150 kg/ha KAN predsetveno
- 200 kg/ha KAN za dognojevanje do konca maja
Uporabljajo se tudi druge kombinacije NPK-ja, vendar se moramo pri izbiri 

in količini porabe čim bolj približati naštetim kombinacijam. Osnova pri 
gnojenju je razlika med vsebnostjo hranil v naših tleh (analiza) in dejstvom, da 
501 korenov odvzame na hektar 280kg K2O, 90kgP2O5, 220kg N in 100kg 
CaO. Ker pa je v tleh rezerva N (predvsem organskega izvora) gnojimo pri 
nas z maksimalno 150 kg N na hektar.

Pri kombinacijah, ki ne vsebujejo mikroelementa bora, se mora obvezno 
uporabljati solubor ali borsol, in sicer 10 kg/ha pred vznikom oziroma do 
prvega kultiviranja. Preostalo količino 5 kg in več pa se doda pri škropljenju 
listnih uši in cerkospore.

Prav tako moramo vedeti, da izvedba osnovnega gnojenja tik pred setvijo 
negativno vpliva na mlado rastlino. Zato se tak način gnojenja ne priporoča. 
Če pa ni druge izbire, lahko uporabimo 150 kg dušika, 150 kg kalija in 500 kg 
CaO/ha, to je 1000 kg kalcita.

4. SEME, SETEV IN SKLOP
Seme mora imeti dobro kalivost, primerno energijo klitja in visok odstotek 

enokličnih rastlin.
V letošnjem izboru sort so: univers, monofort, tip top, KW perla, ultramo- 

no, prizma, ema, alto in nova dima.
Ugodna temperatura zemlje za klitje je 8—12°C, najnižja pa pribl. 4°C. 

Optimalni čas setve je od zadnje dekade marca pa do 15. aprila, seveda 
odvisno od vremenskih razmer. Prerana setev v hladnem vremenu zadržuje 
klitje in povzroča slabši vznik ter omogoča večji napad glivičnih bolezni ter 
škodljivcev.

Prvi pogoj za dobro setev je brezhibna sejalnica, pa tudi kontrola same 
setve. Sejemo:

- v medvrstni razdalji 45 cm,
- v vrstni seme od semena 11,6—18 cm,
- globina setve 2-3cm,
- hitrost setve 4-5 km/h.
Glede na razdaljo semena v vrsti ločimo dva načina setve.
- setev na korekcijo sklopa: razdalja semena v vrsti je 12-14 cm. Pri tem 

načinu je treba pozneje posevek redčiti, hkrati pa tako dosežemo najprimer
nejši sklop, to je 75.000-85.000 rastlin na hektar.

- setev na končno razdaljo: to je setev na razdaljo 18cm. Primerna je le za 
kakovostne njive z dobro pripravljenim setviščem in v optimalnem času. Ta 
način v naših razmerah ni priporočljiv, ker obstaja vedno velika nevarnost za 
sklop 75.000 rastlin na hektar.

Ugotavljanje sklopa
Število rastlin na hektar se ugotovi tako, da se prešteje na 22,2 dolžinska 

metra v vrsti vznikle rastline, in to ponovimo na desetih mestih 
(22,2m • 0,45 m = 10m2, če se ponovi 10-krat, dobimo sklop na 1 ar, to pa 
preračunamo na hektar).

Izračun poljskega vznika (% vzniklih semen)
Izračunamo tako, da vzamemo 100-kratno setveno razdaljo v vrsti in 

preštejemo rastline na tej razdalji. Vsota je enaka vzniku v %. Zgled setev na 
ll,6cm:
0,116-100 = 11,6m
št. vzniklih rastlin je 65, torej je vznik 65%.

Ugotavljanje in vsakodnevno spremljanje vznika ter sklopa je zelo po
membno opravilo. Pregosti sklop, ki zmanjšuje pridelek in kakovost korena je 
pri 100.000 in več rastlinah na hektar. Posevek pa naj se ne preorava, če je 
število rastlin večje od 40.000 na hektar (oziroma če sta vsaj 2 rastlini na 
dolžinski meter).

S. ZATIRANJE PLEVELOV
A) Trajnih plevelov
Trajne plevele (slak, gavez, osat, ščavje, divji sirek, pirnico) uničujemo 

praviloma v predposevkih, v strnišču pa z boom effectom od 6 (pirnica) do 
121/ha pri slaku. Če pa dodamo hyspraj, lahko količino herbicida znižamo za 
30%.

Največje probleme v posevkih pese povzroča slak, zato je najbolj učinkovit 
ukrep, če takoj po žetvi strnišče obdelamo, in ko je slak v začetku cvetenja, 
poškropimo s 31/ha deherbana A. Če pa je listna površina manjša ali pa je slak 
prezrel, uporabimo 4-61/ha.

Če je problem samo pirnica, se uspešno zatira s fusilade super 2—41/ha ali 
targo 2-31/ha.

B) Uporaba herbicidov po setvi pred vznikom
1. Uporabljata se kombinaciji:
- dual 2-31/ha + pyramin F1 4-61/ha,
- dual 2-31/ha + goltix 3-5 kg/ha, to je kombinacija za peščena tla z manj kot 

5 % aktivne gline. Manjše količine so za lažja tla, večje pa za težja tla z več kot 
15% aktivne gline.

2. Samo dual 2-31/ha - za zatiranje enoletnih travnatih plevelov, širokolist- 
ne pa zatremo po vzniku.

Uporaba teh herbicidov pred vznikom ni priporočljiva.
C) Uporaba herbicidov po vzniku
Pri t.i. usmerjenem škropljenju z minimalnimi količinami herbicidov se 

škropi takoj po vzniku plevelov (stadij kličnih listov plevelov) ne glede na 
razvojno etapo pese. Če uporabimo ta način zatiranja plevelov, lahko škrop
ljenje po setvi in pred vznikom odpade. Takoj po vzniku sladkorne pese in 
širokolistnih plevelov uporabimo eno od naslednjih kombinacij:

- betanal AM 11 - 11/ha + goltix 1 kg/ha,
- betanal AM 11 - 11/ha + pyramin F1 1,51/ha
Če so poleg dresni, uporabimo namesto betanal AM 11 betanal tandem 

1-1,51/ha.
Po ponovnem vzniku plevelov škropimo z istimi kombinacijami. Ko pleveli 

prerasejo stadij kličnih listov, škropimo z višjimi količinami teh herbicidov.
Škropiti ne smemo:
- če je pesa že prizadeta zaradi uporabe herbicidov pred vznikom,
- če je temperatura višja od 20°C,
- ne v rosi ali po večji plohi, ker je dež spral voščeno zaščitno listno 

prevleko.
Ozkolistne (travnate) plevele zatiramo po vzniku:
- enoletne trave (kostreba, muhvič itd.) zatiramo s fusilade super 1-1,51/ 

ha,
- večletne trave (pirnica itd.) z 21/ha sredstva fusilade super. Pri močni 

zapleveljenosti s pirnico damo fusilade super v količini 3-41/ha ali pa targo 
2-31/ha. Ni priporočljivo mešanje sredstev fusilade in betanal pri zatiranju 
trajnih travnatih plevelov. Vedeti pa tudi moramo, da je dobra - testirana 
škropilna tehnika in upoštevanje navodil prvi pogoj za uspešno zatiranje 
plevelov v sladkorni pesi.
6. MEDVRSTNO OKOPAVANJE

Posevek se začne strojno okopavati, ko so vidne vrste. Pri vsem okopavanju 
se uporabljajo zaščitni diski, da se ne poškoduje mladih rastlin. Predhodno še 
dognojimo z dušikom po navodilih oziroma z 200-250 kg/ha KAN-a. Z okopa
vanjem se preprečuje zaskorjenost, zmanjšuje izhlapevanje vlage in uničuje 
plevel. To so tudi razlogi, da je treba okopavati 2-3 krat.
7. REDČENJE PESE

Ko pesa razvije 4-6 listov, se prične redčenje. Pri setvi na razdaljo 
ll,6-14cm se mora odstraniti vsaka druga rastlina, če je vznik 100%.

Najpogostejši napaki pri tem opravilu sta prepozno redčenje in pregost 
sklop - posledici sta nižji pridelek in slabša kakovost kombajniranja.
8. ŠKODLJIVCI IN BOLEZNI

Insekticid, nanesen na seme (npr. karbofuran), ščiti mlado rastlinico pred 
slabšim napadom strun, bolhačev in pred prvo generacijo listnih uši. Če je 
nevarnost večjega napada strun, je treba pri setvi dodati granuliran insekticid 
geocid G-5 20kg/ha.

Zatiranje škodljivcev:
- bolhači: lahko naredijjo veliko škodo takoj po vzniku - v stadiju kličnih 

listov pese. Če insekticid na semenu ni učinkovit, jih je treba zatreti s sredstvi:
- zolone 1,5-21/ha, ekalux 0,8-11/ha, lebajcid 1-1,51/ha;
- pesni rilčkar je zelo nevaren, ponekod se že pojavlja in ob vzniku lahko 

uniči celoten posevek, zato ga je treba ob pojavu takoj zatreti s sredstvi:
- lebajcid 50 EC 1,5-21/ha, nuvacron 20 z 1,5-21/ha, cromorel D 1,5-21/ha;
- ozimne sovke se pojavljajo v maju in začetku junija, zatiranje je težavno, 

ker se hranijo ponoči. Poškodbe so lahko velike, v začetku luknje na listju, 
pozneje pa objedene korenine tik pod površjem. Zatiranje:

- nuvacron 20 z 1,5-21/ha, decis 0,71/ha, fastac 0,15-0,21/ha.
- črne listne uši: prenašajo listno rumenico, širijo se od roba v notranjost (v 

začetku jih tako lahko uničimo na robovih).
Uporabljamo sistemike metasystox 11/ha, ekatin 1-1,51/ha itd.
- listne sovke: objedajo listje, največ škode naredi generacija, ki se pojavi 

v začetku poletja. Zatiramo jih s sredstvi kot ozimne sovke.
Bolezni v sladkorni pesi:

- cerkospora ali pesna listna pegavost je najpogostejša in najnevarnejša. 
Pridelek lahko zniža za 20%, digestijo pa za 2%. Zatiramo jo s kombinacijo 
fungicidov (praviloma 2-krat):

- impact 0,51/ha + brestanid 0,351/ha,
- brestanid 0,351/ha + enovit 0,3kg/ha,
- brestanid 0,41/ha + bavistin 0,4kg/ha.
- peronospora in pepelasta plesen se pojavljata odvisno od letine, vendar je 

ni potrebno posebej zatirati, saj učinkuje kombinacija proti cerkospori.
- koreninski užig se pojavlja po vzniku pese kot posledica zbitih tal ter 

uporabe prevelikih količin gnojil in zaščitnih sredstev spomladi. Zatiramo ga 
le s strojnim okopavanjem.

Vse dodatne informacije lahko dobite v Tovarni sladkorja Ormož po tel. št. 
062/701521, int. 31, ali pri strokovni službi na terenu.

RE za sladkorno peso 
pri Tovarni sladkorja Ormož



TOl^RNk SL4DKORJK ORMOŽ
62270 ORMOŽ, Opekamiška 4
Telefon: h. c. (062) 701 521, telefaks: (062) 701 291

CE SE SE NISTE ODLOČILI ZA 
SETEV PESE, JE ZA TO ŠE ČAS
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Ob podpisu pogodbe vam izročimo 
splošne pogoje o odkupu sladkorne pese 
v letu 1994. Tokrat objavljamo najbistve
nejše:
- Cena sladkorne pese za 1 tono pre

dane čiste sladkorne pese pri 15,5% pola
rizaciji sladkorja je enaka vrednosti 62 kg 
normalnega kristalnega sladkorja.
- Pridelovalec sladkorne pese ima po 

15. 5. 1994 pravico prijaviti potrebo po 
akontaciji v višini 25% predvidene pogod
bene cene.

Tovarna sladkorja Ormož in zadruga bo
sta v skladu s finančnimi možnostmi zago
tovili prijavljeno akontacijo iz lastnih ali 
bančnih sredstev po obrestni meri, kot jo 
zaračunavajo banke.
- Obračun dobavljene sladkorne pese 

od posameznih pridelovalcev sestavlja To
varna sladkorja Ormož. Pridelovalci in to
varna se dogovorijo, da so tako sestavljeni 
obračuni osnova za nastanek obveznosti 
in listine za knjiženje v knjigovodstvu.
- Plačilo dobavljene sladkorne pese 

Tovarna sladkorja Ormož opravi 15 dni po 
zadnji dobavi oziroma do 15. novembra 
1994 v višini 60% vrednosti.

Upoštevajte njivski kolobar in 
pregovor, da je sprememba toliko 
kot počitek, in to velja tudi za njivo.

- Stroški semena in morebitni izredni 
stroški se medsebojno pobotajo pri konč
nem plačilu.

- Pesni rezanci so last pridelovalca 
sladkorne pese v sorazmerju s predano 
čisto sladkorno peso.
- Pridelovalec sladkorne pese sme 

pesne rezance uporabljati le v svojem go
spodarstvu. Če pesnih rezancev ne bo po
treboval ali jih ne bo potreboval v celoti, jih 
je dolžan ponuditi Tovarni sladkorja do 15. 
9. 1994.

- Če tovarna v 10 dneh pisno ne odklo
ni ponudbe, se šteje, da bo pesne rezance 
odkupila. Če Tovarna sladkorja Ormož od- 

; kloni odkup, pridelovalec s pesnimi rezanci 
prosto razpolaga pod pogoji iz tega dogo
vora.

- Vrednost pesnih rezancev iz melase,

ki so last pridelovalca, znaša 4,5% od neto 
vrednosti predane sladkorne pese.

_ Pridelovalcu, ki odstopi pesne rezan
ce tovarni, je le-ta dolžna vrednost pesnih 
rezancev priznati pri končnem obračunu 
sladkorne pese.

- Pridelovalci prejmejo seme sladkor
ne pese od Tovarne sladkorja Ormož po 
nabavni ceni semena, povečani za stroške 
nrevoza, manipulacije in razdelitve z regre
som, ki je določen v proračunu.

- pridelovalci sladkorne pese imajo 
□ravico do nakupa belega sladkorja, in si
cer za 100 kg predane čiste sladkorne pe
se do 1 kg belega sladkorja po tovarniški 
ceni.

Za prevoz sladkorne pese na določe- no^revzemno postajo, ki ga opravi Tovar

na sladkorja Ormož, se bo prevoz nad 
7km plačal po tarifi, kot jo bo določila 
tovarna pred začetkom kampanje.

Ti splošni pogoji postanejo za po- 
nodbene stranke veljavni, ko s podpisom 
Pooodbe za pridelovanje sladkorne pese 
v letu 1994 postanejo njen sestavni del.



Priporočen izbor jedilnih sort 
semenskega krompiija

Februar je mesec, ko pridelovalci razmišljajo o nakupu kakovostnega 
semenskega krompiija, ki je poleg varstva pred boleznimi in škodljivci ter 
oskrbo z vodo eden glavnih dejavnikov za doseganje visokih pridelkov 
krompiija.

Da bi se lažje odločili za nakup, smo povzeli opise lastnosti nekaterih 
krompirjevih sort, ki jih lahko dobite v trgovinah.

Poleg izbora sorte glede na namen uporabe (zgodnji ali pozni, jedilni 
krompir, krompir za predelavo v pomfrit ali škrob) pa je potrebno poznati 
tudi vzgojno stopnjo semena (super elita, elita, original, prva množitev, druga 
množitev ali celo poljsko potrjeno seme), ki tudi vpliva na uspeh pri pridelavi 
krompirja.

Krompir je za koruzo in pšenico po obsegu pridelovanja v Sloveniji tretja 
najpomembnejša njivska kultura. Zaseda okrog 30.000ha, kar pomeni deseti
no razpoložljive njivske površine. Zaradi izrazito delovno intenzivnega znača
ja tehnologije pridelovanja se krompir pri nas prideluje predvsem v zasebnem 
sektorju. Najpomembnejši delež zajema v Sloveniji pridelava jedilnega krom
pirja. Povprečna dosežena intenzivnost je z manj kot 14t/ha daleč pod 
potencialno rodnostjo, ki jo omogočajo sorte in naše pridelovalne razmere. 
S takimi količinami spadamo med najslabše pridelovalce v Evropi. Glavni 
vzrok je premajhna zamenjava potrjenega semenskega materiala, pa tudi 
njegova čedalje slabša kakovost. Pogosto pa kmetije ne uporabljajo potrjene
ga semena. Izjema so tržni pridelovalci, ki so se specializirali za pridelavo 
merkantilnega krompirja. Ti dosegajo ob upoštevanju tehnoloških priporočil 
(od zamenjave semena, do gnojenja in zaščite) pridelke prek 40t/ha. Po 
priporočeni tehnologiji z zamenjavo semena vsako tretje leto in z optimalnim 
gnojenjem bi bilo mogoče brez drugih pomembnejših vlaganj doseči pridelek 
vsaj 25t/ha.

V Sloveniji najdemo torej cel spekter intenzivnosti, čeprav prevladuje na 
ogromnih površinah krompirišč ekstenzivna tehnologija.

Vpliv zamenjave semena na gospodarnost pridelave krompirja (visoko 
intenzivna tehnologija s 100% zamenjave semena = 100).
Priporočen izbor jedilnih sort semenskega krompiija za leto 1994

srednje pozne sorte
ROMANO bela rdeča okrogli, srednje zelo vsestransko uporabna,

ovalni globoka velika odlično se skladišči
srednje veliki

sorta
barva 
mesa

barva 
kožice gomolji

globina 
očes

. rodovit
nost opombe

zgodnje sorte
ULSTER 
SCEPTRE

bela svetlo 
rjava

podolgovato 
ovalni 
srednje veliki

plitva srednje 
velika

za zelo zgodnji 
ročni izkop

JAERLA svetlo 
rumena

svetlo 
rjava

ovalni, 
veliki

plitva zelo 
velika

nagnjena k gomolčka- 
sti kalitvi, zato sadimo 
v dovolj ogreto zemljo

srednje zgodnje sorte
RESY svetlo

rumena
svetlo 
rjava

ovalni, 
veliki

plitva zelo 
velika

odporna in okusna sor
ta izenačenih gomoljev

FRISIA bela rumena ovalni plitva zelo 
velika

.lepi gladki gomolji

DESIREE svetlo 
rumena

rdeča podolgovato 
ovalni
veliki

plitva zelo 
velika

vsestransko uporabni 
sorta

KONDOR svetlo 
rumena

rdeča podolgovato 
ovalni 
veliki

srednje zelo 
globoka velika

dobro prenaša sušo, 
odporen proti mehan
skim poškodbam

KENNEBEC bela svetlo 
rumena

okroglo 
ovalni 
zelo veliki

plitva velika dobra jedilna sorta, 
vendar občutljiva za 
plesen in udarce

SANTE svetlo
rumena

svetlo
rumena

ovalni plitva zelo 
velika

zelo kakovostna in vse
stransko uporabna sor
ta, odporna proti 
kromp. plesni in virus
ni bolezni

AGRIA rumena rumena podolgovato 
ovalni veliki

plitva zelo 
velika

za pomfrit in čips

PENTLAND bela
DELL

bela podolgovato 
ovalni

plitva zelo 
velika

za pomfrit, dobro skla
diščenje

FIANA krem
bela

rumena ovalni, 
veliki

plitva velika odporna proti suši, do
bro se skladišči

Intenzivnost
ekstenzivna 
tehnologija i

srednje visoko
intenzivna intenzivna
tehnologija tehnologija

1. RAZLIČICA: vse »seme« domače
- pridelek dt/ha 135,0 150,0
- stroški (v %) 43,8 53,4
- LC (lastna cena v %) 139,5 153,1

2. RAZLIČICA: 1/3 potrjenega semena
- pridelek dt/ha 180,0 250,0
- stroški (v %) 51,7 68,8
- LC (v %) 123,4 118,3

3. RAZLIČICA: vse seme potrjeno
- pridelek dt/ha 220,0 330,0
- stroški (v %) 62,8 86,8
- LC (v %) 112,7 113,1

vir: modelni izračun Kmetijskega inštituta Slovenije

165,0 
60,5

157,8

280,0
73,3

112,6

430,0 
100,0 
100,0

Skupna vlaganja so pri ekstenzivni tehnologiji, ki je pri nas v praksi žal še 
vedno pogosto uporabljena, seveda najnižja. Vendar se intenziviranje tehno
logije - večanje deleža potrjenega semena, optimalnim gnojenjem ter dosled
nejšim varstvom pred boleznimi in škodljivci - vse do intenzivnosti 430dt/ha 
splača, tako da se lastna cena znižuje. Izračuni torej kažejo, da se dodatna 
vlaganja kljub povečanju stroškov splačajo in da so stroški pridelovanja na 
enoto pridelka daleč nižji (skoraj za polovico) pri upoštevanju najintenzivnej- 
še tehnologije.

PUHAN DANIEL, inž. agr. 
REŽONJA FRANC, inž. agr.

Kmetijska svetovalna služba

Uporaba sredstev za varstvo rastlin ob 
varovanju okolja

Z bližanjem pomladi se bliža tudi čas uporabe raznih sredstev za 
varstvo rastlin na poljih in v nasadih. Verjetno je že marsikateri 
uporabnik teh sredstev pri nakupu opazil določeno spremembo, saj je 
kmetijska inšpekcija v drugi polovici leta 1993 pregledala, ali so 
prodajalne urejene v skladu z zakonodajo. Kljub nekaterim nasprotu
jočim si mnenjem smo uspeli v trgovinah, ki nameravajo še naprej 
prodajati sredstva za varstvo rastlin, zagotoviti navzočnost strokov
njakov z visoko izobrazbo, ki bodo kupcem lahko svetovali uporabo 
teh sredstev. Trgovine, ki tem pogojem ne morejo zadostiti, pa so že 
oziroma bodo še pred začetkom sezone izgubile dovoljenje za proda
jo teh sredstev.

Napredek vidim predvsem v psihološkem učinku na uporabnike, ki 
se bodo morali zdaj bolj potruditi, da bodo prišli do teh sredstev 
(lahko dobljeno /kupljeno/ - malo spoštovano), marsikateri pa se bo 
najbrž tudi vprašal, ali je stvar res tako nedolžna, če jo mora izdajati 
strokovnjak z visoko izobrazbo, V premislek tistim, ki jim taka 
prodaja sredstev za varstvo rastlin (praviloma so to strupi od II. do 
IV. skupine) ni všeč, pa samo primerjava z zdravili, ki nam jih kljub 
zdravniškemu receptu lahko izda le diplomirani farmacevt, pa tudi 
lekarne niso ravno »na gosto posejane« po naši deželi.

Glede na to, da svetovalna služba in razni proizvajalci teh sredstev svetujejo predvsem 
glede pravilnega izbora, koncentracij in rokov uporabe, bi uporabnikom položil na srce
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kmetijska panorama

nekaj nasvetov z vidika varstva okolja, predvsem varstva vode... Večina uporabnikov 
sredstev za varstvo rastlin so še vedno kmetje (sektor naj nas pri tem nikar ne moti), ki 
kot tradicionalisti imajo vest. Če pa imaš vest, te ta lahko peče, pa še zardevaš, ko veš, da 
ti nekdo upravičeno očita onesnaževanje vode. Pa nam to skorajda ni potrebno, če pri 
uporabi sredstev za varstvo rastlin upoštevamo nekatera osnovna pravila. Vsem nam je 
znano, da brez vode ni življenja, zato je njeno varovanje tudi v kmetijstvu naše osnovno 
pravilo. Žal pa je naša dežela premajhna, da bi v konkurenci za rabo tal, ki obstaja med 
kmetijstvom in vodnimi viri, lahko iz kmetijske pridelave izločili ožja, še manj pa širša 
območja okrog vodnih zajetij. Zato so za zaščito pitne vode določena le vodovarstvena 
območja, v katerih je varstvo rastlin podrejeno posebnim pravilom, tako da dovolj 
zmogljiva kmetijska pridelava ne bi po nepotrebnem obremenjevala naše podtalnice in 
površinskih voda.

1 .) Integralno varstvo rastlin
Sredstva za varstvo rastlin lahko uporabljamo samo po načelih integralnega varstva, to 

pomeni, da moramo prej izkoristiti vse druge agrotehnične možnosti (kolobar, mehanič
no varstvo, naravni sovražniki, ipd.) ter opazovati in upoštevati prage škodljivosti.

2 .) Informiranje o vodovarstvenih območjih
Pred začetkom nove sezone preverimo, katera naša polja so na vodovarstvenih 

območjih. Če o njih nismo povsem prepričani, preverimo to pri pristojnih organih.

3 .) Upoštevanje navodil na sredstvu
Vsako sredstvo za varstvo rastlin mora imeti na embalaži oziroma priloženo navodilo 

za uporabo v, slovenskem jeziku. To preberemo že zaradi uporabe sredstva, če pa so naša 
polja na vodovarstvenem območju, pa že pri nakupu sredstva upoštevamo morebitna 
opozorila za varovanje voda.

4 .) Neoporečna škropilna tehniki
O tem, da lahko samo s tako škropilno tehniko, ki je brezhibna, enakomerno 

razpršimo sredstva za varstvo rastlin, najbrž nihče ne dvomi. V zadnjih letih poteka tudi 
redno servisiranje škropilnic, k temu, da skrbimo za to tehniko oziroma redno pregledu
jemo ter preverjamo uporabnost šob, tesnil, varnostnih ventilov, merilnikov in regulator
jev pritiska, cevi, itd., pa nas kot dobre gospodarje sili tudi gospodarnost pridelave.

5 .) Starce vremena
Zaradi nevarnosti spiranja sredstev pred (bližajočo se) nevihto, oziroma ko se priprav

lja na dež, ne izvajamo ukrepov za varstvo rastlin. Škropimo samo v mimČm vremenu 
Oziroma pri majhni hitrosti vetra (do 3m/s), da bi preprečili odnašanje škropiva zunaj 
območja.

6 .) Razlivajte sredstev ali brozge
Pri pripravi škropilne brozge moramo paziti, da ne razlijemo sredstva ter da pri 

polnjenju škropilnice ne pride do povratnega udara v vodovodno napeljavo oziroma do 
prelivanja ter tako do onesnaženja površinske vode ali vodovoda.

7 .) Odmik od voda (rek, potokov, jezer)
Pri močnejšem dežju se lahko sredstva za varstvo rastlin po uporabi sperejo v površin

ske vode oziroma jih že pri uporabi na poljih, ki ležijo tik ob vodotokih ali melioracijskih 
jarkih, poškropimo vanje. Zaradi tega moramo biti pri uporabi dovolj odmaknjeni ter pri 
tem upoštevati navodila za uporabo.

8 .) Ostanki sredstev v embalaži
Prazne steklenice in plastenke tekočih sredstev za varstvo rastlin temeljito operemo in 

vodo, s katero smo te posode splakovali, dodamo škropilni brozgi.

9 .) Ostanki škropilne brozge
Tem se v vsakem primeru izogibamo in pripravimo le toliko škropilne brozge, kot je 

potrebujemo. Morebitni ostanek škropilne brozge razredčimo v razmerju 1:10 in ga 
poškropimo po načrtovani površini.

10 .) Pranje škropilnic
Vode, s katero izpiramo škropilnice, v nobenem primeru ne spuščamo v kanalizacijo 

ali vodotoke. Zunanje pranje škropilnic opravimo po možnosti že ob koncu škropljenja 
na polju. Sicer vodo od pranja zberemo in odpeljemo na primerno deponijo.

To je le nekaj osnovnih pravil, ki bi jih morali upoštevati pri vsaki uporabi sredstev za 
varstvo rastlin tudi zunaj vodovarstvenih območij, pri tem pa se nikakor ne moremo 
izgovarjati, da to draži proizvodnjo.

LUDVIK LAZAR, dipl. kmet, inž., 
kmetijski inšpektor

Uporaba herbicidov v jarih žitih

V glavnem govorimo in pišemo o zatiranju plevelov v ozimnih 
žitih, med katerimi je največ pšenice, nato ječmena in najmanj rži. 
V setveni strukturi pa se poleg omenjenih ozimnih žit pojavljajo tudi 
jara žita, med katerimi sta za nas pomembna oves in ječmen.

Herbicide za škropljenje plevelov v jarih žitih uporabljamo v glav
nem po vzniku posevka. Pri izbiri herbicida se tako lahko ravnamo 
po plevelih, na ta način pa tudi prispevamo k okolju prijaznejšemu 
načinu zatiranja plevelov.

V jarih žitih NIMAJO DOVOLJENJA za uporabo herbicidi proti 
travnim plevelom, kot so: dicuran 500, tigrex, quartz super, dicuran 
forte. Iz rezultatov opravljenih poskusov lahko sklepamo, da je tudi 
herbicid aniten DS neprimeren za uporabo v ovsu.

Tako bi za uporabo v jarih žitih priporočali naslednje pripravke:
BASAGRAN DP (2,5-31/ha) dobro deluje na večinp širokolistnih 

plevelov (smolenec, kamilica, navadna zvezdica, slak, osat, kopriva, 
plešec itd). Lahko ga uporabimo že pri temperaturah okrog 10°C.

ANITEN MPD (2,5-3 1/ha) prav tako dobro deluje na večino 
širokolistnih plevelov, predvsem pa na smolenec in navadno zvezdi
co. Jarine škropimo od 5. lista do kolenčenja.

STARANE 250 EC (0,6 1/ha) dobro deluje na nekatere širokolist-

ne plevele (smolenec, navadna zvezdica, navadni zebrat), slabše pa 
na gorjušico, njivsko redkev, slakovec, kamilico. Je zelo selektiven za 
vsa žita in ima možnost najdaljše uporabe.

GRANSTAR 75 DF (10—20gr/ha) dobro deluje na večino široko
listnih plevelov, predvsem na osat, kamilico, slak, navadno zvezdico.

LENTAGRAN PLUS (2-3 1/ha) dobro deluje na naslednje pleve
le: smolenec, dresni, koprivo in jetičnik. belo metliko.

DEHERBAN A ali HERBOCID (1-2 1/ha) dobro zatre osast, 
njivno redkev, gorjušico, plešec in še nekateare plevele. Priporočali 
bi le škropljenje od konca razvrščanja do začetka kolenčenja. Če 
temperature padejo pod 10°C, lahko pride do poškodb. Posebej je 
treba paziti pri ovsu, ki je občutljiv za navedena pripravka na bazi 
2,4D.

Za vse navedene pripravke lahko strnemo naslednja pomembna 
priporočila za škropljenje jarin; škropimo od polnega razraščanja do 
začetka kolenčenja. Škropiti je treba suha žita pri temperaturi nad 
10°C in vsaj dve uri po škropljenju ne sme deževati. Ne škropimo, če 
je nevarnost nizkih nočnih temperatur (pod 5°C) ali celo nočnega 
mraza.

DRAGO LEGEN, dipl. inž. kmet. 
Kmetijska svetovalna služba



Pomen vključevanja relativnega travinja \ 
in krmnih koševin v njivski kolobar

Cilj vsake kmetije je, da s primernim gospodaijenjem na razpoložljivih 
kmetijskih površinah doseže rejo krav molznic in prirejo mesa čim višji 
ostanek dohodka. To pa je možno doseči le z umnim kmetovanjem oz. 
poznavanjem določenih zakonitosti, brez katerih si ne moremo zamišljati 
intenzivne pridelave.

V tem članku bom poskušal na kratko prikazati pomen vključevanja travnatega sveta 
v kolobar, ki je na območju Pomurja redek, dočim je v kmetijstvo razvitih zahodnih 
deželah to že ustaljena praksa. V bistvu gre za to, da s tem načinom gospodarjenja 
ohranjamo na obdelovalnih površinah čimveč humusa, posledica tega pa je večja rodovit
nost -obdelovalnih površin. Glede na to, da je bilo na območju Pomurja v preteklosti 
melioriranih precej travnih in njivskih površin, so bile ustvarjene ugodnejše razmere. Tu 
predvsem mislim na travnate površine, ki so bile bolj ali manj zamočvirjene in jih ni bilo 
mogoče spremeniti v njivske površine. Z ureditvijo vodno-zračnega režima se je rodovit
nost takih tal povečala, omogočila pa se je tudi sprememba rabe. Na vsebnost humusa 
v tleh vplivamo z zaoravanjem organskih ostankov. Čim več organskih ostankov bomo 
zadelali v globino ornice, tem več humusa bomo imeli v tleh. Del organskih ostankov se 
namreč pod vplivom mikrobiološkega delovanja razgradi do osnovnih hranil (dušik, 
fosfor, kalij itd.), ki jih lahko rastline neposredno izkoristijo kot vir hrane, drugi 
obstojnejši del organske snovi, katerega mikroorganizmi v tleh težje razgradijo, pa se 
spremeni v humus. Približno 70-90% zaorane organske snovi se torej spremeni v tako 
imenovani hranilni humus, 10-30% pa v humusne snovi oz. humus.

Kakšne so potrebe po količini humusa v tleh?
Za ohranitev dobre rodovitnosti tal potrebuje njiva najmanj toliko organske snovi, 

kolikor se je na leto porabi. Porabljena količina pa je odvisna od vrste poljščine oz. od 
deleža okopavin v tleh, ki so tudi največje porabnice le-tega. Strokovnjaki so mnenja, da 
bi bilo potrebno, če je v kolobar vključenih okoli 25 % okopavin, letno spraviti v tla okoli 
3t suhe snovi/ha (za lažjo predstavo pribl. 151 hlevskega gnoja) oz. pri 35% deležu 
okopavin v kolobarju bi bilo potrebno uporabiti okoli 4t suhe snovi (več kot 201 
hlevskega gnoja). Glede na to, ker je delež okopavin v kolobarju na nekaterih kmetijah 
tudi večji (saj med okopavine štejemo poleg sladkorne, krmne pese in krompirja tudi še 
koruzo), se potrebe po organskih snoveh povečujejo.

Vir organske snovi v tleh so poleg organskih gnojil (hlevski gnoj, gnojevka in zeleni

podor) lahko še nekatere kulture, ki ustvarijo med vegetacije veliko organske mase. To 
so predvsem krmne koševine, kot so črna detelja, lucerna, deteljno-travne mešanice in 
travno-deteljne mešanice. Žalostno je, ker smo predvsem prvi dve krmni koševini 
v kolobarju precej zmanjšali. Statistični podatki za Pomurje govorijo, da je bila pridelava 
lucerne razširjena v letu 1971 na pribl. 1,4% kmetijskih površin, v letu 1991 pa je 
zajemala le še 0,5% njivskih površin. Nekoliko bolj je razširjena pridelava črne detelje, 
vendar je tudi pri njej zaznati upadanje pridelave. V letu 1991 smo le-to še pridelovali na 
6,6% njivskih površin, medtem ko smo pridelavo le-te zmanjšali v letu 1991 na 1,3% 
njivskih površin.

Prednost pridelovanja krmnih koševin ter travno-deteljnih mešanic ni samo v tem, da 
v tleh vsako leto odmre 1/3 koreninskega sistema, ki bistveno vpliva na obogatitev zemlje 
z organsko snovjo, ampak tudi v tem, da vključene metuljnice (črna detelja, lucerna in 
bela detelja ter druge) obogatijo tla s pribl. 200-400kg čistega dušika, katerega s pridom 
izkoristijo naslednje poljščine v kolobarju. Nemalokrat se je že marsikateri pridelovalec 
prepričal na lastni koži o uspehu pridelovanja naslednje poljščine. Namreč po preorava- 
nju deteljin in travinj sledi pridelava koruze, ki pa zelo dobro uspeva, čeprav je nismo 
dovolj gnojili. Seveda bi bila optimalna rast koruze prizadeta, če ne bi bilo v tleh 
nakopičene veliko organske snovi ter organsko vezanega dušika, ki ga med letom 
mikroorganizmi mineralizirajo do osnovnih sestavin, primernih za prehrano rastlin.

V zahodnih razvitih kmetijskih deželah je ta način kmetovanja zelo pogost z namenom, 
zmanjšati pridelovalne stroške poljščin. Ugotavljajo namreč, da s tem načinom izrabe 
kmetijskih površin (detelje pridelujejo v kolobarju 3-5 let, travne površine pa preorjejo 
vsakih 6 let) lahko povečajo delež humusa v tleh do 12% (na območju Pomurja se giblje 
delež humusa na njivskih površinah med 1,5 in 4%). Ob takšni zalogi v tleh pa je že 
možno zmanjševanje uporabe mineralnih gnojil do 30% , uporabo herbicidov zmanjšajo, 
ker krmne koševine razplevelijo kmetijske površine, prav tako pa delujejo kot meliora- 
tivke (koreninski sistem navrta neprepustne plasti v tleh), velik delež humusa v tleh pa 
ugodno vpliva na vodno-zračni režim, saj so taka tla odpornejša proti suši pa tudi 
izpiranje hranilnih snovi iz ornice se zmanjšuje. Glede na to, da nas v Pomurju vsako leto 
bolj ali manj pesti suša, bi bilo o tem načinu kmetovanja dobro razmisliti.

Kmetijsko svet, služba 
ŽVZ-ja za Pomurje 

STANE KAPUN, dip. inž. agr.

Vloga organskih gnojil pri travinju
Nemalokrat se pojavi vprašanje, kdaj, katera in v kakšnih količi

nah je primerno uporabljati organska gnojila na travinju. Praviloma 
naj bi uporabljali organska gnojila predvsem pri gnojenju poljščin, ki 
jih v primerjavi s travinjem bolje izkoristijo.

Glede na to, ker imamo na območju Pomurja dokaj dobro razvito 
živinorejo, imajo kmetijska gospodarstva na voljo dovolj organskih 
gnojil, ki pa jih lahko ob pravilni uporabi uporabljamo tudi na 
travinju.

Gnojevka in gnojnica
Sta bogati s hranilnimi snovmi. Koncentracija posameznega hrani

la v omenjenih gnojilih pa je odvisna od odstotka suhe snovi, vrste 
krme in vrste živali. Znano je, da vsebuje prašičja gnojevka več 
fosforja, če so prašiči pitani z žitom, oz. več kalija, če so pitani 
s krompirjem .

Vsebnost nekaterih hranil v kg/1000 kg (1 m3) organskega 
gnojila.

gnojevka gnojnica
prašičja goveja goveja

žita krompir

dušik 6.5 5.5 5.0 2.0
fosfor . 3.5 2.5 2.0 0.1
kalij 3.0 6.0 7.0 6.0

(VIR: Gnojila in gnojenje, dr. Mirko Leskošek)

Hranilna vrednost omenjenih hranil je enaka hranilom iz mineral
nih gnojil, s tem da je izkristek dušika iz organskih gnojil 50 do 70%. 
Pri uporabi omenjenih gnojil moramo biti zelo previdni, še zlasti 
zato, ker sta to enostranski gnojili, ki vsebujeta veliko dušika in 
kalija, fosforja pa zelo malo (preglednica 1). Pri enostranski uporabi 
pride Sčasoma do redčenja travne ruše, v botaničnem sestavu prevla

dajo visoke trave (obilno gnojenje pospešuje njihov razvoj), nizke 
trave in detelje pa izginejo iz sestava. Na praznih mestih se tako 
sčasoma pojavijo zelnate rastline in pleveli in zgodi se, da smo 
v doglednem času primorani travnik ali pašnik obnoviti s setvijo 
primernih trav in detelj.

Torej moramo obvezno kombinirati organska gnojila z mineralni
mi, in sicer s tistimi, ki vsebujejo veliko fosforja.

Omenjeni gnojili lahko uporabljamo samo v vlažnem vremenu 
(rahel dež, visoka relativna zračna vlaga) ali razredčeni z vodo (0.5 
do 1% raztopina). V enem odmerku ne smemo uporabiti več kot 15 
do 20m’/ha, večje količine že delujejo negativno na travno rušo. 
Najprimernejši čas ter izkoristek omenjenih gnojil je med vegetacijo, 
uporaba po zmrznjeni površini oz. zunaj vegetacije pa je negospodar
na, saj nastanejo velike izgube hranilnih snovi, na drugi strani pa je 
tudi ekološka škoda.
Hlevski gnoj

Uporaba hlevskega gnoja na travnatih površinah praviloma ni 
potrebna. Gnojilni učinek le-tega bo mnogo večji, če ga uporabimo 
na njivskih površinah, predvsem pri pridelavi okopavin.

Gnojenja z organsko snovjo, ki je pomemben sestavni del hlevske
ga gnoja, namreč travnik ne potrebuje, ker je nastane vsako leto 
veliko z odmiranjem koreninskega sistema. Na leto povprečno odmre 
pri travni ruši pribl. 1/3 koreninskega sistema.

Če ga že imamo toliko na voljo, da vsega ne moremo porabiti na 
njivskih površinah, potem ga bomo tudi uporabili pri gnojenju travi
nja. Gnoj mora biti obvezno preperel, preperel hlevski gnoj pa je 
tisti, ko ni razvidna sestava oz. iz česa je nastal.

Več kot 151 hlevskega gnoja se naenkrat ne priporoča, obvezna pa 
je uporaba po zadnji košnji jeseni.

Kmetijska svetovalna služba 
ŽVZ za Pomurje 

STANE KAPUN, dipl. inž. agr.



kmetijska panorama y

I Dosetev travno-deteljnih mešanic 
brez predhodne obdelave

Na območju Pomuija smo v lanskem letu uspeli s pomočjo občin
skih sekretariatov za kmetijstvo (Ljutomer, G. Radgona in Murska 
Sobota) kupiti specialno sejalnico HUNTERS za dosetev travnode- 
teljnih mešanic. Nakup sejalnice je še toliko pomembnejši, ker nas je 
v zadnjih dveh letih močno prizadela suša ter zredčila dobršen del 
travne ruše.

Sejalnica je opremljena z dvema zabojema za seme in mineralno 
gnojilo. Setveni mehanizem je gnan prek pogonskega kolesa na 
sejalnici. Freze so nameščene tako, da obdelajo samo tisti pas, kjer 
setveni lemeži položijo seme in so gnane prek kardanske gredi.

Prednost sejalnice pred konvencionalno obdelavo tal je v tem, da 
praktično v enem obhodu obdela tla, poseje mineralno gnojilo, hkrati 
pa tudi setveno količino semena. Mislim, da ni potrebno posebej 
poudarjati energije, če vemo, da so za isti učinek pri konvencionalni 
obdelavi potrebni najmanj štirje obhodi na isti površini. Sejalnica je

namenjena za dosetev travnodeteljnih mešanic na travnikih in pašni
kih, na razgibanih površinah s strmimi pobočji, kjer je uporaba pluga 
onemogočena, in na ravnih površinah.

Da bi z omenjeno sejalnico dosegli dobre pridelovalne 
rezultate, moramo izpolniti naslednje pogoje:

1. Travinje mora biti pred dosetvijo travno-deteljnih in deteljno- 
travnih mašanic čim globlje pokošeno ali popaseno.

2. Ob setvi uporabimo primerna mineralna gnojila, za spomladan
sko setev bi prišla v poštev predvsem gnojila z višjim deležem dušika 
(NPK 13:10:12, 15:15:15, 16:16:16 itd). Sejalnica poseje gnojilo 
hkrati ob setvi semena v obdelane pasove, kjer bo pospeševala rast 
sejančkov, ne pa rast obstoječe travne ruše. Nikakor ne smemo 
potrositi mineralnih gnojil pred setvijo travno-deteljnih mešanic.

3. Pred dosetvijo travinja moramo obvezno preveriti vsebnost 
kalcija (Ca) v tleh.

4. Dosejemo na razpleveljeno površino.
5. Freze delno zakrijejo z zemljo obstoječo travno rušo ter tako 

onemogočajo konkurenčni vpliv obstoječe travne ruše na sejančke, 
po drugi strani pa se v obdelanih pasovih ustvari mikroklima (večja 
vlažnost, ki pozitivno vpliva na vznik trav in detelj).

6. Na nagnjenih terenih preprečimo erozijo tal, ki je v svetu vedno 
večji problem, ravno s tem, ker ostane med setvenimi vrstami neob
delan pas, ki preprečuje odnašanje talnih delcev.

7. Prva košnja ali paša po setvi mora biti zgodnja, da onemogočimo 
konkurenčni vpliv obstoječe travne ruše (višina ruše 15 cm).

8. Kosimo v višini 5 do 7 cm. Nikakor ne pride v poštev rotacijska 
kosa.

Vsi zainteresirani za spomladansko setev travnikov in pašnikov se 
oglasite pri območni svetovalni službi, kjer boste dobili vse potrebne 
informacije.

Kmetijska svet, služba 
ŽVZ za Pomurje, 

Stane Kapun, dip. inž. agr.

Zemlji vrnimo življenje
Organska snov je neposredna hrana in vir življenjske energije za drobni živi svet v tleh ter snov za obnovo 
humusa v tleh.

Organska gnojila imajo v tleh tudi zdravilno vlogo - uničujejo in 
razstrupljajo škodljive in strupene snovi.

Potrebe po organski snovi so odvisne od intenzivnosti obdelave tal 
in kolobarja. Za prehrano drobnoživk v tleh in obnovo humusa je 
potrebno na leto 3-4t/ha sušine organske snovi. Potrebe po organski 
snovi pokrijemo z rastlinskimi gnojili.

Z organskim gnojenjem vračamo tlem godnost, vplivamo na ob
stojnost strukture, izboljšamo vodno-zračni režim v tleh in s tem 
povečamo dostopnost rastlinskih hranil.

Čim bolj tla orjemo, kopljemo, rahljamo, bolj so izpostavljena 
sončni pripeki in zgorevanju humusa, kar vpliva na kvarjenje struktu
re tal. Z organskim gnojenjem moramo nadomestiti porabljeni hu
mus. Okopavine porabijo največ humusa, hkrati pa pustijo najmanj 
koreninskih ostankov. To so kmetje že zdavnaj spoznali, zato gnojijo 
s hlevskim gnojem predvsem okopavine.

Humus v njivskih obdelovalnih tleh lahko vračamo tudi z gnojevko 
in rastlinskimi ostanki. Če želimo z gnojevko doseči enak učinek kot 
s hlevskim gnojem, moramo kombinirati uporabo gnojevke z zaora- 
vanjem rastlinskih ostankov. Vsa ali vsaj večji del slame mora ostati 
na njivi. Zaradi boljšega razkrajanja moramo slamo pred zaorava- 
njem razcefrati, da bolje vpije gnojevko. Rodovitnost tal še poveča
mo, če zasejemo površine z zaorano slamo in gnojevko še z rastlinami

za zeleno gnojenje (podor) ali krmnimi dosevki. Organska gnojila 
živalskega izvora naj bi se povsod vračala na polja, od koder pridobi
vajo živali hrano. Tako ne pretrgamo krogotoka hranil, ne siromaši
mo tal in na drugi strani nimamo težav s čezmernimi količinami 
gnojevke (farme brez dovolj kmetijske zemlje).

Organska snov je nujno potrebna tudi na vrtu in pri pridelavi 
zelenjave. Plodovke in kapusnice obvezno gnojimo s hlevskim gno
jem, medtem ko so korenovke, gomoljnice in čebulnice (katere ne 
prenašajo gnojenja s hlevskim gnojem) hvaležne za gnojenje s kom
postom. Stročnice pa gnojimo s kalcijevimi gnojili (apnenec). V vrt
narski pridelavi izboljšamo bilanco humusa in vodno-zračni režim 
v tleh tudi z zastiranjem tal z gnojem, slamo, posušeno travo (raztro
simo večkrat 5cm debelo plast med vrstami). Tako preprečimo rast 
plevelov in izhlapevanje vode iz tal, obenem pa tla bogatimo s humu
som.

Po mestnih vrtovih velikokrat opazimo, da rastlinske ostanke 
z vrta sežigajo ali mečejo v koš za odpadke. S tem delamo dvakratno 
škodo, zadimimo okolico in mečemo proč dragoceno organsko snov. 
Vse rastlinske ostanke z zelenjavnega in sadnega vrta, pa tudi travo 
in plevele lahko vse leto zbiramo na kompostnem kupu.

S kompostom pa humus, ki se s prekopavanjem in zračenjem tal 
neprestano izgublja, ponovno vračamo v tla.

ŽITA FLISAR-NOVAK, dipl. kmet. inž.



Nega gnoja

Hlevski gnoj 
izboljšuje tla

Reja živine na nastilju se v zadnjem obdobju ponosno uveljavlja.
S hlevskim gnojem vračamo rastlinska hranila in humus v tla ter obnavlja

mo in krepimo rodovitnost zemlje.
Kakovost hlevskega gnoja je odvisna od vrste nastilja ter vrste in prehrane 

živali. Najprimernejši nastilj je zrezana slama, ki dobro vpija seč in amoniak, 
žagovina pa je najmanj primerna, ker vsebuje smole in čreslovine ter se počasi 
razkraja.

Goveji gnoj je moker in hladen, prav tako svinjski, medtem ko je konjski 
gnoj suh, rahel, vsebuje obilo lahko razkrojljivih dušičnih snovi. Hitro se 
ogreje, primeren je za polnjenje toplih gred. Kurji gnoj je suh, vsebuje veliko 
hranilnih snovi, predvsem dušika.

Vsebnost hranilnih snovi je odvisna od krme. Čim več krme z dobro 
gnojenih površin dobijo živali in čim več močnega krmila, tem večja je 
vsebnost hranil.

Povprečna vrednost hi. gnoja (kg/1000 kg)

(Vir: dr. M. Leskošek: Gnojenje, KG 1994)

vrsta
hi. gnoja N P205 K20 CaO MgO

org.
snov

mešani 4 2 6 4,5 1,4 200
goveji 4 2 5 4,5 1 200
prašičji 5,5 7,5 5 4 2 180
konjski 6 2,8 5,3 2,5 1.4 250
ovčji 8 2,3 6,7 3,3 1,8 320
kokošji 17 16 9 2 — 350
kompost 3 1,5 1,5 2,5 - 400

Od 1 ŽE (1 krava 10 ovac, 3,3 pl. svinje, 250 kokoši) na leto dobimo 
80-120kg gnoja, odvisno od nastilja.

Kubični meter zrelega gnoja tehta približno 800kg.

Gnoj mora dozoreti na gnojišču. Če je v nastilju veliko slame, ga moramo 
tlačiti in polivati z gnojnico, da se preveč ne ogreje. Gnoj z malo slame 
moramo raztrositi po gnojišču bolj na široko, da se laže segreje in doseže 
temperaturo 40—50°C za zorenje. Izkoristek fosforja povečamo, če dodajamo 
gnoju superfosfat. *

Gnojenje s hlevskih gnojem

Gnoj potrebujejo in najbolje izkoristijo okopavine: koruza, krompir, pesa 
in vrtnine, predvsem plodovke in kapusnice ter jagodičevje. Korenovke in 
čebulnice ne prenesejo neposrednega gnojenja z gnojem. Ne gnojimo tudi žit, 
da s slamo ne prenašamo rastlinskih bolezni.

Za obnovo humusa v tleh je potrebno gnojiti z 20t/ha hlevskega gnoja na 
leto, če je v kolobarju več okopavin z več, če je manj okopavin, pa z manj 
gnoja.

Na lahkih tleh je priporočljivo gnoj zaorati spomladi, pred setvijo. V pešče
nih tleh gnoj veže vodo in rastlinska hranila, blaži sušo in izpiranje rastlinskih 
hranil.

Na težjih tleh je najbolje, da zaorjemo gnoj jeseni. Hlevski gnoj zboljšuje 
zračnost težkih in mrzlih tal. ŽITA FLISAR-NOVAK, dipl. kmet. inž.

specialist za žetev
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Gnojevka ni odpadek
Gnojevka je mešanica trdnih in tekočih živalskih izločkov. V blatu 

je tudi neprebavljena krma. Zato gnojevka ni odpadek, ampak 
pomemben vir rastlinskih hranil.

Poraba hranil iz krme, v %

Hranila
Žival 

porabi blato
Gre v

seč
V izločke 

skupaj
dušik 10-20 50 36 80-90
fosfor 20 74 6 80
kalij 2-5 40 58 95-98
kalcij 
p = 09

5-15 80 6 80-95

Vir: M. Leskošek: Gnojenje, KG Lj. 1994

Vsebnost in izkoriščanje hranil iz gnojevke

Povprečna vsebnost hranil v gnojevki, kg/m3

vrsta gnojevke dušik fosfor kalij
goveja 4,5-5,5 1,5-2,0 6,0-7,0
pašičja 3,0-4,0 2,5-3,0 3,0-4.0

Vir: M: Leskošek: Gnojenje. KG Lj. 1994

Velik delež močnih krmil v obroku krav molznic in pitancev 
poveča vsebnost fosforja v gnojevki in zniža kalij (tudi za polovico).

Natančno vsebnost hranil lahko določimo s kemično analizo v la
boratoriju ali s posebnimi testi za merjenje sušine (P in K) in 
vsebnosti dušika na terenu. Tovrstne teste opravljajo kmetijski sveto
valci na terenu. Zelo okvirno lahko izračunamo hranilno vrednost 
gnojevke tudi računsko. Na eno GVŽ lahko računamo letno 75 kg N, 
30 kg P 205 in 105 kg K 20 in na prašiče 7,7 ležišča (=1GVŽ) 
v farmski reji 90 kg N, 75 kg P 205 in 40 kg K 20.

Fosfor in kalij iz gnojevke se izkoriščata za prehrano rastlin enako 
dobro kot iz mineralnih gnojil, medtem ko je izkoristljivost dušika 
bolj vprašljiva. V gnojevki je 50-70% dušika v amonijski obliki. Zato 
je pomembno, da gnojevko takoj po razvozu vdelamo v tla na 
njivskih površinah, na travinje pa jo vozimo pred dežjem in razredče
no, da zmanjšamo izgube, ki so lahko tudi do 70% in več.

Vrednost gnojevke za ohranjanje rodovitnosti tal
Za ohranjanje mikrobiološke aktivnosti in vsebnosti humusa stal

no obdelovanih tal je potrebno letno 3-4 t/ha sušine. Večji delež 
potreb pokrijemo z žetvenimi ostanki, drugo pa z organskim gnoje
njem. Na podlagi analiz gnojevke, ki smo jih opravili na ŽVZ-ju za 
Pomurje ugotavljamo, da vsebuje gnojevka 4-5% sušine (2-10%).

Vlogo hlevskega gnoja za obnovo humusa lahko praktično nado
mesti gnojevka samo pod pogojem, da v njivskem kolobarju poleg 
gnojevke in po možnosti obenem z njo zaorjemo tudi večji del slame- 
in koruznice.

Negativni vpliv gnojevke
Velike količine gnojevke pri nezadostni uporabi slame lahko kvar

no vplivajo na sestavo in s tem na zmanjšano rodovitnost tal. Stuktu- 
ro na njivskih površinah pokvarimo, kadar razvažamo velike količine 
gnojevke po mokrih njivah na težki zemlji.

Pri nestrokovni uporabi gnojevke lahko onesnažimo krmo, povr
šinske vode in podtalnico, zaplevelimo površine in na rastlinah 
povzročimo šoke in ožige.

Optimalne količine in časovna razporeditev gnojevke
Gnojevko polivamo takrat, ko jo rastline lahko najbolj izkoristijo 

(predvsem dušik iz gnojevke). Ne polivamo gnojevke zunaj vegetacij
ske dobe, ker bi se večji del dušika izpral v podtalje. Po zakonu se 
gnojevka ne sme uporabljati na zemljiščih, ki so nasičena z vodo, 
prekrita s snežno odejo več kot 10 cm, na velikih strminah, kjer 
gnojevka odteka, in na zmrznjenih tleh ter ob vodnih tokovih.

Najprimernejši načini uporabe gnojevke:
1. Pred setvijo

Najprimernejši čas uporabe gnojevke na njivah je pred setvijo ali 
sajenjem. Gnojevko zaorjemo ali s posebnimi dodatki na cisterni 
vdelamo - inkorporiramo v tla, da zmanjšamo izgube - izhlapevanje 
amoniaka. Na hektar površine lahko polijemo 20-30 m3 gnojevke 
(več okopavinam).

2. Po žetvi na rastlinske ostanke
Gnojevko polivamo po predhodno razcefrani (zmulčeni) slami žit, 

ajde, prosa, ogrščice, koruze. Mikroorganizmi v tleh uporabljajo 
dušik iz gnojevke za razkroj slame (le-ta mora biti razcefrana) in tako 
preprečijo njegovo izpiranje. Tudi tokrat moramo gnojevko čimprej 
zaorati. Najboljši učinek pri tej kombinirani rabi gnojevke lahko 
dosežemo še z istočasno setvijo rastlin za podor ali krmo. Gnojimo 
z 20-30m3/ha gnojevke.

3. Dognojevanje z gnojevko
Ozimine: travnike, krmne koševine in žita dognojujemo pred 

začetkom vegetacije (konec februarja, v začetku marca) z nerazred
čeno gnojevko. Gnojimo v primernih količinah (10-20m3/ha). da ne 
pride do zaskorjenja oziroma zadušitve rastlin.

Travnike in travno-deteljne mešanice dognojujemo med vegetacijo 
po košnji z razredčeno gnojevko (1:1). Koruzo dognojujemo ob rasti 
med vrste s posebnimi napravami na cisterni, ki razporejajo gnojevko 
v vrste. Boljši izkoristek dušika dosežemo, če gnojevko istočasno 
vdelamo - inkorporiramo ali zadelamo v tla.

Obilno gnojenje z gnojevko najbolj izkoristijo okopavine (koruza, 
krompir, sladkorna pesa), pri žitih pa lahko povzročimo poleganje. 
Travinje na njivah, posebno ljuljka, je z gnojevko dragocena kombi
nacija za ohranjanje rodovitnosti tal zaradi visoke tolerance za gno
jevko, zaradi dolgotrajnejšega prekrivanja tal in preraščanja s koreni
nami (tudi čez zimo), kar ščiti večje količine dušika pred izpiranjem. 
Dolgoletno gnojenje z gnojevko trajno izboljša vsebnost dušika in 
humusa v tleh, medtem ko se nadpovprečno poveča vsebnost fosforja 
in kalija.

Raba gnojevke na kmetijskih površinah naj bo pravilno načrtovana 
in gospodarna. Pri tem so lahko kmetovalcem v pomoč predvsem 
terenski kmetijski svetovalci (v določenih primerih lahko tudi speci
alist za zemljo in gnojenje). Strokovno pomagamo pri izdelavi gnojil
nega načrta in izračunu bilance hranil na kmetiji, na željo kmetovalca 
pa izmerimo (doma na dvorišču) tudi vsebnost hranil v gnojevki. 
Priporočam vsem, ki že dalj časa gnojijo v večjimi količinami gnojev
ke, da dajo zemljo v analizo in pokličejo svojega svetovalca, da izmeri 
hranilno vrednost gnojevke.

Žita Flisar-Novak, dipl.kmet.inž.

Znaki pomanjkanja rastlinskih hranil
Rastline potrebujejo za hrano različne mineralne snovi. Največje potrebe 

imajo po vodi, kisiku in ogljikovem dioksidu, ki jih dobijo iz zraka. Za 
nemoteno rast so potrebni tudi minerali iz tal. Nekaterih mineralov potrebu
jejo več, drugih manj, vendar so vsi potrebni. Ob pomanjkanju določenega 
rastlinskega hranila se pojavijo motnje v rasti, ki jih opazimo tudi s prostim 
očesom. Pomanjkanja hranil ali t.i. fiziološke motnje ne smemo zamenjevati 
z bolezenskimi znaki, čeprav so si včasih podobni.

Dušik vpliva na rast, tvorbo listov in beljakovin. Pomanjkanje vpliva na 
slabo rast rastlin, listi bledijo in rumenijo. Ob pretiranem gnojenju z dušikom 
so rastline temno zelene, močne rasti, pozno zorijo in so slabe kakovosti.

Fosfor vpliva na tvorbo koreninskega sistema, cvetov, plodov in semen. 
Pospešuje razvoj in povečuje kakovost pridelkov. Ob pomanjkanju je slabši

nastavek plodov, slabši razvoj korenin, listi se obarvajo rdeče vijolično.
Kalij uravnava rast, povečuje odpornost proti mrazu in poleganju, vpliva na 

tvorbo ogljikovih hidratov. Ob pomanjkanju so rastline ovele in listi se sušijo 
od roba proti sredini.

Kalcij vpliva na rast korenin in sprejemanje drugih rastlinskih hranil. 
Uravnava kislost tal. Pomanjkanje vpliva na slabo rast korenin.

Magnezij je sestavni del listnega zelenila. Pomanjkanje opazimo po rume
nemu listov med listnimi žilami.

Železo je potrebno pri tvorbi listnega zelenila. Pomanjkanje se pojavlja na 
apnenčastih tleh kot bledica - kloroza listov.

Žveplo je potrebno pri sestavi beljakovin. V tla pride z dežjem iz onesnaže
nega ozračja (celo preveč).
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Bot - pomanjkanje povzroča srčno in suho gnilobo pri pesi.
Mangan - pomanjkanje povzroča suho pegavost ovsa. V kislih tleh je 

mangana dovolj, celo preveč.
Molibden - pomemben pri vezavi dušika z metuljnicami. V kislih tleh je 

slabo dostopen, moramo apniti. Znaki pomanjkanja so podobni kot pomanj
kanje dušika.

Baker - v kislih tleh je dostopnejši. Pomanjkanje lahko nastopi pri meliora- 
tivnem apnjenju (večje količine apnenih gnojil naenkrat).

Cink je dostopen v kislih tleh, za pomanjkanje so občutljive: koruza, vinska 
trta, jablane in breskve (mali listi, rozetasta razrast mladic).

Kobalt potrebuje metuljnice za vezanje dušika iz zraka. V kislih tleh je 
slabše dostopen.

Silicij se sprošča iz kremena, izboljšuje rodovitnost tal (sestavo, vezanje 
vode in hranil, dostopnost fosfatov).

Natrij nadomešča in dopolnjuje funkcije kalija. Natrij potrebujejo: sladkor
na pesa, špinača in zelena. Travniške rastline so vir natrija za govedo.

Klor - v vlažnem vremenu se izpira, v suhem in pri namakanju pa se kopiči 
v ornici (zasoljevanje tal). S kloridi gnojimo pese, špinačo, redkev in zeleno. 
Za kloride so občutljive: vinska trta, krompir, jagodičevje, fižol, kumare in 
paradižnik (gnojimo jih s sulfatno obliko kalija).

Rastlinska hranila odnašamo s pridelki, zato jih moramo v tleh nadomestiti 
z gnojili. V intenzivnem poljedalstvu je neobhodno gnojenje z dušičnimi, 
fosfornimi in kalijevimi gnojili, v naših sorazmerno kislih tleh je nujno 
potrebno tudi gnojenje s kalcijevimi gnojili. Koristno za zemljo in rastline pa 
je gnojenje z organskimi gnojili, posebno s hlevskim gnojem, s katerim 
vračamo tlem tudi druga odvzeta rastlinska hranila, predvsem mikroelemen
te.

Zelo pomembno je, da gnojimo usklajeno, glede na pričakovani pridelek in 
na podlagi preskrbljenosti tal s hranili. Koristno je, če damo vsaj enkrat 
v kolobarju zemljo kemično analizirati, da ugotovijo kislost tal, vsebnost 
fosforja in kalija, na željo naročnika pa analizirajo tudi humus, magnezij in 
druge elemente. Kemično analizo tal delajo v Tovarni sladkorja Ormož, na 
Kmetijskem zavodu Maribor in od lanskega leta tudi na Živinorejsko-veteri- 
narskem zavodu za Pomurje.

ŽITA FLISAR-NOVAK, dipl. kmet. inž.

Promet mineralnih gnojil z vidika
veljavnih predpisov

V Sloveniji nimamo večjega 
izdelovalca mineralnih gnojil, 
naš edini - Tovarna dušika Ruše 
- izdeluje le manjše količine gno
jil za vrtnarstvo. Tako so na na
šem trgu praktično že dve leti 
samo gnojila iz uvoza, in to pred
vsem iz Hrvaške (INA Kutina) 
in Avstrije (Donau Chemie, 
Agrolinz...) ter občasno iz 
Madžarske in Litve, v zadnjem 
času pa tudi iz Norveške. To je 
sicer po eni strani prineslo na naš 
trg nekaj več pestrosti pri izboru 
gnojil (žal še vedno premalo 
enostavnih gnojil, s katerimi bi 
izravnavali pomanjkanje posa
meznega elementa v tleh), ven
dar pa po drugi strani tudi nevar
nost, da bomo na ta način dobili

• velikonočna šunka 
(šunka, ki je ni 
potrebno kuhati)

Velike noči brez MIPA ni!

na naša polja tudi manj kako
vostna gnojila, katerih drugod 
v Evropi ni možno prodati. 
Z uvozom mineralnih gnojil se 
namreč ukvarjajo tudi podjetja, 
ki običajno s kmetijsko pridelavo 
nimajo veliko skupnega, osnovni 
cilj jim je velik zaslužek, o škodi, 
ki jo lahko povzročijo, pa ne raz
mišljajo veliko,

Glede na to, da ne moremo 
nadzirati izdelave in surovin 
v drugih državah, je toliko po
membneje, da pri prometu teh 
gnojil upoštevamo veljavne 
predpise. Ti veljajo že dvajset 
let, gre pa za slovenske predpise, 
in sicer urejata to področje Za
kon o mineralnih gnojilih (Ur. 1. 
SRS, št. 24/73) ter Pravilnik

o kakovosti, o enotnih metodah 
za preizkuse oziroma analize, 
o načinu jemanja, priprave in 
pošiljanja vzorcev v analizo, 
o registru in načinu deklariranja 
mineralnih gnojil (Ur. 1. SRS, št 
36/74).

Kakovost mineralnih gnojil 
določajo jugoslovanski standardi 
in že omenjeni pravilnik, tem 
zahtevam pa morajo ustrezati tu
di uvožena gnojila. Mineralno 
gnojilo mora vsebovati določen 
minimalni odstotek hranil in ne 
sme vsebovati večje količine 
škodljivih sestavin od dovolje
nih, poleg tega mora imeti dolo
čene fizikalne in kemične lastno
sti (velikost zrna, količina vlage, 
trdota zrn itd).

Za porabnike oziroma kupce 
mineralnih gnojil je pomembno, 
da vedo za zakonsko določilo,

• mortadela
• pršut
• trajne klobase...

po katerem mora imeti mineral
no gnojilo, ki se daje v promet 
v embalaži, predpisano deklara
cijo na embalaži in pri tovornem 
listu. Obe deklaraciji morata biti 
v slovenskem jeziku ter vsebova
ti natančne podatke.

Pri nakupu bodimo pozorni 
predvsem na registrirano vrsto in 
vsebnost hranil v odstotkih (na 
prvi pogled nižjo ceno si prera
čunamo na ceno čistih hranil), 
oznako JUS-standarda oziroma 
registrsko številko gnojila (kar 
nam daje določeno gotovost, da 
gnojilo navedena hranila tudi de
jansko vsebuje), ime in sedež iz
delovalca oziroma uvoznika (ta 
je v primeru reklamacije odgo
voren za kakovost gnojila (med 
veljavnostjo deklaracije), datum 
proizvodnje oz. čas trajanja de
klariranih lastnosti (po tem roku 
gnojilo brez ponovne analize in 
nove deklaracije ne sme več 
v prodajo.

Pozorni moramo biti tudi na 
skladiščenje mineralnih gnojil, 
saj le-ta ohranijo deklarirane 
lastnosti določen čas le, če so 
spravljena v suhih prostorih in 
zavarovana pred atmosferskimi 
vplivi ter v nepoškodovani tovar
niški embalaži.

LUDVIK LAZAR, 
dipl. kmet, inž., 

kmetijski inšpektor
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Podjetje za zastopanje 
trženje, proizvodno in 
storitveno dejavnost 
Logarovci 29 A
Pisarna v Kidričevi 73 v Ljutomeru, 
telefon: (069) 82 580

STROJ. KIJE KMETOM PRINESEL 
ZADOVOUSTVO

Stroj enofazne obdelave tal
FI LL RA 210 in 250

- s pšenico in ječmenom je zasejanih več kot 500ha 
njiv v Prlekiji, Lendavi, Cydru, Lentiju, Vinkovcih, 
Virovitici in Čazmi.

FUTURA 210 in 250 sta stroja za en prehod brez 
predhodnega oranja. Velike količine rastlinskih od
padkov niso ovira za optimalno setev, ampak zaželje- 
na masa za izboljšanje humusa.

PREDNOSTI:
- večji pridelki
- omogoča setev vseh žit
- 6-krat produktivnejše od klasičnega načina obdela

ve tal
- izboljšan vodni režim v tleh in s tem manjša občutlji

vost za sušo
- 6-krat manjše tlačenje tal
- sčasoma se izvaja razgraditev temena pluga
- omogoča rentabilno uporabo zelenega gnojenja (ra- 

ula)

FINDS
TOVARNA KEMIČNIH 
IZDELKOV
62327 Rače, Grajski trg 21

SPOROČA

POLJEDELCI: NI TAKE SUŠE, KI BI NAMESTO VAS ZATRl^

PLEVELE
NOVI PRIJEMI OMOGOČAJO VEČJI USPEH

V ŽITIH:

ENO- IN DVOOSNE Sl LA ¿N E 
PRIKOLICE 5 in 7 t

- Kompaktne prikolice kakovostne izdelave, na
menjene prevozu kmetijskih pridelkov, predvsem 
zrnja in silažne mase.

- Zaboj je dobro tesnjen, tako ne prihaja do izpadanja 
zrnja iz zaboja.

- Večji premeri vrtelov so jamstvo za veliko varnost 
pred prevračanjem prikolic.

- Na zaboju so stopnice za vzpenjanje.

2-osna prikolica nosilnosti 5 ton, velikost zaboja 
2000 x 4000mm, stranice + poviški500 + 500mm, 
stane samo 462.000.- SIT

PRAVOČASNOST JE NEKAJ VREDNA, 
ZAMUDE SO DRAGE

Ml SMO PRIPRAVLJENI

VSE INFORMACIJE DOBITE PO TELEFONU (062) 60^



---------------------------------------------------------------------------r------------------------- 3$ nlemenstah svinj, druga pa pita 140 pitancev v eni izmeni ter spita 
odk»puceupoi>i*DEMikg z n zzj zal z»! _ zsi 2,5 izmeni na Veto. Predvideli smo, da kmetija proda vsak mesec
vredno*» poliča 105 kg z» 2« 2*9 259 210 enako število pujskov ali pitancev. Tako smo ugotovili, koliko pokrit-
----------- ----------------------------------------------------------------------------------------- ja bi dosegla zamišljena kmetija vsak, mesec v letu 1993. Vrednosti so
Prihodek n» poliča 228 238 249 259 270 prikazane v grafikonu 3 in 4.

Pujsek 25 kg 1: 1.35 73 77 80 84 87
BEK35 63 kg 0.63 DEM/ 40 40 40 40 40
SiLkuruzno zrno 305 kg 0.14 DEM/ 43 43 43 43 43
Ostali stroški 4 4 4 4 4

Spremenljivi stroški 160 164 167 171 174

Pokritje na prašiča 67 74 82 89 96

Pokritje pri konverziji krme 3.3 kg 71 78 85 92 99
Pokritje pri konverziji krme 3.5 kg 66 73 80 87 94
Pokritje pri konverziji krme 3.7 kg 61 68 75 82 89
Pokritje pri konverziji krme 3.9 kg 56 63 70 78 85

Preglednica 2: Modelna kalkulacija pokritja pri pitanju prašičev 
(razmerje cen kg pitanca nasproti kg pujska 1:1,35; konverzija krme 
3,4kg; 80kg prirasta (25 do 105); povprečna odkupna cena prašiča 
2,37 DEM/kg; za silirano koruzno zrnje so upoštevani le spremenljivi 
stroški).

stroški pa le za 20 DEM. Pokritje se tako poveča za 61 DEM. Iz tega 
je razvidno, kako pomembno je število prodanih pujskov na leto na 
eno plemensko svinjo. Stroški so za enega dodatno prodanega pujska 
sorazmerno majhni v primerjavi z dodatnim prihodkom. Za zadostno 
količino siliranega koruznega zrnja, kot je predvideno v kalkulaciji, 
potrebujemo 0,14ha njive.

Zanimiva je tudi primerjava tovrstnih vrednosti v kalkulaciji za leto 
1992. Za eno plemensko svinjo je prišlo na leto 2076 DEM prihodka 
in 1151 DEM spremenljivih stroškov. Razlika je bila 924 DEM. Tako 
je bilo pokritje za eno plemensko svinjo v letu 1992 višje za 270 
DEM.

Pri pitanju prašičev smo dosegli na prašiča pitanca 249 DEM 
prihodka, pri tem smo imeli 167 DEM spremenljivih stroškov. Iz tega 
sledi pokritje 82 DEM na enega prašiča pitanca. Tako pokritje smo 
dosegli pri konverziji 3,4kg krme na kilogram prirasta. Če se konver
zija krme spremeni s 3,4 na 3,7, se pokritje zmanjša za 7 DEM in 
rejec dobi 75 DEM pokritja. V tem modelu še moramo za enega 
prašiča pitanca pridelati silirano koruzno zrnje na 0,03ha.

V letu 1992 pa so kmetje dobili za enega spitanega prašiča 270 
DEM, stroškov pa so imeli za 214 DEM. Tako je povprečno pokritje 
za leto 1992 znašalo 56 DEM. V letu 1992 je bilo pokritje za 19 DEM 
na enega spitanega prašiča manjše kot v letu 1993. Modelna kalkula
cija za prašiče pitance se nanaša na obdobje pitanja. Če hočemo 
ugotoviti, kakšno je pokritje za eno pitovno mesto v enem letu, 
moramo pokritje za enega pitanca pomnožiti z 2,5 (to je orientacijsko 
število spitanih izmen na leto).

Da bi ugotovili, kako se je gibala gospodarnost reje prašičev po 
mesecih, smo si zamislili dve nadpovprečno veliki kmetiji. Prva redi

Grafikon 3: Spreminjanje skupnega pokritja na kmetijo v letu 1993 
v prireji pujskov in obsegu reje 35 plemenskih svinj.

Grafikon 4: Spreminjanje skupnega pokritja na kmetijo v letu 1993 
pri pitanju prašičev in obsegu reje 140 stojišč.

Obe kmetiji krmita prašiče z beljakovinskim koncentratom in 
doma pridelanim siliranim koruznim zrnom. Za krmo na kmetiji, ki 
redi plemenske svinje, potrebujemo okrog 5ha njivskih površin, 
posejanih s koruzo. Na kmetiji, ki pita prašiče pitance, pa potrebuje
mo približno lOha koruze. Za oskrbo prašičev in njiv, posejanih 
s koruzo, potrebujemo pri plemenskih svinjah 1875 ur ročnega dela in 
na kmetiji, usmerjeni v pitanje prašičev, 1300 ur takega dela.

Kmetija s plemenskimi svinjami je dosegla v preteklem letu 22890 
DEM pokritja, kar znaša povprečno 1907 DEM na mesec. Prvih pet 
mesecev v letu se je mesečno pokritje gibalo okrog 2500 DEM. Od 
junija pa se je pokritje zmanjšalo na 1500 DEM na mesec. Kmetija, 
usmerjena v pitanje prašičev, pa je dosegla nekoliko višje pokritje na 
obrat (28 700 DEM) kar znaša na mesec 2391 DEM. Najnižje pokritje 
je bilo v maju in juniju (1400 DEM). Najvišje pa v mesecih januar, 
september in oktober (3100 DEM). Iz teh številk je razvidno, da so 
v preteklem letu nekoliko bolje gospodarile kmetije, ki so pitale 
prašiče, kot kmetije, ki so redile pujske. Če pa pogledamo pokritje iz 
leta 1992, pa ugotovimo, da so bile uspešnejše kmetije, usmerjene 
v rejo pujskov, kot kmetije, ki so pitale prašiče.

Na tem mestu moramo še opozoriti, da so v preteklem letu 
omogočale cene prašičev zadovoljivo gospodarnost reje prašičev. 
Problem pa je bil s pridobitvijo kapitala za uhlevitev pujskov in na 
koncu pitanja s prodajo prašičev. Tako je marsikatero pitališče ostalo 
prazno ali pa so ostali prašiči pitanci predolgo v pitališču. Prej pa smo 
omenjali, da vsako poslabšanje proizvodnjih rezultatov reje prašičev 
zelo neugodno vpliva na gospodarnost reje.

Prikazana pokritja na zamišljenih kmetijah so relativno visoka. 
Zato moramo opozoriti da so modeli kalkulacij zasnovani za Intenziv
no tržno rejo prašičev. Tehnološke parametre, kot so prikazani 
v modelih, se lahko doseže le s sistematičnim in doslednim delom na 
kmetiji. To pa ne pomeni, da tega ni možno doseči. Takoj ko 
začnemo računati gospodarnost proizvodnje ob manjšem številu pro
danih pujskov na leto ali pri višji konverziji krme pri prašičih pitan
cih, se gospodarnost proizvodnje drastično zmanjša. Taka velikost 
kmetije, kot je prikazana v zamišljenih kmetijah, je redkost v Pomur
ju. Vendar gospodarnosti reje prašičev ne moremo iskati pri nekaj 
plemenskih svinjah ali nekaj deset prašičih pitancih. Pri majhnem 
številu živali lahko dosežemo ekstremno visok dohodek na eno žival, 
a kmetija iz tega ne bo mogla živeti, ker bo skupni dohodek prenizek. 
Zato je potrebno za doseganje paritetnega dohodka na kmetiji rediti 
več prašičev. Iz te analize je tudi razvidno, da so večje kmetije, 
usmerjene v rejo prašičev, v preteklem letu dosegle tak dohodek, da 
ga lahko primerjamo s povprečnim dohodkom v gospodarstvu.

Kmetijska svetovalna služba za Pomurje 
DAMJAN JERIČ, dipl. inž. kmet.



JJ kmetijska panorama

Gospodarnost reje prašičev v letu 1993
Na območju Pomutja seje v zadnjih letih začelo povečevati število 

kmetij, Iti se ukvaijajo z rejo prašičev. K temu je precej pripomogel 
sistem intervencij v kmetijstvu z nepovratnimi sredstvi za gradnjo 
prašičerejskih objektov. Te kmetije postajajo sedaj vedno bolj odvis
ne od cenovnih razmerij v prašičerep. Zato bom v tem članku skušal 
predstaviti, kakšna je bila gospodarnost reje prašičev v preteklem 
letu.

Najprej si poglejmo gibanje cen prašičev pitancev in pujskov 
v preteklih dveh letih. Odkupne cene prašičev pa tudi druge uporab
ljene cene v izračunih smo zbrali za vsak mesec posebej v več 
kmetijskih zadrugah in trgovinah na območju Pomurja. Iz teh cen 
smo nato izračunali povprečje in še naprej preračunali v nemške 
marke po srednjem tečaju Banke Slovenije. Dobljene vrednosti za 
cene prašičev so prikazane v grafikonu 1.

—•— Prašiči pitanci —•— Pujski

Grafikon 1: Cene prašičev pitancev in pujskov v letih 1992 in 1993.

Iz grafikona je razvidno, da cene prašičev pitancev in pujskov zelo 
nihajo. Na eni strani opazimo sezonsko nihanje cen. Npr. cena 
prašičev pitancev je najvišja v jesenskih mesecih, najnižja pa spomla
di. Cene prašičev pitancev se v jesenskih mesecih povečajo, ker se 
poveča povpraševanje po njih. Veliko družin v tem času kupuje 
ozimnico. Kmetije, ki redijo manjše število prašičev, si lahko uredijo 
rejo prašičev tako, da večji delež prašičev prodajo jeseni. Tako 
dosežejo nekoliko višji dohodek od reje prašičev. Vendar se ta sistem 
ne obnese pri kmetijah, ki imajo intenzivno rejo večjega števila 
prašičev. Namreč pri intenzivnem pitanju prašičev moramo spitati od 
2 do 2,5 izmene na leto in zato lahko zelo malo vplivamo na čas 
prodaje prašičev.

V prašičereji obstaja nihanje cen tudi med leti, ta pojav v literaturi 
večkrat imenujemo olimpijska leta. Poglejmo, kako poteka to niha
nje cen. Predpostavimo, da na začetku ciklusa obstaja relativno 
majhna ponudba pujskov in pitancev. Ko se povečuje cena pitancev, 
so rejci prašičev zainteresirani za nakup večjega števila pujskov. Tako 
se poveča povpraševanje po pujskih, pa tudi cena pujskov. Na 
dviganje cen pujskov se rejci odzovejo s povečanjem staleža plemen
skih svinj, ki se potem fazno kaže s povečano prirejo pujskov in 
pitancev. Na povečano ponudbo reagirajo cene, ki postopno upada
jo. Ko dosežejo cene najnižjo raven, je na trgu največja ponudba 
pujskov in pitancev. Že pred nastopom tega časovnega obdobja rejci 
zmanjšujejo stalež plemenskih svinj. Zmanjšani stalež znižuje ponud
bo v naslednjem obdobju in krog se spet ponovi.

Iz grafikona je razvidno, da cene pitancev in pujskov padajo. Ta 
trend padanja cen lahko nekoliko pripišemo olimpijskim letom, 
vendar ne v celoti. Na padanje cen prašičev ima velik vpliv tudi 
državna kmetijska politika z uvozom prašičjega mesa.

Povprečna cena v preteklih dveh letih je bila za en kilogram prašiča 
pitanca 2,65 DEM in za en kilogram pujska 3,70 DEM. Razmerje 
med ceno pitanca in ceno pujska je 1:1,4. V preteklih dveh letih se je 
razmerje gibalo med 1:1,2 in 1:1,8. Povprečno razmerje je zelo ozko 
in govori v prid pitanju prašičev (to pomeni, da so kmetije, usmerjene 
v pitanje prašičev, bolje gospodarile kot kmetije, usmerjene v vzrejo 
pujskov). Na osnovi padanja cene prašičev bi rekli, da tudi gospodar
nost reje prašičev pada. Vendar ni popolnoma tako, ker tudi cene

krmil za prašiče padajo. Cene krmil za prašiče za zadnji dve leti smo 
zbrali v več mešalnicah krmil v Pomurju. Le-te so prikazane v grafi
konu 2.

Grafikon 2: Cene krmil za prašiče v letih 1992 in 1993.

Če hočemo ugotoviti, kakšna je bila gospodarnost reje prašičev 
v lanskem letu, moramo pogledati, kakšni so bili stroški reje praši
čev. Stroške reje smo ugotavljali s pomočjo modelnih kalkulacij. 
Izdelali smo jih po metodi pokritja, to je razlika med prihodkom in 
spremenljivimi stroški. Pokritje pokaže, koliko ostane kmetu od 
prihodka, ko plača spremenljive stroške (krmo, pujske, obnovo 
črede, osemenitev, zdravila...). Pokritje je sestavljeno še iz stalnih 
stroškov (amortizacija, delo, davek...) in dobička. Kmetje pogosto 
uporabljajo izračun pokritja v vsakdanjem pogovoru. Pravijo, da jim 
je od določene reje ostala tolikšna količina denarja (v takem izračunu 
običajno niso upoštevani stalni stroški).

DEM/kg DEM/plemensko svinjo

Število pujskov na leto 15 16 17 18 19 20

Pujski 25 kg 3.21 1204 1284 1364 1445 1525 1605
Izločena pl.svinja 80 kg/léto 1.85 148 148 148 148 148 148

Prihodek na plemensko svinjo 1352 1432 1512 1593 1673 1753

BEK 35 234 kg/leto 0.63 147 147 147 147 147 147
Sil koruzno zrno 1390 kg/leto 0.14 195 195 195 195 195 195
Štarter za 1 pujska 37 kg/leto 0.50 278 296 315 333 352 370
Remont 151 151 151 151 151 151
Umetno osemenjevanje 79 79 79 79 79 79
Ostali stroški 31 32 33 34 35 36

Spremenljivi stroški 881 900 920 939 958 978

Pokritje na plemensko svinjo 471 532 593 654 714 775

Pokritje pri ceni pujska 281 DEM/ 321 372 423 474 524 575
Pokritje pri ceni pujska 3.01 DEM/ 396 452 508 564 619 675
Pokritje pri ceni pujski 3.41 DEM/ 546 612 678 744 809 875
Pokritje pri ceni pujska 3.61 DEM/ 621 692 763 834 904 975

Preglednica 1: Modelna kalkulacija pokritja v prireji pujskov (2 
prasitvi na leto; 5 prasitev na življenjsko dobo, cena pujska 3,21 
DEM/kg; za silirano koruzno zrnje so upoštevani le spremenljivi 
stroški).

Izdelali smo modelne kalkulacije za intenzivno rejo plemenskih 
svinj in prašičev pitancev. Kalkulaciji sta prikazani v preglednici 1 in 
2. Predvideli smo krmljenje prašičev z nakupljenim beljakovinskim 
koncentratom (BEK 35) in doma pridelanim siliranim koruznim 
zrnjem. V kalkulacijah so prikazane povprečne vrednosti za leto 
1993. Za silirano koruzno zrno smo prikazali le spremenljive stroške. 
Kalkulacijo siliranega koruznega zrna smo izračunali za mesec avgust 
1993. V modelni kalkulaciji prireje pujskov smo ugotovili, da imamo 
pri prodaji 18 pujskov na leto od ene plemenske svinje 1593 DEM 
prihodka in 939 DEM spremenljivih stroškov. Tako znaša pokritje za 
eno plemensko svinjo 654 DEM. Če prodamo od ene plemenske 
svinje na leto 18 pujskov namesto 17, se prihodek poveča za 81 DEM,
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Zgodnje odstavljanje in krmljenje s tt-starterjem za teleta
V začetku 2 tednov je prehrana telet povsem enaka kot smo že navedli 

v tabeli (plan napajanja in krmljenja v prvih tednih starosti). Po drugem tednu 
starosti tele posesa 61 polnomastnega mleka ali pa mlečnega nadomestka in 
smo mu že v obrok vključili starter za telete, seno in vodo. Pri tem načinu reje 
količina mleka teletu zadošča. S povečanjem telesne teže pa potrebuje več 
krme, zato hitro povečuje uživanje starterja in sena, s tem da mora imeti 
vedno na voljo čisto vodo.

Pri tej tehnologiji tele že v 6. tednu zaužije 80dkg-lkg starterja in lahko pri 
tej tehnologiji reje prekinemo z napajanjem mleka ali mlečnega nadomestka. 
To je za tele manj boleče kot postopno zmanjševanje obrokov mleka, ker 
teleta ne čakajo več na mleko, pač pa povečajo uživanje starterja in sena. Po 
odstavitvi jih še 4 tedne krmimo s tl-starterjem za rano odstavljanje, ter senom 
in vodo po volji oziroma dokler ne zaužijejo dnevno minimalno 1,5 do 2 kg tl- 
starterja za rano odstavljanje. Sedaj starter omejimo na 2kg in s tem je 
postopek zgodnjega odstavljanja končan. Teleta so že pravi prežvekovalci in 
dalje jih krmimo tako, kot je potrebno in primerno glede na namen, ki ga 
imamo z živalmi in glede na razpoložljivo krmo. Starter začnemo zamenjevati 
postopoma s tl-pitom. Dva meseca staro tele, vzrejeno po sistemu zgodnje 
odstavitve, ima razvite predželodce kot pri klasični reji staro 3-4 mesece. 
Prirasti telet v prvih 7 tednih je pri tj. tehnologiji 500-600g/dan, pri starosti 
3-4 mesece 900-1100g/dan, tako dosežejo teleta pri 4 mesecih povprečen 
dnevni prirast od telitve do 4 mesecev 700-900g. Povprečna poraba hranilnih 
snovi do 150kg žive teže znaša 400g PB in 2400g ŠE za kg prirasta.
Okvirni normativi za dnevne potrebe po energiji (ŠE) in 
prebavljivih surovih beljakovinah (PBS) pri različno 
intenzivnem pitanju telet.

Živa teža 
(kg)

Povprečni dnevni prirast (g)
1000 1200 1400 1600

PBS
(g)

ŠE PBS 
(g)

ŠE PBS 
(g)

ŠE PBS 
(g)

ŠE

50 220 910 260 990 — — — —
70 225 1180 265 1290 300 1400 — —
90 230 1450 270 1580 305 1720 345 1860

110 240 1710 280 1770 315 2050 355 2240
130 245 1970 285 2160 320 2370 360 2570
150 250 2220 290 2440 325 2680 365 2910
170 255 2490 295 2750 330 3010 370 3270

Problemi, ki jih srečujemo pri pitanju telet, so v glavnem neizenačena teleta 
in različni načini prehrane, kajti nekateri kmetje krmijo teleta do teže 120kg 
izključno z mlekom in jajci. Ko tako tele pride v vzrejališče, ne zna jesti in 
nima razvitih predželodcev. Dokler se navadi na drug način prehranjevanja, 
zgublja težo, saj troši lastne rezerve in je podvrženo mnogim boleznim 
(plučnica, driska...), zato priporočamo, da ob nabavi pustimo teleta prvi dan 
lačna, da se spostijo, potem jim damo čaj ali toplo vodo ter dodatek vitaminov 
in antibiotikov, da jim povečamo odpornost. Teleta, ki ob vselitvi znajo jesti, 
damo v poseben boks ter lahko takoj preidemo na način krmljenja, kot je že 
bil omenjen, teleta, ki nočejo jesti, pa odstranimo v poseben boks ter jih 
začnemo krmiti z mlečnim nadomestkom in postopoma preidemo na omenje
ni način krmljenja.

Kmetijska svetovalna služba 
pri ŽVZ za Pomurje M. Sobota 
JOŽE PUHAN, dipl. inž. agr.

Pomen pasivnega prenosa imunosti pri teletih
Teleta se skotijo brez kakršne koli 

imunske zaščite, ker prenosa protiteles 
prek maternice ni. Tele samo pa svojih 
lastnih protiteles ne more ustvarjati, 
dokler ni staro 1 mesec.

Pasivno imunsko zaščito dobijo tele
ta s prvim materinim mlekom, ki ga 
imenujemo kolostrum. V kolostrumu 
so imunoglobulini, ki preprečujejo do
ločene infekcije, posebej driske, maj
hen učinek pa imajo, če jih tele dobi 
prepozno, ko je do infekcije že prišlo. 
Koncentracija imunoglobulinov v mleč
ni žlezi se začne dvigovati 5 tednov 
pred porodom in doseže najvišjo raven 
3 tedne pozneje.

PONUDBA

NEMOGOČE JE MOGOČE •
---------------------------------- -------pri Marku Slaviču

5 do 10% popust v marcu: I
• za ves gradbeni material (maltit, cement, ap

no...)
• vse vrste opečnih Izdelkov in kritin ter dimni

kov schldl
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ponudba:

TEDNA
Turistično kmetijsko in trgovsko podjetje d.o.o.
KLJUČAROVCI 19, SLO-69242 Križevci pri Ljutomeru, tel, fax: O69/87-8S7, 87 731

KOVINOTEHNA

IZREDNO UGODNE VELEPRODAJNE CENE ZA TRGOVINE IN OBRTNIKE!

V LJUTOMERU, Prešernova 40, tel. 83 020, 83 021: • Rogova gorska kolesa za vso družino 
• bela tehnika • akustika...
NEMOGOČE JE MOGOČE, KOVINOTEHNA TUDI VAM NAJBLIŽJA!

 Kupovati \ moramo znati!

Kolostrum vsebuje naslednje imuno- 
globuline: IgG, IgM in IgA. V kolo
strumu je tudi veliko vitaminov A, D in 
E, ki jih novorojeno tele nima dovolj.

Kako in v kakšnem času se 
imunoglobulini absorbirajo?

Absorbcija poteka skozi steno tanke
ga črevesja. Sposobnost absorbcije ča
sovno niha. Največja stoodstotna je ta
koj po rojstvu teleta, konča pa se pri
bližno 24 ur pozneje.

Dolžina sposobnosti absorbcije posa
meznih imunoglobulinov od rojstva je 
naslednja:

IgG se lahko absorbira do 27 ur po 
porodu
IgA se lahko absorbira do 22 ur po 
porodu
IgM se lahko absorbira do 16 ur po 
porodu

Če tele s kolostrumom napajamo 
prepozno, šele 10-12 ur po porodu, 
lahko doseže zadovoljive ravni IgG-ja 
in IgA-ja v krvnem serumu. Ravni 
IgM-a pa so prenizke. Ker so serumska 
protitelesa IgM-a odločilna pri zaščiti 
teleta pred zastrupitvijo s strupi, ki jih 
povzroča bakterija E-coli. so teleta 
z nizko ravnijo IgM-a zelo občutljiva za 
zastrupitve s to bakterijo. Posledica so

rezervnih delov za 
izdelke CREINA, 
gum za kmetijsko 
mehanizacijo

hude driske, ki pomorijo ali zaradi njih 
hira veliko telet takoj po rojstvu. Zara
di tega mora tele dobiti kolostrum čim 
prej po rojstvu. Drugi obrok pa naj 
dobi najkasneje do 12 ur po porodu. 
Pomen čimprejšnjega drugega obroka 
je v tem, da premakne kolostrum prve
ga obroka z višjih delov prebavnega 
trakta v tanko črevo. V tankem čreves
ju pa je absorbcija največja.

Kaj vpliva na absorbcijo 
imunoglobulinov in kako 
lahko dajemo teletom 
kolostrum?

Visoko raven absorbcije imunoglo
bulinov dosežemo, če ima tele možnost 
ostati pri materi prvih 24 ur po rojstvu. 
Nekatera telesa so po težkem porodu 
slaba in ne morejo sesati. Druga spet 
zaradi napak v žrelu, močno otečenega 
ali visečega vimena matere ali slabega 
materinskega čuta matere porabijo pre
več časa z iskanjem seskov. Taka teleta 
dobijo kolostrum prepozno. V takem 
primeru lahko hranimo na silo, s po
močjo gumijaste sonde, ki jo skozi poži
ralnik speljemo v želodec. Topel kolo
strum. ogret na temperaturo +39 °C, lah
ko dajemo teletom tudi prek steklenic 
s cucljem. Paziti moramo, da kolosturm 
ne stoji predolgo, ker se hitro pokvari. 
Takšen povzroča driske, pa tudi teleta 
ga odklanjajo. Če imamo v hlevu naen
krat več krav, ki smo jih po porodu 
podojili prvič, lahko ostane večja koli
čina kolostruma. Ker je ta najbolj bogat 
z imunoglobulini, ga ne zavržemo. Za
mrznjenega v čistih posodah lahko upo
rabimo za naslednji obrok.

Pomembno je še vedeti, da je za za
dostno koncentracijo imunoglobulinov 
v kolostrumu krav pomembna normal
na etapa mirovanja vimena. Ta bi mo
rala znašati vsaj mesec in pol. Pri neka
terih kravah je koncentracija imunoglo
bulinov v kolosturmu močno zmanjša
na predvsem zaradi prekratkega ob
dobja presušitve vimena.

IGOR TERNAR, dr. vet. med.
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Vzreja telet
V prvem obdobju življenja so si vsi sesalci v prehrani podobni, za vse je prva 

hrana mleko. Po prvih desetih dneh pa se žalno prežvekovalci ločiti od drugih 
sesalcev, saj se jim začno razvijati predželodci.

Ime predželodca ob telitvi pri 4 mesecih pri odraslem

Vamp 25 % 75 % 80 %
Kapica 5 % 5 % 5 %
Prebiralnik 10 % 9 % 7 %
Siriščnik 60 % 11 % 8 %
Skupaj 100 % 100 % 100 %

Takoj po rojstvu predželodci nimajo mikroorganizmov, saj nimajo hrane za 
svoj razvoj. Mlezivo in mleko ob sesanju teče po posebnem žlebičku mimo 
predželodcev naravnost v siriščnik - pravi želodec. Če bi dali teletu samo 
tekočo hrano, da se izognemo predželodcem, se ti sploh ne bi razvijali. 
Gospodarni cilj je dobiti iz teleta prvega prežvekovalca, zato je pomembno, 
kako ga v začetku krmimo.

Namesto polnomastnega mleka lahko vzamemo tudi mlečni nadomestek.

Plan napajanja in krmljenja telet v prvih dveh tednih življenja

Dnevi kolos trum 
1/dan

pol. mas.
seno vodamleko 

Vdan
tl starter 
kg/dan

1. dan 1,5-4 — — — _
2. dan 3 — — — _
3. dan 4 — —
4. dan 5 — —
5. dan 6 — _
6. dan 6 —
7. dan 6 - - - -

kolostrum pol. mas
Dnevi (mat. mleko) mleko tl starter seno voda

Vdan Vdan kg/dan
8. dan 4 2 po volji
9. dan 4 2 po volji

10. dan 3 3 po volji po volji
11. dan » 3 3 po volji po volji
12. dan 2 4 po volji po volji
13. dan 2 4 po volji po volji
14. dan — 6 po volji po volji
3. teden - 6 po volji po volji
4. teden — 6 po volji po volji
5. teden — 5 po volji po volji
6. teden — 4 po volji po volji
7. teden — 3 po volji po volji
8. teden 2
9. teden Tele požre v tem času

16. teden - - 1 kg tl start

Kako poceniti vzrejo telet
Ekonomika nas sili, da začnemo iskati vse možne vire za čim večji zaslužek. 

Med temi je vsekakor vzreja telet z mlečnim nadomestkom. Po izračunih je 
1 liter mlečnega nadomestka za 40% cenejši od 1 litra mleka.

Mlečni nadomestki so sestavljeni običajno iz posnetega mleka v prahu in 
kakovostnih rastlinskih beljakovin ali pa mleko v prahu zamenja sirotka 
v prahu. Če primerjamo kakovost hranilnih snovi iz mleka ali mlečnega 
nadomestka, je hranilna snov ista ali nekoliko boljša v mlečnem nadomestku, 
saj lahko v mlečnem nadomestku damo teletu tiste hranilne snovi, katerih 
v mleku primanjkuje.

Navodilo za pripravo mlečnega nadomestka

Nadomestek raztopimo v topli vodi, ki ima temperaturo med 40-45 °C. 
Temperatura vode ne sme presegati 60°C, ker lahko pride do poškodbe 
sestavin nadomestka. Temperatura nadomestka naj bo ob napajanju 39°C. 
Priporočana koncentracija napitka je med 100 in 125 g nadomestka na liter 
vode. Za teleta, ki so namenjena za plemensko rejo, zadostuje koncentracija 
lOOg na liter vode. Bikcem, ki so namenjeni za pitanje, povečamo koncentra
cijo na 125g nadomestka na liter vode. Mlečni nadomestek vsebuje stimulator 
rasti (avoparcin ali flavomicin ali pa probiotike), ki izboljšuje prirast in 
preprečuje driske. Novorojeno tele mora naravni zaščitni sistem proti bolez
nim šele pridobiti, zato mora sprejeti zaščitne snovi, ki so v mlezivu takoj po 
porodu (najpozneje v 6 urah). Z mlečnim nadomestkom začnemo v 2. tednu 
starosti, ki ga postopno zamenjamo za materino mleko, kot je navedeno 
v prejšnji tabeli.

Kemična sestava mlečnega nadomestka IN - K1E (Inntaler)

20,50% beljakovin
16,50% maščob
L.75% lizin 
0,50% vlaknina

9,50% pepel
1,20% Ca
0,80% P

50000 IE vitamin A 400 mg cholinchlorid
5000 IE vitamin D 3 3 mg vitamin K 3

50 mg vitamin E 80 mg železo
120 mg vitamin C 40 mg mangan

10 mg vitamin B 1 40 mg cink
25 mg vitamin B 2 4 mg baker

6 mg vitamin B 6 0,2 mg jod
20 mcg vitamin B12 0,2 mg kobalt
14 mg calcium-D-Pantothenat 40 mg avoparcin
30 mg niacin 0,3 mg selen

200 mg biotin

Vzreja telet za zakol
Razlikovati moramo vzrejo telet, ki so namenjena za nadaljnje pitanje, 

vzrejo teličk za pleme in prirejo telečjega mesa, vendar uporabljamo pred
vsem mlečne pasme (črno-bela, sivo-tjavo), pri simentalski pasmi pa teleta za 
meso uporabljamo le v skrajnem primeru če ni sposoben za nadaljnjo rejo, ali 
pa, če je telet preveč.

V preteklosti smo pri nas pitali teleta za belo meso. Značilnost tega pitanja 
je bila,da so živali dosegale visoke dnevne priraste, kar je bilo močno 
povezano z daljšim pitanjem z mlekom ali mlečnim nadomestkom, ki je edina 
hrana telet med pitanjem. Značilnost teh telet je bila, da so imela svetlo barvo 
mesa, kar pa je odvisno od količine železa v obroku. Normalna koncentracija 
železa za mlajše živali je 50mg Fe/kg, za starejša teleta pa 30mg Fe/kg. Če je 
koncentracija Fe v krvi premajhna, se zniža koncentracija hemoglobina, kar 
ima za posledico anemijo (slabokrvnost), zaradi katere se zmanjšajo uživanje 
krme ter dnevni prirasti.

Krma, ki jo uporabljamo za intenzivni način klasičnega pitanja telet, so 
mleko ali mlečni nadomestki. Uporaba močne krme je sicer primerna, vendar 
ne za vrhunske prirastke in svetlo barvo mesa. Kakovost telečjega mesa je bolj 
odvisna od hitrosti rasti in vsebnosti maščobe. Zelo mlada teleta (pri teži 
60kg) dosegajo to pri prirastu 50g/kg mastnega tkiva, pri teži 150kg pa že 
120g/kg. Delež beljakovin ostane ves čas skoraj nespremenjen, zmanjša pa se 
delež vode.

Pri nas je klanje telet uradno prepovedano, koljejo lahko izločena teleta, ki 
niso za nadaljnjo rejo.

Teleta, ki so namenjena za prirejo telečjega mesa, naj bodo čimbolj 
intenzivno pitana vse do zakola. Teža telet ob zakolu pa naj ne bi bila pod 
150kg žive teže, kot je sedaj običaj, saj nova evropska zakonodaja dovoljuje 
težo trupov do 150kg, torej moramo tele pitati do 250kg žive teže, vendar ne 
sme biti starejše od 6 mesecev.

V preteklosti je prireja telečjega mesa povsod temeljila na krmljenju telet 
z mlekom ali mlečnim nadomestkom, vedno torej na tekoči krmi na napaja
nju.

Pitanje s polnomastnim mlekom je povsod negospodarno, pitanje z mlečni
mi nadomestki je nekoliko cenejše, vendar zelo zahtevno. Nove tehnologije 
pitanja telet za meso temeljijo na zgodaj odstavljenih teletih, katerim mleko in 
mlečni nadomestek postopoma zamenjata koncentrat. Prej ko tele odvadimo 
od sesanja in preidemo na suhi koncentrat, manjši stres bo za tele.



m laboratorij v 48 urah obvestiti rejca, mlekarno, organizatorja 
odkupa mleka in pristojno veterinarsko službo. S štetjem somatskih 
celic se ugotavlja mastitis. Do 125.000 somatskih celic v Iml mleka je 
normalno. Somatske celice so levkociti oz. bele krvničke. Okrog 
250.000 somatskih celic v Iml mleka je že znak subkliničnega obole
nja. Izgube mleka zaradi subkliničnega obolenja so že 10%. Takrat, 
ko postane mastitis veterinaski problem, je že pogosto prepozno. 
Zaradi vsebnosti antibiotikov pri zdravljenju mastitisa se mleko ne 
sme oddajati v zbiralnico 3 tedne. V tem času izgubimo velike 
količine mleka. Mastitis lahko ustavi skupno delo vseh služb: kmeta, 
živinorejca in veterinarja. Vsekakor ima pri tem delu veterinar 
odločilno vlogo pri preventivi. Zgled: v hlevu redimo 10 krav molz
nic, ki zbolijo za subkliničnim mastitisom. V mleku se pojavi čez 
250.000 somatskih celic. Zaradi obolenja dajejo krave 10% manj 
mleka, kar praktično pomeni, da redimo 1 kravo popolnoma zastonj.

Kaj vpliva na število somatskih celic v mleku:
- Zdravje vimen: držati se moramo higiene pri molži (obvezno 

razkuževanje seskov po molži).
- Molzni stroj: biti mora kakovosten, strokovno montiran in vsaj 

enkrat letno testiran. Sesne gume je potrebno zamenjati-vsaj dvakrat 
letno.
- Ureditev hleva: hlev mora biti zračen, dovolj osvetljen, ustrezne 

temperature, relativne vlage, brez prepiha, brez prevelike koncentra
cije škodljivih plinov (amoniak, metan, ogljikov dioksid). Čim bolj 
mora biti prilagojen potrebam krav, da bo čim manj poškodb vimen 
in seskov. Zlasti nevarne so kovinske rešetke za kratkim stojiščem.

- Ustrezna higiena molže: umivanje vimena pred molžo in razku
ževanje po molži.

- Stres krav: do tega pogosto prihaja pri zamenjavi prostora 
v hlevu (iz enega na drugo stojišče) in pri prehodu z zimskega na 
poletni obrok (driske) ipd...

Skupno število mikroorganizmov v mleku je odsev več faktorjev. 
Pa pogljemo, na kakšen način in koliko mikroorganizmov pride 
v mleko:

- hlevski zrak 100-15.000 MO/lml
- umazane roke 1.000 in več MO/lml
- umazani seski 5.000-20.000 MO/lml
- seskov kanalček 10-1.000 MO/lml
- oprema za molžo in hlajenje mleka 300-3,000.000 MO/lml
- obolele četrti - tudi patogeni MO 10-20.000 MO/lml
Tukaj vidimo, kje je vir mikroorganizmov v mleku. Zdaj pa 

poglejmo, kaj vse vpliva na skupno število mikroorganizmov in kako 
lahko njihovo število čim bolj zmanjšamo:

1. Osebna higiena: pri tem je pomembna čistoča rok, čistoča 
obleke ipd... Zaželjeno je, da imajo ženske med molžo na glavi ruto, 
moški pa kapo.

2. Hlevska higiena: hlev naj bo suh, zračen, brez prepiha, z ustrez
no temperaturo (12 do 18 stopinj C), ustrezno relativno vlago (60 do 
80%), hlev naj ne bo zatohel. Boljši je hladnejši in suh hlev kot pa 
topel in vlažen hlev.

3. Sistem reje: od tega je odvisnih več stvari, ki zelo vplivajo na 
uspeh reje.

Poškodbe vimen in seskov: prosta reja krav z ležalnimi boksi 1 %; 
vezana reja z nastiljem 6%; vezana reja, kratko stojišče in rešetka 
10%.

Kot vidimo, ni vseeno, za kakšen sistem reje se odločimo.
Tudi pojav mastitisov pri kravah molznicah se glede na sistem reje 

precej razlikuje, in sicer:
- prosta reja krav z ležalnimi boksi 3%
- vezana reja krav (splošno) 9%
4. Krmljenje: naj bo vedno ob istem času, nikoli med molžo 

predvsem prašnate krme. Mrva se praši in prašni delci lahko pridejo 
v mleko. Prav tako se ne priporoča med molžo krmljenje silaže. 
Silaža ima značilen kiselkast vonj, ki se ga mleko zaradi svoje 
higroskopičnosti navzame.

5. Higiena vimen: vimena naj bodo čisto oprana in obrisana. 
Dlakasta vimena je potrebno obriti, da jih potem lažje operemo. 
Obstaja nevarnost blatnih vimen pri prehodu iz zimskega na poletni 
obrok.

6. Izvedba rutinskih del pri molži sestoji iz več faz, in sicer:
a) Spodbujanje krave k molži:
- odvzem prvih curkov mleka, ki ga zavržemo
- umivanje seskov z raztopino razkužila
- brisanje do suhega z intenzivno masažo seskov
S tem dosežemo močnejše izločanje OKSITOCINA iz hipofize. 
OKSITOCIN vpliva na krčenje mišičnih celic, ki obdajajo alveole, 

da te začnejo izločati mleko.

Čiščenje opreme za molžo

b) Namestitev molzne enote.
c) Učinkovita molža.
d) Kontrola molže in izmolzenje:
Pri kravah, ki so bolj trde za molžo, je potrebna ročna masaža in 

izmolzenje mleka. Pri kravah, ki so bolj mehke za molžo, pa nekaj
krat potegnemo kolektor navzdol. Izmolzevanje zadnjih curkov mle
ka je zelo pomembno, paziti moramo, da krave ne izmolzemo preveč 
(izsesamo ji lahko sluznico seska), ali premalo (mleko ostane v sesku 
in je odlično gojišče za razvoj mikroorganizmov). Z izmolzevanjem 
dobimo do 8% več mleka, ki vsebuje do 9% več mlečne tolšče.

e) Snemanje molzne enote. ,
f) Čiščenje in razkuževanje molzne opreme:
a) Čiščenje in razkuževanje molznega stroja:
- redno čiščenje in razkuževanje po vsaki molži
- občasno ročno čiščenje molznega stroja,
- redna zamenjava gumijastih delov (sesnih gum, ki morajo biti 

elastične).
b) Postopek čiščenja in razkuževanja po vsaki molži
- odstranitev grobe nesnage iz molznih enot
- splakovanje opreme s čisto mlačno vodo
- čiščenje in razkuževanje z vročo raztopino (50-60 stopinj C) in 

0,5% koncentracijo,
- izplakovanje opreme s čisto vodo
- osušitev opreme, če je le mogoče.
8. Zdravstveno stanje krav želimo ohraniti čim boljše. Zato molze

mo vedno ob istem času, s kravami ravnamo čim bolj mirno in se 
izogibamo stresom. Zavedati se moramo, da edino zdrava žival daje 
ustrezno količino mleka.

9. Hlajenje in učinkovitost hlajenja mleka:
Mleko je živilo, zelo bogato s hranilnimi snovmi, zato predstavlja 

čudovito gojišče za razvoj mikroorganizmov. Ti se v toplem mleku 
zelo hitro razmnožujejo. Zato je potrebno mleko po molži v čim 
krajšem času ohladiti pod 8 stopinj C, v zbiralnici pa pod 6 stopinj C.

Vpliv temperature in začetnega števila mikroorganizmov na njihov 
razvoj pri 24-urnem skladiščenju:

Iz preglednice je razvidno, kako pomemben je pravilen postopek 
z mlekom po molži. V čim krajšem času ga je potrebno ohladiti pod 
6 stopinj C. JANEZ LEBAR, dipl. inž. kmet.

temperatura 
skladiščenja

začetno število 
mikroorganizmov

SŠMO po 24 urah 
skladiščenja

4-5°C 4.000 5.000
16°C 4.000 1,300.000

4-5°C 15.000 300.000
16°C _________15.000 27,000.000
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Do izpada vagine pride, ko začne štrleti mlahavi del vaginalne 
stene iz vulve. Do tega pride zaradi močnega popuščanja vezi okoli 
vagine in mlahavosti mišic okoli himenovega obroča.

Če izpadajo samo deli dna vagine, stene vagine ali strop vagine, 
imenujemo to delni izpad vagine.

Do popolnega izpada pa pride, ko izpade stena vagine v celotni 
dolžini. V takšnih primerih pride tudi do izpada materničnega vratu.

Shematski prikaz celotnega izpada vagine

Do izpada vagine pri kravah molznicah najpogosteje prihaja zadnje 
tedne in dneve pred porodom ali pa takoj po njem. Pogosteje so 
prizadete starejše živali.

Najpogostejši razlogi za izpad vagine so:
- strma in kratka stojišča
- težki porodi
- dedna napaka - slabe vezi okoli vagine
- ciste na jajčnikih
- novotvorbe v vagini
- vnetje mehurja
- hude driske
- vnetja v vagini
Pri brejih živalih lahko vagina izpade zaradi napenjanja, ki ga 

povzročijo v medenico vstopajoči deli maternice s plodom. Pri ležečih 
živalih izpadli del vagine razširi sramnico in gleda navzven. Na njeno 
sluznico delujejo številni dražeči vplivi, kot so: ohlajevanje, izsušitev, 
umazanija. Posledica tega so vnetja vagine, ki žival pripravijo do še 
močnejšega napenjanja, tako da kmalu izpadejo še večji deli vagine. 
Če se našteti procesi nadaljujejo, pride na površini sluznice do 
poškodb in do odmiranja tkiva. Žival se začne zaradi močnega 
draženja tako napenjati, da počasi izpade cela vagina.

Še huje je, ko izpadeta vagina in sečni mehur. Pri tem se sečevod 
stisne tako, da žival ne more urinirati. Ker se sečni mehur nenehno 
polni, imajo izpadli organi okroglo obliko.

Izpad vagine je torej zmeraj povezan tudi z vnetjem le-te. Pri 
izpadih, ki trajajo dalj časa, in pri takšnih, ki se kronično ponavljajo, 
vnetje preide tudi na vhod maternice in na maternico samo, kar lahko 
močno zmanjša možnost oploditve. Ozdravitev je močno odvisna od 
dolžine trajanja izpada, stopnje poškodbe vagine in starosti živali. 
Ozdravitev lahko pričakujemo, če lahko ves izpadel del vrnemo 
v vagino in vnetje vagine pozdravimo. Če je vagina izpadla zaradi cist 
na jajčnikih, je najprej potrebno zdraviti ciste in žival privesti v nor
malni spolni ciklus.

Kakšna je lahko terapija?
Postaviti si moramo naslednje cilje:
Odstraniti je potrebno vse vzroke, ki povzročajo napenjanje in le- 

tega preprečiti. Izpadle dele vagine je potrebno čimprej vrniti v pr
votni položaj. Preden to naredimo, očistimo sluznico izpadle vagine 
z mlečno razkužilno raztopino. Dele, ki so vnetno spremenjeni, 
premažemo s kremo, ki blaži vnetje in srbenje. Kremo je priporočlji
vo uporabljati še nekaj dni.

Če je izpadel tudi sečni mehur, moramo tega najprej vrniti v prvot
ni položaj.

Ko je vagina zopet v normalni legi, napenjanje popusti in tudi 
vnetje izgine.

Šivanje sramnice in dvig stojišča za 15 cm pod zadnjimi nogami 
plemenice pa lahko preprečita morebitne nadaljnje izpade vagine.

IGOR TERN AR, dr. vet. med.
ŽVZ za Pomurje M. Sobota

Higiensko pridobivanje mleka
1 . januarja 1994. leta je začel veljati nov - dopolnjeni pravilnik 

o določanju odkupne cene kravjega mleka. Rejci, ki bodo oddali nad 
10.000 litrov mleka, bodo dobili mleko plačano po novem pravilniku. 
Rejci, ki bodo oddali manj kot 10.000 litrov mleka, pa bodo dobili 
mleko plačano glede na povprečni vzorec zbiralnice. Vsebnost mi
kroorganizmov v mleku se bo ugotavljala s štetjem kolonij mikroor
ganizmov na ploščah. Glede na skupno število mikroorganizmov 
v lml mleka (SŠMO), bo mleko razvrščeno v 5 kakovostnih razre
dov, in sicer:

- ekstra kakovostni razred do 50.000 MO/lml
- 1. kakovostni razred od 50.001 do 100.000 MO/lml
- 2. kakovostni razred od 100.001 do 400.000 MO/lml
- 3. kakovostni razred od 400.001 do 800.000 MO/lml
- 4. kakovostni razred od 800.001 do 3,000.000 MO/lml
Glede na kakovostni razred se lahko izhodiščna cena mleka poveča 

ali zmanjša. Pri tem se je kriterij nagrajevanja iz lanskega leta 
spremenil. Zaostrilo se je »kaznovanje« pri plačilu mleka slabše

kakovosti in zmanjšalo »nagrajevanje« mleka dobre kakovosti. Glede 
ria kakovostni razred se lahko izhodiščna cena mleka poveča ali 
zmanjša, in sicer:

- E ekstra kakovostni razred + 10%
- 1. kakovostni razred + 5%
- 2. kakovostni razred + 0%
- 3. kakovostni razred - 5%
- 4. kakovostni razred - 30%
Izhodiščna cena mleka se ustrezno poveča za ekstra in 1. kakovost

ni razred ali zmanjša za 3. in 4. kakovostni razred.
Glede na vsebnost beljakovin se izhodiščna cena mleka lahko 

poveča, in sicer:
od 2,8 do 3,15% beljakovin + 0%
od 3,16 do 3,25% beljakovin + 3%
od 3,26 do 3,35% beljakovin + 5%
nad 3,36% beljakovin + 7%
Prav tako se od 1. 1. 1994 mesečno štejejo sematske celice. Če je 

število somatskih celic večje od 400.000/1 ml mleka, mora pooblašče-
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Stihi 
Solo 

- Pan-A0^ 
- Ideal _

Pan-Agra 
Muray

- Briggs 
- Tekomze 
- Husquarna 
- in drugih

Jonsered
Stihi

- Tomos
- Sachs Dolmar
- in drugih

Jonsered 
Stihi

- Kawasaki
- Husquarna
- Humelite
- in drugih

Gorenje Muta 
Goldoni

- Honda
- BCS
- in drugih

• vrtno kosilnico s košaro, samohodno... -u#nla 
kosilnico na nitko Jonsorod, Stihi, Kawasaki, Husa*3 
• motorno škropilnico Stihi, Solo, Idoal, Pan-Agra-" 

motorno žago Jonsorod, Stihi, Sachs, Dolmar, Tomo»" 
• motokultlvatorjl Gorenje Muta, BCS... 

traktorski priključki
• rezervni deli za vse vrste strojev 

vorige za motorne žage Oregon
• vodila vorig za motorne žage Oregon 
rezalni program Oregon, Felco, ARS, Löwe...
• škropilni In zallvalnl program Garden, GDM.--

NA VELIKO IN DROBNOPRODAJA
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Enoletne cvetlice
S temi dragocenimi in kratko 

živečimi cvetočimi rastiinami ču
dovitih barv iahko v trenutku 
spremenimo svoj vrt. Enoletnice 
nam rabijo za harmonično in 
kontrastno združevanje s trajni
cami in grmovnicami. Primerne 
So tudi za rezano cvetje. Prva 
močnejša slana jim pretrga krat
ko, a pisano življenje.

Enoletnice sejemo marca 
v lončke ali zabojčke. Zemljo 
razkužimo tako, da jo pri 250°C 
segrevamo 30 minut. Lahko pa 
kupimo za setev primerno pri
pravljeno mešanico. Semena, ki 
kalijo na svetlobi, enakomerno 
in na gosto porazdelimo po povr
šini setvenega substrata in rahlo 
potlačimo (ne prekrijemo) 
s prstjo, npr.: astre, nageljčke, 
petunije, ageratum, zajčke...

Druga semena pa prekrijemo 
s tanko plastjo presejanega kom
posta in rahlo potlačimo z dešči
co. Posevek rahlo poškropimo 
z vodo. Pikiramo takrat, ko rast
linice poleg dveh kličnih listov 
razvijejo še dva prava lista. Pre
sadimo jih v večje lončke. Do 
presajanja na stalno mesto naj 
rastejo v zmerno toplem in svet
lem prostoru. Ne smemo pozabi
ti na redno zalivanje. Po prene
hanju nevarnosti slane jih sadi
mo na stalno mesto v vrtu. Za 
sadike, ki nam jih ponuja trg 
aprila in maja, je potrebno od-
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- umetna - semena, - kmetijska 
gnojila krmila mehanizacija

— rezervni deli za traktorje IMT, ZETOR, TORPEDO in URSUS

- motorne 
žage 
in škropilnice

olja 
in maziva

- gume 
vseh 
vrst

razne 
pijače

- rezervni deli za kmetijsko mehanizacijo SIP, DUBRAVA, OLT, IMT, BCS

Hitro, kakovostno in vse na enem mestu - trgovina BELPOL

šteti več denarja kot za seme. 
Marsikomu je v veselje spremlja
ti rast od »malih nog«. Moramo 
se zavedati, da nam bodo cvetli- 
ce, katerih sadike vzgojimo sa
mi, veliko prej zacvetele. Mnoge 
enoletnice sejemo kar na prosto 
in naravnost na stalno mesto, 
zlasti tiste, ki ne prenašajo pre
sajanja. Pri tem upoštevamo, da 
te obilno cvetoče enoletnice po
trebujejo sončno lego. Potrebu
jejo bogato humusno prst in vsaj 
eno dodatno gnojenje junija. 
Zemljišče za enoletnice jeseni 
pognojimo s hlevskim gnojem. 
Redna oskrba enoletnic obsega 
pripravo zemljišča, okopavanje, 
zalivanje in redno odstranjeva
nje odcvetelih cvetov. Seme naj 
na rastlini dozori le takrat, če ga 
bomo potrebovali za naslednje 
leto.

Najpogosteje krasijo naše vr
tove tele cvetlice:

Poletne astre
Prištevamo jih med najbolj 

priljubljene enoletnice v naših 
vrtovih in nasadih, so tudi odlič
ne za rezanje. Cvetijo v čudovi
tih barvah in imajo enojne in 
polnjene (vrsnate) cvetove. Zra
stejo do 75 cm visoko in cvetejo 
od junij do septembra. Vsako 
leto jih sejemo na drugo mesto.

Žametnice
Obstajajo številne sorte, od či

sto nizkih do prav visokih za re

zanje. Zrastejo od 30 do 90cm 
visoko. Rastline se razvejeno ra
zrastejo in bogato cvetijo od ma
ja do novembra v vseh odtenkih 
zlatorumenih in oranžnih barv. 
Ugodno vplivajo na tla (prega
njajo ogorčice) in vrtnine (ovira
jo razvoj parazitskih gliv). Sodijo 
med najpomembnejše cvetje na
ravnega vrta.

Ognjič

Gojimo ga kot okrasno in tudi 
zdravilno rastlino. Je odporna 
enoletnica, ki zraste 30 do 50cm 
visoko in ima na razvejenih ste
blih enojne ali polnjene zlatoru- 
mene ali oranžne cvetove. S ko
reninskimi izločki preganjajo 
ogorčice in zaradi vonja zmanj
šujejo objedanje od polžev.

Cinije
Učinkujejo sicer nekako ste- 

blasto in trdo, so pa zato zelo 
vzdržljive, tako na vrtu kakor 
tudi v vazi. Zrastejo 20-120cm 
visoko. Zahtevajo sončno lego in 
hranilna lahka tla. Cvetejo od 
junija do oktobra.

Kleoma
V grozde razporejeni cvetovi 

imajo daleč navzven štrleče praš
nike, ki so nadvse lepi. Cvetejo 
rožnato, belo ali vijolično. Zra
stejo 90 do 100 cm visoko. Kle
oma cvete od julija do septem
bra.

Moščanci 50, 
69202 Mačkovci 
telefon: 51277

Kozmeja
Predstavlja čudovito ozadje 

zaradi svoje bujnosti, visoka je 
do 150cm je primerna za živo 
mejo. Široko odprte cvetove 
z nežnimi barvami spremljajo le
pi pernato razrezani listi. Cvete 
od junija do novembra.

Nageljni
Paleta zelo lepih barv vrtnih 

nageljnov je zelo široka, nekate
re vrste pa tudi navdušujejo 
z izrazitim vonjem. Poznamo ra
zlične enoletne vrste z enojnimi 
in vrsnatimi cvetovi različnih 
barv. Nageljne prištevamo med 
najbolj vzdržljivo in cenjeno re
zano cvetje. Zrastejo 25 do 50cm 
visoko in cvetejo od julija do ok
tobra.

Petunije
Veliki lijakasti cvetovi razšir

jajo prijeten vonj, zlasti ponoči. 
Primerne so za korita na Oknih 
in balkonih. So različnih barv, 
tudi dvobarvne. Zrastejo 25 do 
40cm visoko, cvetejo od maja do 
novembra.

Okrasni in lepi slak
Je dolgo in bogato cvetoča 

plezalka. Ima sijoče, lijakaste, 
enobarvne ali pisane cvetove, ki 
se zjutraj odprejo in popoldan 
spet zaprejo, tudi ob slabem vre
menu. Poganjki poženejo 200 do 
500cm visoko. Cvete od julija do 
septembra. Poganjki potrebujejo 
oporo.

Kapucinčki
Ta lepa dišavna in okrasna 

cvetlica ne bi smela manjkati 
v nobenem vrtu. Poznamo grma- 
ste sorte (30 cm) in sorte z dolgi
mi popenjajočimi se poganjki 
(4m). Listi so uporabni za sola
to. Preganja uši, polže, gosenice 
in miši.

Suha roža
Ima cvetove (koške) s suho- 

kožnatimi ovojkastimi listi najra
zličnejših barv. Odlične rastline 
za (zimske) suhe šopke. Na pol 
razcvetele cvetove režemo 
opoldne in jih na zračnem in 
temnem prostoru sušimo s cve
tom navzdol. Visoke so 30 do 
80 cm in cvetejo od julija do ok
tobra.

Našteli smo le nekaj enoletnic, 
saj jih je še veliko več!

inž. agr. SIMONA POTOČNIK
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Kmetje in zadružniki.
svoj lastninski certifikat boste lahko vložili v investicijski sklad 

Kmečke družbe, d. d.

Ob zagotavljanju velike varnosti in ustrezne donosnosti vaših naložb 
bomo aktivno sodelovali pri razvoju tistega dela gospodarstva, kije za 

. vas življenjskega pomena.

KMEČKA DR UŽBA JE VAŠA DR UŽBA.

Rez breskev
Breskev se v prvih letih po sajenju odlikuje z zelo bujno rastjo. Če pozneje 

drevesa obrezujemo manj ali pa sploh ne, se rast preseli na obod krošnje, 
notranjost drevesa pa ostane gola. Posledica tega je, da začno drevesa zelo 
hitro propadati, in prav zaradi tega je obrezovanje eden najpomembnejših 
tehnoloških ukrepov pri gojenju breskve.

Breskev rodi na enoletnem lesu. Temeljni nosilci rodnosti so mešani rodni 
poganjki - prave rodne šibe, dolge od 30 do 40cm, pa tudi več. Dober 
pridelek dobimo tudi na predčasnih mešanih rodnih poganjkih, najslabšega pa 
na majskih kiticah in nepravih rodnih šibah.

Obrezovanje mladih dreves
Z večino vzgojnih oblik v gostem nasadu želimo doseči, da bi drevesa začela 

roditi zelo zgodaj, to je že drugo leto. Tako omejimo prerano bujnost sort, 
obenem pa je takšno gojenje tudi uspešnejše iz gospodarskih razlogov.

Če uporabimo za breskov nasad enoletne sadike, morajo biti le-te srednje 
bujne in dobro olesenele. Žal so take sadike redkost, zato oblikovanje 
posameznih vzgojnih oblik ne poteka vedno po predvidenem načrtu. S skraj
ševanjem enoletnih sadik, na primer na 80 do 90cm, velikokrat ne dobimo 
lepo razvrščenih enoletnih poganjkov nad višino 40cm, ampak močnejše 
poganjke v spodnjem delu sadike. Zato moramo naslednje leto z rezjo 
odstraniti del nad spodnjim najmočnejšim poganjkom. Tako zamudimo pravi 
čas in večjega pridelka ne dobimo v drugem letu, temveč šele v tretjem. Da se 
temu izognemo, moramo skoraj pri vseh vzgojnih oblikah sadike po sajenju 
precej skrajšati, in sicer 10 do 15cm nad cepljenim mestom. Če jih tako 
skrajšamo, dobimo prvo leto močan enoletni poganjek s številnimi predčasni
mi poganjki. Iz teh nastanejo - potem ko opravimo zeleno rez - rodne šibe, če 
je potrebno, pa tudi izbrane ogrodne veje. Potem zimska rez ni več toliko 
pomembna, drevo pa bo v drugem letu zanesljiveje rodilo.

V začetku drugega leta breskev zelo malo obrezujemo, opravimo samo 
najnujnejšo zeleno rez, in pri tem razredčimo morda rodne šibe in štrclje.

Pri večini vzgojnih oblik, obetavnih za gosto sajenje, vej ne razpiramo. Pri 
poševni palmeti pa je razpiranje vej nujno. Razpirati začnemo od prvega do 
drugega leta. Upogibanje moramo opraviti pravočasno, še preden poganjki 
olesenijo, saj bi bilo sicer z njimi precej več dela.

Tretje leto že pričakujemo v gostih nasadih breskev obilen pridelek. 
V začetku tretjega obdobja rasti pri rezi pustimo določeno število rodnih 
poganjkov - glede na razvitost drevesa - pri tem pe še dalje urejamo vzgojno 
obliko, če drevo še ni doseglo dokončne višine. Z vrhov odstranimo plodiče. 
Tako kot v drugem letu opravimo tudi v tretjem zeleno rez, da izboljšamo 
rodni les in preprečimo, da bi se preselil v vrh krošnje. Pri zgodnjih sortah 
lahko obrezujemo tudi po obiranju, pri poznih pa nekaj tednov pred njim ali 
neposredno po njem.

Obrezovanje rodnih dreves
Drevesa breskev na območjih, kjer je toplo podnebje in ne grozijo pozebe, 

lahko začnemo obrezovati, ko začne odpadati listje pa do začetka rasti.
Eden zelo pomembnih vzrokov kratkega življenja breskovih dreves je lahko 

tudi čas obrezovanja. Ta namreč neposredno vpliva na občutljivost breskve in 
na poškodbe, ki jih povzroči mraz. Dokazano je, da so drevesa, obrezana 
oktobra, novembra in decembra, precej občutljivejša in imajo krajšo življenj
sko dobo od dreves, obrezanih v katerem koli drugem letnem času.

Če so temperature pozimi zelo nizke ali če se zelo spreminjajo, lahko 
zmrznejo cvetni brsti, redkeje pa listi in sam les. Približno predstavo o tem,

koliko cvetnih brstov je zmrznilo, dobimo, če prerežemo brste vseh sort 
z različnih krajev v sadovnjaku. Če je zmrznilo veliko brstov, moramo pri 
zimski rezi pustiti razmeroma več rodnih in drugih poganjkov, ali pa počaka
mo z obrezovanjem do začetka cvetenja. Če je zmrznila večina cvetnih brstov, 
nekaj listnih in les, je najbolje, da takšnih dreves ne obrezujemo, dokler ne 
začno rasti, potem pa jih previdno obrežemo spomladi. Ko se začne rast, 
moramo zmrznjeni les odstraniti.

Če drevo preveč obrežemo, posebno njegove močnejše veje, se zmanjša 
rodna površina, le-to pa obnovimo šele v dveh ali treh letih.

Rez v rodnosti opravimo v standardnih nasadih ponavadi v obdobju miro
vanja, v gostih pa je to ponavadi zelena rez.

Breskev, gojena v najustreznejših agroekoloških razmerah, raste zelo hitro, 
posebno če jo namakamo. Zato moramo opraviti zeleno rez dva - do trikrat, 
zlasti pri mladih drevesih. Tako se najbolje uredijo in ohranijo ogrodne veje 
dreves, izrabi pa se tudi moč rasti. Pri tem je treba paziti, da ne obremenjuje
mo preveč, da z rezjo dreves ne omejimo rasti. Pri poletni rezi odstranimo 
nepotrebne veje, ki niso namenjene za ogrodje in rastejo največkrat pokončno 
in prebujno. Poletna rez mora poenostaviti zimsko, ne pa je zaplesti. Z njo 
lahko odstranjujemo z rodnih dreves zlasti bohotivke, navpično rastoče veje, 
in druge veje, ki preveč zasenčujejo srednji in spodnji del krošnje. S poletno 
rezjo poskrbimo za redno rodnost, vzdržujemo vzgojno obliko in rastno 
aktivnost sadnih dreves.

Intenzivnost rezi je odvisna od bujnosti dreves. Obremenitev dreves izraču
navamo na podlagi rodne zmogljivosti in načrtovanega pridelka. Če pomnoži
mo število rodnih vej, ki jih pustimo pri obrezovanju, in plodov s povprečno 
težo plodu, dobimo obremenitev na sadno drevo. Pravih rodnih šib ne 
krajšamo, temveč jih samo redčimo.

Redčenje cvetov in plodov

Redčenje cvetov in plodov breskve je ustaljen ukrep. Z njim zelo izboljša
mo kakovost plodov, odpravljamo alternativno rodnost, si olajšamo obiranje 
in dosežemo precej večji dohodek. Redčimo največkrat ročno, čeprav so že 
večkrat poskušali redčiti breskve tudi kemično in mehanizirano.

Ročno redčimo tedaj, kadar so plodiči veliki za lešnik. Cvetove redčimo 
zelo redko, ker je to pri nas tvegano, zaradi poznih spomladanskih pozeb, 
čeprav takšno redčenje zelo zboljša kakovost plodov. Najprej redčimo zgod
nje sorte, potem tiste, ki imajo največ cvetov ali plodičev, nato pa srednje in 
pozne sorte. Koliko bomo redčili, je odvisno od velikosti drevesa, njegove 
rodovitnosti, dolžine pravih rodnih šib in odstotka zametkov plodov. Pri 
redčenju najprej odstranimo plodove dvojčke, takšne, ki so poškodovani ali 
zaostali, in plodiče na zasenčenih krajih. Če imamo dober nastavek na pravih 
rodnih šibah, pustimo v določeni razdalji tri do štiri najbolje razvite plodiče, 
takšne, ki so dovolj osvetljeni. Če so prave rodne šibe zelo razvite, pustimo 
pet do šest plodičev. Največkrat je bolje, da ne redčimo na določene razdalje, 
temveč glede na kakovostne plodove in listno maso. Menijo, da na plod 
zadošča 30 do 40 listov. Po spomladanskih pozebah se pogosto dogaja, da 
ostanejo plodovi samo v zgornjem delu krošnje. Takšnih plodov ne redčimo 
ali jih odstranimo maj, pa če so še talo blizu. Najboljše in najdebelejše 
plodove dobimo na dobro razvitih pravih rodnih šibah v vrhu krošnje in na 
dobro osvetljenih stranskih vejah. Na vejah, ki so na notranjem delu goste 
krošnje, dobimo ponavadi slabše obarvane in drobnejše plodove.

MIRAN TORIČ, dipl. kmet. inž.
Kmetijska svetovalna služba
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KMEČKA DRUŽBA d.d.
Kmečka družba za upravljanje investicijskih skladov d.d.

61000 Ljubljana, Miklošičeva 4 
telefon: 061/132 6047 
telefaks: 061/126 4276

Namakanje kmetijskih zemljišč
Namakanje ni modna muha, niti ukrep proti suši, ampak ekonomski in 

tehnološki ukrep za zanesljivo pridelavo kakovostne hrane. Za namakanje se 
ne odločamo na pamet, ampak načrtno, ko že imamo ali pa načrtujemo 
intenzivno pridelavo tistih kultur, za katere je namakanje v našem podnebju 
tehnološko potrebno in katere prenesejo stroške, ki pri namakanju nastanejo.

Namakanje podraži pridelavo, zato klasične poljščine ne prenesejo stroškov 
namakanja. Namakamo lahko samo visoko akumulativne poljščine (krompir- 
,semenske posevke), vrtnine in krmne rastline v intenzivnem kolobarju, ter 
travinje v intenzivni živinoreji.

Zgled intenzivnega kolobarja: semenska koruza ali sladkorna pesa, vrtnine, 
ozimna žita (ne namakamo), strniščni dosevki (ajda, proso, sirek, silažna 
koruza, krmni dosevki ali vrtnine grah, stročji fižol, zelje, radič, endivija, 
kitajski kapus...). Poleti, ko v Pomurju vedno primanjkuje vlage za rast 
rastlin, lahko načrtujemo zadovoljive pridelke le ob namakanju. Če bomo 
želeli namakati tudi poljedelske površine, moramo vključiti v kolobar inten
zivne poljščine in vrtnine.

Namakanje je obvezen tehnološki ukrep (poleg varstva in gnojenja) v inten
zivnem zelenjadarstvu in cvetličarstvu na prostem in v rastlinjakih ter v inten
zivnem sadjarstvu, trsničarstvu in drevesničarstvu. Zasnove tovrstne pridela
ve na moremo planirati brez namakanja.

Predno se odločimo za namakanje, moramo vedeti, za koliko lahko poveča
mo količino ali kakovost pridelkov, da pokrijemo stroške namakanja. Koliko 
vode potrebujemo za namakanje v povprečnem, vlažnem in suhem letu. Od 
kod in koliko vode lahko vzamemo za namakanje - potrebno, je pridobiti 
dovoljenje za odvzem vode. S tehnološkega vidika pa nas najbolj zanima, kdaj 
in koliko vode je potrebno dati. S tehnološkega vidika namakanje ni tako 
enostavno. Od pridelovalca zahteva pridobitev nekaterih dodatnih znaj, kajti 
z nestrokovnim namakanjem lahko kaj hitro pokvarimo kakovost pridelka in 
poslabšamo lastnosti tal. Čezmerno namakanje lahko kaj hitro pripelje do 
kvarjenja strukture tal, čezmernega izpiranja hranil, predvsem dušika iz 
ornice, povečanega napada rastlinskih bolezni in podobno.

Kdaj namakamo in koliko vode dodajamo?
Najprej moramo poznati lastnosti tal oz. koliko vode tla lahko zadržijo in za 

koliko časa je ta voda iz talnega rezervoarja rastlinam na voljo. Lahka peščena 
tla zadržijo trikrat manj vode kot težka. Če poznamo zmogljivost tal za vodo 
in spremljamo izgube vode iz tal in iz rastline - evapotranspiracijo, lahko 
izračunamo, za koliko dni je rastlinam voda na voljo oziroma kdaj je potrebno 
namakati, če ni dežja. Pri napovedi namakanja pa ima pomembno vlogo tudi 
etapa razvoja rastlin in globina korenin. Kritična obdobja za pomanjkanje 
vlage so v etapi tvorbe cvetov in plodov pri večini rastlin. Sicer pa ima vsaka 
rastlina svoje kritična obdobja za pomanjkanje vlage. Pri koruzi je kritično 
obdobje za pomanjkanje vlage ob metličenju, pri zelju in solati ob tvorjenju 
glav in pri korenovkah ob debelitvi gomoljev. Na podlagi poznane in izmerje
ne razpoložljive vlage v tleh in evapotranspiracije ter razvoja rastlin lahko 
določimo, kdaj in koliko vode moramo dodati z namakanjem, če ni dežja. Za 
merjenje vlažnosti tal lahko uporabimo tudi tenziometer, katerega namestimo 
v tisto globino, kjer je največ korenin. Pretežno moramo skrbeti, da je 
v talnem rezervoarju vedno dovolj rastlinam dostopne vode. Ne smemo 
pustiti, da se tla čezmerno osušijo. Ne smemo tudi čezmerno namakati. Zato 
moramo spremljati predvsem vlažnost tal.

Strokovno pomoč za namakanje lahko dobijo pridelovalci pri kmetijskih 
strokovnjakih na kmetijski svetovalni službi. Predvsem informacije o gospo

darnosti namakanja in tehnološka navodila. V laboratoriju na Živinorejsko- 
veterinarskem zavodu (delno tudi na terenu) smo vpeljali tudi kemične in 
fizikalne analize tal, ki so osnova za načrtovanje in prognoziranje namakanja.

Potrebne količine vode za namakanje
Na podlagi analize meteoroloških podatkov, pedoloških značilnosti tal, 

vrste kulture in sistema namakanja strokovnjaki (agronomi) izračunajo, koli
ko vode je potrebno zagotoviti za normalna in za sušna leta. Izračuna se 
norma namakanja, to je volumen vode, ki ga je v nekem vegetacijskem 
obdobju potrebno zagotoviti, in hidromodul (1/s/ha), to je potrebni pretok 
vode za namakanje neke površine, na podlagi katerega dimenzioniramo 
namakalni sistem.

Za namakanje 1 ha je potrebno letno pribl. 1000-2000 m3 vode.

Dovoljenje za namakanje
Vodo za namakanje kmetijskih zemljišč lahko uporabljamo le z dovolje

njem ministrstva za varstvo okolja. Vlogo naslovimo na občinski upravni 
organ, ki je pristojen za izdajo lokacijskega, gradbenega in uporabnega 
dovoljenja. Dovoljenje izdajo na podlagi idejnega načrta in projekta za 
namakanje.

Načini in tehnika namakanja
Namakanje z oroševanjem: Potrebna oprema: črpalka za vodo, tlačne in 

dovodne cevi, razvodne cevi in razpršilniki.
Stabilni sistemi imajo zgrajeno črpališče, vkopane dovodne in razvodne 

cevi ter fiksirane razpršilnike.
Polstabilni sistemi imajo vgrajeno črpališče ter vkopano mrežo dovodnih 

cevi, medtem ko so razvodne cevi in razpršilniki prenosni. Ta sistem je 
primeren za večje poljedelske površine in travinje, vendar zahteva veliko 
delovne sile, ker je potrebno cevi in razpršilnike ročno premeščati.

Prenosni sistemi so primerni za manjše površine in za vse vrste pridelave, 
vso potrebno opremo je možno v celoti prenašati z enega mesta na drugo.

Samohodni sistemi so na kolesih in se premikajo krožno ali linijsko, to so: 
lateral, pivot, rolomat...

Kapljično namakanje je najnovejši in v celoti avtomatiziran sistem, razvil se 
je v deželah, kjer ni dovolj vode za namakanje.

Kapljično namakanje pride v poštev samo za zelo intenzivne in visoko 
akumulativne kulture, ki lahko pokrijejo visoke stroške gradnje sistema - za 
trajne nasade (breskve, hruške, jablane), okrasne rastline, zelenjavo (kuma
re), rastlinjake. Pri kapljičnem načinu namakanja je površina zemljišča prekri
ta z gosto mrežo cevi, po katerih se po kaplicah dovaja voda do vsake rastline 
posebej, prostor med rastlinami se ne vlaži. Rastline so enakomerno preskrb
ljene z vodo in hranili, ki jih lahko dodajamo vodi za namakanje in opravlja
mo istočasno gnojenje. Poraba vode in energije za namakanje je nizka, visoki 
pa so stroški gradnje sistema zaradi velikega števila kapljalnikov in plastičnih 
cevi.

Na splošno lahko priporočamo kapljični način namakanja v trajnih nasadih, 
rastlinjakih ter pridelavi okrasnih rastlin in vrtnin, ter oroševalni način 
namakanja v poljedelstvu - samohodne sisteme (rolomat za manjše površine 
in lateral za večje komplekse) ter prenosne oroševalne sisteme za travinje.

Žita FLISAR-NOVAK 
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